
 
T B M M  

Tutanak Hizmetleri Başkanlığı 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 1 

  

 

 

2013 YILI MERKEZİ YÖNETİM BÜTÇE KANUNU TASARISI  

İLE  

2011 YILI MERKEZİ YÖNETİM KESİNHESAP KANUNU TASARISI 

 PLAN VE BÜTÇE KOMİSYONU GÖRÜŞME TUTANAKLARI 
 

BAŞKAN: Lütfi ELVAN (Karaman) 

BAŞKAN VEKİLİ: Süreyya Sadi BİLGİÇ (Isparta) 

SÖZCÜ: Ahmet ÖKSÜZKAYA (Kayseri) 

KÂTİP: Vedat DEMİRÖZ (Bitlis) 

 
 

------------O---------- 
 
 

15.11.2012 

 

 

İ Ç İ N D E K İ L E R  
 

GENÇLİK VE SPOR BAKANLIĞI  

Spor Genel Müdürlüğü  

Yükseköğrenim Kredi ve Yurtlar Kurumu  

................................................... 

İÇİŞLERİ BAKANLIĞI  

Emniyet Genel Müdürlüğü  

Jandarma Genel Komutanlığı  

Sahil Güvenlik Komutanlığı 
 

 

S Ö Z  A L A N L A R  

 
BİRİNCİ OTURUM ............................................................................................................................................... 4 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) .................................................................................... 4 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) ....................................................................................................................... 12 
ERKAN AKÇAY (Manisa) .............................................................................................................................. 13 
SADIK BADAK (Antalya) ............................................................................................................................... 14 
MEHMET ŞEKER (Gaziantep) ...................................................................................................................... 15 
MEHMET GÜNAL (Antalya) .......................................................................................................................... 16 
SADIK BADAK (Antalya) ............................................................................................................................... 17 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) ................................................................................................................ 18 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) ........................................................................................................................... 19 
AYLİN NAZLIAKA (Ankara) ........................................................................................................................... 22 
CAHİT BAĞCI (Çorum) ................................................................................................................................. 23 

İKİNCİ OTURUM ............................................................................................................................................... 24 
MUSA ÇAM (İzmir) ........................................................................................................................................ 24 
SALİH KOCA (Eskişehir) ............................................................................................................................... 26 
KAZIM KURT (Eskişehir) .............................................................................................................................. 27 
AHMET ARSLAN (Kars) ................................................................................................................................ 28 
MUSTAFA KALAYCI (Konya) ........................................................................................................................ 28 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) ................................................................................................................ 30 



 
T B M M  

Tutanak Hizmetleri Başkanlığı 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 2 

  

 

 

HÜSEYİN ŞAHİN (Bursa) .............................................................................................................................. 31 
MÜSLİM SARI (İstanbul) ............................................................................................................................... 32 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) ............................................................................................................... 33 
RAHMİ AŞKIN TÜRELİ (İzmir) ...................................................................................................................... 34 
MUSTAFA ŞAHİN (Malatya) ......................................................................................................................... 36 
VAHAP SEÇER (Mersin) ............................................................................................................................... 38 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) ..................................................................................................... 38 

SORULAR VE CEVAPLAR ............................................................................................................................... 41 
ERKAN AKÇAY (Manisa) .............................................................................................................................. 41 
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) .................................................................................................................................. 41 
MÜSLİM SARI (İstanbul) ............................................................................................................................... 41 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) .................................................................................. 41 
MUSTAFA KALAYCI (Konya) ........................................................................................................................ 41 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) ....................................................................................................................... 41 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) .................................................................................. 42 

PROGRAMLAR VE ÖNERGELER .................................................................................................................... 51 
ÜÇÜNCÜ OTURUM ........................................................................................................................................... 52 

İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) ............................................................................................. 52 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) ................................................................................................................ 60 
ERKAN AKÇAY (Manisa) .............................................................................................................................. 62 
MUSTAFA ŞAHİN (Malatya) ......................................................................................................................... 63 
MÜSLİM SARI (İstanbul) ............................................................................................................................... 65 
MEHMET ERDOĞAN (Muğla) ...................................................................................................................... 67 
SALİH KOCA (Eskişehir) ............................................................................................................................... 68 
MÜSLİM SARI (İstanbul) ............................................................................................................................... 71 
SALİH KOCA (Eskişehir) ............................................................................................................................... 71 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) ..................................................................................................... 71 
HASAN HÜSEYİN TÜRKOĞLU (Osmaniye) ................................................................................................ 73 
MUSA ÇAM (İzmir) ........................................................................................................................................ 74 
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) .................................................................................................................................. 76 
CELAL DİNÇER (İstanbul) ............................................................................................................................ 78 
NAMIK HAVUTÇA (Balıkesir)........................................................................................................................ 79 
ALİ SERİNDAĞ (Gaziantep) ......................................................................................................................... 81 

DÖRDÜNCÜ OTURUM ...................................................................................................................................... 81 
İZZET ÇETİN (Ankara) .................................................................................................................................. 82 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) ................................................................................................................ 84 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) ............................................................................................................. 85 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) ........................................................................................................................... 87 
KAZIM KURT (Eskişehir) .............................................................................................................................. 89 
MUSTAFA KALAYCI (Konya) ........................................................................................................................ 91 
CENGİZ YAVİLİOĞLU (Erzurum) ................................................................................................................. 93 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) ....................................................................................................................... 94 
MEHMET ŞÜKRÜ ERDİNÇ (Adana) ............................................................................................................. 97 
RAHMİ AŞKIN TÜRELİ (İzmir) ...................................................................................................................... 98 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) ....................................................................................................................... 99 
KAZIM KURT (Eskişehir) ............................................................................................................................ 102 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) ........................................................................................................... 102 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) ..................................................................................................................... 102 
MUSTAFA BALOĞLU (Konya) .................................................................................................................... 102 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) ................................................................................................... 103 



 
T B M M  

Tutanak Hizmetleri Başkanlığı 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 3 

  

 

 

İZZET ÇETİN (Ankara) ................................................................................................................................ 105 
CENGİZ YAVİLİOĞLU (Erzurum) ............................................................................................................... 106 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) ........................................................................................................... 106 
VEDAT DEMİRÖZ (Bitlis) ............................................................................................................................ 106 
RAHMİ AŞKIN TÜRELİ (İzmir) .................................................................................................................... 106 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) ........................................................................................... 106 

PROGRAMLAR VE ÖNERGELER .................................................................................................................. 117 
Kapanma Saati: 00.38 ..................................................................................................................................... 118 

 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
T B M M  

Tutanak Hizmetleri Başkanlığı 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 4 

  

 

 

 
15 Kasım 2012 Perşembe 

BİRİNCİ OTURUM 
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-----0----- 
 

BAŞKAN – Plan ve Bütçe Komisyonumuzun değerli üyeleri, Sayın Bakan, kamu kurum ve kuruluşlarımızın, 
yazılı ve görsel basınımızın çok değerli temsilcileri; Başkanlık Divanı adına hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

13’üncü Birleşimin Birinci Oturumunu açıyorum.  
Gündemimizde, Gençlik ve Spor Bakanlığı bütçesi, Spor Genel Müdürlüğü ile Yüksek Öğrenim Kredi ve Yurtlar 

Kurumu bütçe ve kesin hesapları bulunmaktadır. 
Şimdi, sunuşlarını yapmak üzere Sayın Bakana söz vermeden önce bürokrat arkadaşlarımızın ayağa kalkıp 

kendilerini tanıtmalarını rica ediyoruz. Daha sonra sunuşa geçebiliriz. 
Buyurun. 
(Toplantıya katılan bürokratlar kendilerini tanıttılar) 
BAŞKAN – Evet, şimdi, sunuşlarını yapmak üzere Sayın Bakana söz vereceğim. 
Süreniz otuz dakika. 
Buyurun lütfen. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Sayın Başkan, Komisyonumuzun çok saygıdeğer üyeleri; 

2013 mali yılı bütçe kanunu üzerinde Bakanlığımızın sunuşunu yapmak üzere söz almış bulunuyorum. Bu vesileyle 
Komisyonumuzun tüm üyelerini içten saygıyla selamlıyorum. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; Plan ve Bütçe Komisyonunda Gençlik ve Spor Bakanlığı 2013 mali yılı bütçesini 
sunuyorum.  Gençlik ve Spor Bakanlığı 3 Haziran 2011 tarih ve 638 sayılı Kanun Hükmünde Kararname ile kendisine 
verilen görev, yetki ve sorumluluklar çerçevesinde kuruluşundan bugüne; gençliğin ilgi, ihtiyaç ve sorunlarını belirlemek, 
çözüm ortakları ile eş güdüm ve iş birliği içinde çalışarak kişisel, sosyal ve sportif alanlarda destekleyici politikalar 
oluşturmak; sürekli gelişimi esas alan projeler üretmek, uygulamak, desteklemek ve bu sayede toplumsal hayatın aktif 
üyesi, yenilikçi ve lider gençler yetiştirmek misyonuyla hareket etmektedir. Bu misyon doğrultusunda, düşünen, 
sorgulayan, kendini ifade edebilen, sporu, sanatı ve bilimi yaşam tarzı hâline dönüştüren, gelişmelere açık, farklılıklara 
saygılı, yenilikçi, etik değerlere bağlı, karar süreçlerine katılan, kaynakları etkili değerlendiren, çevreye duyarlı, öz güveni 
yüksek, mutlu, sağlıklı ve güçlü bir gençliğin yetişmesini hedeflemekteyiz.  

Bu amaçla, gençlerin talep ve ihtiyaçlarını dikkate alarak gençliğe yönelik hizmetlerin kapsamını genişletmekte 
ve niteliğini artırmaktayız. 

Halkın spora olan ilgisini geliştirmekte, farklı spor dallarını tanıtacak faaliyetler yürütmekteyiz. 
Uluslararası düzeyde başarılı sporcular yetiştirmek için gerekli alt ve üstyapının geliştirilmesi yönünde 

çalışmalarımızı planlamaktayız. 
Türkiye, gelişen demokrasisi, güçlü ekonomisi, uluslararası alanda artan etkinliğiyle dünyanın önde gelen 

ülkeleri arasında yerini almıştır. Daha güçlü ve müreffeh bir ülke olabilmek ve bunu devamlı kılabilmek için kalkınma 
sürecinde bireylere, özellikle de gençlere büyük önem verilmektedir. Bu çerçevede, gençlerin kişisel ve sosyal gelişimini 
desteklemek, toplumsal ve ekonomik hayatın her alanına etkin katılımlarını sağlamak yönünde çalışmalar sürdürmekteyiz.  

Bugün 6,9 milyar olan dünya nüfusunun 2050 yılında 8,9 milyara yükseleceği ve bu artışın büyük oranda geri 
kalmış ve gelişmekte olan ülkelerde meydana geleceği, gelişmiş ülkelerin günümüzde ortaya çıkmaya başlayan yaşlı 
nüfus sorununun ise artarak devam edeceği değerlendirilmektedir. 

Ülkemiz açısından konuya yaklaşıldığında nüfusumuzun yüzde 50,5'inin otuz yaşın altında ve 2011 yılı sonu 
itibarıyla 14-29 yaş aralığındaki genç nüfusumuzun yaklaşık 20 milyon olduğu görülmektedir. Yapılan tahminlerde nüfus 
artış hızının mevcut şekliyle devam etmesi hâlinde 2023 yılında nüfusumuzun yüzde 70'inin çalışma çağında olacağı 
hesaplanmaktadır. Ülkemizin sahip olduğu bu insan kaynağının avantaja dönüştürülmesi büyük önem arz etmektedir.  

Türkiye pek çok alanda olduğu gibi, etik ve insani değerler açısından da zengin bir tarihe ve kültürel mirasa 
sahiptir. Günümüzde dünyada yaşanan hızlı değişim ve dönüşümler ile ortaya çıkan değerler karmaşası, ahlaki ve insani 
değerlerde aşınmaya yol açabilmektedir. Yaşanan bu olumsuz gelişmelerin gençlerimizi etkileme ihtimalinin bilinc inde 
olarak değerlerin gençlere aktarılması ve benimsetilmesine yönelik politikaların üretilmesi de Bakanlığımızın hedef ve 
faaliyetleri arasında yerini almıştır.   
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Günümüz dünyasında istihdam, gençlerin önemli sorun başlıkları arasında görülmekte ve bu yönde de mesleki 
eğitimin geliştirilmesine yönelik adımlar değerlendirilmektedir.  

Anayasa'nın 58’inci maddesinde devletin, gençleri alkol düşkünlüğünden, uyuşturucu maddelerden, suçluluk, 
kumar ve benzeri kötü alışkanlıklardan ve cehaletten korumak için gerekli tedbirleri alacağı hüküm altına bağlanmıştır. Bu 
çerçevede, zihinsel veya fiziksel engelli, madde bağımlısı, istismara maruz kalan, sorunlu ailelerde yaşayan, asosyal, 
suça bulaşmış ya da bulaşma eğilimi olan gençlerimizin sosyal hayata daha aktif katılımına yönelik çalışmalar da 
Bakanlığımız tarafından  sürdürülmektedir.  

Gençlerin, sadece popüler olandan yola çıkarak değil, kendi geçmişi ve millî kültürüne odaklanarak kültür ve 
sanat bilinci edinebilmesi de yine faaliyetlerimiz arasında önem kazanmaktadır.  

Bakanlığımızın öncelikli hedefleri arasında, gençlerin kendi kültürel değerleri, örf ve âdetleri, geleneksel sanat 
dalları hakkında doğru bilgiye sahip olması, ülkesine, tarihine ve dolayısıyla geleceğine sahip çıkacak nesillerin 
yetişmesine katkı sağlanması yer almaktadır. 

Günümüzde bilgi ve iletişim alanında yaşanan gelişmeler sonunda dünyanın kazandığı boyut apaçık ortadadır. 
Bilgi ve iletişime duyarlı gençlerin yetişmesi ve bilgi ve iletişim teknolojilerinin yine millî kültür, tarih ve gelişim yönünde 
kullanılması Bakanlığımızın değerlendirdiği proje değerlendirmeleri arasında yerini almıştır.  

Dilleri, dinleri ve ırkları ne olursa olsun insanları bir araya getiren ve dünya barışına katkı sağlayan yönüyle spor, 
evrensel bir faaliyet olup teknolojik gelişmelerle birlikte önemi tüm dünyada giderek artmaktadır. Spor ruhsal ve bedensel 
açıdan sağlıklı, mutlu, çalışkan, dinamik ve ahlaklı bireylerin yetiştirilmesine imkân sağlaması açısından ele alınmakta 
yürütülen faaliyetlerde bu değerlere büyük önem verilmektedir. 

Türkiye son yıllarda sportif alanda kazandığı başarılar, tesis sayısındaki artış ve düzenlediği başarılı uluslararası 
spor organizasyonlarıyla çok büyük mesafe katetmiştir. Bu başarının sürdürülerek devam ettirilmesi, Bakanlığımız ile diğer  
kamu kurum ve kuruluşları, üniversiteler, sivil toplum kuruluşları, bağımsız spor federasyonları, spor kulüpleri ve spor 
kulüplerinin oluşturdukları üst birlikler arasında yapılan etkili ve nitelikli iş birliği ve koordinasyonla sağlanmaktadır.  

Anayasa’mızın 59’uncu maddesinde, devletin, her yaştaki Türk vatandaşlarının beden ve ruh sağlığını 
geliştirecek tedbirleri alacağı, sporun kitlelere yayılmasını teşvik edeceği ve başarılı sporcuyu koruyacağı hüküm altına 
alınmıştır. Bu çerçevede, sporun bir yaşam tarzı hâline getirilerek toplumun tüm katmanlarına yaygınlaştırılması, farklı 
spor dallarının geliştirilmesinin sağlanması ve uluslararası yarışmalarda başarılı olacak sporcuların yetiştirilmesi ve 
korunması yönünde  çalışmalar sürdürülmektedir. 

Spor alanındaki en önemli hedeflerimizden birini aday olduğumuz 2020 İstanbul Olimpiyat Oyunları ve 
Paralimpik Oyunlar oluşturmaktadır. Olimpiyat Oyunları ve Paralimpik Oyunlara ev sahibi aday olduğumuz 13 Ağustos 
2011 tarihinde bizzat Sayın Başbakan tarafından adaylığımız ilan edilmiştir. İki kıtada aynı anda olimpiyat oyunlarının 
gerçekleşecek olması tarihte bir ilk olacaktır. Sayın Başbakanımızın da ifade ettiği gibi: "Her hedefe ulaşacağımıza 
samimiyetle inanıyoruz. Bu hedefin de gerçekleştirilebilir olduğuna inanıyoruz. Türkiye bir olimpiyat ülkesidir ve meşale bu 
ülkeye çok yakışacaktır." Ülkemiz ilk defa olimpiyat oyunlarına ev sahipliği yapmaya bu kadar yaklaşmıştır. Bundan 
sonraki süreçte bu hedefe ulaşabilmek için her türlü gayret gösterilmeye devam edilecekt ir. 

Bakanlığımızın kuruluşundan itibaren henüz bir buçuk yıllık bir süre geçmiş olmasına rağmen 
gerçekleştirdiğimiz çalışmalar sizlerin ve kamuoyunun malumudur. 

Bilindiği üzere, gençliğe yönelik hizmetlerin etkili ve yaygın bir şekilde yürütülmesi amacıyla kanun hükmünde 
kararname ile kuruluşumuzdan itibaren Bakanlığımız bünyesinde Gençlik Hizmetleri Genel Müdürlüğü, Proje ve 
Koordinasyon Genel Müdürlüğü ile Eğitim, Kültür ve Araştırma Genel Müdürlüğü oluşturularak gençlik konusu çok yönlü 
olarak ele alınmaya başlanmıştır. 

Bu faaliyetler kapsamında gençlik merkezlerine kısaca temas etmek istiyorum. 
Gençlik merkezleri, gençlerin serbest zamanlarını değerlendirmelerine yardımcı olmak, gençleri sosyal, kültürel, 

sanatsal ve sportif faaliyetlere yönlendirmek, gençlerin gelişimine katkıda bulunmak, gençlere rehberlik ve danışmanlık 
yapmak, gençleri zararlı alışkanlıklara karşı bilinçlendirmek amacıyla sanat faaliyetleri, sosyal, kültürel ve eğitim 
faaliyetleri, tarih ve kültür gezileri, kamplar ve spor faaliyetlerini kapsayan merkezler olarak faaliyetlerini sürdürmektedir. 

Hâlihazırda ülkemizde Bakanlığımız bünyesinde 118 gençlik merkezi bulunmaktadır. Bu merkezlerin 48 tanesi 
müstakil binada, 20 tanesi gençlik hizmetleri ve spor il müdürlüğü binaları içerisinde, 28 adedi spor salonları bünyesinde, 
15 adedi kiralık binalarda, 7 adedi ise müstakil binalarda katta hizmetini sürdürmektedir. 2012 yılı yatırım programında 
tasarlanan şekliyle  78 adet yeni gençlik merkezinin yapımı ise değişik safhalarda sürdürülmektedir.  Bakanlığımız 
kurulduğunda gençlik merkezinin üye sayısı çok düşük düzeylerdeydi, şu an itibarıyla gençlik merkezlerinin üye sayısında 
çok ciddi ve hızlı artışlar yaşanmaktadır.  

Bu kapsamda, Bakanlığımız faaliyetleri –ben detaylara girmeden Sayın Başkanım, atlayarak geçmek 
zorundayım çünkü verdiğiniz süre otuz dakika ve bu süre içerisinde tüm birimlerin faaliyetlerini kapsama dâhil etmek 
istiyorum- gençlik merkezi faaliyetleri kapsamında KOSGEB’le devam edilmekte olan mesleki uygulamalı girişimcilik 
eğitimi seminerleri devam ettiriliyor.  
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Diğer taraftan -kısaca, özet olarak ben geçmek istiyorum- 2012 yaz döneminde, temmuz, ağustos, eylül 
aylarında Türkiye genelinde 200 bin gencimize hareketlilik projeleri kapsamında Türkiye genelinde hareket ettirdik. 
Doğudan batıya, kuzeyden güneye, aynı şekilde batıdan doğuya, güneyden kuzeye olmak üzere bu hareketler çok yönlü 
olarak sürdürüldü. Batıdan, Trakya’dan, Marmara’dan, Karadeniz’den, Akdeniz’den gelen gençlerimiz Diyarbakır’ı, 
Şanlıurfa’yı, Mardin’i gezerek bu kentlerimizin ne kadar Selçuklu ne kadar Osmanlı kenti olduğunu, tarih ve kültür 
mirasımızın müşterekliğini yerinde görme imkânı buldular. Aynı şekilde, Kars, Erzurum hattından gelen, Diyarbakır’dan, 
Gaziantep’ten gelen gençlerimiz de Bilecik’te, Bursa’da, Çanakkale’de İstanbul’da ata yadigârı kültür mirasımızı yerinde 
görmek suretiyle kültür varlıklarımızı birlikte inşa eden bir tarih bilincine sahip olduğumuzu yine aynı şekilde yerinde 
gördüler. 

Bizler için bütün bu seyahatlerin en anlamlı fotoğraflarından bir tanesi … Özellikle Çanakkale’deki şehitliklerde 
bulunan camdan mezar taşlarının üzerinde isimler ve memleketleri yazar şehitlerimizin bildiğiniz gibi. Her ilden gelen 
gençlerimizin o mezar taşlarının arkasına geçerek çektirdikleri fotoğraflarla -çok önemli hatıralar olarak-  memleketlerine o 
hatıralarla dönmeleri bizim açımızdan gerçekten olabildiğince elverişli bir program, fayda analizi ortaya koymuş 
bulunmaktadır. 

Yaz boyunca sürdürdüğümüz gençlik projeleri kapsamında tüm Kredi ve Yurtlar Kurumuna bağlı olan yurtları 
âdeta projelerin otel alanları olarak değerlendirdik. Türkiye genelinde deniz kampları, doğa kampları, lider gençlik kampları  
gibi düzenlenen etkinliklere katılan gençlerimiz çok özel kazanımlarla geriye döndüler. 

Yine, özet olarak geçiyorum. Lider gençlik kamplarında tematik kamplar düzenlendi ve bu kamplar bünyesinde 
binlerce gencimizin katıldığı felsefe kampları, tarih kampları, uluslararası ilişkiler kampı, sinema tiyatro kampı gibi çok 
sayıda etkinlikle gençlerimiz bu alanlarda farkındalık eğitimlerine tabi tutuldular. 

Bakanlığımızın kuruluşundan itibaren Ulusal Gençlik Şûrası’nı toplama çalışmalarımızı hızla başlattık. Bu 
amaçla, Türkiye genelinde 15 ilimizde bölgesel gençlik çalıştayları düzenlendi. Türkiye dışında Kuzey Kıbrıs Türk  
Cumhuriyetin’de Türkiye Cumhuriyeti-Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Gençlik Çalıştayı, Almanya’nın Köln kentinde ise 
Avrupa Türk Gençlik Çalıştayı düzenlendi. Toplamda 17 merkezde yapılan gençlik çalıştaylarının nihayetinde Ankara’da 
15 bin gencimizin katılımıyla 2’nci Ulusal Gençlik Şûrası’nı topladık, sonuç bildirgesini kamuoyuna ilan ettik. Gençlik 
Şûrası Sonuç Bildirgesi kitabını da önümüzdeki günlerde tüm milletvekillerine ve ilgili protokole ulaştırmayı hedefliyoruz. 
Bakanlığımız şu an itibarıyla bütün faaliyetlerini Gençlik Şûrası’nda karar altına alınan sorunlara göre değerlendirmekte ve 
ihtiyaçları dikkate alarak planlamaktadır.  

Bu anlamda, yurt dışı koordinasyon ofislerimizi oluşturduk. Gerek Asya gerek Balkanlar gerek Kafkaslar gerekse 
Arap Baharı’ndan etkilenen ülkelerde Türkiye'nin demokrasisiyle, özgürlülükleriyle, hukukun üstünlüğü anlayışıyla model 
bir ülke olarak bölgedeki diğer ülke gençleri tarafından benimsenmesi ve fark edilmesi konusunda karşılıklı değişim 
programlarını hızlı bir şekilde yürütmeye devam ediyoruz.  

Seyyah-Ulu Çınarın İzinde Projesi’nde -az evvel sizlere tarif ettiğim proje- projeye gelen ilginin, maalesef, 
tamamını biz karşılayamadık. Bunu üzülerek ifade etmek istiyorum. Üzülerek ifade ederken de aslında geleceğe dair 
büyük bir umutla bunu ifade ediyorum. 200 bin gencimizi hareket ettirdiğimiz hâlde talep 500 bin rakamına ulaşmış 
durumda. 2012 yılı hedefimiz yaz programlarında 500 bin gencimizi hareket ettirmek, 2013 ve 2014 yıllarına yönelik 
hedefimizse yaz programlarında 1 milyon gencimizi değişim ve az evvel bahsettiğim programlar kapsamında Türkiye'nin 
dört bir tarafına götürebilmek olacak.  

Yine, bir Gençlik Treni’ni yollara çıkardık. Ulaştırma Bakanlığıyla sürdürülen bir protokol çerçevesinde 7 ayrı hat 
üzerinde düzenlenen 26 seferle “Bu memleket bizim.” sloganıyla binlerce gencimiz Türkiye'nin dört bir tarafını görme 
imkânı buldu. Gençlik treni ve Seyyah-Ulu Çınarın İzinde projelerinin kesişim noktası Ankara oldu. Başkenti ziyaret eden 
gençlerimiz, Tacettin Dergâhı’nı ziyaret ettiler, Mehmet Âkif Ersoy’un duvarlarına İstiklal Marşı’nı yazdığı o tarihî mekânı 
yerinde hissettiler ve yaşadılar. Hacı Bayram Veli Camisi’ni ziyaret ettiler ve İç Anadolu’nun manevi dinamiklerinden birini 
ziyaret etme imkânını buldular. Ankara Kalesi’ni ziyaret ettiler ve seyahat, Anıtkabir ziyareti, Atatürk ziyareti ve 
Anıtkabir’deki eşsiz müzenin gezilmesiyle birlikte son buldu ve gençlerimiz yine geldikleri trenlerle geldikleri yerlere, 
illerine geri dönme imkânını buldular.  

Proje ve Koordinasyon Genel Müdürlüğümüz tarafından 2012 yılında Türkiye’de ilk defa olarak gençlik 
projelerine destek programları yürütüldü. Bu anlamda, yüzlerce projeyi destekleme imkânı bulduk. Alt limiti 5 bin lira, üst 
limiti 250 bin lira olan bu projelerde, sivil toplum örgütleri ve gençlik vakıfları ve örgütlerinin, yine gençlerimize yönelik 
Bakanlığımız paralelinde projeler yürütmesini hedefledik ve hedeflerimize ulaştığımız kanaatindeyiz. 

Genç Anayasa Çalıştayı’nı tertip ettik. Türkiye'nin değişik illerindeki hukuk fakültelerinde okuyan genç 
üniversitelilerle birlikte Genç Anayasa Çalıştayı’ndaki, gençlikle ilgili, Anayasa’nın değiştirilmesine yönelik hüküm 
tespitlerini de Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanlığına bir rapor hâlinde, gençlerimizle birlikte takdim ettik.  

Ulusal Gençlik ve Spor Politika Belgesi’ni oluşturduk bu süre zarfında. Dört yıl süreyle cari olacak ve Türkiye’de 
tüm bakanlıkları, tüm kamu kurum ve kuruluşlarını, yerel yönetimleri bağlayıcı niteliği bulunacak Ulusal Gençlik ve Spor 
Politika Belgesi Resmî Gazete’de yayımlanmak üzere Bakanlar Kuruluna intikal ettirilmiş durumda. Zannediyorum, 
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önümüzdeki günlerde Ulusal Gençlik ve Spor Politika Belgesi’ni de resmî bir metin olarak Türkiye'nin dikkatine sunma 
imkânını yakalamış olacağız. 

19 Mayıs Atatürk’ü Anma, Gençlik ve Spor Bayramı kutlamaları Bakanlar Kurulu kararıyla 2012 yılında 
Bakanlığımıza devredildi. Türkiye'nin seksen bir vilayetinde coşkulu etkinliklerle, çok boyutlu etkinliklerle gençlerin gönül lü, 
istekli ve kalabalık katılımlarıyla birlikte 19 Mayıs Atatürk’ü Anma, Gençlik ve Spor Bayramı kutlamalarını gerçekleştirdik. 
2013 yılında bu kutlamaların içerik olarak çok daha zengin, katılım olarak çok daha yüksek, coşku olarak da çok daha 
tarifsiz bir düzeyde olacağını şu anki planlamalarımız doğrultusunda rahatlıkla tahmin edebiliyorum.  

25 Nisan 2012 tarihinde Çanakkale’deki şehitlerimizin ruhunu, ayrıca o özel günde yâd edebilmek ve şad 
edebilmek amacıyla 7.500 gencimizin eş zamanlı katılımıyla sabah namazı vaktinde 57’nci Alay Vefa Yürüyüşü, 
Bakanlığımızın koordinasyonunda Çanakkale Gelibolu’daki şehitliklere gençlerimiz tarafından gerçekleştirildi.  

Hâlen Türkiye'nin seksen bir vilayetinde faaliyetlerini sürdürecek şekilde dört ayrı tır organizasyonu yapıyoruz. 
Bu tırlar gezici tırlar olacak. Tırların bir tanesinde Çanakkale Müzesi bulunacak, bir diğerinde Kurtuluş Savaşı Müzesi 
bulunacak, diğer iki tırımızda açık sinema, yazlık sinema ve tiyatro, drama gibi etkinliklerle, gerek Çanakkale savaşlarını 
gerekse Kurtuluş Savaşı’ndaki eşsiz mücadeleleri ve kahramanlık örneklerini seksen bir vilayette ve ilçelerde 
gençlerimizle buluşturmak üzere yollara çıkacak.  

“Genç Gönüllüler Afet Rehabilitasyon Destek” birimini oluşturduk Bakanlığımız bünyesinde, kısa adı GARD olan. 
Buradaki hedefimiz, deprem ve doğal afet zamanlarında dağcılık ve izcilik gibi bünyemizdeki federasyonların doğrudan 
katılımlarıyla birlikte Türkiye'nin dört bir tarafında, Allah göstermesin ama yaşanması muhtemel doğal afetlerde bilinçli 
kurtarma ekiplerini her an harekete hazır tutmayı hedefliyoruz. 

Medeniyetler İttifakı 2012 ve 2013 projelerini yürütüyoruz. Bu projelerde amacımız, Türkiye Cumhuriyeti’nin 
kendi coğrafi havzasındaki diğer ülkeler nezdindeki kültür ve tarih mirası konusundaki üstünlüğünü ve farkındalığını bölge 
ülkelerindeki gençlere hissettirebilmek.  

Kütüphaneler oluşturuyoruz gerek Bakanlığımız bünyesinde gerekse bağlı, bünyedeki 344 yurdumuzun 
tamamında. Bunları özet geçiyorum. 

Sarıkamış Şehitlerini Anma Yürüyüşü’nü geçen sene az katılımla gerçekleştirebildik ama 5-6 Ocak 2013 
tarihinde Kars Sarıkamış’ta olacağız, 5 bin gencimizle ve dev bir Türk Bayrağı’yla dağa tırmanacağız. Donarak ölen on 
binlerce kahraman vatan evladını yerinde, Fatihalarla yâd etme imkânını bütün gençlerimizle birlikte bulacağımızı 
düşünüyorum.  

Gençlerimize yönelik bir danışma hattını şu an oluşturmayı hedefliyoruz çünkü çağımızın en önemli 
sorunlarından birinin psikolojik anlamdaki rehberlik ve danışmanlık hizmetlerini gençlere ulaştırmak olduğu kanaatindeyiz.  

Uluslararası alandaki yeni açılımları çok özet geçiyorum. Yurt dışı koordinasyon ofislerini oluşturduğumuzu az 
önce ifade etmiştim. 

Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti’nde bir yükseköğrenim öğrenci yurdu açtık, Lefke vilayetinde. 400 kişilik 
yurdumuzda doluluk oranı yüzde 102, sırada bekleyen yedek öğrenci sayısıysa 500. Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti’ndeki 
diğer bütün illerde birer yükseköğrenim öğrenci yurdu açmayı hedefliyoruz çünkü özellikle Türkiye’den evlatlarını öğrenim 
için Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti’ne gönderen ailelerin, üniversitelerin kampüsü içinde bizim disiplin ve giriş-çıkış 
saatlerimize paralel hizmet verecek yurt ihtiyacını üst düzeyde seslendirdiklerine tanıklık ediyoruz. 

Bakanlık merkez teşkilatındaki bütçenin rakamsal detaylarına, Sayın Başkanım, çok fazla girmiyorum 
müsaadenizle. Plan Bütçe Komisyonunun zaten bütün kalemler bilgisi dâhilinde. Burada bulunan bütün üyeler rakam 
okuma konusunda bizden çok çok deneyimli. 

Spor Genel Müdürlüğünün bütçesine genel bir bakış… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Bakan, sizin kadar olamayız. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Estağfurullah.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Yok, sizin kadar olamayız rakam okuma konusunda, dedin ya. 
BAŞKAN – Evet, buyurun Sayın Bakan. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Çok teşekkür ediyorum Mevlüt Bey, bunu bir iltifat olarak 

kabul ediyorum, altında da başka hiçbir şey aramıyorum. 
Ben sadece Spor Genel Müdürlüğündeki tüm cari transferler, sermaye transferleri, personel ödenekleri, SGK 

prim ödenekleri gibi kalemleri hiç okumaksızın, sadece yatırım bütçemizdeki artışı kayda geçirmek istiyorum.  
2011 yılı yatırım ilk başlangıç ödeneğimiz 201 milyon liraydı. 2012 yılı yatırım ilk başlangıç ödeneğimiz, yüzde 

70’e varan bir artışla, 2012 yılında 332 milyon liraya tırmandı. 2013 yılı bütçe kanun tasarısında ise yatırım ilk başlangıç 
ödeneğimiz 396 milyon liraya tırmanmış bulunmakta.  

Spor Toto teşkilatı gibi, öz gelir oluşturan kurumlarımızdan aktardığımız kaynaklar dikkate alındığında, 2012 ve 
2013 yıllarında yaklaşık 600 milyon liraya varan spor yatırımlarını finanse edebileceğimiz anlaşılmaktadır.  

Hâlihazırda 2012 yılı yatırım envanterimizde, resmî yatırım programımızda yer alan irili ufaklı 405 adet spor 
tesisi bulunmaktadır. Bu 405 adet spor tesisi envanterinden 24 stadyum projesi hariç tutulmaktadır. Bunları üzerine ilave 
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ederek rakamı okumakta fayda olacaktır çünkü stadyum projelerinin 19 tanesini Başbakanlık Toplu Konut İdaresiyle 
gayrimenkul takası karşılığında gerçekleştiriyoruz, 5 tanesini de muhtelif belediyelerle yine gayrimenkul takası karşılığında 
gerçekleştiriyoruz. Bu projeyi de “Kayseri modeli” olarak adlandırıyoruz. İlk gayrimenkul takasıyla belediye tarafından 
stadyum inşası Kayseri ilimizde gerçekleştirildi. 

17 Ekim tarihinde Konya stadyumunun temelini attık. Kısaca bilgi vermek gerekirse, Afyonkarahisar’daki 
stadyum ve spor tesislerinin fiziki gerçekleşme oranı yüzde 50 düzeyinde. Mersin ilimizdeki stadyum inşaatının fiziki 
gerçekleşme oranı, yerindeki imalatlarla, henüz çatıya çıkılmamış imalatlarla yüzde 50 düzeyinde. Malatya stadyumunun 
inşaatı yüzde 5 düzeyinde; yeni, temel aşamasında Malatya stadyumu. Sivas stadyumunun ihalesi gerçekleştirildi, yer 
teslimi yapıldı, müteahhit firma tarafından uygulama projeleri tamamlanma aşamasında. Yine, Eskişehir stadyumu 17 
Ekim 2012 tarihinde ihale edildi, uygulama projelerinin çizimine devam ediliyor. Sırada ihalesi olan stadyumlar var. 3 
Aralıkta Samsun stadyumu, 6 Aralıkta Antalya stadyumu ve 27 Aralık tarihinde Gaziantep stadyumları ihale edilecek.  

Diğer stadyumlar, bildiğiniz gibi, daha önce ilan ettiğimiz stadyumlar; hepsinin avan projeleri hazırlandı. Başkent 
Ankara dâhil olmak üzere, İzmir Karşıyaka Örnekköy stadyumu dâhil olmak üzere, Batman, Diyarbakır dâhil olmak üzere 
avan projeleri hazırlandı. TOKİ’nin yaklaşık yapım maliyetlerini belirleyip ihale tarihlerini ilan etmesini bekliyoruz buralarla 
ilgili olarak.  

Mersin’de 20-30 Haziran 2013 tarihlerinde Akdeniz Oyunları icra edilecek. Akdeniz Oyunları deyip geçmemek 
lazım, Londra 2012 Olimpiyat Oyunlarına katılan sporcu sayısı 10 bindi, Mersin’de Akdeniz Oyunlarına katılacak sporcu 
sayısı 4.500 ve olimpik branşların tamamı Mersin’de temsil edilecek. Bu yönüyle bakıldığında, devasa bir organizasyon. 
Bu amaçla, Mersin’de 25 bin kişilik stadyum inşaatı devam ediyor, 7.500 seyirci kapasiteli spor salonu devam ediyor. Bu 
spor salonuna Olimpiyat Şampiyonu Servet Tazegül’ün adını verdik. Bin seyircili spor salonu, 3 bin kişilik kapalı tenis 
kompleksi, bin seyircili jimnastik salonu, olimpik atış poligonu, Nevin Yanıt adına inşa ettiğimiz atletizm stadyumu, 500 
seyirci kapasiteli antrenman salonu, bin seyirci kapasiteli antrenman salonu burada devam ediyor.  

Mersin Oyunlarına Adana’yı da dâhil ettik. Durgun su sporları Adana’da icra edilecek. Keza, binicilik Adana’da 
icra edilecek. Adana’da bu amaçla bin kişilik bir öğrenci yurdu inşa ettik ve hizmete de hemen açtık. Mersin’de bin kişilik 
bir öğrenci yurdunu tamamladık, hizmete hemen açtık. Hâlihazırda Mersin’de Akdeniz Oyunları kapsamında 3.500 kişilik 
öğrenci yurdunun inşaatında yüzde 50 fiziki gerçekleşme düzeyinin üzerine çıkmış bulunuyoruz. Bu yurtlar ilk olarak 
Akdeniz Oyunlarında 24 ülkeden gelen sporcu gençlere konaklama hizmeti verecek, akabinde, önümüzdeki yıldan itibaren 
Adana’dakiler Adana Üniversitesine, Mersin’dekiler Mersin Üniversite öğrencilerine öğrenci yurdu olarak hizmet vermeye 
devam edecek. Mersin’deki inşaat ihalelerinin yaklaşık maliyeti, hemen ifade edeyim, 300 milyon lira civarında.  

Stadyum protokolü yaptığımız illeri kısaca sıralamak istiyorum: Bursa’da yüzde 35 düzeyindeyiz. Çorum’da 
henüz inşaat başlamadı. Konya’da, dediğim gibi, temeli yeni attık; subasman düzeyindeyiz Konya’da. Akhisar ve 
Turgutlu’da, Akhisar Belediyespor’un Süper Lig’e çıkmasından dolayı belediyelerde, Bakanlığımızın tek kuruş harcaması 
olmaksızın stadyum planlamalarına devam ediliyor.  

Yine TOKİ tarafından yaptığımız protokoller: Adana, Afyonkarahisar, Ankara; bunları söyledim. Antalya, Batman, 
Diyarbakır; ifade ettim. Edirne’de bir stadyum yapacağız ayrıca. Eskişehir, Gaziantep’i ifade ettim. Hatay’da bir stadyum 
yapacağız. İzmir Karşıyaka Örnekköy’ü ifade ettim. İzmir ikinci bölgede de bir stadyum planlamamız var. Kocaeli’de 
olacak. Malatya’yı söyledim. Mersin’i söyledim. Sakarya’da bir stadyum inşaatı olacak. Samsun’u, Sivas’ı ifade ettim. 
Trabzon’da, Akyazı Projesi olarak bilinen bölgede dolgu çalışmalarına devam ediliyor, dolgu çalışmaları bitirilir bitirilmez 
proje hazır ihaleye, uygulama projesiyle de birlikte hazır. Trabzon’daki stadyum 40 bin kişilik olarak inşa edilecek kent 
bünyesinde büyük bir futbol kulübünün bulunmasından dolayı. Bunların da inşaatlarına hemen başlayacağız. 

Detaylara çok fazla girmiyorum ama Konya’daki sadece stadyum değil; belediyeyle yaptığımız protokolde ayrıca 
7.500 kişilik bir spor salonu, 1.500 seyircili atletizm sahası, 3  bin seyircili açık veledrom, bisiklet sürüş alanı; 2 bin seyircili 
kapalı yüzme havuzu, olimpik ve açık spor tesisleri ile il müdürlüğü hizmet binamız bulunmakta belediyenin yapacağı 
eserler arasında.  

Çorum’da yine -henüz inşaat başlamadı ama- 15 bin seyircili stadyum, 3.500 seyircili spor salonu, 500 seyircili 
atletizm sahası, 150 yatak kapasiteli kamp eğitim merkezi, idari hizmet binası, 4 adet tenis kortu, 2 adet sentetik çim 
yüzeyli futbol sahası ve il müdürlüğü hizmet binası bulunacak.  

Diğerlerinin detaylarına çok girmiyorum.  
Adıyaman’da stadyum dışı bazı spor tesisleriyle ilgili protokolümüz var. Keza, Amasya’da Belediyeyle, Ankara 

Mamak Belediyesiyle, İstanbul Beylikdüzü Belediyesiyle, Samsun Büyükşehir Belediyesiyle, Manisa Akhisar Belediyesiyle 
bir spor salonu protokolümüz bulunuyor. Yine, Manisa Turgutlu Belediyesiyle de bir spor salonu protokolümüz bulunuyor.  

Gençlik merkezlerinden kısaca söz etmek istiyorum. Gençlik merkezlerimizin tamamını geleneksel mimari 
eserlerden etkilenerek çizdirdik. 78 adet gençlik merkezimiz için uygulanacak projelerin tamamı hazır. Projelerin dış 
detaylarında Osmanlı ve Selçuklu mimarisinden esinlendik. Bazı yerlerde dış cephe görselinde Atatürk’ün Selanik’te 
doğduğu evden esinlenildi, bazı yerde Anıtkabir’in sütunlarından esinlenildi ve çoğunlukla da Selçuklu, Osmanlı dönemi 
eserlerinden dış cephe detaylarında… İçinde neler var, onu hemen ifade etmek isterim: Her bir gençlik merkezimizin 
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içinde tribünsüz, nizami ölçülerde bir spor salonu var. Bu spor salonu sandalyeler konulduğunda aynı zamanda konferans 
salonu olarak kullanılabilecek durumda ve her bir spor salonunda drama, tiyatro sahnesi var, gençlerimize drama ve 
tiyatro eğitimlerini profesyonel devlet sanatçıları tarafından vermek üzere. Yine, 20’ye yakın atölye var her bir gençlik 
merkezi bünyesinde. Burada da gençlerden gelen talepler doğrultusunda gitar, ut, ney ve diğer enstrümanları 
öğrenebilecekleri; hat, tezhip gibi geleneksel sanatlara yakınlaşabilecekleri, bir kısım mesleki eğ itimleri alabilecekleri 
üniteler var ve yine, her bir gençlik merkezi bünyesinde gençlerimizi okuma alışkanlığına yönlendirmek üzere birer adet 
kütüphane inşasını kapsamına dâhil etmiş bulunuyoruz.  

İlleri tek tek saymayacağım, size dağıttığımız kitaplarda var. 
2012 Yatırım Programı kapsamındaki envanter yatırımlarımızla yüzme havuzu olmayan il bırakmıyoruz ve bu 

anlamda, şu an 405 yatırım arasında 30 adet olimpik veya yarı olimpik ölçülerde yüzme havuzu bulunduruyoruz. Bu 
yapıldığı takdirde Ağrı’dan Sinop’a Türkiye'nin dört bir tarafında, Hakkâri dâhil olmak üzere, yüzme havuzu olmayan il 
kalmayacak ama Hakkâri örneğini verdiğim için söylemek isterim, milletvekillerimizin, üyelerimizin de dikkatini bu noktaya 
yoğunlaştırmak isterim: Bazı illerde henüz ihaleleri yapamadık. İhaleleri yapamadığımız illerde karşılaştığımız aksaklığın 
iki temel nedeni var: Bir, arsa temin edilemeyişi; iki, KİK’le yaşanan ve zaman zaman yargıya intikal eden süreçler.  

99 ilçe ve 28 il merkezimizde spor salonu inşaatlarına devam ediyoruz. Tam listesi sizlere dağıttığımız kitaplarda 
mevcut, bunları tek tek sıralamıyorum. Bazıları il merkezinde, bazıları ilçe merkezinde. Toplamda 127; 99 ilçe merkezi, 28 
il merkezi olmak üzere toplamda 127 adet. Adıyaman merkez ilçedeki spor salonu inşaatıyla liste başlıyor, Zonguldak 
merkez ilçedeki spor salonu inşaatıyla noktalanıyor; toplamda 127 tane.  

250 adet sentetik çim yüzeyli futbol sahası yapımını planlamamıza aldık. Bunlardan 124 tanesinin yapımını 
2012 Yılı Yatırım Programı’na koyduk ve yıl sonuna kadar tamamlamayı hedefliyoruz. 124 adedinin ise 2013 Yılı Yatırım 
Programı’nda ihale ve inşaat süreçleriyle birlikte tamamlanmasını hedefliyoruz.  

Lisanslı sporcu sayısı, antrenör sayısı ve kulüp sayısını, rakamları tek tek zikretmeyeceğim ama lisanslı sporcu 
sayısındaki artış yaklaşık 10 kat, kulüp sayısındaki artış ise 2 katın üzerinde son on yıl içerisinde.  

Sporcu eğitim merkezleri, spor kulüplerine sevk ve idare seminerleri, Spor Eğitimi ve Bilim Kurulu gibi teknik 
çalışmalarımızın detayına girmiyorum. 

Türkiye genelinde gençlik şûralarına devam ederken kapsamlı iki ayrı spor çalıştayı gerçekleştirdik.  
2012 Olimpiyat Oyunları dönüşünde olimpiyat oyunları ve paralimpik oyunlarla ilgili eksikliklerimizi ve neler 

yapmamız gerektiğini değerlendirmek üzere tüm kesimlerle, federasyonlar, sporcular, antrenörler, üniversiteler ve spor 
medyası da dâhil olmak üzere tüm kesimlerle kapsamlı değerlendirme toplantılarımızı gerçekleştirdik.  

2012 olimpiyatlarına değinmek istiyorum. Madalya sayısı olarak, özellikle olimpik oyunlarda arzu edilen 
rakamlara ulaşılamadı.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Bakan, bir on dakika içerisinde toparlayabilir miyiz. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – 11’de bitirmeyi tasarlıyorum Sayın Başkanım. 
BAŞKAN – Tamam. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Ancak, gerek katılan sporcu sayımız gerekse katılan 

sporcu sayıları yönüyle bakıldığında, tarihin ilklerini yaşatan bir olimpiyat gerçekleştirdik. Aslı Çakır Alptekin ve Gamze 
Bulut’un 1.500 metrede arka arkaya birincilik ve ikincilik bayrağını göğüslemeleri tarihte ilk defa olarak olimpiyat stadında 
İstiklal Marşı’nı okutmaları ve Türk Bayrağı’nı göndere çektirmiş olmaları milletimiz adına büyük bir gurur ve iftihar vesilesi 
oldu.  

Paralimpik oyunlarda bir önceki olimpiyatta toplam 2 olan madalya sayımızı 10’a çıkararak paralimpik 
oyunlarda, deyim yerindeyse, büyük bir devrime imza atılmış oldu.  

Avrupa Atletizm Şampiyonası’nı İstanbul’da gerçekleştirdik 2012 yılında. Bütün ülkeler katıldı, dünyanın atletizm 
branşında iddiası olan bütün ülkeleri katıldı. Gerçekten, Uluslararası Olimpiyat Komitesi başta olmak üzere, tüm 
uluslararası sertifikasyon kurumlarından teşekkür mektuplarını aldığımız, eşsiz bir organizasyon oldu. 

Dünya Satranç Olimpiyatı’nı bu yıl gerçekleştirdik. Dünya Basketbol Şampiyonası, Avrupa Gençlik Olimpik Yaz 
Oyunları, 2011 Dünya Universiade Kış Oyunları Erzurum’da, “WTA” olarak adlandırılan Dünya Kadınlar Tenis 
Şampiyonası geçen yıl ve bu yıl İstanbul’da, tarafımızdan gerçekleştirildi. Dünya Büyükler Güreş Şampiyonası’nı bu yılın 
ilk aylarında İstanbul’da gerçekleştirdik. Dünya Golf Şampiyonası’nı amatör takım ve dünyanın en yüksek ödüllü golf 
şampiyonalarını yine Antalya’da gerçekleştirdik. Okçuluk Dünya Şampiyonası’nı 2013’te İstanbul’da gerçekleştireceğiz. 
FIFA 20 Yaş Altı Dünya Kupası 21 Haziran-13 Temmuz tarihleri arasında, 2013 yılında, 24 ülkenin katılımıyla Antalya, 
Bursa, Gaziantep, İstanbul, Kayseri, Rize ve Trabzon kentlerinde gerçekleştirilecek.  

2020 Olimpiyat Oyunlarına adaylığımızdan söz ettim. Farklı bir çalışma modeli benimseyeceğiz ve adaylık 
bütçemizin yaklaşık üçte 2’sini özel sektör sponsorları aracılığıyla oluşturacağız. Dolayısıyla, bu anlamda kamu maliyesine  
asgari düzeyde yük olunan bir olimpiyat adaylığı profilini ortaya koyacağız ve tabii, şunu ifade etmek isterim: Olimpiyat 
adaylığı millî bir mesele, tek başına Hükûmetimizin veya tek başına AK PARTİ çoğunluğunun meselesi değil. Burada 
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CHP’siyle, MHP’siyle, BDP’siyle, Parlamentoda temsil edilen bütün siyasi yapıların ve partilerimizin 2020 adaylık sürecine 
psikolojik ve sistematik destek sağlamalarını çok çok önemli buluyoruz. 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Ben yardım edebilirim Sayın Bakan, hazırım. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Yardım için heyet hâlinde geleceğiz, Türkiye Millî 

Olimpiyat Komitesi ile birlikte.  
Bağımsız spor federasyonlarına Spor Toto teşkilatımız üzerinden aktardığımız destekler geçen yıl 225 milyon 

lira, bu yıl 250 milyon lira düzeyinde; bunların detaylarına da çok fazla girmiyorum.  
Yine, sporcu sağlığına yönelik hizmetlerimizi atlayarak geçiyorum ki bir an önce yükseköğrenim gençliğine 

yönelik hamlelerimizi sizlerle paylaşabilmek adına. Bu noktada, engelli araçlarını sadece, sporda son cümle olarak ifade 
etmek isterim. “Sporda Engelleri Kaldırıyoruz” adıyla bir proje yürütüyoruz ve ülkemizdeki dezavantajlı gruplara yönelik 
atılması gereken adımları Bakanlığımıza düşen adımlar noktasında hızlandırmayı hedefliyoruz. Şu an itibarıyla sekiz 
ilimize ulaştık. Önümüzdeki altı ay içinde seksen bir ile ulaşmayı hedefliyoruz. Engellileri evlerinden alıp spor yaptırıp 
tekrar evlerine bırakacak şekilde özel tasarlanmış araçları tüm illerimizdeki müdürlüklerimize temin etmeyi hedefleyen bir 
yaklaşımla hareket ediyoruz. 

Yükseköğrenim Kredi ve Yurtlar Kurumu, üniversite gençliğine hizmet vermedeki en önemli enstrümanımız. 
Birkaç rakamı sizlerle paylaşmak isterim. 2002 yılında Yükseköğrenim Kredi ve Yurtlar Kurumunun toplam yatak 
kapasitesi 188 bindi. Ancak, geçmişteki ekonomik imkânlar ya da o dönemdeki yurt ihtiyaçlarının kalite ve standart 
gereksinimleri doğrultusunda koğuş sistemi vardı, 10-12 kişilik koğuşlar vardı yatakhane ünitelerinde. Yine, duş üniteleri 
hamam biçimindeydi, hamam banyolar şeklindeydi. Bütün bunlar tercih nedenlerini önemli ölçüde azaltmaktaydı ve 2002 
yılı itibarıyla yurtlarımızdaki yatak kapasitesi doluluk oranı yüzde 65 düzeyindeydi. Yani 188 bin yatağın yüzde 65’i 
doluydu. Dolayısıyla, yaklaşık 110 bin gencimize barınma hizmeti verilebilmekteydi. Bugün itibarıyla Türkiye genelindeki 
yurt adedimiz 344’e ulaşmış bulunmaktadır, 2 Kasım tarihinde açılışını gerçekleştirdiğimiz 53 yurdumuzla birlikte.  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Pardon, kaç dediniz? 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – 344 yurt adedimiz, toplamda. 344 yurdumuzda, 2 

Kasımda gerçekleştirdiğimiz açılışla birlikte 53 bin yatak kapasitesi ilave ettik mevcut sayıya ve bugün itibarıyla toplam 
yurt yatak kapasitemiz 308 bine ulaşmış bulunmaktadır. Yurtlarımızdaki doluluk oranı ise -tam rakam veriyorum- yüzde 
100 düzeyindedir. Bazı illerde yüzde 97-98 düzeyinde doluluklar var ama bazı illerde de misafir öğrenciler nedeniyle yüzde 
101, yüzde 102 oranına ulaşan doluluklar var. Bu gençlerimizi yurtlardan çıkarmak istemiyoruz ama çok yüksek bir taleple 
de karşı karşıya olduğumuz sizlerin malumudur. Bu talebi de karşılamaya gayret ediyoruz. 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sokağa kimseyi atmazsınız. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Atmayız. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Genel Müdürüm de atmaz. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Atmayız, atmayız, Allah’ın izniyle, atmayız. Özellikle de 

kız öğrencilerin… 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Bize geliyorlar bulamayınca ne yapalım. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Sizden gelen talepleri de hiçbir ayrıma tabi tutmaksızın, 

aynı ciddiyet içerisinde değerlendiriyoruz çünkü evlatlar bu ülkenin evlatları, bizim ülkemizin gençleri. Çocuklarımızın iyi 
eğitimler alma arzuları var. Zaman zaman biz de karşılaşıyoruz, “Yurt imkânım olmadığı takdirde babam beni memlekete 
götürür.” diyen kız çocukları çıkabiliyor karşımıza.  

Yurtta kalan her bir gencimize ayda 180 lira yemek katkısı yapıyoruz ama adı üstünde, katkı bu, bire bir 
yemeğin tam ücreti olmayabilir. Sabah kahvaltıları için 2 lira, akşam yemekleri için 4 lira olmak üzere; 308 bin çarpı 180 
lira olarak bu rakamı değerlendirmekte fayda var. 

Şu an 183 tane yurt inşaatına Türkiye genelinde devam ediyoruz. Bunların gene farklı inşaat durumlarında 
olduğunu sizlerle paylaşayım ama rakamlara boğmamak için bu durumu söylemiyorum. 2013 yılı sonunda yurt yatak 
kapasitemiz 400 bin rakamına ulaşmış olacak. Bu anlamda Kalkınma Bakanımıza, Maliye Bakanımıza, Plan ve Bütçe 
Komisyonumuzun çok değerli üyelerine teşekkürü bir borç biliyorum. Bu teşekkürü ifa ederken de yatırım ilk başlangıç 
ödeneklerimizden birkaç rakam vermek istiyorum.  

2002 yılına hiç gitmeksizin, 2011 yılı yatırım ilk başlangıç ödeneğimiz 270 milyon liraydı, 2012 yılı yatırım ilk 
başlangıç ödeneğimizi ilk etapta 520 milyon liraya çıkardık fakat geçen seneki yatırım hızlandırmadan aldığımız 
rakamlarla bu para 600 milyon liranın üzerine tırmandı, yaklaşık yüzde 110’luk bir artış sağladık Kredi ve Yurtlar 
Kurumunun yurt yatırım bütçesinde.  

Gene, 2013 yılı yatırım bütçesinde 2011 yılında 270 milyon lira olan yatırım ilk başlangıç ödeneği 626 milyon 
liraya çıkmış bulunmaktadır. Bu yönüyle de bakıldığında, bunun üzerine ayrıca tahsilattan maliye dışı kurumumuza kalan 
öz gelirleri ilave ettiğimizde, likit fondan gelen kaynağı dâhil ettiğimizde 2012 yılındaki yatırım toplamımız 1 milyar liraya 
ulaşacaktır.  
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Yine, 2013 yılındaki toplam yatırımımızın öz gelirlerle birlikte 1 milyar lira rakamının üzerine çıkacağını tahmin 
etmekteyiz. Bu da bize 183 adet envanterdeki yurt inşaatını tamamlayabileceğimiz gerçeğini ihtar ediyor. Çalışmalarımızı 
bu yönde hızlandırıyoruz. Bir yılda Kredi ve Yurtlar Kurumunun yurt yatak kapasitesine 61 bin rakamını ilave ettiğini 
nazarıdikkate alırsak, bu kurumlar sayesinde gerçekleşen ödenek artışlarının bu işteki büyük katkısı fark edilecektir.  

Hâlihazırda Kredi ve Yurtlar Kurumu tarafından 1 milyon 173 bin gencimize her ay 260 lira burs veya kredi 
verilmektedir, burs veya kredi. Burs rakamı kredi rakamıyla eşit, ayda 260 lira. 1 Ocak 2013 tarihinden i tibaren hem burs 
hem kredi rakamını artıracağız. Burs ve kredilerin toplam rakamı, eskiden “Başbakanlık bursu” olarak vardı, adedi 50 
bindi. Şu an belediyeler dâhil, tüm kurumların vermekte olduğu burslar kurumumuz bünyesinde toplandı. Hâlihazırda 355 
bini burs, karşılıksız olmak üzere, kalanı kredi; toplam rakam 1 milyon 173 bin.  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Bakan, bir belediye veriyor. Kuşadası Belediyesinin dışında 
var mı? 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Anayasa Mahkemesi iptal ettiği için Kuşadası 
Belediyesinin de veremeyeceğini tahmin ediyorum ama gene de bakmamız lazım. Bize aktarıyor, bizim üzerimizden… 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Burs veren belediyelerin hepsi kayboldu. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Devlet sağ olsun, Hükûmet sağ olsun; Hükûmet bu 

imkânı telafi ediyor. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Bir belediye var. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Burada hemen şunu ifade etmek isterim: Rakam 

konusunda, çarpma konusunda, dört işlem konusunda deneyiminiz bizden çok çok fazla. 1 milyon 173 bin çarpı 260 çarpı 
12 ay üzerinden devletin bu konudaki bütçesini hesap edebiliriz. Toplam rakam büyüklüğümüz, Kredi ve Yurtlar Kurumu 
olarak yatırımlar, cariler ve krediler olmak üzere, burslar olmak üzere yıllık 8 milyar lira. Bu rakamı da kayda geçirmiş 
olmakta fayda görüyorum. Yükseköğrenimdeki lisans öğrencileri için 260, yüksek lisans öğrencileri için 2 katı, 520; 
doktora öğrencileri için de 3 katı, 780 lira ödeme gerçekleştiriyoruz. Yeni burs ve kredi başvurularını dikkate aldığımızda 
26 Kasım tarihinde bu rakamları açıklayacağız rakam yaklaşık 1 milyon 300 bin kişiye ulaşmış olacak. Toplam öğrenci 
sayısının yükseköğrenimde 3 milyon olduğu hesaba katılırsa 1 milyon 300 bin çarpı yeni rakam -260 yerine yeni rakam- 
çarpı 12 üzerinden gidilecektir. 

Sorularınız öncesinde hemen ifade etmek isterim: Bir genç kurumumuzdan kredi kullandıktan sonra mezun olup 
resmî sigorta kaydıyla sigortalı olarak işe girmedikçe kredi geri ödemelerini başlatmıyoruz. Yirmi yıl süreyle bile işe girmiş 
olmazsa veya çalıştığı hâlde sigorta kaydını yaptırmazsa bu tahsilat kesinlikle gerçekleştirilmiyor. Bursların zaten geri 
ödemesiz olduğu malumlarınız.  

RECAİ BERBER (Manisa) – Kayıt dışı çalışmayı özendirmeyin. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Farzımuhal diyorum, örneği çarpıcı hâle getirmek için. 

Yoksa kesinlikle tabii kayıt altında olmaları bizim de arzu ettiğimiz bir konudur. Suç işlemeyelim, hele Komisyonda…  
Yine, haksızlık olmasın ama Kredi ve Yurtlar Kurumunun da bazı hamlelerini atlayarak geçiyorum. Sayın 

Başkanın tanıdığı süre dolmuş oldu.  
Kredi ve Yurtlar Kurumunu geçen yıldan bu yana çok yönlü olarak değerlendiriyoruz, 2011 yılından bu yana çok 

yönlü olarak değerlendiriyoruz; kurum da bu konuda yeniliklere çok açık bir vizyon sergiliyor. Sunumun başında da ifade 
ettiğim gibi, ülke genelindeki bütün yeni sistem yurtlarımızı gençlik projelerinin yaz aylarındaki konaklama üniteleri olarak  
değerlendiriyoruz. 

Başkanım, iki üç dakika içinde toparlıyorum, Kredi ve Yurtlar Kurumuyla birlikte. 
Tüm yurtlarımızda şu an farkındalık eğitimlerine devam ediliyor. Tüm yurtlarımızda lider gençlik eğitimlerine 

devam ediliyor. Tüm yurtlarımızda kişisel gelişim, güzel Türkçe, etkili hitabet, yer yer drama ve tiyatro eğitimlerine  devam 
ediliyor. Türkiye’deki merkezî yurtlarımızda Çanakkale şehitlerini anma geceleri gibi, Mehmet Akif Ersoy’u ve İstiklal 
Marşı’nın kabul yıl dönümünü anma etkinlikleri gibi, millî bayram dönemleri gibi özel ve millî zamanlarda gençlerimizin 
Türk milletinin ve değerlerimizin farkındalığını hissetmeleri yönünde özel ve önemli adımlar atılıyor. Sadece bir rakam 
söylemek isterim: Geçen sene Kredi ve Yurtlar Kurumunda barınan gençlerimizin sayısı 247 bindi yani bu yıl 308 bin 
olarak ifade ettiğim rakam geçen sene 247 bindi, 61 bin bu arada ilave oldu. 247 bin gencimizin 140 bin tanesi lider 
gençlik seminerlerinden ve kişisel kariyer eğitimlerinden istifade etti. Burada  bir temel hedefimiz var. Ben dâhil 
üniversitede okuyan gençlerimizin kahir ekseriyeti Anadolu’dan geliyor. İlçelerden geliyoruz, beldelerden geliyoruz, 
köylerden geliyoruz ve Kredi Yurtlar Kurumunda barınan üniversite öğrencilerine bir fırsat eşitliği zemini oluşturmak 
istiyoruz. Yabancı dil eğitimi konusunda bir farkındalık oluşturarak, kişisel becerilerini geliştirme konusunda bir farkındalık 
oluşturarak, öz güveni aşılama yönünde bir farkındalık oluşturarak, büyük kentlerden gelen üniversite öğrencileri ile 
rekabetlerindeki eşitsizlikleri ortadan kaldırmayı hedefleyen hamleler gerçekleştiriyoruz. 

Gene, Kredi ve Yurtlar Kurumunun öğrenci seçimindeki önceliklerine temas etmiyorum, kitabımızda bunlar 
mevcut. Zaten hepsi hemen hemen kanunla belirlenmiş olan hususlar çerçevesinde intikal ediyor. Tahsilat oranlarımıza 
çok fazla temas etmiyorum.  
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Spor Toto Teşkilat Başkanlığımızdan bir cümleyle söz etmek isterim: Kurumun aktardığı gelirlerle birlikte Türk 
sporunun gerçekten en büyük finansörü durumundayız. 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Niye bir cümle? 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Çok sağ olun. Zaman daraldığı için. Ama siz derseniz ki 

on beş dakika daha dinlemeye tahammülümüz var, ben yirmi dakika daha da konuşurum. 
Hepsi devletin kurumları. Biz oyunlardan gelen kazancın Türkiye’de yeni sporcu yetişmesi ve tesis altyapılarının 

geliştirilmesi yönünde harcanmasından gerçekten gurur duyuyoruz. Bu anlamda önemli kaynakları Türk sporuna 
aktarıyoruz, futbol dâhil ama özellikle de futbol dışı branşlara bu Kurum üzerinden önemli kaynaklar aktarıyoruz. 
Önümüzdeki yıllarda Türkiye’deki bağımsız spor federasyonlarını daha fazla öz gelirlerini oluşturabilen ve daha fazla 
sponsorluk gelirleri teşkil edebilen yapılara dönüştürmeyi hedefliyoruz. Kendilerine de bu yönde teşviklerimiz var.  

Sayın Başkanım, süre doldu, ek süre doldu, ikinci ek süre de doldu, o zaman son olarak şunu söyleyeyim: 
Yurtlarımızın tamamını, 344 yurdumuzun tamamını ve 308 bin öğrencimizin de tümünü kapsayacak şekilde Ulaştırma 
Bakanlığıyla geçen hafta bir protokol imzaladık. KDV dâhil yaklaşık 100 milyon lira, eski rakamla 100 trilyon bedeli olan bu 
projeyle her yıl düzenli olarak 344 yurdumuzun tamamında gençlerimize ücretsiz İnternet hizmetini Ulaştırma Bakanlığı 
üzerinden temin edeceğiz. 

Ben ilgiyle dinlediğiniz için, bu zamanı tanıdığınız için sahsınızda Komisyonumuzun tüm değerli üyelerine 
teşekkür ediyorum, saygılar sunuyorum. 

BAŞKAN – Evet, Sayın Bakanımıza sunuşları için çok teşekkür ediyoruz. 
Bu arada kameraman arkadaşlara da teşekkür ediyoruz. 
Sayın Kuşoğlu’yla başlıyoruz. 
Buyurun, Sayın Kuşoğlu. 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Başkan, Plan ve Bütçe Komisyonunun değerli üyeleri, değerli milletvekilleri, Sayın Bakan, değerli 

bürokratlar, değerli basın mensupları; ben hepinizi saygıyla selamlıyorum.  
Sayın Başkan, biliyorsunuz, biz bu bütçe maratonu sırasında, Komisyonda görüşülmesi sırasında genellikle 

günde iki bakanlık bütçesini değerlendiriyoruz. Onun için, önceden hazırlık yapmamız gerekiyor, yıl içerisinde hatta 
hazırlıklar yapmamız gerekiyor. Benim de yıl içerisinde bakanlıkların faaliyetleriyle ilgili olarak işte, kupürleri kesilmiş ya da 
bir veri oluşturulmuş dosyalarım var. Onlara baktım bu sabah Gençlik ve Spor Bakanlığıyla ilgili olarak. Çok önemli bir 
bakanlık. Geçen yıl da güzel bir toplantı yapmıştık Komisyonda ve mümkün olduğunca Bakanlık faaliyetlerini 
desteklemiştik. Ancak, bu notlarıma baktığım zaman şunları gördüm yani geçen yılla ilgili olarak, üzüldüğüm -bu bir yıl 
içerisinde- birkaç faaliyet var. Sayın Bakan, sizin şahsınızla ilgili bunlar. Hakikaten üzdüğü için… Bu sefer geçen yılki gibi 
konuya fazla girmek istemiyorum. İşte, bazı şeyler var: Olimpiyatlardaki kebap siparişi gibi -yani bunlar konuşulmaması 
gereken konular ama bunlar gündeme oturmuş- bu deri koltuk meselesi, madalya meselesi, danışmanınızın özel 
kimliğinizi, bakan kimliğinizi Londra Olimpiyatlarında alıp kullanması gibi… Bunların olmaması lazım. Gençlik ve Spor 
Bakanının gündeme bunlarla girmemesi lazım, örnek olması lazım. Biraz önce söylediniz ya, taşradan gelen bir kişi olarak, 
genç olarak diğer gençlere örnek teşkil ettiğinizi söylüyorsunuz, doğrudur, öyle olmanız gerekir. Öncelikle, sizin genç, 
yakışıklı, düzgün, konuşması çok güzel olan birisi olarak örnek olmanız lazım, bu tür konularla gündeme gelmemeniz 
lazım diye düşünüyorum. Onun için, çok fazla konuya girmeyeceğim ama bazı konular var. 

Şimdi, sporla ilgili olarak fakir bir ülkeyiz, sıkıntılarımız var, tesis yönünden çok sıkıntımız var. Ankara gibi 
İstanbul gibi metropollerde bizim çok daha fazla spor tesislerine sahip olmamız lazım, her ilçede, her  semtte, her 
mahallede. Öyle olması gerekirken… Bakın, şurada fotoğrafları var, Ankara’da, Örnek mahallesinde güzel bir Bakanlık 
hizmet binası yapılmış. Epey de masrafı vardır ama Ankara’da bu kadar çok sporla ilgili fakirlik varken bunların yapılması 
çok doğru değil. Ankara’da bununla beraber, ben yine spor tesislerinin açılmasını isterdim. Mamak’ta hemen hemen hiç 
spor tesisimiz yok, gençler sıkıntılı. Bizim konjonktür olarak bu dönemde genç sayımız çok fazla, bu dönemde bizim spor 
yatırımlarına ihtiyacımız var. Bir yirmi yıl sonra bu kadar yatırıma ihtiyacımız yok, elli sene sonra hiç yok bu kadar. Yani 
şimdi yapacağımız yatırımlar o dönemlere yetecektir, şimdi yapacağız. Onun için geçen yıl da söyledik, sizin bütçenizi 
mümkün olduğunca artıralım, hatta Kredi Yurtların bütçesini 2 misline çıkaralım diye biz teklif vermiştik muhalefet olarak 
hatırlıyorsunuz. 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Çıkardınız da zaten. 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Mümkün olduğunca bunu artıralım. Bu dönemde Türkiye’nin ihtiyacı var, yurda 

da bu dönemde ihtiyacı var, spor salonuna da bu dönemde ihtiyacı var. Ülkede büyük karışıklıklar var, sıkıntılar var. 
Gençlik bölünüyor, ne yapacağını bilmiyor, psikolojik, ruhsal sıkıntılar içerisinde yetişiyor. Geleceğini göremeyen, ne 
yapacağını bilemeyen bir gençlik yetişiyor. Onun için, bu dönemde daha fazla yatırıma ihtiyaç var. Bu dönem bütün bunları 
yapalım, bazı şeyleri daha sonraki dönemlere kaydıralım, bazı yerlerden tasarruf edelim. Bunu bugün de söylüyorum, 
hakikaten öyle yapalım. Bunu çok samimi olarak, inanarak söylüyorum ama lütfen siz de bu tür konularla gündeme 
gelmeyin. Baktım ben özellikle, bu konularla ilgili açıklama da yapmamışsınız. Basın mensuplarımız burada, siz de oradan 
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geliyorsunuz. Basının bu konularla ilgili olarak nasıl bir mantalite içerisinde olduğunu ben de biliyorum. Haber yapmadır -
tabii ki kendi görevlerini yapıyorlar- bazı konuları daha fazla gündeme getirmedir, onları yapacaklar ama siz bu konuları 
bilen birisi olarak bunlarla gündeme gelmemeliydiniz, bundan sonra da gelmemeniz gerekir diye düşünüyorum. 2013 yılı 
bütçesinin hayırlı olmasını diliyorum. 

Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Kuşoğlu. 
Sayın Akçay, buyurun lütfen. 
ERKAN AKÇAY (Manisa) – Teşekkür ederim. 
Sayın Başkan, Sayın Bakan, sayın milletvekilleri, Gençlik ve Spor Bakanlığının değerli mensupları, değerli basın 

mensupları; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
Ben olimpiyatlara temas etmek istiyorum. Bu yıl 27 Temmuz-12 Ağustos tarihleri arasında Londra’da 2012 Yaz 

Olimpiyatları gerçekleştirildi ve Türkiyede 16 dalda 114 sporcuyla temsil edildi. 2012 Olimpiyatları Türkiye’nin en fazla 
sporcuyla katıldığı olimpiyatlar olmuştur, Türkiye sporcu katılımı bakımından 8’incidir. Bu durum oyunların başlangıcında 
gerçekten övünülecek bir konuydu. Sayın Bakanın Londra yolunda yaptığı ve kendini öven açıklamalarını bu çerçevede 
hoşgörüyle karşılamak mümkündür ancak Sayın Bakanın Londra dönüşünde de hâlâ sporcu katılımı sayısıyla ve sunumda 
da yine aynı şekilde övünüyor olması Türk sporunun geleceğine dair bende şahsen kaygılar uyandırdı.  

Eğri oturup doğru konuşalım, sporda başarı katılımcı sporcu sayısıyla değil, başarılı sporcu sayısıyla ölçülür. 
Sizin övündüğünüz başarı ancak popülizm başarısı olabilir. Bunu bazen gayet güzel yapıyorsunuz, sadece siz değil, spor 
yönetiminizin neredeyse tamamı aynı şekilde davranıyor. Ancak, bu noktada Londra’da başarılı mıydık, değil miydik, 
öncelikle bu soruya mutlaka cevap vermemiz gerekir. Elbette ki sporcularımızın bireysel başarılarını, çabalarını takdirle 
karşılıyor ve onları tek tek kutluyoruz. Türk sporunda başarı maalesef kurumsal başarı olmaktan uzaktır ve hâlâ bireysel 
çabada kalmaktadır. Voleybol ve futbol takımlarımızla, Aslı Çakır Alptekin, Gamze Bulut, Servet Tazegül, Nur Tatar ve 
Rıza Kayaalp’le ve katılan bütün sporcularımızla gurur duyduğumuzu da ifade etmek istiyorum. Hâl böyle olunca, daha çok 
sporcuyla gitmenin daha çok başarı getireceğinin hesaplanması yanlış bir hesaptır. Olimpiyatlardan önce, Ankara’nın her 
yerine sporcularımızın afişleri asıldı, “Haydi Ankara’nın Çocukları” diyerek beklentiler yükseltildi ve sporcularımızın 
üzerinde de belli bir psikolojik baskı oluşturuldu. Sonrasında, sporcularımızın bu stresli ortamla mücadelesi için yanlarında  
olması gereken kişiler Londra’ya götürülmedi. Özellikle, atletizm dalında bazı sporcularımız ki bunların içerisinde şu 
isimleri sayabilirim: Atletler Pınar Saka, Nimet Karakuş; cirit ve disk dalında Hüseyin Atıcı antrenörsüz bir şekilde 
mücadele etmek zorunda bırakılmıştır ve bir spor kulübü atletizm şubesi başkanının ifadesiyle de kontenjan probleminden 
dolayı bazı antrenörlerin Londra’ya gidemediği ifade edilmiştir. Bu kontenjan meselesini nasıl açıklayacaksınız? Bu 
kontenjanlar nasıl belirlenmiştir? Sporcularımızın antrenörleri dahi götürülememiştir. Acaba, bu antrenörler için olimpiyat 
köyü dışında bir otel veya ev kiralanamaz mıydı? Bu bakımdan, 31 Temmuz 2012’de Türkiye için olimpiyat adına önemli 
bir gün yaşandı. Badminton alanında yarışan sporcumuz ikinci maçında yenilerek elendi ancak bu müsabakanın önüne 
geçen bir açıklama vardı. Olimpiyat Komitesi Başkanı o gün özel bir televizyon kanalında verdiği röportajda 
sporcularımızın ailelerinin de Londra’ya götürülmesini büyük bir gurur ve başarı olarak gördüğünü açıkladı. İşte, sporda 
popülizm dediğimiz bu ve sporda bir başarı öyküsü bu şekilde ifade ediliyor. Olimpiyat oyunlarında başarılı olduğumuz 
söyleniyor ancak rakamlar öyle söylemiyor. 2004’te 10 madalya, 2008’de 8 madalya kazanmışız, 2012’de 5 madalya. 
Türkiye bu 5 madalyayla madalya sıralamasında 204 ülke içerisinde 32’nci sırada yer almıştır. Ancak, başarı kriterimiz 
farklı. Atlet başına düşen madalya sayısı. Burada, Türkiye altın madalyada, atlet başına düşen madalya sayısında 57 
atlette 1 madalyayla 39’uncu sıradadır. Toplamda altın başına düşen madalyada 68’inci sıradayız. Bu rakamlar 1988 Seul 
Olimpiyatlarından beri Türkiye’nin en kötü performansıdır. Dolayısıyla, kalabalık bir sporcu kafilesiyle katılmak başarıyı 
ifade etmiyor. Peki, Hükûmet ve Bakanlık “Neden başarılı olamıyoruz?” sorusunu sorup cevabını buldu mu ve gerekeni 
yapıyor mu? Başarılı olamıyoruz çünkü spor yönetiminde de başarı kriter olmaktan çıkmıştır. Adam kayırma, yandaş 
yerleştirme gibi yaklaşımlarla spor yönetilemez. 

Bir diğer husus, bütçe meselesi. 2010 yılında Atletizm Federasyonu bütçesi 4 milyon Türk lirasıyken Basketbol 
Erkek Millî Takımımıza Dünya Basketbol Şampiyonasında sadece finale yükselmesine rağmen sporcu başına 1,5 milyon 
Türk lirası prim ödenmiştir. Basketbolculara yıl içerisinde toplam 28 milyon prim ödenmiştir. Bu bütçelerle kamuoyunda 
öne çıkan spor branşlarına daha fazla yatırım yapılarak başarı sağlanmaz, sadece popülizmle idare edilir.  

Sporda başarının önemli bir ölçütü de sporcuların antrenman alışkanlığıdır. Bir olimpiyat oyuncusunun en az 
7.000 saat antrenman yapması gerektiği ifade ediliyor. Şampiyon sporcular ise bu rakamı 10 bin saatin üzerine 
çıkarmaktadır.  

Yapılması gerekenlerden birisi de, maalesef, sporcu yetiştirmeye elverişli bir eğitim, sosyal ortam ve altyapı 
sistemimiz yoktur. Spor okulları sayısı daha da artırılmalıdır, buradaki ders müfredatı da öğrencilerin spor pratikleri üzerine 
şekillenmelidir. Öğrencilerimiz haftada 16-18 saat pratik yapacak şekilde yönlendirilebilmelidir. Eğer Türk sporunu bu 
yönde ilerletmezsek olimpiyatlara ve dünya sporunda Türkiye’nin konumuna dair haberler içerisinde 8 Ağustos 2012’de bir 
yabancı kanal haber sitesinde yer alan “Doping ilacını Türkiye’den aldım.” başlığıyla verilen haberdeki şekliyle maalesef 
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yer alabiliriz. Haberi spotuyla özetlemek istiyorum, haberin spotu şöyle: “2012 Londra Olimpiyat Oyunları öncesi yapılan 
testlerde doping aldığı belirlenen İtalyan atlet Alex Schwazer ilacı Türkiye’den aldığını belirterek şöyle diyor: ‘Fakir ülke lere 
giderek bu tür ilaçları alırsanız göze batmıyor, ben de Türkiye’ye gittim.’” 

Değerli milletvekilleri, geçtiğimiz yıllardaki bütçe görüşmelerinde de yine bu olimpiyat konusuna temas ettiğimde 
özellikle önem verdiğim ve dikkati çektiğim bir hususu yine burada da tekrar dile getirmek istiyorum. Biz olimpiyatlara ilişkin 
hedeflerimizi, plan ve programlarımızı yaparken elbette bu planlar kısa, orta ve uzun vadeli olur ve âdeta bir millî 
seferberlik şeklinde konuyu ele almamız lazım. Bu, sadece Bakanlığın üzerinde olması gereken bir vazife değil, bütün 
kurumların üzerine üstlenmesi gereken bir husustur. Teknik, eğitim, örgütlenme, altyapı, vesaire bakımından bizim 
olimpiyat sporcusu yetiştirme seferberliğine girmemiz lazım. Başta belediyeler… Belediyelerin üzerinde fevkalade önemle 
duruyorum. Sayın Bakanım, büyükşehir belediyeleri böyle Süper Lig’de futbol takımı oynatarak hem spora hem gençliğe, 
her şeye zarar veriyorlar yani hiçbir faydaları yok bunların. Bu Süper Lig takımları, belediyelerin profesyonel takımları 
tamamen lağvedilmeli, yasaklanmalı, spora zarar veriyor bunlar. Bütün belediyeler, üniversiteler, gençlik spor teşkilatları 
kurum olarak, spor kulüpleri teşvik edilmeli özendirilmeli, seferber edilmelidir. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Sayın Akçay, lütfen tamamlayınız. 
ERKAN AKÇAY (Manisa) – Tamamlıyorum efendim. 
Belediyelerin futbol kulüpleri de yine bu şekilde olimpiyat hedefini esas alarak bu dallara göre bir çalışma 

anlayışı gerçekleştirmeli.  
Olimpiyatların dışında –Sayın Başkan çok teşekkür ediyorum- birer cümleyle… Gençleri kötü alışkanlıklardan 

kurtarmak için Hükûmetimiz ne yapıyor? Yani hem gerek Bakanlık olarak gerekse aile ve kadından sorumlu Bakanlık 
olarak, Hükûmet olarak. Ve maalesef gençliğimiz, çocuklar her geçen gün sigara, alkol ve uyuşturucu batağına biraz daha 
yaklaşıyorlar, bu tehlikeyle daha fazla muhatap oluyorlar ve âdeta bunları kullanma yaşı ilkokul seviyesine kadar düştüğü 
uzmanlar tarafından ifade edilmektedir. Amatör kulüplere yeterince destek verilmiyor. İşte, Bakanlık da bilhassa olimpiyat 
hedefini dikkate alarak bu dallarda, bizim olimpiyatlarda hedeflediğimiz dallarda faaliyet gösteren amatör kulüplere daha 
fazla yardım etmelidir.  

Bir sonuncu konu da: U20 Dünya Futbol Şampiyonası. FIFA, U20 Dünya Kupası’nın Türkiye’de yapılmasına 
ilişkin kararını 3 Mart 2011 tarihinde açıkladı ve 13 Haziran-21 Temmuz 2013 tarihleri arasında Türkiye’de düzenlenecek. 
FIFA’ya sunulan adaylık dosyasında İstanbul, Bursa, İzmir, Manisa, Antep, Şanlıurfa, Kayseri, Trabzon, Rize ve Antalya 
illeri belirlendi ancak daha sonradan her ne hikmetse ve hâlâ bilemediğimiz bir nedenle Manisa ve İzmir bu listeden 
çıkartılmıştır. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Sayın Akçay, lütfen tamamlar mısınız? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Samsun var mı? 
ERKAN AKÇAY (Manisa) – Yok. 
Şimdi, 2020 EXPO’ya adaydır İzmir. Şimdi diyaloga girince Sayın Bakan bunu kaçırmasın arkadaşlar. 2020 

EXPO’ya aday olan İzmir’in bu organizasyon listesinden çıkartılmasıyla bir tanıtım fırsatı kaçırılmıştır. Manisa ve İzmir 
FIFA’nın talep ettiği her türlü altyapı şartlarına sahiptir, özelliklerine sahiptir. UEFA kriterlerine göre yeniden düzenlenen 
İzmir Atatürk Stadı’nın beş soyunma odası, yine, keza Manisa’nın aynı şekilde yıldızlı otelleri, bütün hususlar vardır ve biz  
bunu… Maalesef, yanlış bilgi de verildiği kanaatindeyim size Sayın Bakanım. Çok yanlış olmuştur. Özellikle, Akdeniz 
Olimpiyatları, 2005 Universiad oyunlarının düzenlendiği şehirlerden birisidir Manisa ve İzmir. Dolayısıyla, çok yanlış bir 
karar olmuştur. Bunun mutlaka takipçisi olmaya da devam edeceğiz yani bir keyfiliğe kurban gidilmemesi gerekir, objektif 
olmak gerekir. 

Sözlerime son veriyorum, teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Akçay. 
Sayın Badak, buyurun. 
SADIK BADAK (Antalya) – Teşekkür ederim. 
Sayın Başkan, Sayın Bakanım, Plan ve Bütçe Komisyonunun değerli üyeleri, Gençlik ve Spor Bakanlığımızın 

çok değerli bürokratları, değerli basın mensupları; ben de sizleri sevgiyle, saygıyla selamlıyorum. 
Bugün, esasen, hizmetleri itibarıyla hem çok hayırlı işler yapan hem kulağa da hoş gelen bir Bakanlığımızın, bir 

faaliyeti deruhte eden Bakanlığımızın bütçesini görüşüyoruz. Ben, genel itibarıyla, Bakanlık yeniden yapılandıktan sonra, 
müstakil bir bakanlığa dönüştükten sonra performansının daha da artmış olduğunun çok net bir şekilde görüldüğünü ifade 
etmek istiyorum. Bu bütün genel müdürlüklere yansımış bulunuyor. Sadece fiziki manada değil, fiilî manada da faaliyetlerin 
kapsamının ve ruhunun da zenginleşmekte olduğunu görmekteyim. Bu bakımdan, ülkemiz adına, gençlerimiz adına, 
halkımız adına büyük bir memnuniyet duyuyorum. Emeği geçenlere teşekkür ediyorum. 

Ülkemizde genç sayımızın yüksek olması tabii ki bu faaliyetleri hem bir zorunluluk, mecburiyet hem bir fayda 
hâline getiriyor. Biz gelişmekte olan bir ülkeyiz. Altyapıları tamamladıktan sonra… Spor faaliyeti esasen bir üstyapı 
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faaliyeti, bu da ülkemizin topyekûn kalkınmakta olduğunu gösteriyor. Bir yandan sağlık tesisleri, eğitim tesisleri, yollar, 
havaalanları, limanlar, demiryolları yapılmakta, bir yandan da Gençlik ve Spor Bakanlığı vasıtasıyla bir üstyapı müessesesi 
olan spor faaliyetleri gençlerimiz arasında, halkımız arasında yaygınlaştırılıyor. Tabii, yaygınlaştırılırken bir taraftan fiziki 
tesisler yapılıyor, bunu görüyoruz. Stadyumlar, yüzme havuzları, kapalı spor salonları hem okullarda Millî Eğitim Bakanlığı 
vasıtasıyla hem açık alanlarda, ilçelerde belediyelerle iş birliği yapılıyor, TOKİ vasıtasıyla iş birliği yapılıyor. Bizim on  yıl 
önce hayal edemeyeceğimiz tribün ve koltuk sayısına ulaşan 30 bin kişilik, 40 bin kişilik tribünler yapılıyor. Bunlar ülkemiz 
adına gurur verici. Bu fiziki yapılanmanın ardından fiilî yapılanmada organizasyonlar da son derece çeşitlenmiş. 
Organizasyonların içerisinde de çocuklarımızı millî ve manevi değerlerle teçhiz eden programlar konulmuş. Bütün bunlar 
da memnuniyet verici. Tabii ki, olimpiyatlarda başarı kazanmak, sporcularımızın azami sayıda madalya alarak dönmesi 
hepimize gurur verir, memnuniyet verir fakat asıl hedef ve tek hedef bu olmamalı. Bazı ülkelerin –demir perde ülkeleri 
mesela buna örnektir- tek hedefinin bu olduğu söylenir ama bizim için hedef topyekûn millete sporu sevdirmek, milletimizi 
ve gençlerimizi spora yakınlaştırmak olmalı diye düşünüyorum. Tabii ki, olimpiyatlarda başarı kazanmak önemli fakat  
milletimizin spor alışkanlığı kazanması daha önemli. Yaşama tarzı içerisine, haftalık, aylık yaşama kültürü içerisine sporu 
da dâhil edebilmesi önemli. Gençlik ve Spor Bakanlığının bu yönde tedbirler alıyor olmasını son derece önemli buluyorum.  

Sözlerime son verirken, Antalya ilimizde de uzun zamandır beklenen UEFA niteliklerindeki futbol stadının 
temelinin atılacak olmasından, ihalesinin Aralık ayında yapılacak olmasından büyük bir mutluluk duyduğumu ifade 
ediyorum.  2013 yılı bütçesinin Bakanlığımıza hayırlı olmasını diliyorum.  

Saygılar sunuyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Badak. 
Sayın Şeker, buyurun. 
Süreniz beş dakika. 
MEHMET ŞEKER (Gaziantep) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Değerli milletvekili arkadaşlarım, Sayın Bakan, kıymetli bürokratlar; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
Öncelikle, tabii, Türkiye’deki öğrencilerin, üniversite öğrencilerinin en büyük sorunlarından birisi yurt sorunu, 

onunla ilgili bir şeyler söylemek istiyorum ve bu konuda Kredi Yurtlar Kurumu Genel Müdürümüze teşekkür ediyorum 
katkılarından dolayı ama bu ülkede planlamada bir eksiklik olduğu çok açık ve net. Yaklaşık on yıllık iktidarınız döneminde 
üniversite sayılarında yüzde 117, yüzde 120’ye yakın bir artış var. Kontenjan artışı da yüzde 100’lere yakın artmış ama 
maalesef, yurt sayısındaki ve kontenjan sayısındaki artış bu hızla gerçekleşmemiş. Tabii, bunun en büyük sebeplerinden 
birisi de son zamanlarda çok hızlı bir şekilde artan üniversite sayıları oldu. Kendi ilimde de 2 tane yeni üniversite açıldı,  
Gaziantep’te. Tabii, öğrenci sayıları, kontenjanları çok hızlı bir şekilde yükseldi ve dolayısıyla öğrenciler özellikle özel 
yurtlara koşmaya başladılar, başka çareleri kalmadı çünkü yeterli şekilde yurt olmadığı için. Bu sıkıntılar yaşandı. Biz de 
özellikle Kredi Yurtlar Kurumu Genel Müdüründen -bize en çok talep yurt konusunda oluyor- rica ediyoruz. Tabii bize talep 
yüzlerce, karşılığında girdirebildiğimiz 5-10 kişiyle sınırlı kalıyor ve onun da kız öğrenciler olmasına gayret gösteriyoruz. Bu 
konuda çok da fazla yapacak bir şey yok gibi gözüküyor ama bundan sonra yurt yapımına çok daha fazla ağırlık verilmesi 
gerektiğini düşünüyorum. 

Gençlik merkezlerini 118 olarak belirttiniz sunumunuzda. Belediyelerin de gençlik merkezleri var ve ciddi paralar 
harcanıyor; ben takip ediyorum. Her belediyenin 3-5 tane gençlik merkezi var, büyükşehirlerde 10-15 tane gençlik 
merkezleri var. Bir programları yok, bir plan dâhilinde çalışmıyorlar. Burada bunları sizin kontrolünüze, Gençlik 
Bakanlığının kontrolüne almayı düşünüyor musunuz? Böyle bir planlama yapmayı planlıyor musunuz, düşünüyor 
musunuz? Çünkü öğretmenlere soruyorum, eğitmen yani öğretmen olmayan kişiler orada görev yapıyor. Programlarına, 
planlarına bakıyoruz, birisi karate kursu veriyor, biri tekvando kursu veriyor, birisi bilgisayar kursu veriyor; o şehrin 
önceliklerine ait bir çalışma olduğu konusunda da ciddi anlamda tereddütlerim var.  

Yine, ilimizde Gaziantep’te on sekiz tane futbol sahası vardı. Benim gençliğim döneminde de o toprak sahalarda 
çok top oynadık. Bundan bir tane kaldı, maalesef belediyeler bu arsalara, bu futbol sahalarına çok acımasızca 
saldırıyorlar. Şehrin merkezinde olan yerler buralar ve buraları konut alanı ilan ediyorlar. Bununla ilgili, tabii, profesyonel 
anlamda, şu anda, beş yıldır konuşulan… Ama temelinin ayın 27’sinde atılacağını söylediniz, Gaziantep stadyumunun 
ihalesinin yapılacağını; bu da sevindirici, beş yıldır konuşuluyor. Oranın, stadın yerinin de pek çok insanın iştahını 
kabarttığını söyleyebilirim, şu anda şehir merkezinde olan yerin. Oranın da mutlaka şehrin bir meydanı olmasını, 
meydansız şehirlerin Batı’da çok rağbet görmediğini belirtmek isterim. 

Yüzme havuzu konusunda yine Gaziantep çok ciddi sıkıntısı olan bir şehir. 
Tiyatro salonu bir taneydi Gaziantep’te, hâlâ bir tane maalesef, bir değişiklik yok. 
Bu gençlik merkezlerine mutlaka kütüphaneler yapılmalı, gençlerin okumaya teşvik edilmesi mutlak surette 

sağlanmalı. Bu konuda tabii ki, özellikle belediyelerle Spor Bakanlığının çok iyi çalışması, bu gençlik merkezleri 
konusunda koordineli çalışması gerekiyor. İnanın, ben altı tane gençlik merkezinin programına baktım, hiçbirisinin birisiyle 
bir ilişkisi yok. Ne yapıldığını da bilemiyorum. Çok ciddi de paralar harcanıyor ve buradaki insanların eğitmen, öğretmen 
olduğundan da ciddi şekilde şüpheler var. 
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Bu vesileyle 2013 yılı bütçenizin hayırlı olmasını temenni eder, saygılar sunarım. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Günal, size söz vereceğim ama söz vermeden önce, Sayın Bağcı’nın bir daveti var bugün öğlen “Ankara 

Çorum Günleri” çerçevesinde, hem Sayın Bakan hem de tüm Komisyon üyelerimizi bir öğle yemeğine davet ediyor. Sizler 
de uygun görürseniz… 

MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Çorum’a mı? 
BAŞKAN – Hayır efendim, Atatürk Kültür Merkezinde olacak. 
Yani 12.20-12.25 gibi falan ara verirsek birlikte oraya gidip beraber hem Çorum’la ilgili birtakım etkinlikleri 

yerinde görmüş oluruz hem de yemeği hep birlikte orada yeriz diye düşünüyorum. 
Sayın Bakan, siz de herhâlde uygun görürsünüz. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Hemşehrimiz, Çorumlulara mecbur gideceğiz; ben 

hazırım. 
BAŞKAN – Evet, teşekkür ediyoruz. 
Sayın Günal, buyurun lütfen. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Bağcı’ya da teşekkür ederim, ben de onun için erken söz aldım, şimdi, 12.30’da bir yere gideceğim ama 

burada bir hemşehri dayanışması var, Sayın Bakanın faturasını Cahit üstlenmiş gibi görünüyor. Onun için “hemşehrim” 
deyince aklıma geldi yani normalde… “Sayın Bakanın o zaman bir borcu olsun.” diyelim, sonra baksın tekrar. 

Şimdi, teşekkürlerle devam edeceğiz ama önce birkaç tane şey söylemem lazım Sayın Bakanım. Hep 
konuşuyoruz, “Spor barış, dostluk, kardeşliktir ve yaşam tarzı olması gerekir.” diye. Siz de gençlik merkezleriyle, diğer 
şeylerle buna bir şeyler yapmaya çalıştığınızı söylediniz. Tabii ki, “Sadece gösteriş için yarışmada kazanmak amacıyla 
spor yapılmaz.” diyor Atatürk. Arkasından da spor yöneticilerine sesleniyor -her zaman söylediğimiz bir şey- “Sporda 
başarı için bütün milletçe sporun mahiyetini ve kıymetini anlamak ve spora kalben muhabbet duymak gerekir.” diyor. Böyle 
olunca, tabii, bunu biraz daha siyaset üstü tutmamız gerekiyor. 

Futbolu fazla konuşuyoruz, maalesef diğer dallara haksızlık oluyor. Ben diğer dallarda da spor yapan bir 
arkadaşınız olarak söylüyorum, oralardaki başarılar fazla görünmüyor ama federasyon seçimleri oluyor, çok fazla, böyle 
bir, siyaset şeyi karışıyor gibi Sayın Bakanım, bu konuda biraz hassasiyet gösterirseniz. Sporla ilgilenenler ayrı. Yani çok 
açık söyleyeceğim, “Gidelim, bunların turnuvaları var, yurt dışında gezelim.” diye gelip bizim nezdimizde de kulis yapan, 
“Ya, şu federasyonun yönetimine girelim.” diyen ama o sporla pek de alakası olmayan arkadaşlarımız var. Hatta, tabii ki, 
“Futbol Federasyonu özerk.” diyeceksiniz ama geçenlerde Hakan Şükür kendisi Futbol Federasyonuyla ilgili bir şeyler 
söyledi, ben şimdi ayrıntısına girmiyorum. Yani ya futbolla alakası olmayan arkadaşlar oraya… Ben, diğer federasyonları 
bildiğim için söylüyorum, orayı tabii Hakan daha yakından izliyor, biliyor, içinde. Asıl diğer federasyonlarda -özerk olmayan 
federasyonlarımız da var- daha çok oluyor, ben isim vermeyeyim kimseyi yıpratmamak için ama ben bizatihi kendim şahit 
olduğum için biliyorum. Biraz daha o seviyeyi yükseltecek, spora hizmet edebilecek arkadaşlarımızın, o sporla ilgilenen, 
temelden gelen, ama sporcu olarak ama teknik heyet olarak ama akademisyen olarak birtakım arkadaşlarımızın o 
federasyonlarda olması sanki bizi daha rahatlatır diye düşünüyorum. Sporun geleceği açısından da daha faydalı olur, 
dünyada sesimizi duyurmamız açısından da daha faydalı olur.  

İkinci şey: Az önce siz de bahsettiniz, tek kelimeyle Sayın Badak da söyledi Antalya Stadı’yla ilgili. 6 Aralıkta 
galiba ihaleye çıkılmış, hızlıca… Ama arada bir de uyarı yapmışsınız -ben tam bakarken- “Trabzon’a müjde yaparken 
Antalya’ya da uyarı” diye NTV Spor yazmış. “Hukuki bir şey olursa orası da gecikebilir ha!” diye bir de, böyle bir hafiften… 
Bildiğiniz mi var, bir itiraz mı var bilemedim. İtiraz gelebilir çünkü baktım Antalya’daki basında yer alan bazı şeylere, 
“Alelacele karar alındı, bize danışılmadı.” diyorlar. Sanki oralardan birileri itiraz mı eder? Yani “Bu tamam, projeye 
itirazımız yok ama etrafında ne olur, ne biter, ne yapılır, Antalya’nın kurumlarıyla da bir görüşülseydi iyi olurdu.” diyorlar. 
Ben size geçen yıl söylemiştim “Devlet adına el koyun.” diye, teşekkür ediyoruz. İnşallah, ama o uyarı yerine önlemlerini 
alıp da eğer mahkemeye gidiyorsa onu önceden ortadan kaldırıp mümkün mertebe, hepsi olmayabilir ama bir istişare 
içerisinde yaparsak herhâlde kimse de itiraz etmez. Ancak ihaleyle ilgili bir şey olursa o da başka bir şeydir ama normal 
yolla ilgili, ben, olacağı kanaatinde değilim.  

Bu vesileyle, az önce Sayın Akçay “U20’de niye bizim oralar yok?” dedi. Antalya’yla ilgili çok sıkışık bir şey var. 
Şimdi, orada siz geldiğinizde de arz etmişti arkadaşlar, hatta erken dönmeseydiniz akşam ben de oradaydım, 
söyleyecektim bir ay kadar önce maçta; siz program gereği erken dönmüşsünüz. Bizim güney tribünü -stadyumun şu anda 
üniversitenin içindeki- şu anda duruyor. Acil birtakım şeylere ihtiyaçları var hem güney kapısı… Diğer şeyleri yapmış ama 
arkadaşlarımız, hazirana çok az bir zaman kaldı. Özellikle diğer stat devam edecek ama bu U20, zannediyorum, ikinci 
büyük organizasyonu FIFA’nın galiba. O nedenle de biraz daha hızlandırıp oradaki eksiklikleri gidermek adına, 
zannediyorum, biraz daha sizin özel gayret etmeniz gerekiyor aktarmalarla ilgili. Çok büyük de bir şey değilmiş, 
arkadaşlarla o gün görüştük yani 5-6 civarında yeni şeylerle olabilecek bir şey. “İnşallah, bir an önce orası da tamamlanır.” 
diyorum.  
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Yurtlarla ilgili sıkıntımız büyük. Siz en son rakamı verdiniz. Ben burada performans raporuna bakarak bir şeyler 
söylemiştim. Biraz daha, yeni açılan yerler var ama bunu artırmamız lazım, geçen yıl da söyled im. Maliye de burada. Siz 
konuşurken yapıyorsunuz, bir şekilde… Çünkü hakikaten özellikle küçük yerlerde daha çok mağdur oluyorlar. Hadi büyük 
şehirde yine belli bir potansiyel var. Bazen “Boş kalıyor.” diyoruz ama ortalama illerimize baktığımız zaman birçok bölge 
müdürüyle akraba oluyoruz bir iki ay içerisinde, ekim, eylül… Hasan Bey’i yakalayamıyoruz da sağ olsunlar ondan sonra, 
ek yerleştirme… Hâlen daha misafir olarak kalan, yurdu çıkmamış öğrencilerimiz var. Misafirliği de uzatılmayanları biz 
onun evine, bunun yanına, buralardaki misafirhanelere yapmaya çalışıyoruz belli yerlerde, bütün illerde değil ama belli 
yerde kontenjan oluyor. Bazı yerlerde hâlâ maalesef o sıkıntıyı yaşıyoruz. Antalya da bunlardan bir tanesi. Yani öğrenci 
sayısı hakikaten artıyor. Orada bir şey yapalım diyorlar ama kampüs içinde farklı problemler çıkıyor, birtakım, inşaatla 
ilgili, Kredi Yurtlar Kurumuyla ilgili oluyor, ruhsatlarla ilgili oluyor; bunları biraz hızlandırıp yurt sorununu çözmemiz lazım. 
Diğerleri nasıl olsa arkasından geliyor, çözülüyor ama özellikle bayanlarda -az önce Sayın Şeker de söyledi- çok sıkıntı 
yaşıyoruz. Yani nasıl olur? Başka türlü olma şansı yok ancak üniversite yaparken de bunları bir şart mı koyacağız, nasıl 
yapacağız... Yani üniversite kurulurken pat diye burada hemen apar topar aradan çıkıyor veya gelmeden, hızlı bir şekilde, 
“Onu da ekleyelim, bunu da ekleyelim.” diye kurduruyoruz. Bunu kurarken o projelerin içerisinde mutlaka en az, minimum 
bir yurt yapılmasını da söylememiz lazım. Onlar “öğrenci evi” diyor. Kendileri mi yapar, Kredi Yurtlarla ortak mı yaparlar, 
onu bilemiyorum ama bir formülle mutlaka bunun sayısını artırmak gerekir diye düşünüyorum. O şeylerde de TOKİ bir sürü  
yere giriyor yani biraz hayır işlesin, onları da yapsın. Stadyum olunca, alışveriş merkezi olunca pat atlıyor hepsine, onları 
yaparken de “Yanına bir tane de yurt yapın.” falan desin, bir şeyler söylesin. Yoksa, bu şeye herhâlde bütçede Maliye mi 
izin vermiyor, bilmiyorum. İhtiyaçları Sayın Genel Müdür de, siz de biliyorsunuz, biz de görüyoruz. Bir an önce ya başka 
yollarla, teşviklerle bir şey yapmamız lazım. Okullarda olduğu gibi vergi teşviklerini mi koyacağız, ne yapacağız yani bir 
çözüm bulmamız lazım. Yoksa her sene aynı şeyi, beş yıldır bütçelerde konuşuyoruz. Tamam, ilerleme sağlanıyor. On yıl 
önce de sağlanıyordu, yirmi yıl önce de; her zaman geçmişe göre ilerleme sağlanır ama yetmiyor yani buraya özel bir 
önem vermemiz gerekir diye düşünüyorum Sayın Bakanım. 

Bir de az önce -son olarak bir cümle söyleyip kapatıyorum- Sayın Akçay’ın söylediği konu önemli. Geçtiğimiz yıl 
da belirtmiştim. Belediyelerin spor kulübü sıkıntı oluyor. Sizin, belediyenin başkanını kulüp başkanı yapmamanız 
çözmüyor. Yani altyapı için sizin için yapacağınız gençlik merkezlerinin yanlarına belki spor tesisleri için birtakım spor 
ortamları evet, yapsınlar ama kulüp işi sıkıntı oluyor çünkü bir süre sonra yürütemeyince bu sefer iş adamlarına salma 
salınıyor. O da bir veriyor, iki veriyor, üçüncüsünde artık taciz gibi oluyor, mecburiyetten vermeye başlıyor. Yani yaşatmak 
için de başka çaresi yok, belediyenin kaynaklarıyla yapma şansı yok. E, spor kulübüne aktaracağı şey, orada altyapının 
dışında bir şey aktaramıyor. Hele hele, böyle, Üçüncü Lig’e, İkinci Lig’e çıkmaya başladı mı daha büyük… Amatör kümede 
yine neyse yani amatör kulüplere destek babından bir şey yapılabilir de profesyonel olarak belediyelerin kulübü biraz 
sıkıntı yaratıyor çünkü iş adamlarından da, oradaki insanlardan da biz şikâyetler alıyoruz. Ona da bir formül geliştirmek 
gerekir diye düşünüyorum, “Böyle bir kanun çalışması yapıldığı zaman onun da esas olarak düzenlenmesinde fayda var.” 
diyorum. 

Bütçenizin hayırlı olmasını diliyor, Türk sporuna daha iyi hizmetler etmeye vesile olmasını diliyor, saygılar 
sunuyorum. 

BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Günal. 
SADIK BADAK (Antalya) – Başkanım, basit bir cümleyle ifade etmek istiyorum. 
BAŞKAN – Buyurun Sayın Badak. 
SADIK BADAK (Antalya) – Mehmet Bey’in bahsettiği nokta hakikaten önemli. Altyapılar büyüyor. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Antalyalılar kol kola girdi. 
SADIK BADAK (Antalya) – Hep beraberiz zaten. 
Altyapılar son derece çeşitleniyor. Bu, ülkemiz için büyük bir zenginlik. Buna Bakanlığımız öncülük ediyor. 

Önemli olan, bunları hızla işletebilmek. Hakikaten belediye kulüpleri her branşta, sadece futbolda değil, problem meydana 
getiriyor. Burada bir kamu-özel sektör iş birliği modeli, spor tesislerinin işletilmesinde yani sporcuların kullanılmasında 
böyle bir model geliştirilebilirse, “Tesisleri, altyapıyı kamu versin, belediyeler, kaymakamlıklar ama işletmeyi amatör 
kulüpler yapsın.” şeklinde bir model geliştirilebilirse herhâlde geleceğimiz açısından daha doldurabiliriz salonları diye 
düşünüyorum.  

Teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Yurtlar için de Sayın Bakan belki açıklayacaktır. Kredi Yurtlar Kurumumuz gerçekten çok büyük bir 

gayret içerisinde öğrencilerin yerleştirilmesi konusunda. Ben de teşekkür ediyorum huzurlarınızda Sayın Genel Müdür ve 
ekibine. Ancak tabii, bu kamu-özel sektör iş birliği nasıl olabilir, herhâlde bu konuda da bir çalışma zannedersem 
Bakanlığımızın da, Genel Müdürlüğümüzün de var. Belki cevap kısmında o hususlara da değinebilirseniz Sayın Bakanım, 
memnun olurum. 

Sayın Ayaydın, buyurun lütfen. 
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AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Sayın Başkan, Komisyonumuzun değerli üyeleri, Sayın Bakanım, kamu 
kurum ve kuruluşlarımızın değerli temsilcileri; ben de Gençlik ve Spor Bakanlığının bütçesi üzerinde kişisel görüşlerimi 
sizlerle paylaşmak üzere söz aldım. Bu vesileyle hepinizi saygılarımla selamlıyorum. 

Birleşmiş Milletler Eğitim, Bilim ve Kültür Komisyonu (UNESCO) öngörülerine göre, 2050 yılına kadar dünya 
nüfusunun yaklaşık 9 milyara çıkacağı beklenmekte olup dünya nüfusunun yarısının yirmi yaş altında olduğu ve genç 
nüfusun da yüzde 90’ının gelişmekte olan ülkelerde yaşadığı, bu çerçevede gençlerin dünya ekonomisinde önemli bir 
aktör, paydaş ve çok önemli bir güç oluşturacağı belirtilmektedir. 

Küresel düzeyde olduğu gibi, ülkemizde de gençlerimiz ekonomik büyüme ve kalkınmanın önemli bir itici 
gücünü oluşturmaktadır. Türkiye gibi kalkınma iddiasındaki bir ülkede genç nüfus altın değerinde olup ülke geleceğinin  
belirleyicisi konumundadır. Açıktır ki, Türkiye’nin önümüzdeki dönemde de birinci önceliği sosyoekonomik açıdan 
kalkınmış bir ülke hâline gelebilmektir. Maalesef henüz yeteri düzeyi yakalayamadığımız bu amaca giden yolda ise 
anahtar rol, başrol gençlerimizdir. Zira, sahip olunan genç nüfus bir demografik fırsattır ve bu fırsatın doğru 
kullanılabilmesi, ülkenin kalkınma hedeflerine ulaşmasının da ön koşulunu teşkil etmektedir. 

Ülkemiz genç nüfus açısından şanslı bir ülkedir. Dünya Bankası verilerine göre, Türkiye Avrupa’nın en genç 
nüfuslu ülkesidir. 2011 yılı sonu itibarıyla 74,7 milyon olan Türkiye nüfusunun yarısından fazlası yani 37,7 milyonu yirmi 
dokuz yaşından gençtir. Yine Türkiye İstatistik Kurumunun on beş ile yirmi dokuz yaş arasındakileri “genç” olarak kabul 
eden verilerine göre de Türkiye’de yaklaşık 19 milyon genç yaşamaktadır. Bu veriler göstermektedir ki, Türkiye büyük bir 
demografik potansiyele sahiptir. Bu potansiyel, hayatın hemen her alanında ülkemiz için fırsatlar sunmaktadır. Bu 
potansiyel fırsatlar ekonomiden dış politikaya, teknolojiden sosyal güvenlik sistemine, spordan sanata kadar uzanabilen 
büyük bir yelpaze içinde oldukça çeşitlidir. 

Bununla birlikte, doğru yönetilebilen bir genç nüfus varlığı büyük bir şansı ve dinamizmi de ima ederken, bugün 
yaşadığımız üzere doğru yönetilemediği ve iyi değerlendirilemediği zaman ise yetersiz, mutsuz ve sorunlu nesiller 
karşımıza çıkabilmektedir. Ne yazık ki ülkemizde gençlerin temel sorunu “yoksulluk” ve “yoksunluk” diye ifade 
edilebilmektedir. Gençlerimizin işsizlik, yoksulluk, eğitimden yoksunluk, karar verme süreçlerinden yoksunluk gibi çok 
önemli sorunları olduğu görülmektedir.  

Türkiye’de gençler arasında işsizlik oranı, 2011 sonu itibarıyla işsizlik oranının yaklaşık 2 katı olup yüzde 18,1 
oranındaki genç işsizliği dünya ortalamasının üzerindedir. Üstelik çalışabilenler de sıkıntılıdır. Türkiye’nin en büyük 
sorunlarından biri olan çalışma hayatında kayıt dışılık, güvencesizlik ve düşük ücretli çalıştırılmaktan en olumsuz etkilenen 
kesim genç kesimdir. Gençler arasındaki işsizlik hem mutsuzluk hem atıl kapasite oluşturduğu gibi,  şiddet, suç ve  
toplumsal huzursuzluk artışına da yol açmaktadır.  

Ülkemizdeki gençlerin büyük bir bölümü siyasi karar alma süreçlerine katılmamakta veya katılamamaktadır. 
Gençlerin yalnızca yüzde 3’ü bir siyasi partiye üyedir. Sosyal ve kültürel konularda çalışan derneklere üye olan gençlerin 
oranı yüzde 5’in altında kalmaktadır. Parlamentoyu oluşturan toplam 550 milletvekilinden yalnızca 21’i otuz beş yaş 
altında yer almaktadır. Sanırım milyonlarca gencimizin siyasetle ilişkisi yalnızca oy kullanmaktan ibarettir. Oysa gençlerin 
eşit olarak ve istikrarlı bir şekilde karar alma süreçlerine katılımının sağlanması, tüm dünyada gençlik politikalarının 
oluşturulmasında dikkate alınan temel prensip olmalıdır. Zira, böyle bir katılım ile gençler birey olarak toplumda var olma, 
aidiyet ve kimliklerini oluşturma, geliştirme ile kendi ihtiyaçlarını belirleyebilme ve kendi haklarını genişletebilmelerinin 
zeminini oluşturmaktadır.  

Gençlerimizin bir diğer sorunu ise eğitimdir. Millî Eğitim Bakanlığının bütçe görüşmesi sırasında vurguladığım 
gibi, eğitim alanında yapılan harcamaların gayrisafi yurt içi hasılaya oranında OECD ortalaması 6,2 iken ülkemizde bu 
oran maalesef yüzde 4,3 ile OECD ülkeleri içinde en düşük düzeydedir.  

Tüm bu yetersizlik ve sorunlar demokratik ve sosyal devlet politikalarının eksikliğinden kaynaklanmaktadır. Bu 
eksiklik ise sahip olduğumuz zihniyetten kaynaklanmaktadır. Geleneksel olarak ülkemizde gençleri yarını şekillendirecek 
bağımsız bireyler olarak değil, korunması ve gözlenmesi gereken yaşam acemisi vatandaş olarak görmekteyiz. Nitekim 
Anayasa’mızın gençlerle ilgili 58’inci maddesinin başlığı bile “Gençliğin korunması” olup bu durum da gençliğe tek boyutlu, 
yetersiz ve artık çağın gerekleri ile uyuşmayan yaklaşımımızı gözler önüne sermektedir.     

Bu bağlamda, gençlerimizin biz milletvekillerine yansıyan yurt sorununa ilişkin birkaç hususa da değinmek 
istiyorum. Sayın Bakanımızın gerek yeni yurt yapımına yönelik gayretlerini ve gerekse de mevcut yurtların iyi yönetilerek 
gençlerimizin kendilerini daha rahat hissetmesini teminen yaptığı ziyaretleri ve de Genel Müdürün çalışmalarını takdir 
etmekte olduğumu baştan belirtmek isterim. Ancak tüm bu çalışmalar hâlâ yetersiz kalmakta olup her yıl öğretim yılı 
başında binlerce öğrenci yurt sorunu için biz milletvekillerini ziyaret etmektedir. Ekim ayı, yurt problemi yaşayan 
gençlerimizin ziyaret dönemidir; ekimde Meclisin açılmasıyla başlar, çözülene kadar devam eder. Genel Müdürlüğün titiz 
çalışmaları ile sorunlar her yıl bir şekilde çözülmektedir ama artık bu alanda yeterli organizasyon ve olanaklar yaratmanın 
zamanı gelmiştir, hatta geçmektedir ama bu amaca bizzat AKP Hükûmeti sahip çıkmamaktadır ki, bakınız, Cumhuriyet 
Halk Partisi olarak verdiğimiz bedelli askerlik kanun teklifinde buradan elde edilecek gelirin yurt sayısı ve imkânlarının 
gelişimine tahsis edilmesini öngörmüştük, -zira, okuyan, eğitim alan bir gençlik ülkemizin geleceğinin lokomotifi ve 
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teminatıdır- ancak İktidar, çıkardığı yasada buna yer vermediği gibi, bu yöndeki önergelerimizi de hem Komisyonda hem 
Genel Kurulda reddetmişlerdir. Doğrusu bunu anlamak mümkün değil. Sermaye Piyasası Kanunu Tasarısı’nın Plan Bütçe 
görüşmelerinde İstanbul Menkul Kıymetler Borsası binasının satışından elde edilecek gelirin Millî Eğitim Bakanlığına 
devrini öngören önerge, Cumhuriyet Halk Partili biz Komisyon üyeleri tarafından, bu meblağın bir bölümünün yurt ve 
yükseköğrenim gençliğine burs verilmesi şartı ile desteklenmiştir. Ancak önergenin verilmesi sırasında, gelirin sadece Millî 
Eğitim Bakanlığına okul yapımının devrinin uygun görülmesi karşısında kendimizi âdeta kandırılmış hissettik. Bu 
görüşmeler sırasında Plan Bütçe Komisyonu Başkanımız şahittir, bu görüşmeleri yaparken şartlı destek verdik. Buradan 
elde edilecek gelir 1,5-2 milyar TL dolayındadır veya dolar dolayındadır, bunun en az beşte 1’inin Gençlik ve Spor 
Bakanlığına yurt yapımı ve öğrencilere burs verilmesi şartıyla biz buna “evet” dedik ama önerge Komisyonda gelip 
onaylandığı vakit sadece Millî Eğitim Bakanlığına okul yapımını öngörüyordu. Sayın Başkanın sözü vardı “Genel Kurulda 
bunu düzelteceğim.” diye. Eğer bunu düzeltirse, Gençlik ve Spor Bakanlığına hiç olmazsa o 2 milyarın beşte 1’i gelse 200 
milyon eder, bu da yurt sorununu önemli ölçüde çözer gibi geliyor bana.  

Sözün özü, yurtlar hem nicelik hem de nitelik olarak daha da geliştirilmelidir. “Örneğin, yurtlarda ücretsiz İnternet 
hizmeti artık hayata geçirilmelidir.” derken Sayın Bakan konuşmasında bunun hayata geçirilmiş olduğunu müjdeledi. Sayın  
Bakana bu konuda teşekkürlerimi iletmek istiyorum.  

Kısaca, dediğim gibi, zaman sınırlı değil. Ülke sporunun içerisinde bulunduğu durumda galiba sözün bittiği 
yerdeyiz sporda. Bu kadar gencimiz varken, böyle potansiyelimiz varken sporun her alanında aldığımız neticeler ortada. 
Üstelik ilginç olanı ister ciddi paralar yatırılsın ister yatırılmasın her alanda başarısız olmaktan da üzülüyoruz. İşte daha 
geçen yaz yapılan olimpiyatlar bize tutulan ayna oldu. Londra 2012 Olimpiyatlarında ülkemiz 2 altın, 2 gümüş, 1 bronz 
olmak üzere toplam 5 madalya elde ederek dünya sıralamasında 32’nci sırada yer buldu. 16 branşta toplam 114 
sporcuyla katıldığımız olimpiyatlardan biz bu sonucu çıkarırken, nüfusu 10 milyon olan, evet, yanlış anlaşılmasın toplam 
nüfusu neredeyse bizim genç nüfusumuzun yarısı olan Macaristan toplam 17 madalya sayısıyla 9’uncu olmuştur. Peki, 
Türkiye neden bu noktadadır?  

Gelişmiş ülkelerde spor yapan insanların oranı toplam nüfusun yarısına ulaşırken Türkiye'de bu oran maalesef 
yüzde 2 seviyesindedir. Gençlerimizin yaklaşık yüzde 41’i de spor yapmamaktadır. Yine ülkemizde spor kulübü başına 
düşen kişi sayısının çok düşük seviyede olmasının üzerinde durmak gerekir.  

Maalesef bu olumsuz veriler uzayıp gitmekte. Çok acil olarak ülkemizin imkân ve fırsatları dikkate alınarak 
kapsamlı, köklü bir spor stratejisi belirlemek zorundayız. Aksi takdirde, spor bizim için sadece başkalarının yaptığı, bizim 
izlediğimiz bir faaliyet hâline gelecektir. 

Bu duygu ve düşüncelerle Gençlik ve Spor Bakanlığımızın 2013 yılı bütçesinin hayırlı olmasını diliyor, hepinize 
saygılarımı sunuyorum. 

BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Ayaydın. 
Tabii, bir hususa ben de açıklık getirmek istiyorum. Özellikle bu İMKB arazilerinin kullanımı konusunda SPK 

Yasası’nı görüşürken tamamıyla eğitim amacıyla kullanılacağı hususunu görüştük, evet. Aslında yurt da eğitimin bir 
parçası ama spesifik olarak yurt konusunu ayrı olarak tartışmadık. Fakat kişisel olarak, tabii ki buradan elde edilecek 
gelirin eğitim amaçlı kullanılması gerektiğine ben de inanıyorum ve yurdun da bu eğitimin bir parçası olduğunu da 
düşünüyorum açıkçası.  

AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Bütçesi burada, bütçesi ayrı… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Aşağıda vereceğiz. 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Beşte 1’inin buraya kaydırılmasını önerelim.  
BAŞKAN – Biliyorsunuz, bunu Sayın Babacan ile de görüştük ve bir araya geleceğiz. İMKB Başkanını da davet 

edeceğiz ve konuşacağız efendim. 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Bize sözünüz var. 
BAŞKAN – Sayın Aydemir, buyurun lütfen. 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Teşekkür ederim Sayın Başkanım. 
Sayın Başkanım, çok değerli milletvekili arkadaşlarım, çok değerli bürokratlarımız, basınımızın çok değerli 

temsilcileri; ben de hepinizi saygıyla, sevgiyle, muhabbetle selamlıyorum. 
Değerli arkadaşlar, her toplum, ömrünü sürdürebilmesi, yarınlarda kendi varlıklarının mücadelesini verebilmesi 

ve idealinde kurmuş olduğu bir dünyayı gerçekleştirebilmesi için bazı dinamiklere ihtiyaç hisseder. Bu ihtiyaçlar temin 
edilmeden hayat ve gelecek adına bir düzenlemeye girişilemez. Bu noktada zorunlu olan dinamiklerden en önemlisi 
şüphesiz ki gençliktir. Gençlik, duygu olarak, hareket olarak, güçlülük olarak ve gayret olarak bir toplumun en dinamik 
unsuru olup geleceği inşa edecek en önemli değerdir. Peyami Safa’nın deyimiyle, gençliği hayatta olmayan cemiyetin 
hayatı yatalaktır. Gençlik toplumların hem geleceği hem de asıl gerçeğidir. Yine gençlik, toplumların hazinesi, hafızası ve 
hasılasıdır. Gençlik, bir toplum için en büyük güçtür.  

Çok Değerli Bakanımızın sunumunda da fazlasıyla üzerinde durduğu gençlik merkezleri hakikaten bizim ülkemiz 
için, gençliğimiz için çok büyük önem arz ediyor. Gençlik merkezlerimizin hem nicelik olarak hem de nitelik olarak, etkinlik 
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olarak da her geçen gün önemi arttı. Gençlerimizin serbest zamanlarını değerlendirmelerinde yardımcı olan ve sosyal, 
kültürel, sanatsal ve sportif faaliyetlerinde yönlendiren, gençlerin gelişimine katkıda bulunan, gençlere rehberlik ve 
danışmanlık yapan, gençlerimizi zararlı alışkanlıklara karşı bilinçlendiren, sanatsal faaliyetleri, sosyal, kültürel ve eğitim 
faaliyetlerini her geçen gün artıran bir duruma getirmiştir. Tabii ki bunları yaparken bu merkezlerimizde liderler 
görevlendirerek, oralara, her gün gençlerimiz geldiğinde bir sorumlu kişinin orada gelen gençlere hizmet verecek duruma 
gelmeleri daha ayrı bir önem arz ediyor. Genç liderler rehberliğinde oraya gelen gençlerimiz her geçen gün yeni projelerle 
kendilerini buluyorlar yeni projeler sayesinde kendilerini geliştiriyorlar. Ve genç liderlerimizi de ayrıca maddi olarak 
desteklemenizin onların dışarıda yani maddi açıdan da rahatlamaları, genç liderlerimizi, proje çalışmasında veya gençlerle 
bire bir iletişim kurmasında daha iyi bir duruma getirdiği düşüncesindeyim. Bu gençlik merkezlerimizin hakikaten 
faaliyetleri her geçen gün de artmaktadır. Gençlik merkezleriyle birlikte mesela, gençlik kamplarını çok önemsiyorum, 
gençlik kampları gençler için çok iyi olmuştur.  

Ayrıca, Seyyah Ulu Çınarın İzinde Projemiz çok güzel olmuştur. Yani burada gençlerimizi, Türkiye’deki bütün 
gençlerimizi, birbiriyle kaynaştıran yani gençlerimizin önce kendisini tanıyan, daha sonra çevresini tanıyan, ülkesini tanıyan 
bir duruma gelmesi, doğusuyla, batısıyla, kuzeyiyle, güneyiyle bütün gençleri birbirine kaynaştıran… Bugünden 
başlayarak, öyle zannediyorum ki her geçen gün bu kaynaşmaları, tanıştırmaları artıracaksınız, böylece Türkiye’nin 780 
bin kilometrekaresinde yaşayan gençlerimiz, birbirimizden farklı olmadığımızı yaşayarak, birbirini tanıyarak görecekler ve 
birbirlerine daha çok sahip çıkacakları kanaatindeyim, bunu çok önemsiyorum.  

Genç liderler rehberliğinde, Gençlerle Baş Başa Projesi her ay yeni bir faaliyette bulunarak, gençlerimizin boş 
zamanlarını değerlendirmesi, artık boş zaman yerine, kahve köşelerine, başka bir yere gitme yerine, etkinliklerini, gençlik 
merkezine koşarak her gün yeni bir program dâhilinde kendilerini geliştirmelerini çok önemsiyorum. Diğer yanda, Bu 
Memleket Bizim Projemizle, gençlik treninin hakikaten çok güzel olduğu kanaatindeyim, size, Bakanlığımıza çok teşekkür 
ediyorum. Hakikaten gençlerimizi doğudan batıya, kuzeyden güneye her noktadan getirip bir noktada buluşturmanız, 
gençlerimizi yine birbirleriyle tanıştırmanızı önemsiyoruz ve teşekkür ediyoruz.  

Diğer yandan, Gençlik Yanınızda Projeniz çok güzel oldu Sayın Bakanım yani Van’daki depremzedelerimizin 
yanına gençlerimizin koşturmasının, onların yaralarını sarmasının, onların dertlerini dinlemesinin, o anı onlarla birlikte 
yaşayarak onların elinden tutmanızın, Van’daki kardeşlerimizin yaralarını sarmanızın, ülkemiz açısından ve gençlik 
açısından çok güzel olduğu kanaatindeyim, çok yararlı projeler olduğu kanaatindeyim ve bu yönden de Bakanlığımıza çok 
teşekkür ediyoruz.  

Evet, diğer bir konu, günümüz dünyasında, biliyoruz ki gerçek zenginlik toprak altındaki kaynaklardan da, ne 
kadar önemliyse toprak altı kaynaklarımız, daha da önemlisi toprak üstündeki insan sermayemiz olduğunu biliyoruz. Genç 
nüfusumuz bizim için en değerli kaynağımız diyoruz. Gençlerimizi kültürel anlamda donatmakla birlikte, sporsal alanda da 
donatmak zorunda olduğumuzu biliyoruz. Bu nokta da 2002 yılında ki yatırımlara bakıp da bugünkü yatırımlarla  
karşılaştırdığımız da spora ne kadar önem verdiğimizi, gençlerimizin sporla ne kadar haşır neşir olması gerektiğini, sözde 
değil uygulamalarınızda da görüyoruz ve teşekkür ediyoruz Sayın Bakanım. 

Ben burada rakamlara fazla girmek istemiyorum, arkadaşlarımız zaten sporda ve gelinen noktayı da 
arkadaşlarımız söylediler. Tabii ki yeterli görmüyoruz, niye yeterli görmüyoruz? Çünkü bir defa herkesin, belki üç yaşından, 
beş yaşından, yedi yaşından ve hayatının sonuna kadar da sporla uğraşması gerektiğinin bilincini nüfusumuza, halkımıza, 
milletimize anlatmamız gerektiği düşüncesi içerisindeyim. Çünkü sporun belli bir yaş aralığında sıkışıp kalmasının yanlış 
olduğu kanaatindeyim. Siz de bunu farkındasınız, âdeta yediden yetmişe veya işte çocuklarımız yürümeye başladığından 
itibaren sporla -hangi dal olursa olsun fark etmez- tanışarak, sporsal faaliyetlerin içerisinde ve yaşam için sporun gerekli 
olduğunun bilincini milletimize, halkımıza yerleştirmemiz gerektiği kanaatindeyim ve spor tabiî ki alanlarımızı her geçen 
gün genişletiyoruz. Spor sahalarımızı hakikaten daha modern hâle getiriyoruz.  

Bu noktada ben de yine size ayrıca teşekkür etmek istiyorum. Her ne kadar “Bakanlığımız bir kuruş para bile 
harcamadı Akhisar Belediyespora.” deseniz de ama yeri bize tahsis etmenizle, stadyumun şehir merkezindeki yerini bize 
tahsis etmenizle, hakikaten bize büyük jest yaptınız. Bundan dolayı size teşekkür ediyoruz, sağ olun. Çünkü bizim 
talebimiz o yöndeydi “Biz size yeni bir stat yapalım, stadı bize verin.” demiştik, sağ olun sözünüzü tuttunuz, projeyi de 
protokolde imzaladık. Yalnız sizden bir ricamız daha var şimdi, Gençlik Müdürümüzle de geçen gün biraz konuştuk. 
İnşallah, pazartesi günü Belediye Başkanımız gelecek. Şimdi, biz bu sahayı değerlendirebilmemiz için biz size stadyumu 
teslim ettikten sonra geri sizden teslim alacaktık. Ama bizim şu andaki stadı yapıp da… Yeni stat yapıp size teslim ettikten 
sonra ki o kadar maddi kaynağımız yok, hiç olmazsa eş zamanlı olarak bunu tekrar protokolü revize edebilirsek, eş 
zamanlı bu protokolü götürelim yani biz temel atmaya başladığımız zaman  

GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Teminat mektubu verirseniz olur. 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Akhisar sizin olsun Sayın Bakanım. Her türlü teminatı veririz, o yönden şüpheniz 

olmasın.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Tapuyu devretsin size. 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Akhisar… 
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UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Yok, bizi Akhisar olarak Sayın Bakanımız bilir, Akhisar Belediye Spor ayranı 
üfleyerek içiyor, pirenin yağını hesaplarız. Biz söz verdik mi de yerine getiririz ve sözünü tutamayacağımız hiçbir iş 
içerisine de bugüne kadar da girmedik, Sayın Bakanımda bilirler. 

Spor ve sporcuya verilen destek sayesinde, hakikaten 2002 yılında 278 bin olan lisanslı sporcumuz, 12 kat 
artarak 3 milyon 626 bine sporcu sayımız ulaştı. Ben tabii ki amatör spor kulüplerine verilen desteği yeterli bulmuyorum. 
Şöyle, tabii maddi destek veriyoruz ama biz bir de gençlik spor müdürlüklerimiz sayesinde, bu amatör spor kulüplerimizi 
biraz daha denetlesek. Onlara hoca takviyesi yapsak veya sadece işte futbol topu, üç-beş kuruş ne kadar para 
verebiliyorsak maddi ölçüde, bütçemiz el verdiğinde verebiliyoruz ama bunları biraz daha böyle spor kulüplerini 
bilinçlendirme yönünden destek sağlayabilirsek çok daha güzel olacağı kanaatindeyim.  

Bir de başarılı kulüplere Spor Toto Teşkilatımız… Mesela, diyelim ki Bank Asya Liginden, kendi memleketimden 
örnek vereyim. Akhisar Belediyespor Süper Lige çıktı, biz şampiyon olduk ama şampiyonluk ödülü olarak bir şeyler 
bekliyoruz yani Bakanlığımızdan. Öyle başarılı kulüplere hiç olmazsa bir şeyler verebilirsek, çünkü merdiven takım, 
asansör takımı da olmak istemiyoruz. Üç-beş kuruş verebildiği kadar yani nasıl ki başarılı sporculara verebiliyoruz bu 
ödülleri biz Bakanlık olarak… 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – 500 milyar verdik. 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Yani Süper Lige çıktık mı 500 milyar kayboluyor Sayın Bakanım, fazla bir şey ifade 

etmiyor. İçerisine girince öğrendik bunun ne kadar zor olduğunu. Zamanım da hızla doluyor. 
Bir diğeri Millî Eğitim Bakanlığıyla… Sayın Bakanım çok güzel olmuş, sponsor faaliyetlerini kendi bünyenize 

almışsınız. Bunun yanında ben bir de okullarımızdaki spor salonlarının da sizin gözetiminizde, denetiminizde yapılmasını 
rica ediyorum. Çünkü spor salonlarının mesela, zeminlerine baktığımız zaman, gidip geziyoruz okullarımızı, beton zemin. 
O beton zeminde ne kadar spor yapılabilir, Sayın Bakanım sizin takdirinize bırakıyorum. Çünkü spor salonları büyük bir 
maliyet oluşturuyor. Spor salonu yapıyoruz ama üç-beş kuruş belki zeminini çocuklarımızın basketbol…  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Evet, tamamlayınız lütfen. 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Sayın Başkanım, ben Recai Ağabeyin hakkından da biraz kullanmak istiyorum. 
BAŞKAN – Öyle hak mak yok, herkes kendi hakkını kullanır. 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Şimdi, evet, bu spor salonları önemli Sayın Bakanım, yani bu spor salonları 

zeminlerini de siz kontrol ederseniz çünkü siz biraz oradan destek sağlarsanız, bu spor salonlarımızda kışın da orada daha  
rahat spor yapabilecekleri kanaatindeyim.  

Kredi Yurtlara özellikle teşekkür etmek istiyorum, Kredi Yurtlarımız hakikaten, artık çocuklarımızı Kredi Yurtlar 
Kurumuna gönderirken gençlerimizi, koğuş sisteminden otel sistemine geçtiğimizden dolayı sizi takd ir ediyoruz. Hakikaten 
çok hızlı bir yatırım süreci içerisine girdiniz. Hem yatak kapasite sayımızı artırdınız hem de eski yurtlarımızı da tekrar 
revize ederek, restorasyona tabii tutarak, koğuş sisteminden tekrar otel sistemine adeta geçtiniz, bazalı yatak sistemine 
geçtiniz ve her gencimize âdeta artık, sadece otel gibi yatma için değil de orada çocuklarımızın sosyal faaliyetlerde 
bulunabilmesi için de gerekli girişimleri, gerekli adımları attınız. Mesela, kişisel gelişim, çocuklar akademisi kurdunuz, 
çocuklarımız dersler aldı, gençlerimiz orada. Liderlik dersleri, kişisel gelişim dersleri aldılar yani çocuklarımızın sadece 
yurtta, yemek içmek, yatmak değil kendilerini de geliştirmesi için gerekli olan her şeyi her adımı attınız. Bundan dolayı da 
teşekkür ediyoruz.  

Yalnız ben yine geçen sene söylediğim gibi bu sene yine bir noktaya değinmek istiyorum. Yurtta kalamayan, 
olabilir, kontenjanınız yetmiyor, gariban çocuklarımız var, öğrencilerimiz var, bunlar yurtta kalamıyorlar. Biz burs yardımı 
yapıyoruz, 260 lira burs yardımı yapıyoruz çocuklarımıza ama yurtta kalanlar, artı 180 lira da yemek yardımı alıyorlar. 
Yurtta kalamayanlar bu ücretten maalesef yararlanamıyorlar. Gariban olmalarına rağmen de yararlanamayanlar vardır. 
Bakanlık olarak bunun bir çözümünü bulmamız gerektiği kanaatindeyim, Hükûmet olarak bulmak zorundayız diye 
düşünüyorum. Çünkü… 

AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Ödenek artırımı verin imzalayalım  
UĞUR AYDEMİR (Manisa) –  Ya ödenek… Bilemiyorum ama ben…Çünkü biraz burada bir haksızlık yani nasibi 

olan yurda giriyor, olamayan giremiyor.  
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) –. Bir önerge yazalım imzalayalım. 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Bundan dolayı bu çocuklarımıza artık öğle yemeklerini karşılayacak şekilde bir… 

Artık bir yerle mi anlaşılır, dışarıda kalan çocuklarımız bir yemek yardımı, en azından yardım yapabilirsek çok güzel olur. 
Mesela yurtta kalan çocuklarımız eskiden tatillerde, resmî tatillerde, hafta sonlarında yemek yardımı alamıyorlardı. Bunu 
düşündük ne yaptık? Çok teşekkür ediyoruz, hafta sonu da yemek yediğine göre o yardımı yaptınız ama bunlar hep yurtta 
kalanlar için çözüm yollarıydı. Bir de yurtta kalmayanlar… Ben şunu da diyorum yani öğrencinin zengini fakiri olmaz. Yurtta 
kalmayan çocuklarımızın da hiç olmazsa bir öğle yemeklerini karşılayacak şekilde bir çözüm… Tabii nasıl bulabiliriz, 
Türkiye’nin bütçesiyle alakalı olduğunu da biliyorum ama belki 180 liradan kesinti yaparız, tüm tabana mı yayarız artık. 
Bunu sizin takdirinize bırakıyorum Sayın Bakanım. 
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KAZIM KURT (Eskişehir) - Birinci lig kulüplerinden keseriz… 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Bunu inşallah takdir… Olabilir ama bu çocuklarımıza bir haksızlık olduğu 

kanaatindeyim ben. Yani nasibi olan yurda giriyor, şanslı olan giriyor ama dışarıda kalanlarımız maalesef 180 liradan da 
oluyorlar, bir de kendilerine kiralık ev arıyorlar Sayın Bakanım. Bunu sizin dikkatinize özellikle sunuyorum ve branşlarında, 
seçilen okullarda ilk 100 öğrenciyi ödüllendirmeniz çok güzel bir uygulama, o yönden de sizleri çok takdir ediyoruz, 
teşekkür ediyoruz Sayın Bakanım. 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Uğur para, para ver. 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Ya şimdi tabii ki ben de yani biz de çok para vermek istiyoruz. Muhalefet partilerine 

teşekkür ediyoruz. Sağ olun, yine bütçemizi artıralım dediler ama biz Türkiye’nin bütçesini de biliyoruz. Her Bakanlığın 
bütçesini artırmak istiyoruz muhalefet partileri ama bir de Türkiye’nin bütçesi gerçeğini de göz önüne alarak Sayın 
Bakanım, bu mevcut paralarla da bu işi çözeceğiniz kanaatinizdeyiz bizler. Onları inşallah biraz daha uğraşarak, sizin 
takdirlerinize sunuyorum, sizin dikkatinizi bu yöne çekmek istiyorum.  

2013 yılı bütçemizin hayırlı olmasını Cenabıallah’tan temenni ediyor, Sayın Başkanım hoşgörünüzden dolayı 
ayrıca size çok teşekkür ediyorum sağ olun. 

BAŞKAN – Estağfurullah Sayın Aydemir, benimki de bir şakaydı… 
Efendim. 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Sayın Başkan, beş dakika fazla konuştu, biz de talep ediyoruz. 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Altı dakika, altı dakika fazla konuştu. 
BAŞKAN – Sana altı saat vereyim ya, Sayın Üstün. 
Evet Sayın Nazlı Aka buyurunuz. 
AYLİN NAZLIAKA (Ankara) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Bakan, değerli Komisyon üyeleri, değerli bürokratlar ve sevgili basın mensupları; öncelikle hepinizi saygı 

ve sevgiyle selamlıyorum.  
Tabii hem spor hem de gençlik konusunda dile getirilecek çok fazla konu var ancak sürem çok kısıtlı olduğu için 

ben bu süreyi başkentin spor sorunlarına ayırmak istiyorum Sayın Bakan. 
Şimdi, sizin bir sözünüz var. Başkente yaraşır şekilde, millî takım maçlarının da oynanacağı bir stadyum sözü 

vermiştiniz. Maalesef bu konudaki konuşmalar “cek, cak” demenin ötesine geçemedi. Ben somut olarak size sormak 
istiyorum, bu konuda ne gibi adımlar atmaktasınız. Henüz böyle bir adım atmadıysanız ne gibi adımlar atılacaktır. Ayrıca 
biliyorsunuz, Saray Tesisleri dünyanın ikinci, Avrupa’nın da en büyük spor tesisidir. Ankara Büyükşehir Belediye Başkanı 
Melih Gökçek bir televizyon programı esnasında “Mahmut Özgener’e ve Aziz Yıldırım’a kızdım, tesisleri MİT’e devrettim:” 
demişti. Arzu ederseniz o programı size burada da izletebilirim. Şimdi siz, spora katkı sağlamak için yatırımlar yapmaktan 
bahseden bir Bakan olarak var olan bu tesisisin, Gökçek’in kişisel kaprisleri uğruna, spor kulübüne kullandırılmamasını, 
anlık bir kararla MİT’e devredilmesini nasıl değerlendiriyorsunuz? Bu konuda da görüşünüzü çok merak ediyorum.  

Şimdi, bir başka konu, size 5 Nisan 2012 tarihinde vermiş olduğum soru önergesiyle ilgilidir. Maalesef birçok 
soru önergesine olduğu gibi buna da henüz bir yanıt alamadım ve bu soru önergesi aslında Ankara’nın en önemli marka 
değerlerinden, sembollerinden biri olan MKE Ankaragücü Spor Kulübüyle ilgiliydi. Bildiğiniz gibi Ankaragücü Spor Kulübü, 
kentiyle özdeşleşmiş, taraftarlarıyla bütünleşmiş, başta Ankara 19 Mayıs Stadyumu olmak üzere Türkiye’nin tüm futbol 
sahalarında 102 yıllık tarihiyle kök salmış gerçek bir futbol hikâyesidir. Ankaragücü, Türkiye'de, kuruluşundan itibaren 
futbol liglerinde, birinci ligde en çok yer alan dördüncü takımıdır. Ankaragücü'ne, futbolu, siyasi beklenti ve amaca 
basamak olarak gören, bu beklentileri yerine gelmediğinde, kulübe âdeta bir intikam duygusuyla saldıran, takımı 
muvazaalı biçimde borçlandıran kötü bir yönetimin faturasını ödemektedir maalesef bugün. Ankara, 2008-2009 
sezonunda Süper Lig'de tam 4 takımla temsil edilirken, şu anda Sayın Bakan, Süper Lig'de sadece bir takımla temsil 
edilmektedir. Bu kenti yönetemeyenler, Ankara'nın iki takımının ligden düşmesinde doğrudan etkili oldular. Bir futbol 
takımı, içinde bulunduğu kentin tanıtımına ve ekonomisine katkısının yanında, o kentin tarihini, kültürünü ve ruhunu temsil 
etmektedir. Şimdi, size sorularımı hatırlatmak istiyorum, umarım bugün bu sorulara yanıt alabilirim. 

Bir, Melih Gökçek göreve geldiğinde, MKE Ankaragücü Spor Kulübü Derneği'nin toplam borç ve alacakları 
neydi?  

İki, MKE Ankaragücü Spor Kulübü Derneği, 30 Ağustos 2009-24 Ağustos 2011 tarihleri arasında kaç TL 
borçlandırılmıştır? 24 Ağustos 2011 tarihi itibariyle toplam borç ve alacaklar ve bunların kaynağı nedir? 6 Nisan 2012 tarihi 
itibariyle MKE Ankaragücü Spor Kulübü'nün borçlarının dökümü ve toplam borcu nedir? Bunların ne kadarı faiz, icra gibi 
giderleri kapsamaktadır? Bu veriler önemli bizler için.  

Üç, 30 Ağustos 2009-24 Ağustos 2011 tarihleri arasında, kaç futbolcu transfer edilmiştir? Bu oyuncular takımla 
hangi tarihte anlaşmıştır? Takımda sözleşme bitiş tarihi itibarıyla takımdan ayrılma nedenleri, ayrılma tarihleri nedir? Bu 
oyuncular için kulüplerine ödenen bonservis bedeli nedir? Oyunculara ödenen transfer ücreti nedir? Bu transferler 
nedeniyle MKE Ankaragücü Spor Kulübü'nün hâlâ borçlu olduğu kulüp ya da oyuncu var mıdır? Bu kulüp ve oyuncular ile 
borç miktarları nelerdir? 



 
T B M M  

Tutanak Hizmetleri Başkanlığı 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 23 

  

 

 

Sayın Başkan, sükuneti sağlayabilir miyiz acaba? Cahit Bey. 
BAŞKAN – Arkadaşlar lütfen. 
Evet, buyurunuz. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Formanı niye getirmedin Aylin. 
AYLİN NAZLIAKA (Ankara) – Bugün formayla gelmedim ama her zaman büyük bir zevkle. 
Bir soru daha, MKE Ankaragücü Spor Kulübü Derneği yönetim kurulunda görev yapmadığı hâlde kulüpten  

alacağı olan özel kişilik var mıdır? Kimlerdir? Alacak miktarları ve borcun kaynağı nedir? 
Sonlandırıyorum. MKE Ankaragücü Spor Kulübünün, Süper Lig'den düşmesinin Ankara ekonomisi ve tanıtımı 

üzerindeki olumsuz etikleriyle ilgili bir öngörüde bulunabilir miyiz, tahminî rakam nedir? 
Türkiye Futbol Federasyonu'nun futbolda şike, usulsüzlük ve yolsuzluk iddiaları konusunda gösterdiği 

hassasiyeti biliyoruz. Ancak maalesef, bu hassasiyet Ankaragücü için gösterilmemiştir? Bunu engelleyen siyasi bir güç mü 
vardır? Neden böyle bir müdahale olmamıştır? Bir başka sorum, medyada özellikle son günlerde MKE Ankaragücü Spor 
Kulübü'nün, 30 Ağustos 2009-24 Ağustos 2011 tarihleri arasında görev yapan yönetim kurulunun şaibe, usulsüzlük ve 
yolsuzluk iddialarına ilişkin haberler sıkça yer almaktadır. MKE Ankaragücü Spor Kulübü'nün söz konusu döneme ilişkin 
kulüp başkanı ve yöneticileri hakkında neden herhangi bir soruşturma açılmamaktadır? 

Son olarak, Ankaragücü Spor Kulübü'nün Federasyon'daki 8 milyonluk alacağının, kulübün borçlu olduğu 
kişilere verilmesi ancak kulübün fatura kesmesiyle mümkündür hukuken. Ancak Türkiye Futbol Federasyonu'nun bir sene 
içinde peyderpey alacaklılara ödeme yaptığı, daha sonra da 5 Kasım ve 13 Kasım 2012 tarihlerinde kulübü fatura 
kesmeye zorlayarak, hukuksuz işlemlerini meşrulaştırdıkları iddiaları bilinmektedir, basına da yansımıştır bu iddialar. Bu 
konuda sizin Bakanlık olarak herhangi bir çalışmanız var mıdır? Yoksa ne yapmayı düşünüyorsunuz? 

Ben bütçemizin hayırlı olmasını diliyor, saygılar sunuyorum, teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Nazlıaka 
Sayın Bağcı buyurun lütfen. 
CAHİT BAĞCI (Çorum) – Teşekkür ederim Sayın Başkanım. 
Sayın Başkanım, Sayın Bakanım, değerli milletvekillerimiz, değerli bürokratlar, değerli basın mensupları;  

hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
Fazla da uzatmak istemiyorum sözlerimi. Öncelikle, Bakanlığın yeni yapısının, daha kuşatıcı ve kapsayıcı, 

misyon ve vizyon yüklü bir hâl aldığını ifade etmek istiyorum, arkadaşlarım gibi. Ve bugüne kadar ki başarılı çalışmaları 
nedeniyle de Sayın Bakanım sizi ve ekibinizi kutluyorum. 

Coğrafyaların birbirleriyle buluşturulması, yani doğu-batı, batı-doğu, kuzey-güney arasındaki birlikteliği sağlama 
çabası da hakikaten Anadolu’daki binlerce yıldır birlikte yaşayan, bu topraklardaki insanlarımızın birlikteliğine, 
kaynaşmasına da katkı sağlayacaktır ve bu ülkedeki hoşgörüyü, dayanışma ruhunu, Çanakkale’yi ve Kurtuluş Savaşı 
ruhunu da diri tutacaktır inancını taşıyorum. Bu açıdan, gençlik merkezleri aracılığıyla veyahut da değişik gençlik 
aktiviteleri aracılığıyla, gençlerin birbirleriyle olan irtibatını sağlayıcı bu etkinliklerin artarak devam etmesini diliyorum.  

Sayın Bakanım, Sayın Kuşoğlu da ifade etti, ben de bunu bir veli olarak ifade etmek istiyorum. Ankara’daki spor 
altyapısıyla ilgili gördüğüm bir eksikliği dikkatinize sunmak istiyorum. Hakikaten önemsememiz gereken bir durum olarak 
ifade etmek istiyorum. 1999 doğumlu bir çocuğumuz var, oğlumuz ve yüzme alanında faaliyet gösteriyor, spor yapıyor ve 
ailecek de seviniyoruz, gurur duyuyoruz. Madalyaları da var, çeşitli derecelerde, kategorilerde Ankara birinciliği olan bir 
çocuğumuz var.  

Biz, her müsabaka döneminde, Yüzme Federasyonu tarafından organize edilen her müsabaka döneminde 
endişe taşıyoruz açıkçası. Çünkü, müsabakalarda bütün kategoriler aynı gün içerisine sıkıştırılıyor. Yani 99 doğumlu bir 
çocukla, kız veyahut erkek çocuğuyla, 94 doğumlu kız veyahut da erkek çocuğu aynı gün içerisinde müsabaka yapıyorlar. 
Kimi sandalyelerin üzerinde, kimi havuz kenarında, hazırlık telaşına kapılıyorlar. Bu görüntü hakikaten bizi üzmektedir. 
Yani bir altyapı eksikliği mi yoksa bir organizasyon sorunu mu var, bunu bilmiyorum ama her müsabakada bizzat ben bu 
duruma şahit oluyorum. Buna biraz daha çekidüzen verilebilir kanaatini taşıyorum, bunu dikkatlerinize sunmak istedim. 

Kredi Yurtlar Kurumu Genel Müdürümüzü şahsını da ve ekibini kutluyorum. Hakikaten değerli milletvekillerimizin 
de ifade ettiği gibi ekim ayından itibaren yoğun bir çabanın içerisine giriyorlar. Bizlerden gelen talepleri de karşılayabilmek 
için yoğun gayret sarf ediyorlar ama son açılan yurtlarla birlikte, sanıyorum yüksek öğretimde ihtiyaç giderek daha da 
azalır konuma gelmiştir ve yeni yatırımlarla ve önümüzdeki yıl, devreye alınacak yurtlarımızla birlikte bu ihtiyaç giderek 
azalmış olacaktır. Ben yeni projede öyle bir konsept var mı bilmiyorum ama yurtların içerisine biraz daha spor ve 
kondisyon salonlarının monte edilmesi gerektiğini de düşünüyorum. Mümkünse, yurtlarla birlikte spor salonu veyahut da 
aynı müştemilat içerisinde bir spor altyapısı, yoğun sınav ve ders stresinden gençlerimizin arta kalan zamanlarında, aynı 
mekan içerisinde spora da imkân sunulacaktır. 

Son olarak, gençlik merkezlerinde, gene bazı milletvekillerimiz ifade ettiler, gençlik merkezlerimizdeki  
faaliyetlerin ağırlıklı olarak beden eğitimi ve spor öğretmenleri aracılığıyla, sınırlı spor alanlarında olduğunu görüyoruz ve 
buna eğitimciler sosyal çalışmacılar, rehberlik ve psikolojik danışman gibi sosyal branşlarda da montajlar yapılmalı ve en 
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azından buralarda bu kadrolarla geliştirilerek gençlerin, hem lise çağındaki gençlerin, hem de üniversite çağındaki 
gençlerin hayata hazırlanmaları ve gelecek konusundaki planları konusunda rehberlik edilebileceği kanaatini taşıyorum.  

Bakanlığınızın ve kurumlarınızın bütçelerinin hayırlı olmasını diliyorum, son olarak ben de, Başkanım ifade 
ettiler, bugün Ankara’da gerçekleşecek olan Çorum Tanıtım Günleri, ilkini gerçekleştireceğiz. Bütün milletvekillerimizi 
davet ediyorum, şeref verirsiniz. Hayırlı olsun diyorum. 

BAŞKAN – Evet Teşekkür ediyorum. 
Sayın Çam nasıl isterseniz. 
MUSA ÇAM (İzmir) – Öğleden sonra. 
BAŞKAN – Öğleden sonra yapalım değil mi.  
Evet, birleşime saat 14:00’a kadar ara veriyorum. 
 
 

Kapanış Saati: 12.25 
İKİNCİ OTURUM 

Açılma Saati: 14.11 
BAŞKAN: Lütfi ELVAN (Karaman) 

BAŞKAN VEKİLİ: Süreyya Sadi BİLGİÇ (Isparta) 
SÖZCÜ: Ahmet ÖKSÜZKAYA (Kayseri) 

KÂTİP: Vedat DEMİRÖZ (Bitlis) 
-----0----- 

BAŞKAN – Komisyonumuzun değerli üyeleri, 13’üncü Birleşimin İkinci Oturumunu açıyorum. 
Görüşmelerimize devam ediyoruz. 
Sayın Çam, buyurun lütfen. 
MUSA ÇAM (İzmir) – Sayın Başkan, Plan ve Bütçe Komisyonunun saygıdeğer üyeleri, Sayın Bakan, kamu 

kurum ve kuruluşlarının çok değerli yöneticileri, basınımızın çok değerli emekçileri; hepinizi saygıyla selamlıyorum.  
Gençlik ve Spor Bakanlığının bütçesini görüşüyoruz. Öncelikle Bakanlığın 2013 yılı bütçesinin hayırlı olmasını 

diliyorum. 
Sayın Bakan, Ulu Önder Atatürk'ün ulusumuzun yarınlarını emanet ettiği Türk gençliğini görmek istediğimiz 

medeniyet seviyesi bellidir. Sadece kindar değil, aynı zamanda ahlaklı, disiplinli, çalışkan, kardeşlik duygularıyla 
beslenen, kavgadan çok sevgiyi benimsemiş, kendine güveni tam, dürüst, özgür ve sağlıklı nesiller yetiştirmek hepimizin 
ortak görevi olmalıdır. Bu süreç içinde, hepimiz, elimizden gelen katkıyı yapmak zorundayız. Bunun için ciddi bir eğitim 
olanağına ve tesisleşmeye gereksinim duyulduğu bilinmektedir. 

Gençliğimizin, bilişim çağının itici gücü olan İnternet ve küreselleşme sürecinde ne tür kültürel etkilere maruz 
kaldığı ortadadır. İnternet ortamının yarattığı sanal formların ve kimliklerin gençlerimizin kişiliklerini belirlemedeki rolü, 
onlara, daha etkin insan kaynaklı programlarla yaklaşma gereksinimimizi ortaya koymaktadır. Her biri bilgisayar ekranları 
karşısında yalnızlığa mahkûm olan gençlerimize hem bir birey hem de toplumumuzun bir parçası olma vasfını 
kazandırmak açısından yapılması gereken çok iş olduğunu düşünüyorum. Gençlerimizi toplumun birer parçası kılmak için 
sosyal, kültürel ve sportif faaliyetlere büyük önem verilmesi gerekmektedir.  

Büyük Atatürk'ün ülkemizin geleceğini emanet ettiği genç nesillerin yetişmesinde spor da kuşkusuz en önemli 
araçtır. Spor aracılığıyla kültürlü, ahlaklı ve disiplinli gençler yetiştirmek çok daha kolaydır. Hem ekonomik maliyeti hem de 
sosyal getirisi açısından spora daha çok önem vermek, uyuşturucu merkezlerinin ve ıslah evlerinin sayısını azaltmak, 
gençlerimizi sanal ortam koşullarından kurtarmak bakımından çok önemlidir. Spor ahlakı, sağlıklı bir toplumun olmazsa 
olmaz koşuludur. Spor ahlakı, önce gençliğe, sonra topluma mümkün olduğunca yaygınlaştırılmalıdır. Sporun bir uygarlık 
ölçütü olduğu unutulmamalıdır. 

Ülkemizde gençlerimizin içinde bulunduğu genel duruma bir baktığımızda, maalesef durumun içimizi 
ferahlatacak ölçülerden çok uzak olduğunu görüyoruz. Eğitimden, evrensel kültürel birikimden ve spordan yeteri kadar 
nasibini alamayan bir gençlikle karşı karşıya bulunmaktayız. Gençliğin tabanına yayılmış bir eğitim ve spor birikimini 
görememek elbette üzücüdür. 

Birkaç orta düzeyli ve yüksekokulumuzda münferiden izleyebildiğimiz evrensel ölçüdeki etkinlikler dışında, 
maalesef gençliğimizin durumu hiç umut verici değildir. 

Toplumsal paylaşım yönü insanlar arasında genç yaşlarda dostluk, kardeşlik ve dayanışma kültürünü, bir 
takımın bir üyesi olmanın bilincini kazandıran, birlikte bir şeyler başarmanın heyecanını yaşatan, düşmanlık ve kavga 
yerine kardeşlik ve dostluğun evrensel bilincine sahip kılan spor faaliyetlerindeki manzara ise son derece karamsar bir 
tabloyu gözler önüne sermektedir. 
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Çeşitli organizasyonlarda alınan sonuçları tek tek söylemenin bir yararı yok elbette ancak gerek sportif 
başarısızlıklar, gerekse sporla birlikte olmaması gereken konularda Türk sporunun geldiği nokta son derece 
düşündürücüdür. Ne yazık ki sporumuzda hiç yaşanmaması gereken doping vakasıyla sıkça karşılaşmaktayız. 

2012 Londra Olimpiyatları’nda uzun atlama finalinden son anda çekilen Karin Melis Mey'in dopingli olduğu 
kesinleşmiş bulunmaktadır. Testler sonucu erkeklik hormonu testosteron kullandığı belirlenen Mey'in cezası iki yıldır. 

Dünya çapındaki kadın haltercimiz Nurcan Taylan, doping nedeniyle dört yıllık cezaya çarptırılmıştır. 
2009 yılında, Uluslararası Atletizm Federasyonları Birliği tarafından, doping kullandığı gerekçesi ile dört yıl men 

cezası alan Süreyya Ayhan, cezanın düşürülmesi için Uluslararası Spor Tahkim Mahkemesine (CAS) başvurmuş, ancak 
CAS, Ayhan'ın cezasını “ömür boyu men” olarak değiştirmiştir. Böyle bir durum, doğaldır ki hem ülkemizin uluslararası 
prestijini olumsuz düzeyde etkilemekte hem de gençliğimize kötü örnek oluşturması bakımından büyük sakınca 
oluşturmaktadır. 

Sayın Bakan, insanları spora alıştırmak, yeteneklerinin geliştirilmesine yardımcı olmak ve sağlıklı kalabilmesi 
için spor yapmasının gerekli olduğu artık tüm toplum kesimlerince bilinmektedir. Spor tesisleri de spor ortamının bir öğesi 
durumundadır. Sporun gelişmesi ve toplumda yaygınlaşması, tesislerin varlığıyla mümkündür. 

Günümüzde, dünyada spor alanında söz sahibi olan ülkelerin büyük çoğunluğunun, spor tesisi bakımından 
hemen hemen bütün problemlerini çözmüş oldukları görülmektedir. Spor, kendine ait yerlerde yapılmadıkça ondan 
bekleneni vermez. Gelişmiş ülkeler, doğru yerde doğru tesis yapmak, uygun hizmet getirmek suretiyle sporda başarıyı 
elde etmişlerdir. 

Nitekim, 2012 Londra Olimpiyat Oyunları’nda, ABD 46 altın madalya, Çin 38 altın madalya, İngiltere de 29 altın 
madalya almış listenin üst sıralarındaki ülkelerdir ancak Afganistan gibi savaşın ve yoksulluğun içinde olan bir ülkenin bile  
1 bronz -tekvando erkeklerde 68 kiloda bronz madalya kazanan Ruhullah Nikpa- madalya aldığı bir olimpiyat oyununda 
ülkemizin madalya sayısı geçekten içler acısıdır. Dünyanın 16’ncı, Avrupa'nın 6’ncı büyük ekonomisi olarak övündüğümüz 
ülkemizin sportif bakımdan çok daha iyi konumda olmasını isteriz. 

2012 Londra Olimpiyat Oyunları'na 16 branşta toplam 114 sporcuyla katılan ülkemiz, ata sporumuz olan güreşte 
ve halterde sıfır çekerken, oyunları sadece 2 altın, 2 gümüş ve 1 de bronz olmak üzere toplam 5 madalyayla kapatmıştır.  

Sizin, esas, atletizm kadınlar 1.500 metrede Aslı Çakır Alptekin ile Gamze Bulut'un yaptığı dubleye dua etmeniz 
gerekir. Bu kızlarımızın dünya atletizm tarihine geçen başarısı olmasa nasıl bir açıklama yapacağınızı merak ediyorum. 
Üstelik bu başarı, sadece ve sadece o sporcuların kendisine ait, kendi yarattıkları imkânlarla elde ettikleri bir başarıdır, 
sizin yaptığınız spor komplekslerinde çalışarak değil. 

Sporcularımızın uluslararası spor faaliyetlerindeki, hele ki olimpiyat gibi en üst seviyede prezantasyonun 
yapıldığı bir organizasyonda ülkemizi bu şekilde temsil edebilmesi, konunun temelinde daha derin sorunlar olduğunu 
göstermektir, ancak Hükûmetinizin on yıllık iktidarı süresince alamadığı tedbirleri bundan sonra alabileceğine yönelik 
umutlarımı sürdürmek isterim. 

Sayın Bakan, sportif başarıların devşirme sporcularla aranmaya devam edilmesi çıkmaz sokaktır. Ülkemizin 
tarihsel bağlar ile bağlı olduğu coğrafyadaki devletlerin bireyleriyle çeşitli ilişkiler içinde olması yadırgatıcı bir durum 
değildir, ancak “devşirme sporcu” olarak tabir edilen ve kültür ve coğrafyamızla hiçbir ilişkisi bulunmayan, örneğin Amerika 
Birleşik Devletleri gibi, Güney Afrika Cumhuriyeti gibi ülke vatandaşlarının, sadece hukuken Türkiye Cumhuriyeti 
vatandaşlığına alınıp, gençlerimize tanınması gereken haklardan ayrıcalıklı olarak faydalanıyor olmaları kabul edilebilir 
değildir. 

Kültürümüzü ve coğrafyamızı temsil edemeyen bu tür sporcularla katıldığımız  yarışmalardaki sonuçlar ise 
ulusumuzun gerçek sportif konumunu yansıtmamaktadır. Bu durum da Hükûmetinizin sportif yatırım ve eğitim 
konularındaki eksikliğini geçici çözümlerle kapatma tutumunu göstermektedir. Kaldı ki bu devşirme sporcuların çok büyük 
bir bölümü ülkemizde bile yaşamamaktadır, sadece yarışmalarda ay yıldızlı formamızı giyerek yarışma alanlarında 
çıkmaktadırlar. Bu durumun gençliğimizin önünü açıcı bir çözüm olmadığı ortadadır. 

Sayın Bakan, spor ve öğrenim arasındaki sorun da tüm ciddiyetiyle karşımızda durmaktadır. Spor yapmak 
isteyen gençler, okul ve antrenman kıskacı arasında bulunmaktadır. Öğrencilerimizin dersleri ile yaptıkları sporun 
antrenman koşulları ilişkisinde, öğrencilerimizin hem okulunda başarılı bir öğrenci hem de yaptıkları sporda başarılı bir 
sporcu olmasını gerektirecek düzenlemeler bulunmamaktadır. Spor yaparak eğitimini sürdürmek ülkemiz öğrencileri için 
mümkün değildir. Gençlerimiz, daha küçük yaşlardan itibaren ya okulu ya da ilgi duyduğu spor dalını seçme gibi bir 
ikileme itilmektedir. Bu durumda da kültürel donanımı yüksek bir sporcu profili ile beden ve ruh sağlığı yerinde bir öğrenci 
nesli yetiştirmek mümkün olmamaktadır. 

Bunun yanında, eğitim ve öğretim faaliyetinde öğrencilerimizin içinde bulunduğu yarışma ortamı içinde beden 
eğitimi dersleri, test çözme ya da üniversiteye hazırlık derslerinin görüldüğü birer zaman dilimi olarak kullanılmaktadır. 

Sayın Bakan, Polonya Spor Bakanı Joanna Mucha, ülkesinin İngiltere ile oynadığı dünya kupası eleme maçının 
yağmur nedeniyle ertelenmesinden dolayı istifa etmiştir. Ülkemizde ise bir stadımızı su bastı ve siz, bununla ilgili olarak 
“Suyun orada birikmesinden dolayı kusuru olan istifayı düşünebilir ama orada suyun birikiminde, devletin, Hükûmetin ya 
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da Gençlik ve Spor Bakanlığının veya Spor Genel Müdürlüğünün bir damla kadar bile kabahati yok. 400 milyon yaklaşık 
maliyetle bir stadyum inşa  edeceksiniz;  zemininde  mazgalları olacak, sapasağlam bir zemini olacak ve sonra da o 
zeminle ilgili olarak sosyal medyada bir takım kampanyalar yürütülecek. O kampanyalara sadece güler geçerim." 
demişsiniz. Bu mantıkla bakılınca zaten bir sorumlu bulmanın imkânı da yok. 

Sayın Bakan, öğleden önceki sunuşunuzda yurtlarla ilgili çok geniş bilgiler verdiniz. Bu nedenle çok teşekkür 
ediyoruz. 81 ilde kurulan üniversiteler ve buna bağlı olarak yurtlarla ilgili sorunlarımızın önümüzdeki yıl 400 bin civarında 
kapasiteye çıkartılacağını büyük bir memnuniyetle, büyük bir mutlulukla duyduk, öğrendik. Bundan dolayı hem sizi hem de 
Sayın Genel Müdürü tebrik ediyorum ve kutluyorum. 

Türkiye'de faaliyet gösteren 4.200 civarında amatör spor kulübü bulunmaktadır. Bu kulüplerimizin içinde 
bulunduğu zor şartlar bilinmektedir, bu durumun düzeltilmesi için kulüplerimize daha fazla imkân sağlanmalıdır. Amatör 
futbol kulüplerinin federasyonda temsili de çok az sayıda delegeyle olmaktadır. Amatör kulüplerin federasyonlarda daha 
etkin biçimde temsili yönünde çaba gösterilmesi faydalı olacaktır. 

Sayın Bakan, iki cümleyle bitirmek istiyorum. Burada bir İzmir Milletvekili olarak ve… Sunuşunuzda İzmir’de iki 
büyük stadın yapılacağını söylediniz.  

Sayın Başkan, Sayın Bakan; İzmir’de Atatürk Stadyumu ve bir de tarihî bir Alsancak Stadı var. Alsancak 
Stadı’na AVM yapılmasıyla ilgili birtakım çalışmaların olduğunu biliyoruz ve duyuyoruz. Ancak son olarak, İzmir’de bunun 
AVM’ye dönüştürülmeyeceği, öyle korunacağı söyleniyor. Bu konuda kesin bir bilgiyi sizden duymak isteriz. Alsancak 
Stadı tarihî bir stattır, bu stadın mutlaka yenilenmesi ve yeni teknolojiyle donatılması gerekiyor.  

Öğleden önceki sunuşunuzda iki stattan bahsettiniz, bir tanesi Örnekköy, ikincisiri de “ikinci bölge” olarak 
söylediniz. “İkinci bölge” derken neyi kastettiğinizi bilmek isterim, seçim bölgesi olarak ikinci bölge mi, yoksa sportif 
faaliyetler olarak yeni bir bölge olarak mı söylemek istediniz? Bunu da sizden duymak isterim. 

İzmir bu konuda, stat açısından, çok geri kaldı ve bunun da en kısa sürede Bakanlığınız tarafından 
giderileceğini umuyorum. Eğer bu konuda İzmir Büyükşehir Belediyesiyle birlikte çalışmak ve birlikte iş yapmak 
gerekiyorsa bizler de İzmir milletvekilleri olarak elimizi taşın altına sokacağımızı ve gerekli her türlü katkıyı ve çabayı 
göstereceğimizi söylüyor, 2013 yılı bütçenizin Bakanlığınıza ve ilgili kurumlara hayırlı ve uğurlu olmasını diliyorum.  

Saygılar sunuyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Çam. 
Sayın Koca, buyurun lütfen. 
SALİH KOCA (Eskişehir) – Sayın Başkanım, değerli Komisyon üyelerimiz, Değerli Bakanım; ben de sözlerimin 

başında tüm arkadaşlarımızı saygı ve sevgiyle selamlıyorum. 
Türkiye'de 344 yurtta kalan yaklaşık 300 binin üzerindeki öğrencilerimize yönelik, geçen yıl da burada dile 

getirmiştik, özellikle yapmış olduğunuz sosyal faaliyetler, kültürel faaliyetler, eğitim çalışmaları, eğlence ve tiyatro 
programları gerçekten gençlerimizin yetiştirilmesi adına atılan önemli adımlardır diye düşünüyorum.  

Zaten yurtlarımızdaki doluluk oranlarına baktığımızda, yüzde 60’lardan yüzde 100’lere varan doluluk oranlarına 
ulaşmamızda bu yapılan faaliyetlerin yanında, aynı zamanda yurtlarımızın fiziki şartlarının ve özellikle güvenlik ortamının 
da iyileştirilmesinin büyük katkısı olduğunu düşünüyorum. Zira, siz burada detaylı olarak bilgiler verdiniz, yurtlarımız, hem 
odalarda kalan kişiler açısından hem de odalarda sağlanan imkânlar açısından gerçekten çok modern yurtlar hâline 
gelmiş durumda. Bizler bu vesileyle gençlerimize yapılan yatırımın Türkiye'nin geleceğine, bizim geleceğimize yapılan 
yatırımlar olduğunu biliyor ve bu anlamda yurtlarımızda hizmet kalitesinin daha da yükselmesini, artmasını, 
standartlarımızın yükselmesini ve bunun devamlı olmasını diliyoruz ki sizlerin de bu heyecanla inşallah bunları hep birlikte 
başaracağınıza inanıyoruz. 

Geçen günlerde, Sayın Başbakanımızın da talimatıyla, özellikle Ulaştırma ile Gençlik ve Spor Bakanlığımız 
arasında imzalanan protokolle birlikte, FATİH Projesi’nin okullarda adım adım ilerlediği bu dönemde bu İnternet ortamının 
yurtlarda sağlanmasıyla birlikte, ben inanıyorum ki atılan bu adımla bilişim hizmetlerini de yurtlarda tüm üniversite 
gençliğimize bu vesileyle ulaştırmış olacağız. Ben, bu anlamda verilen bu hizmetlerden dolayı, Değerli Bakanımıza ve 
çalışma ekibine huzurlarınızda teşekkür ediyorum. 

Birkaç cümle de Eskişehir’le ilgili paylaşmak istiyorum Sayın Bakanım. Özellikle, son bir yıl içerisinde 
Eskişehir’imize yeni bir stadyum kazandırması konusunda ciddi çalışmalarınız ve gayretleriniz oldu ve ihale yapıldı. Ümit 
ediyorum ki bu sene içerisinde hep birlikte temellerini atıp Eskişehir’in uzun süreden beri beklemiş olduğu stadyum 
ihalesini tamamlamış ve Eskişehir’e yeni bir stadyum kazandırmış olacağız.  

Yine, 1.500 kişilik yurt binası, ayrıca gençlik spor merkezi ve sentetik sahalarla, yine ilçelerimize verdiğiniz 
kapalı spor salonu destekleriyle birlikte gerçekten çok ciddi katkılarınız oldu, bundan dolayı teşekkür ediyoruz.  

Ben, bu arada kısa bir de soru sormak istiyorum. Eskişehir’de yapmış olduğumuz stadyum TOKİ iş birliğiyle 
yapılan bir stadyum ve arsa tahsisiyle yapılan bir stadyum. TOKİ’ye bırakmış olduğumuz o arsanın olduğu yerde, 
Eskişehir’de hem havuzlarımız, idari binalarımız, spor salonumuz ve antrenman salonlarımız mevcut. Malum, stadyumun 
yıkılmasıyla birlikte artık bunlar da orada kullanılamaz hâle gelecek. Bu yeni stadyum yapılması döneminde, biraz önce 
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saymış olduğumuz donatılarla ilgili de Eskişehir’e yeni havuz, idari bina, spor salonu, antrenman salonu gibi donatıların 
kazandırılmasına yönelik herhangi bir çalışmanız var mı? 

Ben, bu vesileyle Bakanlığımızın bütçesinin hayırlı olmasını temenni ediyorum, başarılı çalışmalarınızın 
devamını diliyorum. 

BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Koca. 
Sayın Kurt, buyurun. 
KAZIM KURT (Eskişehir) – Teşekkür ederim Sayın Başkanım. 
Sayın Bakanım, sayın milletvekilleri; Gençlik ve Spor Bakanlığımız ve ilgili kurumların bütçelerini görüşmeye 

başlıyoruz, umarım yararlı olur ve sonuçta ülkemize hayırlı olur. 
Öncelikle, tabii, “spor” deyince biz işin profesyonel kısmıyla çok fazla ilgili değiliz, onun kendi çizgisi içerisinde 

alanı farklı. Devlet olarak, Bakanlık olarak, öncelikle amatör sporu ve gençliği ilgilendiren sporu derleyip toparlamamız 
gerekiyor. Dolayısıyla da amatör spor kulüplerinin öncelikle ekonomik olarak ve sosyal olarak ciddi anlamda bir desteğe 
ihtiyacı vardır. Şimdi, bu destek her türlü ekonomik katkı ve malzeme katkısı olabilir. Zaten Türkiye'de amatör spor 
kulüpleri sadece gönüllü birkaç kişinin, spor emekçisinin, eskiden spor yapmış ve deyim yerindeyse kulüp vatandaşların 
üstüne kalmış, eline kalmış. Gerçekten zor durumdalar. Beden Terbiyesinin istediği ücretleri bile ödemekte zorlandıklarını 
hepiniz benden daha iyi biliyorsunuz. O nedenle, bu sponsorluk meselesini ya gönlüyle yapmalı ya zorla yapmalı, bir 
formül bulmamız lazım. Belli bir cirosu olan, cirosu belli bir miktarın üstünde olan şirketlerin mutlaka cironun belli bir 
oranını amatör spor kulüplerine sponsorlukla ilgili harcama zorunluluğu getirmeyle ilgili bir çalışma yapılmasında yarar var. 
Artık bu gönüllülükle olmuyor çünkü herkes kazanana destek veriyor. Biz Eskişehir’de bu yıl yaşadık; Gamze Bulut ikinci 
olup gelince bütün kurumlar Gamze Bulut’a hediyeler yağdırdı. Oysa onun o antrenmanları sırasında, çalışmaları 
sırasında, gerçekten desteğe muhtaç olduğu sırada yanında hiç kimse yoktu. O nedenle, bu sponsorluk meselesinde 
zorlamayla bir yaptırım yapılmasında yarar olduğunu düşünüyorum. 

Sayın Bakanım, Bakanlığınızla belki çok doğrudan bağlantılı gibi görünmüyor ama Türkiye'de bağımsız 
federasyonlarımız görev yapıyor. Dolayısıyla bu bağımsız federasyonlarımız sizinle iç içe, her alanda birlikte görev 
yapmanız gerekiyor ama adı üstünde bağımsız olduğu için bunun demokratik bir ortamda belirlenmesi ve seçimlerinin o 
koşullarla gerçekleştirilmesi gerekiyor ama maalesef, sizin döneminizde, özellikle son bir-iki ayda yapılan bu seçimlerde 
ciddi anlamda bu bağımsızlık konusu zedelendi. Basında çıkan açıklamalar ve dedikodular -umarım dedikodudur yani 
doğrudan bir dâhliniz, müdahilliğiniz olmamıştır- eğer gerçekten var ise bu tür federasyonlara, özellikle de bağımsızlık 
konusunda bir duruş sergilemenizde yarar olduğunu düşünüyorum. Yani sizin istemediğiniz 2 adam federasyon başkanı 
olsun, o kadar önemli değil çünkü kurallar içerisinde herkes görevini yaptığı zaman bu iş çözülür diye düşünüyorum.  

Okul sporları, öğrencilerimizin sporları mutlaka önemli ve el atılması gereken bir nokta. Arkadaşlarımız biraz 
anlatmaya çalıştı ama okulların yüzde 93’ünde spor salonu olmadığına dair bir yazı var elimde. Eğer gerçekten bu 
doğruysa, bu ciddi bir sıkıntıdır ve bu kadar başarılı olduğunu iddia eden bir Bakanlığa bu zede verir, yarar verir diye 
değerlendiriyorum.  

Kredi Yurtlar Kurumuyla ilgili bütün arkadaşlarımız iyi kötü bir teşekkür etti. Ben de gerçekten bu yapılan işlerin 
her ne kadar yapılması zorunlu ise de, gerekli ise de ama gene de yapana da teşekkür etmek gerekir diye düşünüyorum. 
Türkiye’de bu kadar çok öğrenci varken elbette bu kadar çok ihtiyaç olacak yani bunun ekonomik durumunun da çok iyi 
olmadığını değerlendirdiğimiz zaman, halk çocuklarının okuyabilmesi için mutlaka Kredi ve Yurtlar Kurumundan 
yararlanması gerekiyor ve siz de bu işe daha çok önem vermek durumundasınız. Ama şu konuyu da gerçekten merak 
ediyorum: Biz, kendiliğinden yurda yerleşemeyen öğrencileri işte yazıyoruz, gönderiyoruz. Genel müdürlük -sağ olsun- bir 
formül buluyor, mümkün olduğu oranda yerleştirmeye çalışıyor. Buna ne gerek var, niye oluyor? Ben bunu anlamakta 
zorlanıyorum. Çocuk kendiliğinden oraya girme şansını, hakkını elde ederse bu devletine daha çok güvenmez mi? Yani 
illa bir torpil, illa bir milletvekili referansı aramamız gerekmesini tam çözmüş değilim ama yine de müracaat ettiğimiz 
zaman olumlu yanıtlar almak bizi memnun ediyor. O konuda bir teşekkürü elbette gerçekleştirmek durumundayız.  

Ancak bu Kredi Yurtlar Kurumunun 2 Kasımda Ankara’da yaptığı bir açılış töreninde Eskişehir’den, Kayseri’den, 
Samsun’dan otobüslerle, trenlerle öğrencilerin getirtilmiş olmasını da biraz abartılı buluyorum yani Ankara’daki öğrenciler 
katılsaydı, onlarla kalabalık sağlansaydı. Mutlaka bir Başbakanı izlemek o arkadaşlarımız için de haktır ama bu zahmete 
katlanmanın bir anlamı yoktu diye düşünüyorum. Bunun abartılmaması yararlı olur idi.  

Sayın Başkanım, Sayın Bakanım; ben, Mecliste size sözlü sormuştum, sonra bir de yazılı sordum. Bu spor 
salonları ve stadyumlara girecek spor muhabirlerinin akreditasyonuyla ilgili bir sorun var Türkiye’de. Yaşanıyor, davalar 
oldu, haklı çıktılar ama hâlâ bu sorun çözülmedi. Bu sorunun çözülmesi konusunda, mahkeme kararına rağmen eski 
uygulamanın devam etmesini ben anlamakta zorlanıyorum, siz de anlatmakta zorlanıyorsunuz, biliyorum ama buna bir an 
önce bir çözüm bulunmak durumundadır, gereklidir çünkü bu işin başka formülü yoktur. Mahkeme de haklı bulduğuna 
göre o uygulamanın gerçekleşmesinde yarar olduğunu düşünüyorum.  

Eskişehir’le ilgili Salih arkadaşım anlatmaya çalıştı. Çok ciddi sıkıntılar görünmüyor ama Atatürk Stadyumu’nun 
mevcut yeri eğer AVM olacaksa bu konuda Eskişehir’e yapacağınız yeni stadyumun size hiçbir getirisi olmaz. Eskişehir 



 
T B M M  

Tutanak Hizmetleri Başkanlığı 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 28 

  

 

 

halkı, orada, kendisine sorulmadan bir tasarrufta bulunulmasını kabul etmez. Birlikte değerlendirmek, birlikte demokratik 
katılım yollarını açarak oraya bir çözüm bulmak daha mantıklı ve yararlı olacak diye düşünüyorum.  

2013 Türk Dünyası Kültür Başkenti olması nedeniyle Eskişehir’de mutlaka Spor Bakanlığının farklı bir etkinlik 
içerisinde olmasında yarar olacaktır diye düşünüyorum çünkü bu Türk dünyasında belki geleneksel sporlarla, belki güncel 
sporlarla ilgili bazı yarışmaların Eskişehir’de gerçekleştirilmesini programınıza alırsanız etkinliklerin çeşitlenmesi ve 
renklenmesine katkı olur diye değerlendiriyorum. 

Ve en son da Türkiye’de -biliyorsunuz- ciddi anlamda bir işsizlik var. Gençlik ve Spor Bakanlığının bu konuda, 
“Bu benim işim değildir.” diye durmadan gençlerin yetişmesi aşamasından sonraki dönemde istihdamıyla ilgili farklı 
açılımları sergilemesi gerekir. Özellikle sporcu gençlerin mutlaka, bir an önce ciddi ve iyi gelir getiren işlerde çalışmasını 
sağlama konusunda pozitif ayrımcılığı dahi değerlendirmenizde yarar olduğunu düşünerek size kolay gelsin diyorum.  

Teşekkür ediyorum.  
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Kurt.  
Sayın Arslan, buyurun.  
AHMET ARSLAN (Kars) – Sayın Başkan, Sayın Bakanım, kamu kurum ve kuruluşların değerli temsilcileri, 

Komisyonumuzun ve Komisyon dışından gelen değerli milletvekili arkadaşlarımız, basının değerli temsilcileri; ben de 
hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Özellikle sabah önemli bir toplantı nedeniyle Sayın Bakanım, sizi dinleme şansını kaçırdık ancak sunuşu baştan 
sona özellikle bir gözden geçirerek birkaç şey söylemek istiyorum. Tabii ki Gençlik ve Spor Bakanlığı olarak siz, 
geleceğimiz olan gençlerin sadece ulusal arenada değil, uluslararası arenada da başarılı olması adına olağanüstü bir 
gayret gösteriyorsunuz. Bu konuda gerek size gerek arkadaşlara ben çok çok teşekkür ediyorum. Bunu yaparken de 81 
ilden biri olan Kars’a da bunu yaygınlaştırmak adına, Kars ilçelerine de yaygınlaştırmak adına proje çalışmaları var, etütler 
var. Onlara da teşekkür ediyorum.  

Ancak çok önemsediğim bir şeyi özellikle vurgulamak istiyorum. Biz, 18 Mart Çanakkale şehitlerimizi veya 
atalarımızı özellikle son yıllarda, âdeta devlet politikası hâline getirerek, onlara olan ilgimiz çerçevesinde, bunu 
insanımızın ve öğrencimizin gündemine soktuk ve eminim ki anılması gerektiği gibi de anılıyor. Bu anlamda katkısı 
olanlara, katkı koyanlara ben müteşekkir olduğumu ifade etmek istiyorum. Fakat Sarıkamış 90 bin şehidine rağmen 
bugüne kadar bu anlamda anılamıyordu. Son birkaç yıldır, özellikle Sayın Başbakanın, sayın bakanların ve etraftaki 
arkadaşlarımızın -etraftan kastım Kars’ın etrafındaki insanların- da ilgisiyle Sarıkamış olması gerektiği gibi, anılması 
gerektiği gibi anılmaya başlandı. 90 bin şehitle ilgili, ne yazık ki, biz, geçmişte sanki bir eksikliğimizmiş gibi anmaktan, yâd 
etmekten imtina ettik. Birilerinin hatasını 90 bin şehidin -çok özür diliyorum- sanki hatasıymış gibi düşündük. Hâlbuki bir 
başka gerçek var: 90 bin insan gözünü kırpmadan, kış şartlarına bakmadan, gelecek lojistik desteğin gelip gelmemesine 
bakmadan gitti, vatan uğruna, memleket uğruna, insanımız uğruna şehit oldu. Onları da Çanakkale’dekiler gibi anmak 
adına, bir Sarıkamış şehitleri anma yürüyüşünü bu sene özellikle düzenliyorsunuz, bunu biliyorum, arkadaşlar böyle bir 
çalışma içerisinde ve eminim ki geçmiş yıllardan çok daha iyi anılacak, çok daha iyi gündeme gelecek. Tabii ki sadece 
yürüyüş tek başına anlamlı değil, ancak bu yürüyüşle birlikte oradaki maneviyatın da anlatılması, gündeme gelmesi, 
anılması -inşallah- çok önemli olacak. Bu konuda ben size ve arkadaşlara teşekkür etmek adına ve bunun da kayıtlara 
geçmesi adına söz aldım.  

Tekrar 2013 yılı bütçenizin hayırlı, uğurlu olmasını diliyor, başarılar diliyorum.  
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum.  
Sayın Kalaycı, buyurunuz.  
MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Sayın Başkan, Sayın Bakan, değerli milletvekilleri, kıymetli bürokratlar, sayın 

basın mensupları; hepinizi saygılarımla selamlıyorum.  
Sayın Bakanım, geçmişte bulunduğum görev nedeniyle ülkemizin dört bir tarafında birçok yurda gitmiş ve 

denetlemiş biri olarak, Kredi Yurtlar Kurumunun personelinin fedakâr çalışmalarına, öğrencilerin âdeta anne ve babası gibi 
her sorunlarına çözüm arayışına bizzat şahit oldum. Gerçekten çok önemli bir görev yapıyorlar. Ayrıca, yurtlarımızın 
kaliteli ve çağdaş standartlara sahip hâle getirilmesiyle ilgili çalışmaları da yakından izliyorum. Her geçen yıl bu konuda 
çok önemli de mesafeler katedildi. Tabii, bu konuda, başta Sayın Genel Müdürümün çok emeği var yani bunu teslim 
etmek lazım. Yıllardır o kurumumuzun üst yönetiminde, uzunca bir süredir de Genel Müdür olarak görev yapıyor. Ben bu 
vesileyle şahsınızda hem Bakanlık personelimizi hem kurum personelimizi tebrik ediyorum, teşekkür ediyorum.  

Sayın Bakanım, sunumunuzda verdiğiniz bilgilere göre 2012 yılında, yurt içinde 81 il ve 138 ilçede, yurt dışında 
da 1 adet olmak üzere toplam 344 yurtta 380 bin kapasiteyle hizmet veriliyor. Şimdi, ben şu konuya gireceğim: Tabii, 
ranza sisteminden dönüş nedeniyle belki sayı biraz azaldı ama mevcut kapasitenin, yükseköğrenim gören öğrenci 
sayımıza baktığımız zaman yetersiz olduğunu görüyoruz. Tabii, kendi seçim bölgem Konya’da birçok yurt yapılıyor, 
biliyorum ama öğrenci sayısına, öğrencilerimizin ihtiyacını karşılamasına yetmiyor.  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Mustafa Bey, kaç tane yapıldı?  
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MUSTAFA KALAYCI (Konya) – En son bin kişilik merkezde bir yurt yapılıyor, ilçelerimizde yapılıyor. Ama Mevlüt 
Bey, Konya 100 bine varan öğrenci sayısıyla üniversiteler şehri yani… 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Hayır, efendim, bin değil 5 bin yapılsın. 
MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Ben şu konuya geleceğim: Şimdi, tabii, devlet yurdu kapasitesi belli. Böyle 

olunca da birçok öğrencimiz özel yurtlarda, pansiyonlarda, öğrenci evlerinde kalmak zorunda kalıyor ve birçoğunda da kız-
erkek öğrenciler aynı yerde barındırılmakta. Şimdi, şunu ifade edeceğim: Bu konularda denetim yapılıyor mu Sayın 
Bakanım? Yani tabii, Bakanlık olarak bir göreviniz yok ama genel anlamda soruyorum. Millî Eğitim Bakanlığının bir görevi 
var ama şeklî olmaktan öteye geçemiyor maalesef. Buralarda öğrencilerimizin ödediği ücretler, barınma şartları, 
öğrencilerimizin durumu yani bu konuların çok iyi bir şekilde denetlenmesi gerekiyor. Benim şöyle bir önerim olacak: 
Acaba Kredi Yurtlar Kurumumuza ya da Bakanlığınıza özel yurtları, pansiyonları, öğrenci evlerini denetleme yetkisi versek 
iyi olmaz mı Sayın Bakanım? Yani gençlikten de sorumlu bir Bakanlık… Bu anlamda mutlaka alınması gereken tedbirler 
var çünkü bir başıbozukluk var. Buna tüm arkadaşlarım da şahit oluyordur illerinde. Bu konuya bir çekidüzen vermek 
lazım, mutlaka en iyi şekilde denetlemek lazım.  

Sayın Bakanım, Konya yeni stadyuma kavuşuyor, geçen ay sizin de katıldığınız temel atma töreniyle yeni 
stadyumumuzun temeli atıldı. Tabii, yıllardır gecikti ama neticede temeli atıldı. “Hayırlı olsun.” diyorum Konya’mıza, Konya 
sporumuza, spor sevenlerimize. Ayrıca da teşekkür ediyorum tabii böylesi bir hizmete sizlerin de katkısı olduğu için.  

Ben burada şunu da gündeme getirmek istiyorum: Tabii, bu Konya’da sıklıkla tartışılan bir konu Sayın Bakanım. 
Malum, mevcut stadyumumuz var Konya’nın en merkezî yerinde ki bir oksijen deposu yeşil alanlarıyla. Sadece stadyum 
değil, -Sayın Genel Müdürüm de çok iyi bilirler- orada başka tesislerimiz de var. Acaba hangi şartlarla anlaşma yaptık 
Büyükşehir Belediyesiyle? Siz, Konya’da yaptığınız açıklamada şöyle diyorsunuz: İşte, “Bir protokol imzaladık, arsa 
Büyükşehir Belediyesinin, spor tesisleri bizim. Dolayısıyla, Büyükşehir Belediyesi, Gençlik ve Spor Bakanlığına mülkiyeti 
ait olan bir arazi üzerinde dilediğince tasarrufta bulunabilir. Belediye Meclisinde alınacak kararlar doğrultusunda hangi 
karar alınacağı, ne yönde uygulama yapacağı Belediyemizin tasarrufundadır.” Doğru, tabii, böyle bir protokol… Ama hiç 
mi özel şartımız yok Sayın Bakanım? Yani al-ver mi yaptık sadece? “Sen burayı al, bunun yerine bana bir stadyum yap.” 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Stadyum değil, çok… 
MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Yok, yok, biliyorum, o kapsamı da biliyorum ama mevcut yerde alışveriş 

merkezleri, rantiyeye dönük binaların dikilmesi… Konya’ya yazık olur yani o güzelim alanı bu şekilde heba etmek, 
gerçekten Konya’ya yazık olur diyorum. Neticede oranın tapusu sizde olan bir yerdi. Bilmiyorum yani sözleşmeye keşke 
belli şartlar konulsaydı yani. Çünkü orada kırkın üzerinde amatör kulübümüz hizmet görüyor, gençlerimiz oradan çok 
önemli oranda yararlanıyor. En azından bu boyutuyla, Bakanlığınızı da ilgilendirdiği için, belli şartlar koşulmalıydı diyorum. 
Bilmiyorum, hiçbir protokolde bu anlamda ortaya koyduğunuz bir hüküm oldu mu? Cevap verirseniz memnun olurum.  

Sayın Bakanım, size bir açıklamayı okuyacağım, aynen şöyle diyor: “2004 yılında İddia, 2007 yılında da Spor 
Loto muhafazakâr olmakla övünen AK PARTİ Hükûmeti tarafından başlatılmış, var olan eski oyunlar da katbekat 
büyütülmüştür. Devlet, kumarbaz devlet hâline getirilmiştir. Devlet, kumar ve bahis işlerindeki vebalini sona erdirmelidir.” 
Sayın Profesör Doktor Numan Kurtulmuş, geçen yıl bu açıklamayı yapan. Bu doğrultuda bir işlem yapılacak mı hakikaten? 
Yani sizlerin düşüncesi nedir Sayın Bakanım, öğrenmek isterim.  

Sayın Bakanım, bu Spor Müsabakalarına Dayalı Sabit İhtimalli ve Müşterek Bahis Oyunlarının Özel Hukuk Tüzel 
Kişilerine Yaptırılması Hakkında Kanun var. Gerçi bu sorun biraz da Başkanlık Divanını da ilgilendiriyor. Şimdi, Sayın 
Bakanım, 31’inci maddesinde diyor ki: “Spor müsabakalarına dayalı sabit ihtimalli ve müşterek bahis oyunlarının özel 
hukuk tüzel kişilerine yaptırılmasının uygulama sonuçlarına ilişkin olarak İdare yılda 1 defa Türkiye Büyük Millet Meclisi 
Plan ve Bütçe Komisyonunu bilgilendirir.” Geçen yıl bilgilendirildik ama bu yıl -yıl sonuna geliyoruz- bilgilendirilmedik. 
Bilmiyorum, Başkanlığın bunu programa almamasından mı, yoksa sizden öyle bir bilgilendirme talebi gelmediği için mi? 
Bu konuda bilgi verirseniz… 

PLAN VE BÜTÇE KOMİSYONU KÂTİBİ VEDAT DEMİRÖZ (Bitlis) – Geldi, geldi, hepimize geldi. 
MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Bir de şunu burada bilgilerinize sunacağım: Tabii, Spor Toto Teşkilat 

Başkanlığımız birçok ilimizde tesisler yapıyor, birçok spor kulübümüze yardımlar yapıyor da bunların bir kriteri yok mu 
Sayın Bakanım? Yani ben açıkçası bir konuyu burada ifade etmek durumunda kalıyorum. Nedir? Kendi ilçem Bozkır, 
Konya Bozkır ilçesi. Bizim kapalı spor salonumuz var ama Sayın Bakanım, çatısı akıyor, tabanı bitmiş yani bir bakım 
onarımdan geçmesi gerekiyor. Gençlere yönelik de Halk Eğitim Müdürümüz ve Millî Eğitim Müdürümüzün bir kampanyası 
var sporla ilgili ama imkânlar olmadığı için minder bile yok Sayın Bakanım, çok ilginçtir. Şöyle bir durum var yalnız: 
Burasının geçmişte işletmeciliği Belediyeye verilmiş ama Belediye bütçesinden de buranın, bu bakım onarım 
masraflarının karşılanması mümkün değil. Ben “Başvurun.” demiştim Belediye Başkanımıza ama bekliyor. Yani illa Sayın 
Bakanım, buraya getirmem… Yani ben utanarak söylüyorum bunları.  

GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Ben de utandım. Çatısı akan yer yok.  
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MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Yani bu tür konular da -bilmiyorum- çok da fazla bir para değil, bunun, bu tür 
şeylerin… Devletin tesisi neticede ve bu imkân da var, gençlerimiz bundan da yararlansın. Yani bu konularda gerçekten 
objektif bir dağıtım yapılırsa… 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Genel Müdürümüz de Konyalı ama pek gelmiyor demek 
ki.  

MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Genel Müdürümün imkânı yok Sayın Bakanım yani Spor Toto Teşkilat 
Başkanlığından… Yani orada yatırım programına girmeyince, Belediye de işletince giremiyor, öyle bir sıkıntı var. Genel 
Müdürümün yetkisi dâhilinde olsa çözerdi, ben ona inanıyorum. Yani bunu yapmamız lazım.  

Bir de bu harcamaların yani verilen katkıların sonuçlarının da mutlaka Teşkilat Başkanlığınca denetlenmesi 
lazım.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Bitiriyorum Başkanım.  
Yani dün sitelere düşen bir haber ki Samsun’da Haluk Ulusoy Suni Çim Sahası’nı su basmış, halısı kabarmış. 

Şimdi, orada bir açıklama var, Sayın Vali “Cumhuriyet savcılığına, Belediyeye falan suç duyurusunda bulunduk.” diyor. 
Burada -yine buradaki bilgiye göre- Teşkilat Başkanlığımızın katkısıyla yapılmış yani bu tür destek olduğunuz tesis 
yapımlarına mutlaka denetlemeyi de yapmalıyız yani bu tür durumlara meydan vermemek için bunun da mutlaka 
denetlenmesi gerektiğini düşünüyorum.  

Ben, bütçemizin hayırlara vesile olmasını diliyorum.  
Teşekkür ediyorum, saygılar sunuyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Kalaycı.  
Sayın Üstün, hazırsanız size verebilirim.  
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Sayın Başkanım, Sayın Bakanım, değerli arkadaşlar, kıymetli 

bürokratlarımız; ben hepinize saygılarımı sunuyorum. Bütçemizin hayırlı, uğurlu olmasını temenni ediyorum.  
Tabii, spor, hakikaten bütçede de kendini gösterdi. Bütün muhalefet, iktidar birleşti, böyle bir teşekkür 

yağmurudur gidiyor. Biz de mutlu olduk hepsine, Sayın Bakanımızın ve genel müdürlüklerimizin başarılarından dolayı. 
Özellikle ilim adına söyleyecek olursam, ben de yapılanlar için teşekkür ediyorum, yurdumuzun temeli atıldı, hızla devam 
ediyor öğrenci yurdumuzun ama ben biraz da genel, daha çok sporun geneliyle ilgili, -geçen yılki bütçe görüşmelerinde de 
konuşmuştum- ben yabancı futbolcularla ilgili konuşmak istiyorum. Yani hakikaten, belki, işte “globalleşen dünya” diyoruz, 
“Buna mecburuz, olabilir.” diyoruz ama 10-11 futbolcunun sahada, yabancı futbolcunun olduğu bir yerde bizim millî 
takımdan başarı bekleme ihtimalimiz yoktur. Yani neredeyse Afrika ülkelerindeki çocukları yetiştirmek için tesisler 
kuruyoruz. Buna bir an önce tedbir alınması gerektiğini… Kısmen 3’e, 4’e düşürülebilir. “Yabancı futbolcu olmasın.” 
demiyoruz ama artık İkinci Lig kulüplerimizde dahi yabancı futbolcuların oynaması bu futbolu sıkıntıya sokuyor, bunu 
açıkça görüyoruz.  

Kulüplerin yönetimleriyle ilgili, işte bir an önce bence şirketleşmeye gitmeleri lazım, profesyonelce denetimlerinin 
yapılması lazım çünkü borçlanmanın sınırı yoktur, borçlanıp gidiyorlar işte. En son bugün bir milletvekilimiz konuştu 
Ankaragücü’yle ilgili düştüğü durumları. Yüz yıllık kulüp, bugün Üçüncü Lig’e düşecek duruma geldi neredeyse. Bununla 
ilgili Üçüncü Lig kulüplerinde futbolcularda bir yaş sınırlaması var, Üçüncü Lig kulüpleri belki… Belki de benim şehrimin 
kulübü Üçüncü Lig’de olduğu için çok zorluğunu çekiyoruz. Yaş sınırlaması var yani o yaşa uygun belki futbolcu var orada 
ama oynatamıyorsunuz, böyle bir zorluğumuz var. Bu yaş sınırlamasının Üçüncü Lig’de özellikle kaldırılmasını…  

Voleybolla ilgili, gene Gümüşhane’de, Gümüşhane Torul voleybol kulübümüz, bir lise takımı, bir takım kurdular. 
Şu anda Birinci Lig’de oynuyorlar, çok da başarılılar. Yalnız, hakikaten müthiş bir maddi sıkıntı çekiyoruz Sayın Bakanım. 
Toplamayla olmuyor bu, bu çocuklar bir lise takımı. Orada idealist bir beden eğitim öğretmeninin mücadelesiyle bu hâle 
gelmiş bir kulüp. Bütün ümitlerini iddiaya bağlamışlar, inanın, tek iddia üzerinden… İddiaya da büyük kulüpler giriyor. 
Bence bu tür kulüpleri biraz kollayın, iddia sayısını artırarak ayakta kalmalarına öncülük etmek lazım. 

Ve benim bir üçüncü söyleyeceğim bu futbolcularla ilgili. Genç yaşta müthiş bir şöhrete kavuşuyorlar, paraya 
kavuşuyorlar, ondan sonra… Para da kazanıyorlar hakikaten. Belli bir süre sonra sıkıntıya düştüklerini görüyoruz 
birçoğunun. Bunlarla ilgili yüksek primli, bu Merkez Bankası fonu gibi bir şeyle emeklilik imkânı oluşturulabilir mi, yüksek 
primlerini ödemek şartıyla böyle bir şey yapılabilir mi?  

En önemlisi de ben bir -Fenerbahçeli arkadaşlarım kusura bakmasınlar- Trabzonspor taraftarı olarak 2010-2011 
kupamızın… Trabzonspor tarafları arasında müthiş bir beklenti var, biz kupamızı istiyoruz, bekliyoruz.  

EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Sayın Bakanım, onu söyleyin, destek verin.  
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Öyle bir sordunuz ki iktidarı bile birbirine düşürdünüz. 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Onu diyorum işte Sayın Bakanım, bu iş belirlenmiş, bu kupa 

Trabzonspor’un, böyle bir beklenti de var. Mahkeme karar vermiş, “Beş tane maçta şike veya teşvik var.” denmiş. Böyle 
bir şey olduğu zaman 82 puanla bitmiş bir ligde şampiyon bellidir. Biz kupamızı istiyoruz diyorum.  

Herkese saygılar sunuyorum.  
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FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Üstün, daha kesinleşmedi dava. Yargıtay Başkanı… 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Yargıtaya… 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Bütçeyle ne alakası var bunun ya. 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Nasıl bütçeyle ne alakası var? Para vermiş, şikede, teşvikte para olur. 

Teşvikte para olmaz mı?  
KAZIM KURT (Eskişehir) – Şirket parasından dolayı. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Üstün, dava kesinleşmedi.  
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Trabzonspor’a verin kupayı, dava kesinleşirse, eğer beraat ederse, biz o 

zaman geri veririz kesinleştiği zaman. Tamam, o zaman verelim kupayı diyorum.  
Hepinize saygılar sunuyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum.  
Sayın Şahin, buyurun.  
HÜSEYİN ŞAHİN (Bursa) – Sayın Başkanım, değerli milletvekili arkadaşlarım, Sayın Bakanım ve çok değerli 

bürokratlarımız ve kıymetli basın mensupları; ben de hepinizi saygıyla selamlıyorum.  
Öncelikle genel müdürlük seviyesinde gençlik ve sporun hizmet aldığı bu hizmetlerin, bakanlık seviyesine kanun 

hükmünde kararnameyle çıkartılması çok başarılı bir çalışmadır. Ülkemizin en büyük şanslarından biri de -tabii biz bunu 
kendi gördüklerimiz ve anladıklarımız açısından söylüyoruz- şu anda AK PARTİ Hükûmetinin başında sporu ve sporcuyu 
seven ve destekleyen bir Başbakanının olmasıdır ve bu Hükûmetin de gençlik ve spordan sorumlu Bakanının da genç, 
yakışıklı, dinamik, aktif ve başarılı bir Bakan olması da hakikaten gençlik ve spor hizmetlerinin sunulmasında da bizim için 
bir şanstır diye düşünüyorum.  

Sayın Bakanım, Bakanlığımızın birçok başarılı çalışması var. Bu başarılı çalışmalarınızdan dolayı ben sizi ve 
ekibinizi kutluyorum. Hakikaten bir farkındalık yarattınız bir seneyi aşkın süredir. Sporda ve sporun tabana yayılmasında ve 
spor tesislerinin belediyeler ve Bakanlık eliyle ülke geneline yayılmasında çok ciddi emekleriniz ve katkılarınız oldu. Bu, 
belediyelerin kapalı spor salonunun ortak yapılmasıyla ilgili çalışmalarınız ve her ile bir yüzme havuzu projeniz hakikaten 
takdire şayan bir çalışma. Bu yönde biz de sizlere minnettar olduğumuzu belirtmek istiyoruz.  

Dönemimizde de, özellikle son dönemde uluslararası organizasyonlara ülkemizin ev sahipliği yapması, spora 
Hükûmetimizin verdiği önemin göstergesi olduğunu düşünüyorum. Gençlik merkezleri projelerinin geçen yıl, burada, 
Bakanlık bütçesi sunumunda özellikle fiziki olarak yapılanmasında bir beyanınız olmuştu. 2012 yatırım bütçesinde olan bu 
hizmetlerin 2013’te de devam edeceğini ve beklentimizin bu yönde olduğunu size belirtmek istiyoruz.  

Özellikle benim Bursa açısından da size birkaç teşekkürüm olacak. Nilüfer Spor Salonu yaklaşık on beş-on altı 
senedir temeli atılmış, bitirilemeyen bir çalışmaydı. Sizin verdiğiniz destekle, yaklaşık 30 milyon lira gibi bir yatırım 
desteğiyle şu anda fiziki olarak inşaatı devam ediyor. 7.500 kişilik bir kapalı spor salonunu hem bölgemize hem de bu 
bölgede düzenlenecek uluslararası organizasyonuna armağan etmiş olacağız.  

Tabii, aynı zamanda -biliyorsunuz- futbolu Türk milleti olarak çok seviyoruz. Futbolu en küçük yaştan en yaşlı 
insanımıza kadar benimsiyoruz ve ilgiyle takip ediyoruz. Uluslararası dev bir organizasyonun yani Avrupa kupasının 
ülkemizde oynanmasını da arzu ediyoruz. Bu manada da başta Başbakanımız olmak üzere sizlerin birçok yerde, ilde 
stadyum projesine başladığınızı da biliyoruz. Bu anlamda, Bursa Büyükşehir Belediyemizin başlatmış olduğu Timsah 
Arena, yaklaşık 40 binin üzerinde seyirci kapasiteli stadyumumuza Hükûmetimizin çok ciddi desteği var. Bu anlamda da 
size ve Sayın Başbakanımıza şükranlarımızı arz ediyoruz.  

Sayın Bakanım, Bursa’da da, birçok ilde belediyelerle müşterek olarak kapalı spor salonları inşa ettiniz, 
katkılarınız için yine teşekkür ediyoruz ama bizim bir hazırladığımız proje var. Uludağ Kayak Merkezi’ne alternatif olarak 
“Alaçam Kayak Merkezi” diye bir projemiz var valiliğimizin hazırladığı. Bu projeyi, eğer izniniz olursa, bütçe çalışmalarımız  
bittikten sonra sizinle paylaşıp bu konuyu ikinci alternatif plan olarak kayak merkezi… Uzun dönemli karın orada kaldığı ve 
kayak yapan sporculara daha fazla hizmetin sağlanabileceği ve o bölgede kayak sporunun gelişmesine yeniden olanak 
sağlayacak -özellikle Uludağ’da sıkışmış bir pist alanı var orada- yeni bir pist alanı oluşturarak yeni bir merkez yapmak 
istiyoruz. Bu projeyi de bütçe çalışmalarından sonra size arz edip desteklerinizi arzu edeceğiz. İnşallah, böyle bir çalışmaya 
da hep beraber desteklerinizle imkân bulmuş ve fiilîyata geçirmiş oluruz.  

Son dönemde, -biliyorsunuz- pazartesi sabahı 06.30’da Büyükşehir Belediye Kanunu’nu hep beraber onayladık. 
İnşallah, Cumhurbaşkanımız da onayladıktan sonra… Burada çok önemli bir husus var sevgili arkadaşlar. Belediyelerin 
amatör spor kulüplerine direkt olarak yardımını içeren ve kolaylaştıran bir madde var orada. İnşallah, amatör sporun 
temelde yaygınlaşmasına ve sporun bütün toplum katmanlarına yayılmasına, fiziki olarak da maddi imkân sağlayacak böyle 
bir çalışma.  

Amatör spor kulüplerimiz açısından da çok faydalı bir çalışma olacak. Belki -Feramuz Bey’in dediği gibi- yabancı 
futbolcu sınırlamasından sonra -özellikle futbolda- yerli futbolcuların da gelişmesine ve geliştirilmesine fayda sağlayacaktır 
diye düşünüyorum. 
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Sayın Bakanım, Kredi Yurtlar Kurumunda da hakikaten bütün öğrencilerimizi neredeyse kapsayacak duruma 
gelen bir çalışmanız ve planınız var, bunu da biliyoruz. Eksik olmasın, Genel Müdürümüz de bu konuda çok ciddi efor sarf 
ediyorlar. Bu konuda da gelecekte de yapacaklarımız inşallah… 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Hüseyin, diğer çalışanlara da teşekkür etmeyi unutma. 
HÜSEYİN ŞAHİN (Bursa) – Hepsine edeceğim, hepsine edeceğim. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Genel Müdüre ettin. 
ABDULLAH NEJAT KOÇER (Gaziantep) – Tam onu yapıyor. 
HÜSEYİN ŞAHİN (Bursa) – Hepsine ediyoruz biz. Biz hepsine ediyoruz Sayın Mevlüt Aslanoğlu. 
Dolayısıyla, inşallah, tabii Sayın Başbakanımızın göstermiş olduğu hedefler doğrultusunda bütün öğrencilerimizi 

hem burs imkânına hem de Kredi Yurtlarda konaklama imkânına kavuşturacak çalışmanın altyapısı yapılıyor. Bunu da 
biliyor ve takdirle izliyoruz. 

Bursa’da da bin kişilik öğrenci yurdunun, İnegöl’de 500 kişilik öğrenci yurdunun -sanırım Karacabey’de 
belediyeyle ilgili ufak bir problem var, 300 kişilik bir öğrenci yurdumuz var- bölgemize kazandırılmasından çok 
müteşekkiriz. 

Bu manada ben, 2013 yılı Gençlik ve Spor Bakanlığı bütçemizin hayırlı, uğurlu olmasını diliyor, şahsınızda 
Müsteşarımıza, Spor Genel Müdürümüze ve Kredi Yurtlar Kurumu Genel Müdürüne de teşekkür ederek hayırlı, uğurlu 
olmasını diliyorum Sayın Bakanım. 

BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Şahin. 
Sayın Sarı, buyurun. 
MÜSLİM SARI (İstanbul) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Komisyonun değerli üyeleri, Sayın Bakanım, değerli bürokratlar, değerli basın temsilcileri; hepinizi saygıyla 

selamlıyorum. 
Tabii, sonlara doğru konuşmacı olmanın handikapları var, birçok şey söylenmiş oluyor. Ben de tekrara 

kaçmadan ama birkaç tane önemli şeyi, biraz da kısaltarak aktarmak istiyorum. 
Sayın Bakana ilişkin çok olumlu iltifatlarda bulunuldu. Ben de genç olmalarının önemli bir avantaj olduğunu 

düşünüyorum. Kırk yaşında Sayın Bakan. Gerçi birçok ülkede, özellikle Batılı ülkelerde kırk yaşındaki siyasetçiler çok 
genç sayılmıyor ama Türkiye'nin kendi standartları içinde çok genç olduğunu kabul etmek lazım. 

Yakışıklılık konusunda da bir şey söylemek istemiyorum, bunu kamuoyuna bırakıyorum.  
Sayın Bakanım, şimdi tabii, çok olumlu icraatlarınızdan bahsettiniz ama kamuoyuna, daha çok olumsuz bazı 

icraatlarınız, gaflarınız, özellikle olimpiyatla bağlantılı olarak ortaya çıkan birtakım durumlardan dolayı yansıdınız.  
Ben yine bir muhalefet sorumluluğu içerisinde, biraz da bu övgüleri de dengeleyebilmek adına birkaç tane şeyi 

aktarmak istiyorum müsaadenizle. 
Şimdi, son olimpiyatlarda yaşanan skandallar ve alınan başarısız sonuçların, aslında çok ciddi bir üzüntü 

yaratmadığını ben görüyorum. Aslında daha olimpiyat oyunları başlamadan önce skandallar meydana gelmeye başlamıştı 
ve aslında Bakanlığın bu önemli organizasyona ciddi bir hazırlık yapmadığını da anlamıştık. Örneğin, olimpiyat 
kadrosunda bulunan ve gittiği günün ertesinde yurda gönderilen sporcularımız Fatih Baydar ve İbrahim Arat’ın durumları 
bile tek başına bu durumun özeti aslında.  

Bir rivayete göre, Uluslararası Doping Kurulundan gelen veriler nedeniyle bu sporcular geriye gönderilmişti. 
Elbette yalnızca genel olarak medyanın değil, özel olarak da spor basınının kısmen yanlı olduğunu düşündüğümüz 
durumlardan dolayı bunları çok fazla öğrenme şansımız olmayabilir ama burada ters giden bir şeylerin olduğunu  
görmemekte mümkün değil. “Benden habersiz, sporcular aspirin bile alamaz.” diyen yöneticilere karşın doping rezaletleri 
hâle ülkemizin yakasını bırakmıyor. 

Bunun ötesinde, Londra Olimpiyatları’nda çeşitli kereler rezaletler yaşandı. Olimpiyat kafilesinin 2012 Londra 
Oyunları’nda dört ciddi uyarı aldığını hatırlarsak, önemli bir yönetim krizinin yaşandığını daha da rahat olarak görebiliriz.  
Örneğin, Olimpiyat köyünde Londra’daki bir Türk restoranından yemek sipariş edilmiş ve bunun üzerine Bakanlık 
yöneticileri “Oyunlara su şişesi bile sokamazsınız.” diye uyarılmıştır ancak bunları çok görmemek lazım, eğer öyle 
olmasaydı Olimpiyat Komitesi Başkanı standart koltuklarda otururken, korumaları, Bakan Suat Kılıç’a şeref koltuğundan 
deri koltuk getirmezlerdi.  

GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Yani öyle bir şey yok da belki orada giden olur, üzerime 
yapışıp kalmasın diye. 

MÜSLİM SARI (İstanbul) – Size zaten açıklama fırsatı veriyoruz aslında bunları söyleyerek. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Belki giden olur, üzerime yapışıp kalmasın diye, arada 

başka… 
MÜSLİM SARI (İstanbul) – “Yok öyle bir şey.” diyorsunuz. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Bülent Kuşoğlu Milletvekilimizin de sormasından büyük 

mutluluk duydum. Detayıyla bilgi vereceğim ama bunların neden kaynaklanıyor olabileceğine ilişkin tahminlerimizi de 
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söyleyeceğim ama belki orada milletvekillerinden veya medya mensuplarından çıkanlar olabilir, “cevap vermediğim” gibi 
bir tablo olmasın diye böyle bir parantez açtım, nokta. 

MÜSLİM SARI (İstanbul) – Peki, Sayın Bakanım. 
Şuna da o zaman açıklık getirirseniz iyi olur. Son olarak Sayın Bakanın olimpiyat oyunlarıyla ilgili bir açıklaması 

vardı: “Antalya’daki Olimpos Dağı, olimpiyatlara adını veren dağ. Olimpiyat meşalesini, doğduğu topraklara götürmek 
gerek.”  

Bu açıklama Yunan basınında alay konusu olmuştu. Ben burada Sayın Bakana “olimpiyat” isminin nereden 
geldiğini anlatmayacağım elbette ancak kendisine bir önerim olacak. En azından 2020 olimpiyat oyunları süresince bu 
açıklamayı bir daha yapmazlarsa şansımız yükselir diye düşünüyorum 2020 için. 

Kısaltarak geçiyorum, aslında daha uzun bir konuşma düşünmüştüm ama fazla vaktimiz yok.  
Bildiğiniz gibi, engelli sporcularımızdan oluşan Türkiye Paralimpik Oyunlar Takımı, Londra 2012 Paralimpik 

Oyunlar’da 1’i altın, 5’i gümüş ve 4’ü bronz olmak üzere 10 madalya kazanarak, zor şartlar altında tamamen spora vermiş 
oldukları değerle başarılı olmuşlardır.  

59’uncu Hükûmet döneminde kabul edilen 5378 sayılı Özürlüler Kanunu’nun geçici 2’nci ve geçici 3’üncü 
maddeleri gereğince, 7 Temmuz 2012’ye kadar kamu kurum ve kuruluşlarıyla yerel yönetimlerin, engelli vatandaşlarımızın 
toplumsal yaşama tam, eşit ve etkin kullanımları ile hizmetlerinden diğer bireylerle eşit biçimde faydalanmalarını 
sağlayacak tüm fiziki düzenlemelerin yapılmasına hükmetmiştir. 

Buna rağmen, Türkiye Büyük Millet Meclisi Genel Kurulunda Haziran 2012’de 6353 sayılı Kanun’un görüşmeleri 
sırasında AKP tarafından verilen önergeyle 5378 sayılı Özürlüler Kanunu’nun geçici 2’nci ve 3’üncü maddelerinin süresi 
bir yılı kanun muhalefetiyle, iki yılı da ilgili Bakanlık emriyle olmak üzere üç yıl daha erişebilirlik standartlarının 
uygulanması ertelenmiş, engelli vatandaşlarımız biraz daha evlerine mahkûm edilmiştir. Yani olimpiyatlarda kazanılan bu 
başarıyla bunun çelişki olduğunu düşünüyorum. Bunu da dikkatlerinize sunmak istedim.  

Yurt meselesiyle ilgili birçok arkadaş birçok şey söyledi. Bu konuda olumlu gelişmeler olduğunu görüyorum 
ancak yine de sayının yetersiz olduğunu ve daha katedilmesi gereken çok mesafe olduğu da herhâlde herkesin hemfikir 
olduğu bir konudur.  

Yani siz söylediğiniz için yine söylüyorum, yükseköğretimde bulunan 3 milyon öğrenciden bahsettik. Gerçi 
bunların hepsi yurt talep etmiyor yani açık öğretimlileri filan dışarıda tutalım ama yine de sizin uygun koşullar 
sağlamanızın yaratacağı talebi de göz önünde bulundurarak, bu yurt inşası sürecinin çok daha hızlı bir şekilde yürütülmesi 
gerektiğini düşünüyorum. 

Yine burada açıklamayacaktım ama belki size bir kez daha bizlere açıklama yapma fırsatı doğurur diye, sizin 
hakkınızda verdiğimiz gensoruyla ilgili birkaç şey söylemek istiyorum Sayın Bakanım, müsaade ederseniz. 

Altındağ Belediyesinin uygulamalarından siyasi konumunu kullanarak rant elde ettiği ve siyasi etik ve davranışa 
sığmayan bir yolla restorasyon yapılan bir bölgede değeri artacağı kesin olan taşınmazları ucuza, danışıklı yollarla 
edindiği ve görevini kötüye kullandığı gerekçesiyle gensoru önergesi vermiştik.  

Sayın Bakan konuyla ilgili olarak “Gayrimenkulü Hamamönü bölgesinde almak kabahat ise bu kabahatin 
gerekçeleriyle, belgeleriyle ortaya konması lazım. Bölgenin aynı zamanda restorasyon alanı ilan edilmiş bir bölge olması, 
o bölgede gayrimenkul edinimi bir kabahat, suç oluşturuyorsa bunun da hukuki dokümanlarıyla ortaya konması lazım.” 
demişti.  

Şimdi bu tarz, gelişmişliğin, sanayiyle, ticaret hacmiyle, ekonomik gelişmişlikle de çok alakalı olmadığını bize 
gösteriyor. Bir örnek vereyim: İsviçre Merkez Bankası Başkanı 6 Eylül 2011 tarihinde İsviçre Frangının aşırı değerli 
olduğunu belirterek 1,20 frangı 1 avroya sabitleme kararı almış ve bundan üç hafta sonra ellerindeki dolarları satarak 83 
bin dolar, yaklaşık 75 bin İsviçre Frangı kâr etmiş. Muhtemelen ettiği kâr, kendisine İsviçre’de bir evin odasını bile 
aldırtamayacak kadar az ama Başkan istifa etmiş. Bu mesele tam da etik bir mesele. Ben özellikle bu konuyu, dediğim 
gibi, belki bize de açıklarsınız diye açtım. 

Onun dışında da söyleyeceğim şeyler var ama çok fazla vakit kullanmak istemiyorum, zaman da bir hayli 
ilerledi.  

Beni sabırla dinlediğiniz için teşekkür ederim; cevaplarınızı da merakla bekliyorum. 
Sağ olun. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Sarı. 
Sayın Baştopçu, buyurun. 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Teşekkür ederim Başkanım. 
Değerli Bakanım, değerli milletvekili arkadaşlarım, Bakanlığımızın çok değerli, başarılı mensupları, değerli 

basın; hepinizi saygıyla, sevgiyle selamlıyorum. 
Öncelikle, Bakanlığımızın 2013 yılı bütçesinin hayırlara, güzelliklere ve bereketlere vesile olmasını diliyorum. 

Tabii, biraz önce bazı arkadaşlarımın dediği gibi, çok şeyler söylendi, tekrarıyla ilgili olarak ben hoşgörünüze sığınarak bir 
fıkra anlatayım: Temel İstanbul’a gider –bilmeyenler için anlatıyorum- ve hurdacılığa başlar. Eskicilik ve hurdacılık yapıyor. 
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Çok iyi de söylemini geliştirmiş, dili de tabii geliştirmiş. Cemal de sorunca “Gel, burada işler iyi, sen de bu işi yaparsın.” 
Cemal de atlıyor gidiyor İstanbul’a. “Ne yapacağım?” diyor. “Sen benim dediğimin aynısını yapacaksın, bu kadar kolay.” 
Önde Temel bağırıyor: “Eskiciii… Hurdacııı… Demir alırammm… Bakır alırammm…” Şimdi Cemal bir iki deniyor, “demir”i 
diyemiyor ki adam, “temur” diyor daa… Baktı olacak gibi değil, bu da arkasından başlıyor: “Ben daa… Ben daa…” Yani 
“ben de” anlamında. Ben de şimdi “ben de” diyorum çünkü arkadaşlarımız her şeyi söyledi. 

Evet, biz başarılarınızın devamını diliyoruz Sayın Bakanım, size ve ekibinize. Sıra dışı işler yaptığınızı biliyoruz. 
Sağ olun, var olun ve bu arada şunu da çok iyi biliyoruz ki gerçekten yaptığınız işlerle ilgili bizleri bilgilendirmeniz, sıcağı 
sıcağına birtakım bilgileri aktarmanız hakikaten övülmeye değer. 

Gençlerle ilgili yaptıklarınızı herkes biliyor, kamuoyu biliyor. Burada inanıyorum ki muhalefetteki arkadaşların 
konuşmalarında gerekli notları da alıyorsunuz, cevapları da vereceksiniz; ne kadar objektif, ne kadar, ondan sonra açık ve 
şeffaf bir çalışma yaptığınızı bizler biliyoruz.  

Bu arada ben gene inanıyorum ki bu yurt konusuyla ilgili olarak bazı arkadaşlarım da sordu. Muhakkak gene 
sıra dışı bir proje hazırlayacaksınız, güzel bir proje hazırlayacaksınız ve bu yurt probleminin en kısa sürede çözümüyle 
ilgili de önümüze geleceksiniz. Ben buna da inanıyorum. 

Ben tekrar, Bakanlık bütçemizin hayırlara, güzelliklere vesile olmasını diliyorum, genel müdürlerimize çok 
teşekkür ediyorum, sağ olsunlar, var olsunlar; her şey hepimizin gönlünce olsun. 

Sağ olun. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Baştopçu. 
Sayın Türeli, buyurun lütfen. 
RAHMİ AŞKIN TÜRELİ (İzmir) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Plan ve Bütçe Komisyonunun değerli üyeleri, Sayın Bakan ve değerli bürokratlar, basınımızın değerli 

mensupları; konuşmama başlarken hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
Sayın Bakan, ben konuşmamda öncelikle, kısaca bir gençlik boyutunun üzerinde durmak istiyorum, gençliğin 

içinde bulunduğu durumun bir fotoğrafını çekmek istiyorum, arkasından da spora gelip ve özellikle olimpiyatlar üzerinde 
odaklanmayı düşünüyorum. 

Değerli milletvekilleri, ülkemizde 15-29 yaş grubunda bulunan kişi sayısı 18,8 milyon olup toplam nüfusun yüzde 
25,2’sini oluşturmaktadır. Bu oranla birlikte Türkiye, Avrupa ülkeleri arasında genç nüfusun toplam nüfusa oranının en 
yüksek olduğu bir ülkedir. Bizim de hepimizin de bildiği üzere genç nüfus yapısı güzel, iyi bir şeydir, değerlendirildiği 
zaman o ülkeye bir demografik fırsat penceresi sunmaktadır. Bununla birlikte, o genç nüfusu yeteri kadar eğitebilmek, ona 
eğitim verebilmek ve sonrasında onu istihdam piyasasına sokmak ve uygun bir kazançla hayatına devam edebileceği bir 
iş sağlamak da en az o kadar önemlidir. 

Şimdi, devletin resmî rakamlarını vereceğim, 2013 yılı program rakamları bunlar. Orada diyor ki: “2010 yılı 
OECD verilerine göre ülkemizdeki 15-29 yaş grubundaki gençlerin yüzde 31,4’ü eğitimde, yüzde 47,1’i iş gücü 
piyasasında yer almaktayken, gençlerimizin yüzde 28’i ne eğitimde ne de istihdamda yer almaktadır.” Bu çok yüksek bir 
orandır, yüzde 28 oranı. Bu oran OECD ortalamasında yüzde 9,1’dir, AB 21’de de yüzde 7,2’dir.  

Kadınlar açısından bakarsak bu durum çok daha vahim bir görünüm arz etmektedir. Gene genç kadınlar olarak 
baktığımızda aynı yaş grubu, 15-29 açısından, kadınların yüzde 52’si, yarısından fazlası ne eğitimdedir ne de istihdamda 
yer almaktadır.  

Ve aynı şekilde genç nüfusta işsizlik oranları, bugün Türkiye’deki genel işsizlik oranlarının yaklaşık 2 katı 
seviyesindedir yani yüzde 8-yüzde 9 bir işsizlik oranı varken genç nüfusun işsizlik oranı yüzde 18,4’ler civarındadır. O 
yüzden, gençlerin iş gücü piyasasına girişinde ve sonrasında insana yakışır iş olanaklarına erişimindeki sorunların 
çözülmesi için yeni politikaların geliştirilmesine ve tedbirlerin alınmasına ihtiyaç bulunmaktadır. 

Sayın Bakan, 2008 olimpiyatlarında 1 altın, 4 gümüş ve 3 bronz olmak üzere toplamda 8 madalya kazanan 
ülkemiz, 2012 Londra Olimpiyatları’nda 2 altın, 2 gümüş ve 1 bronz madalyayla toplamda 5 madalya almıştır. Doğal olarak 
bu sonuç hiçbirimizi memnun etmemiştir. Burada nerede hata yapıyoruz, bunun ayrıntılı olarak tartışılmasına ihtiyaç var.  

Tabii şunu biliyoruz; olimpiyatlarda başarılı olmak bugünden yarına bir günde, çok kısa bir zamanda olabilecek 
bir şey değil ama buna ilişkin tedbirlerin alınmasına ve doğru politikaların uygulanmasına ihtiyaç var. 

Şimdi ben olimpiyatlardaki bu başarısızlığımız üzerine bir örnek olayı anlatarak konuyu netleştirmek istiyorum. 
Türkiye Bisiklet Federasyonunun 2012 Londra Olimpiyat Oyunları’na göndermeyi hedeflediği 2 bisikletçinin Türkiye’de 
veledrom bulunmaması nedeniyle hazırlıklarını Dünya Bisiklet Birliğinin İsviçre’de bulunan kamp eğitim merkezinde 
sürdürdüklerini basından öğrenmiştik. Yani pist bisikleti alanında yarışan 2 bisikletçimiz var ama tesisimiz yok.  

Bu arada bilgi vermek isterim, pist bisikleti yarışlarının yapıldığı yere “veledrom” denir. Toplam uzunluğu 250 
metredir fakat Türkiye’de, ülkemizde henüz faal bir veledrom bulunmamaktadır.  

Bu veledrom örneğinden devam edersek, İngilizler bu altyapı sayesinde çok uzun yıllardır pist yarışlarında 
dünyanın önde gelen ülkeleri arasına girmiştir. Aynı şekilde, Çinliler başarılı olmak için bu spor alanında Çin’deki bütün 
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büyükşehirlere veledromlar yapmışlardır. Belki çok kısa zamanda değil ama izleyen dönemlerde bu alanda çok ciddi bir 
başarı katetmişler ve hep madalya kazanmaya başlamışlardır.  

Bu örnek de şunu göstermektedir: Sporda fiziki altyapının önemi büyüktür ama en az bu fiziki altyapı kadar 
önemli olan bir insan gücü altyapısına ihtiyaç var. Bu alanda da bu altyapının da güçlendirilmesi gerekiyor. Gene aynı 
şekilde ülkemizde spor politikalarının hazırlık, uygulama ve takip süreçlerinin iyileştirilmesine ihtiyaç var ve daha da 
önemlisi, olimpiyat örneğinden gidersek, uluslararası müsabakalarda başarılı olacak daha fazla sayıda sporcu 
yetiştirilmesine yönelik özel programlar uygulanması gerekmekte. 

Tabii, diğer taraftan da sporun bir yaşam tarzı olarak halka benimsetilmesi ve halk nezdinde de bunun daha 
geniş bir çerçeve içinde ele alınması büyük önem arz etmekte. Bu yüzden de halkın spora olan ilgisini artıracak ve onları 
spor yapmaya teşvik edecek ve daha sağlıklı yaşam alanı sağlayacak proje ve kampanyaların hayata geçirilmesine ihtiyaç 
var.  

Gene sporun, futbol, basketbol gibi popüler spor alanlarından çıkartılıp diğer spor alanlarına da genişletilmesi 
de büyük önem arz etmekte. 

Şimdi, Sayın Bakan, önümüzde 2020 Olimpiyat Oyunları var. Türkiye de İstanbul kentiyle buna aday ve en son 
da Madrid ve Tokyo şehirleriyle birlikte aday gösterildi üç ülkenin arasında. Bu tabii ülke olarak hepimizi memnun etti 
gerçekten de.  

Bununla birlikte şunu bilmeliyiz; olimpiyat oyunları gibi büyük bir organizasyona ev sahipliği yapmak, ülkemize 
çok büyük sorumluluklar yüklemektedir ve Plan ve Bütçe Komisyonunda da bu konuyu tartıştığımız için, özellikle bu 
konunun mali boyutunun da ciddi bir biçimde incelenmesine ihtiyaç bulunmaktadır. 

Dünya örnekleri bunun böyle olduğunu göstermektedir. Olimpiyat oyunlarına elbette ev sahipliği yapması 
Türkiye’nin, hepimiz için bir gurur ve onur olacaktır ama bunun kısa ve orta vadede getireceği faydaların ve yükleyeceği 
maliyetlerin çok iyi bilinmesine ihtiyaç var. Yani çok iyi teknik, mali hazırlıklara ihtiyaç bulunmaktadır. 

Nitekim, sizin de bildiğiniz üzere, İtalya, Roma kentiyle birlikte adayken adaylıktan kendisi çekilmiştir çünkü 
bunun ülke ekonomisine -zaten bir kriz içinde olduğunu düşündüğümüzde- çok büyük mali yükler getireceğini söyledi. 

Bunun en önemli olanlarından bir tanesi, geçmiş örneklerden de olduğu üzere, ortaya çıktığı üzere, bu çok 
büyük yani mega büyüklükteki spor organizasyonları için yapılan maliyet projeksiyonlarının hemen hemen hiçbir zaman 
tutmadığı ve maliyetlerinin öngörülenin çok çok ötesinde gerçekleştirildiğidir. 

Yunanistan için örneği vereyim: 2004 Atina Olimpiyatları maliyetini 1,6 milyar dolar olarak hesaplamışlardı ama 
gerçekleşen 16 milyar dolardır, yaklaşık 10 katıdır. Belki de bugün Yunanistan’ın içinde bulunduğu krizin nedenlerinden bir 
tanesi de bu öngörüsüzlük ve bunun sonucunda içine düşülen o borç tuzağıdır. 

Gene aynı şekilde yeni tesis ve altyapı yapıyorsunuz. Tabii yeni ama bunların da idame maliyetleri, bunların 
sürdürülmesi konusunda da bakım ve onarımı konusunda da ciddi maliyetler vardır.  

Nitekim, yine Yunanistan’dan devam edeyim; Yunanistan, yaptığı iki olimpiyat stadının bakım ve idamesi için her 
yıl 124 milyon dolar harcama yapmaktadır.  

Gene başka bir husus, bununla da bağlantılı olarak Yunanistan örneğinden gittiğimizde; bütün, hem gelişmiş 
hem gelişmekte olan ülkeler açısından olimpiyatların ülkelere yüklediği büyük maliyetler vardır ama bu gelişmekte olan 
ülkeler açısından çok daha vahim sonuçlar ortaya çıkarmaktadır çünkü gelişmiş ülkelerde nispeten gelişmiş bir altyapı 
vardır ve ona uygun bir tesis durumu söz konusu olduğu düşünüldüğü zaman, gelişmekte olan ülkelerin bu alanda var 
olan eksikliklerini gidermeleri ve olimpiyatlara yakışacak bir altyapıyı kurabilmeleri açısından çok daha yüksek maliyetlere 
katlanmaları gerekmektedir ve bunun sonucunda da gerçekten de… Gene aynı şekilde rakam vereyim; Londra gibi bir 
ülke bile, 2012 Olimpiyat Oyunları için 4 milyar dolara mal etmeyi planlamışken harcamaların 20 milyar doları -tam 
rakamları yok ama pound üzerinden dolara çevirdiğimizde 20 milyar doları- aştığı söylenmektedir. Yani bu kadar altyapısı 
gelişmiş olan ülkelerde bile ve spor açısından önde olan ülkelerde bile böyle bir durum söz konusudur. 

Gene aynı şekilde şunu söylemeliyiz: Olumlu bir yönü, bu yapılan yatırımların istihdam arttırıcı etkisidir ama bu 
istihdam arttırıcı etki uzun süreli, kalıcı bir etki değil, daha çok kısa süreli bir etkidir; onların yapımı bittikten sonra bu 
istihdam artışı bir süre sonra devre dışı kalmaktadır ama tabii, onun  yanında, biraz önce söylediğim üzere, çok büyük 
yararları vardır hem kısa hem uzun dönemde. Yani genç nüfus için yeni spor tesisleri yapılmasından, var olan altyapının 
geliştirilmesinden, yurt dışından olimpiyatlar için gelecek olan ziyaretçi, sporcu ekipler, ondan gelecek olan paralardan, 
kazanılacak paralardan, dünya çapında bir tanıtım ve ücretsiz reklam olanağı yapılmasından, uluslararasındaki itibara ve 
uzun dönemde de, dediğim gibi, yeni iş olanaklarının yaratılmasına kadar birçok durum söz konusu olacaktır.  

Şimdi ben, bu söylediğim fayda ve maliyet perspektifleri çerçevesinde sormak istiyorum: Buna ilişkin ciddi bir 
fayda-maliyet analizi yapılmış mıdır? 

2020 İstanbul Olimpiyatları için ayrılması öngörülen bütçenin toplamı ne kadardır, ne kadarlık bir bütçe 
öngörüyorsunuz?  

Sunuşunuzda aynı zamanda sponsorluk mekanizmasından da bahsettiniz çünkü yani yalnızca anladığımız 
kadarıyla kamu kaynakları değil, o sponsorlukta ne var, tam bilmiyoruz onu, onlar da var işin içinde. 
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O anlamda da devam ettiğimizde şöyle söyleyebiliriz: Bu bütçe bir tahminî bütçe. Bu bütçe ne kadar, sapacak 
mı sapmayacak mı… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
RAHMİ AŞKIN TÜRELİ (İzmir) - …ona ilişkin araştırmalarla birlikte, sanıyorum o hazırlıkların yapıldığını 

düşünüyorum ben, öyle umuyorum. 
Bu bütçenin ne kadarı ülke kaynaklarından, ulusal kaynaklardan, ne kadarı dış kaynaklardan sağlanacaktır yani 

sponsorluk içinde dış kaynaklar var mıdır?  
Ülke kaynaklarından sağlanacaksa, sağlanacak olan kısmı -ki bir kısmı buradandır, tam oranını da sizden 

alacağız biraz sonra- ne kadarı kamu kaynaklarından, bütçelerden, ne kadarı da özel sektör tarafından üstlenilecektir, 
buna ilişkin bir projeksiyon?  

Aynı şekilde, son olarak biraz önce de bahsettiğim üzere, bunun getireceği fayda-maliyet analizleri çerçevesinde 
bir etki değerlendirme analizi yapılmış mıdır? Bu konu gerçekten önemlidir. Olimpiyatları hepimiz istiyoruz ama bunun 
bütün portresiyle Türk halkının önüne konulmasına ihtiyaç var. Bu çerçevede de gerekli değerlendirmelerin yapılmasına 
konunun büyük yardımı olacaktır. Gerçekten eğer bir işe başlıyorsak, o işin eğer bir iddia sahibiysek, o iddianın da altını 
doldurmanın önemli olduğunu düşünüyorum.  

Son olarak bir husus var. Biraz önce Sayın Çam -ikimiz de İzmir Milletvekiliyiz- bahsetmiş. Benim de o konuyla 
ilgili bir soru önergem var, o konuyla ilgili yinelemek istiyorum, tekrarlamak istiyorum; bu İzmir’deki tarihî Alsancak 
Stadı’nın AVM veya iş merkezi yapılmasına ilişkin olarak basında çıkan birtakım iddialar vardı. Ben ona ilişkin o larak bir 
soru yönelttim. Gelen cevap aynen şudur, okumak istiyorum: “Alsancak Stadı arazisinin AVM veya iş merkezi yapımına 
ilişkin olarak karar altına alınmış bir husus bulunmamaktadır.” Ne demek bu Sayın Bakan? Yani yapacak mısınız, 
yapmayacak mısınız? 

Burada tabii şöyle bir şey de çıkıyor: Hangi kaynakla yapacaksınız? Şimdi, “İzmir 1 ve İzmir 2” diye 
sunuşunuzda da vardı. Yani bunları bütçe kaynaklarıyla mı TOKİ kaynaklarıyla mı yapacaksınız? Galiba TOKİ, orada 
TOKİ gibi vardı ama tabii siz bunu netleştireceksiniz. Tabii, TOKİ bir şey almadan yapmıyor, biliyorsunuz. TOKİ'ye mutlaka 
bir yerde ya arazi veriyorsunuz, bir şeyler yapıyorsunuz. TOKİ bunu ne karşılığında alacak?  

Buna ilişkin olarak ortada var olan, netleşmiş olan konulara, varsa bir protokol, bunların da açıklanmasına 
ihtiyaç olduğunu düşünüyorum. İzmir kamuoyu bunu merakla bekliyor çünkü İzmir’deki tarihî Alsancak Stadı’nın orada 
korunmasını gerçekten İzmirliler istiyor. Yani elbette statlar yapılmalı ama oranın önemi büyüktür ve orada belli 
organizasyonların yapılmasına ihtiyaç olduğunu düşünüyorum. 

Ben de 2013 yılı bütçesinin ülkemize ve Bakanlığımıza hayırlı olmasını diliyorum, saygılar sunuyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyoruz Sayın Türeli. 
Sayın Şahin, buyurun lütfen. 
MUSTAFA ŞAHİN (Malatya) – Teşekkür ederim Sayın Başkanım. 
Sayın Başkanım, Sayın Bakanım, değerli üyeler, Bakanlığımızın değerli bürokratları; hepinizi saygıyla 

selamlıyorum. 
Özellikle bugün idrak etmiş olduğumuz Hicri yılbaşı ve Muharrem ayından dolayı hepinizin Hicri yılbaşını ve  

Muharrem ayını tebrik ediyorum. İnşallah, birliğimize, beraberliğimize ve dünya insanlığının hayrına sonuçlar getirmesini 
niyaz ediyorum. 

Sayın Bakanım, Türkiye'nin yarınları, geleceğimizin teminatı olan gençlerimizin kendi ilgi ve yeteneklerini icra 
edip, kendilerini geliştirip hayatlarına yön verdikleri bir Bakanlığın bütçesini görüşüyoruz. İlk kez bizim dönemimizde 
müstakilen kurulan bir Bakanlığın olması da gençler açısından elbette ki önemli, gurur duyucu bir vesile olduğunu 
düşünmekteyiz. Dünyanın en fazla genç nüfusa sahip olmuş olduğu ülkelerden biriyiz.  

Bu konuda, özellikle gençlerimizin biraz daha, hep böyle evliliklerinde söylüyoruz ama genç nüfusun korunması 
noktasında da biraz daha ben sanırım bu kademede, özellikle üniversite gençliğimize birtakım eğitimlerin verilmesi 
noktasında hayırlı işler yapmış oluruz kanaatindeyim.  

Bu sebeple, gençlerimizin daha iyi yetişmeleri için hepimize görevler düşmektedir fakat yapılacak çalışmaların 
Bakanlığınız nezdinde daha sistemli gerçekleşeceğine inanmaktayız. Gençlerimizin eğitimlerini sürdürürken bir taraftan da 
sosyal bir varlık olmalarının gereksinimlerini yerine getirmek zorundayız. 

Bu sosyal gereksinimleri yerine getirirken bazı problemlerle karşı karşıya kalınabiliyor. Bunlardan sadece 
bazılarını hatırlatmak istiyorum. 

 Özellikle gençlerimiz bilgisayar ve televizyon karşısında zaman geçirdikleri ve bundan dolayı 
sosyalleşemedikleri için kalabalıklar içinde yalnızlaşıp kalıyorlar. Kitap okuma ve kendilerini geliştirmeyi ihmal etmeleri, 
özgüven eksikliğine, medeni cesaretin oluşmamasına, kendini ifade edememesine, sürekli erteleme, öteleme 
denemelerine girmelerine ve kapalı bir gençlik oluşmasına vesile olmakta. Mutsuz ve doyumsuz bir gençliğin yetişmesi de 
bu şekilde, sürekli bir şekilde artık çağımızın bir problemi olmakta. Yaptığı işlerden doyuma ulaşamama, sürekli bir 
şeylerin eksik ve boşlukta olduğuna inanma gibi durumlarla karşı karşıya kalıyorlar. Bu durum, birçok gencimizin kişilik 
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çatışması yaşamasına ya da kendini tanımama gibi durumların ortaya çıkmasına sebep olmaktadır. Yaşanan bu 
sıkıntıların çözümü noktasında Türkiye'nin il merkezleri ve ilçelerde yer alan gençlik merkezlerinde yetkili olan kişiler, bu  
merkezlere gençlerin ya da öğrencilerin gelmelerini beklemek yerine, okullardaki rehberlik servisi ve beden eğitimi 
öğretmenleri ile koordineli bir şekilde çalışıp yönlendirme yaparak öğrencilerin yeteneklerini keşfedip ortaya çıkararak 
geliştirmelerine rehberlik yapabilirler. Böylelikle, gençlerimizin ilgi ve yeteneklerinin daha sistemli geliştirilmesi sağlanmış 
olur. Türkiye’de çoğu başarılı sporcunun ve yeteneğin bu şekilde keşfedildiğini de hep birlikte bilmekteyiz. 

Şehir merkezlerimizde, yoğunluğun fazla olduğu gençlik merkezlerimizde psikolojik danışmanların istihdam 
edilmesi, sporcularımızın daha sağlıklı gelişmelerine katkıda bulunmuş olur.  

Ülkemizde farklı branşlarda dünya, Avrupa, Türkiye şampiyonu olan millî sporcularımızın her branşta var 
olduklarını görmekteyiz. Özellikle genç yetenekler tarafından model alınacak sporcularımız fiil i spor hayatları sona 
erdikten sonra kendi illerine yönlendirilse, buradaki gençlerimizin yetişmelerinde hem bir model olmaları sağlanmış olur 
hem de bu sporcularımız kendi bölgelerine vefa borcunu ödemiş olurlar. Özellikle gençlerimizin kendilerini yetişt iren millî 
bir sporcudan ders almaları, onları büyük bir oranda motive ederek, bu çalışmayla birçok yeni sporcumuzun, 
yeteneğimizin yetişeceğine inanmaktayız. 

Bu çalışmalarda bulunurken özellikle millî sporcularımızın ekonomik anlamda desteklenmeleri, branşlarında 
daha da artmasını sağlayacaktır. Özellikle çocuk yaştaki yeteneklerin, genç çocuklarımızın bu yaşlarda keşfedilen 
yeteneklerinin aileleri tarafından “Üniversiteye giremez.” endişesiyle, hep böyle engeller oluşturulmakta. Bu konuda da 
eğer bunlara hem sınavlara giriş noktasında birtakım kolaylıklar sağlansa hem de üniversite garantisinden sonra burslarla 
desteklenerek bu insanlarımızın, yeteneklerimizin de biraz daha öne çıkmasına vesile olmuş oluruz. 

Ekonomimizin ayakta durmasını sağlayan ayrıca iş adamlarımızın vermiş oldukları vergilerin belki bir cüzi 
kısmıyla, yereldeki amatör spor kulüplerimizin ve bunların faaliyetlerinin daha da geliştirilmesini, imkânların 
oluşturulmasını, gençlerimizin önlerinin açılmasını belki teşvik ederek katkıda bulunabiliriz. 

Değerli arkadaşlar, sporun zekâ gelişimine katkısını hep birlikte bilmekteyiz. Bunun için, ilköğretim çağındaki 
gençlerimizin okul performansları değerlendirilirken katılmış olduğu sportif faaliyetlerin de göz önünde bulundurulması 
öğrencilerimizin daha da fazla spor yapmalarını teşvik edecektir. 

Millî ve uzman sporcularımızı, Türkiye genelinde yapılacak bir çalışma ile okullarımızda söyleşi, panel ve 
konferans gibi etkinlikler sayesinde, yarınlarımızın teminatı olan gençlerle buluşturmamız onları daha da 
yüreklendirecektir.  

Özellikle özel sektördeki eğitim kuruluşlarının düzenlemiş oldukları yaz okullarına, ekonomik durumu iyi olmayan 
vatandaşlarımızın çocuklarını gönderemediklerine şahit olmaktayız. Bu konuda, Bakanlığınız ile Millî Eğitim Bakanlığının 
koordineli bir çalışmasıyla yaz okullarından ciddi bir oranda öğrencilerimizin faydalanması sağlanabilir.  

Gençlik ve Spor Bakanlığından sosyal ve sportif tesis desteği yaygınlaştırılmalı ve Millî Eğitim Bakanlığından ise 
öğretmen ve okul desteği bu projenin gerçekleşmesini sağlayacaktır.  

Yukarıda bahsettiğimiz bu önerilerdeki temel amaç, geleceğimizin teminatı olan gençlerimizin sigara, alkol, 
uyuşturucu müptelası olmaları engellenmekle birlikte güzel ahlaklı, sağlıklı bir gelecek için donanımlı, ülkesini ve tüm 
insanlığı seven, düşünen, sorumluluk bilinci içerisinde yetişen bir gençliğin yetişmesi sağlanmış olacaktır. Gençlerimizin 
enerjileri, en azından zararlı birçok alanlardan alıkonulup biraz daha insanlığın hayrına deşarj edilmiş olacaktır.  

Özellikle Doğu ve Güneydoğu’da şu anda karşımıza çıkan en büyük sorunlardan bir tanesi, daha henüz cezai 
ehliyeti yerinde olmayan gençlerimizin bazı bedbahtlar tarafından kullandırıldığına şahit olmaktayız. Özellikle Doğu Ve 
Güneydoğu’daki bu gençlerimizin, geleceğimizin teminatı olan bu güzel çocuklarımızın yetişmeleri noktasında, özellikle 
yaz aylarında bu enerjilerini spor alanında, buna benzer birtakım aktivitelerle deşarj ederek en azından o yanlış 
çalışmalara alet edilmelerinin önüne geçmiş olabiliriz.  

Ayrıca yapmış olduğunuz çalışmalar var, Kredi Yurtlar Kurumuyla ilgili çok güzel çalışmalar var.  
Ondan önce, isminiz her ne kadar Gençlik Ve Spor Bakanı olsa bile, orta yaşın da üzerindeki insanlarımıza da 

yönelik birtakım çalışmalarınız var mı yok mu bilemiyorum, en azından yürüme pistlerinin oluşması noktasında. Koca bir 
Ankara’da ben bakıyorum, soruyorum… Malatya’mızda alışkanlık hâline getirmiştik, on yıldır arkadaşlarımızla her sabah 
yürüme imkânlarımız doğal ortamda varken ama maalesef Ankara’da bunun pek de olmadığını, göze çarpmadığına şahit 
olmaktayız. Ankara’mız da olabilir, ülkemizin diğer illerinde de biraz daha gençlerin de ötesinde, orta yaşın üzerinde olan 
insanlarımıza yönelik bir çalışma inşallah olursa sevindirici olmuş olur.  

Ayrıca öğrencilerimizin barınma sorununun bu konuda iyi bir noktaya geldiğine kanaat getiriyoruz ki buna şahit 
olmaktayız ama özellikle kız öğrencilerimizin gitmiş oldukları illerde, yalnız başına kalıp herhangi bir evde barınma 
şansları olmadığı gibi… Biraz daha ağırlığın elbette, şu anda ben bakıyorum, kendi ilimizde yanılmıyorsam 4.500 
kapasiteli yurdumuz var. Bunun 3 binini kızlara ayırmışız, 1.500’ü erkeklere ama yeterli değil gördüğüm kadarıyla. Çünkü 
yüzde 50-yüzde 50 civarında üniversiteye giden kız ve erkek öğrencilerimiz var. Ama kız öğrencilerimizi biraz daha bu 
konuda ön plana çıkarabilirsek inşallah onları da ailelerini de o sıkıntıdan kurtarmış oluruz. Özellikle teşkilatlara gitmiş 
olduğumuz zaman, gelen annelerin, babaların bu konuda muzdarip oluşlarına şahit olmaktayız.  
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Ayrıca ilimle ilgili –ben süreyi çok da fazla geçmek istemiyorum- bir iki konuya değineceğim. Malatya’mızda, 
malumunuz, Şeker arazisi içerisinde yapılmakta olan 5 bin kişilik bir spor salonumuz vardı. Bununla alakalı yüzme 
havuzumuz ve idari binamıza 2013 bütçesinde pay ayrılmasını, özellikle oraya bir ödeneğin mutlaka ayrılmasını… 
Gerçekten Malatya’mızda bu konuda sıkışmış durumdayız. Çünkü orada, daha önce Şeker alanı içerisinde bir çim 
sahamız vardı. Buna benzer birtakım sportif faaliyetlerin yapıldığı, güreş müsabakalarının yapıldığı alanlar şu anda 
tamamen yıkılmış durumda. Bunlara ilaveten yapılacak olan bu yeni binaların da bir an önce faaliyete geçmesini temenni 
ediyorum.  

Tekrar Bakanlık bütçenizin hayırlı olmasını temenni ediyorum. Emeği geçen herkese saygılar sunuyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Şahin. 
Sayın Seçer, buyurun lütfen. 
VAHAP SEÇER (Mersin) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkan. 
Sayın Başkan, değerli arkadaşlarım; hepinizi saygıyla selamlıyorum.  
Mersin’de önemli bir spor etkinliği olacak 2013 yılında. Akdeniz Oyunları 2013 Haziranında Mersin’de yapılacak. 

Bu konuda önemli yatırımlar var. Mersin açısından da devlet marifetiyle yapıldığı için önemsediğimiz yatırımlar.  
Geçtiğimiz günlerde bir soru önergesi vermiştim. Onun yanıtını aldım. 200 milyon liranın üzerinde yaklaşık on iki 

ayrı tesis, bunun içerisinde spor salonları, stadyum, sosyal tesisler vesaire. Tabii, biz bunu önemsiyoruz, Mersin’in tanıtımı 
açısından çok önemsiyoruz, Mersin’in geleceği açısından spor turizmi açısından önemsiyoruz. Yapılacak sosyal tesislerin 
daha sonra… Mersin bir üniversite kenti olmaya doğru gidiyor. Biliyorsunuz, orada bir devlet üniversitemiz var, iki adet de 
özel üniversitemiz var, buna bağlı fakülteler ve öğrenciler. Yurt açığının kapanmasında, daha sonra bu sosyal tesislere 
yapılacak barınma evlerinin kullanılması açısından da önemsediğimiz bir yatırım.  

Tabii, endişeler de var çünkü şunun şurasında bir yedi sekiz ay gibi bir süre kaldı bu etkinliklerin başlamasına. 
Bu inşaatlarda bir sıkıntı olmayacak, aldığım yanıtlar o şekilde. Umut ediyorum sizin dediğiniz gibi olur.  

Bizim bir sembol ismimiz var: Güreşte Türkiye’ye ilk madalya kazandıran bir güreşçimiz, Mersinli Ahmet. Bu 
konuda, herhangi bir tesise Mersinli Ahmet’in isminin verilmesinin düşünülmesi gerektiğini düşünenlerdenim. Bizim için 
sembol bir isim, bir spor tesisinde ölümsüzleşirse ismi ziyadesiyle memnun oluruz Mersinli olarak.  

Ayrıca Tevfik Sırrı Gür Stadı, yeni yapılan çalışmadan sonra, yeni stadyumdan sonra tabii ki belki de artık 
işlevsel olmayacak. Tevfik Sırrı Gür Stadı ne olacak? En azından o alan nasıl değerlendirilecek? Bu sorulara yanıt 
vermenizi istiyorum.  

Tekrar Mersin adına bu yapılan yatırımlara gerçekten teşekkür ediyoruz ama ön koşul olarak da şunu 
söylüyorum: Mutlaka zamanında bu tesislerin bitmesi gerekiyor.  

Hem Hükûmet adına hem ülke adına hem Mersin adına sıkıntıların olmaması adına… Teşekkür ediyorum.  
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Seçer. 
Sayın Aslanoğlu buyurunuz. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Başkan, çok değerli milletvekili arkadaşlarım, Sayın Bakan, 

Kredi Yurtlar Kurumunun çok Değerli Genel Müdürü, Spor Totonun çok Değerli Başkanı, Değerli Gençlik Spor Genel 
Müdürüm ve Sayın Müsteşarım, değerli teşkilat çalışanları, değerli basın; Sayın Bakanım, Türkiye’de hâlâ kulüpler 
Dernekler Kanunu’na göre yönetiliyor ve üzülüyorum, acıyorum maalesef artık kulüplere… Şimdi, bazı kulüpler var, artık 
Süper Lig dediğinizde, aynı rekabet, aynı koşulda yarışmayan takımlar, Süper Lig de dâhil yani üç beş takım yarışıyor. 

FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Kimisi teşvik yapıyor. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Onların geliri çok yüksek ama gariban, işte Akhisarspor, Elâzığspor 

gariban… 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Say say. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – İşte Manisaspor, işte Mersin İdmanyurdu. 
KAZIM KURT (Eskişehir) – Tarsus Tarsus, Mersin olur mu? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Şimdi, bunlar kendilerini zorluyorlar, çok büyük borç altına giriyorlar 

çünkü bunların gelirleri yok, stat gelirleri yok ve ondan sonra da hepsi güme gidiyor.  
Size örnek veriyorum, Sayın Genel Müdürüm bilir: Konyaspor. Ne hâle getirdiler? Yani aldılar onu, aldılar onu. 
Malatyaspor.  
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Samsunspor. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Samsunspor. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Diyarbakırspor. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Diyarbakırspor, Ankaragücü. Yani daha hangisini sayayım? Yani bir: 

Bir kere, bu var Sayın Bakanım. 
BAŞKAN – Büyük kulüpleri saymıyorsun. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Büyük kulüplerin yani onların Fenerbahçe, Galatasaray, Trabzon 

onların gelirleri var, stat gelirleri var, reklam gelirleri var, onları artık ayrı bir şeye koyuyorum.  
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Şimdi, Sayın Bakanım, aynı kulvarda bunlar koşamaz ve bir gün yok olup gidecekler, yok olup gidiyorlar, 
örnekleri çok, borçlanıyorlar.  

İki: Ama bu kulüplere artık yönetici bulamayacaksınız. Gariban, örneğin, Sayın Şahin bilir, Malatyaspor’da işte 
Türkiye’nin en ünlü cerrahı, karaciğer nakli yapan insan, en ünlü kardiyoloğu, işte sırf hatır gönül, işte kulüp üye olsun, 
Malatyaspor aşkıyla hepsi yönetici oldu. Ne haberleri var, ne bilgileri var? Hiçbir şeye el dokunmadılar. Ondan sonra 
evlerine haciz ihbarnamesi.  

Sayın Bakanım, bu kulüplerin vergi ve sigorta borcunu bir şekilde zamanında kesmek yolunu mutlak 
denemelisiniz. Aksi hâlde, yarın borç kalırsa bu insanların ocağı sönüyor.  

Ben burada on yıldır mücadele verdim. Siz bir kısmına şahitsiniz, Spor Toto Başkanım da şahit, Gençlik Spor 
Genel Müdürlüğünün hukuk müşavirleri şahit ve burada bas bas bağırdı milletvekilimizin biri, bu Komisyonda, burada olan 
“Bu Kanun işte şu takıma şu takıma.” diye. Sırf o vergi borçlarını yedi yıl erteledik yani esnafın borcu otuz altı ayda kaldı  
fakat… Ve bana Ankara Ticaret Odası Başkanı, Sayın Genel Başkanımın yanında “Bu işte kulüplerin borcunu yedi yıla, 
esnafın borcunu otuz altı aya yapan adam.” dedi. Ama epeyce tahsilat yapıldı ve onları -siz yöneticisiniz- sizin döneminizi 
ayrı böldü sağ olsun Maliye ve Sigorta ama bu şekilde olmuyor.  

Sayın Bakanım, mutlaka vergi ve sigorta borçlarının kaynakta kesinti… Yani eğer bu kulüplere vergi ve sigorta 
borcu varsa gerekse lisans verilmesin, toparlansın gelsin.  

Yani ben bunu, bir kere, bu Dernekler Kanunu’na göre bu kulüpler yönetilemez. Mutlaka Türkiye’deki tüm 
kulüplerin yani profesyonel ligdeki kulüplerin farklı bir statüye kavuşması lazım Sayın Bakanım.  

Şimdi, gelelim, ikinci konu: En büyük para kaynağın Spor Toto.  
Biliyorum, o günkü arkadaşlara ve Sayın Başkanına teşekkür ediyorum. Öyle bir ihale yaptılar ki helal olsun o 

insanlara yüzde 1’le ve yüzde 10’luk para ve o parayı kullanıyorsunuz, o paradan şimdi zenginlik yapıyorsunuz. O para 
olmasa hiçbir şey yapamazsınız. 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Bütçem var. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Oradan geliyor. Şimdi, ora olmasa hiçbir şey yapamazsınız.  
Onun için, arkadaşlarımın aynı şekilde amatör kulüplere daha çok destek olmasını…  
Şimdi, orada sizinle anlaşamıyorum, orada kulüplere para veriyorsunuz, yüzde 7’sini veriyorsunuz. Sayın Bakan, 

oranın gelirinin… Bir kanun lütfen getirin.  
Örneğin, -Sayın Başkanım burada olsaydı soracaktım- temlikleri yok eden insan benim. Artık Spor Totoda hiç 

kimse temlik koyamıyor, paralara kimse el koyamıyor. Eskiden bin tane haciz geliyordu, bin tane temlik geliyordu artık biz 
bunu Genel Kurulda 1-2 arkadaşımla görüştük ve o gün yok ettik. Şimdi, Spor Toto rahat, hiçbir haciz de gelmiyor, temlik 
de gelmiyor. O parayı siz kulüplere bir şekilde aktarıyorsunuz. O, özellikle Üçüncü Lig kulüplerinin bir çay parası, şeker 
parası. Onun için oradaki yüzde 7’lik şeyi yüzde 15’e çıkarmak zorundasınız Sayın Bakan. 

Geçiyorum ben, burada devlet sözü var, tutanaklar, ben bir şey demiyorum, tutanak burada, ben okuyacağım, 
İnönü Üniversitesine bin kişilik bir yurt yapacak, “2013’e alalım.” Tutanak burada Sayın Bakanım. 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Malatya İnönü Üniversitesine kuruyoruz biz yurdu zaten.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Tamam, tutanak burada, sadece soruyorum. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Zamanı şimdi geldi. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Var mı, yok mu? 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Var bin kişilik. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Tamam, peki. 
İki: Yine burada devlet sözü, Gençlik ve Spor Bakanı Suat Kılıç: “Devlette devamlılık esastır. Söz vermişsek 

yaparız.”  
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Doğru. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sizden öncekiler söz verdi, Arapgir’e bir yüzme havuzu yapacaklardı. 

Hasan Hüseyin Bey nerede? Aha orada, şahit odur, söz veren kişinin yanındaydı, şahidi Beyefendi’dir. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Faruk Ağabey mi verdi sözü? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Evet, burada sizin de sözünüz var. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Tamam, Faruk Ağabey’in sözü de bizi bağlar. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Peki. 
Bir gece geldiler saat 03.00, gece 03.00’te geldiler. Doğru mu Hasan Hüseyin Bey? 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Gece 03.00, gafil avlamış. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Evet, şimdi, bunu da geçelim. 
Sayın Genel Müdürüm, teşekkür ederim. Arapgir’e ben, efendim, yaklaşık 4 bin lira topladım dilendim bir 

yüksekokul yaptırdım. Devletin hiçbir katkısı yok. Sağ olun, 300 kişilik bir yurt yaptırıyor Beyefendi şu anda, herhâlde 
Mayısta, Haziranda biter. Onun yanında, eğer olanağı varsa -arazimiz var, yerimiz var- on kişilik, beş kişilik, altı kişilik bir 
lojman yapabilirseniz olanaklarınız olursa çok mutlu oluruz.  
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AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Ya sen İstanbul Milletvekilisin, Arapgir’de ne işin var senin? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Benim doğduğum yer.  
Şimdi, Sayın Genel Müdürüm, İnönü Üniversitesinde yerimiz hazır, yarın tapuyu vermeye hazırız.  
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Yurt için? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Evet. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Lojman konusuna prensipte soğuk bakıyoruz. Lojman 

yerine yurt yapalım. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Efendim, ben sadece söyledim. Yani dört tane yap üç tane yap. 

Bitişiği ne ki? Biraz şehirden uzak. Sayın Bakan, küçük bir, çok küçük bir… 
Şimdi, Sayın Genel Müdürüm, sizin bilginiz yok ama şunu söylüyorum. Ben burada İstanbul’a çok hizmet veren 

Sayın Taşkıran’a teşekkür ediyorum. Emeği çoktur İstanbul’da. 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Kim o ya? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Beyefendi. 
Sayın Valim bilir.  
Şimdi, ama, Sayın Bakanım, İstanbul Çatalca’da İzzettin, İhsaniye, Gökçeali Binkılıç’ta tesis yapılmış, Spor İlçe 

Müdürlüğü kalkmış, buranın sahibi yok, hepsi çürümeye terk edilmiş. Ya belediyeye verin bunları. Daha teslim alınmamış, 
teslim alınmadan bunlar çürümeye terk edilmiş.  

Yine, Çekmece Belediyesi, kendi olanaklarıyla -Sayın Taşkıran bilir- yaklaşık 20 milyon para harcadı. Çok güzel 
bir stat yaptı kendi olanaklarıyla. Bunun etrafında iki tane… Bir tanesinin çimini istiyoruz, bir tanesinin de altyapısını 
istiyoruz çimiyle beraber. Yani 20 milyon o yaptı, siz de 200 bin lira verin, Büyükçekmece Stadı’nın yanında. 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – 200 bin? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – 200 bin lira en fazla. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Tamam. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Teşekkür, tamam. 
ENGİN ALTAY (Sinop) – Söz verildi. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Şimdi… 
BAŞKAN – Süremiz doldu zannedersem. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Ben tekrar Spor Toto Başkanı ve ekibine, bir ekip çalışması yaptığı 

için ve o ihaleyi dişe diş yüzde 1’lere düşürdüğü için yüzde 10’dan hassaten teşekkür ediyorum. O yüzde 9’luk para artık 
Türkiye’de çocuklara gidiyor.  

Kredi Yurtlar Kurumu… 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – …Genel Müdürüne başta olmak üzere, buradaki teşkilattaki, 

Ankara’daki tüm arkadaşlara… Ama aynı oyun disiplinini oynayalım. Tüm Kredi Yurtlar Kurumu… 
Başka bir önerim var. Sayın Bakan, vakıf üniversiteleri üniversite kurmaya geldiği zaman bir tek şart 

arayacaksınız. “Kardeşim, yurdunu da yapacaksın.” Vakıf üniversiteleri yani bunlar bir şekilde geldiği zaman “Kardeşim, 
yurdunu yapmadan bana gelme yani bu projeni yurtla beraber getir.” 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Evet. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Yani hiç değilse vakıf üniversitelerinin öğrencileri de size yük 

olmasın. Eğer bir vakıf üniversitesi kurulacaksa kampüsünde yurt yapsın, size yük olmasın.  
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Tebrik ediyoruz Mevlüt Ağabey. 
BAŞKAN – Evet, Sayın Aslanoğlu, teşekkür ediyoruz.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Çok daha var ama... 
BAŞKAN – Onu artık toplantı sonrası… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Özellikle Binkılıç… Sayın Genel Müdürüm, Çatalca’yı bir denetletin. 

Sahibi yok, belediye almaya hazır ama şey durumuna getiren müteahhit… Şu anda hepsi hurda olmuş yani çürümüş her 
şey. Daha teslim alınmamış.  

Ben Bakanlığınızın bütçesinin gençlerimiz adına, ülkemiz adına, hep başarılı olmasını istiyorum ve Sinop 
Gerze’ye, Sayın Bakan, bir tane gençlik merkezi istiyoruz.  

FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Sinop… Nereden geçtin oraya? 
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Mevlüt Ağabey, Malatya olur da Sinop olmaz ya. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Evet, siz Samsunlusunuz, Samsun’da pişer, Gerze’ye düşer. Düşer 

mi efendim? 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Düşer. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Teşekkür ederim. 
Hepinize saygılar sunuyorum, sağ olun. 
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BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Aslanoğlu.  
Soru sormak isteyen arkadaş var mı efendim, yoksa direkt geçeceğiz. 
MÜSLİM SARI (İstanbul) – Benim sadece küçük bir talebim var. 
BAŞKAN – Sayın Akçay buyurun. 
 
SORULAR VE CEVAPLAR  
 
ERKAN AKÇAY (Manisa) – Teşekkür ederim Sayın Başkan.  
Ben, konuşmam sırasında dile getirdiğim, Hükûmetin bir olimpiyat seferberliği başlatması konusundaki 

düşüncelerini öğrenmek istiyorum Sayın Bakanın. Belediyelerin, üniversitelerin, gençlik spor teşkilatlarının, profesyonel ve 
amatör spor kulüplerinin bu konuda teşvik edilmesi, özendirilmesi, bir plan program yapılması konusunda ne düşünüyor? 
Bir de bu belediyelerin profesyonel futbol takımlarının olması konusundaki düşüncelerini öğrenmek is tiyorum. 

Teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Çelebi… 
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Teşekkür ediyorum.  
Sayın Bakanım, Ağrı ilimizin Doğubeyazıt ilçesi, dolayısıyla, Nuh’un gemisinin bulunduğu yer, aynı zamanda 

İshak Paşa Sarayının da bulunduğu yer. Dolayısıyla, bu Kış Olimpiyatları’nı Erzurum’da yaptınız ama bundan sonraki 
dönemde bir olimpiyatın ve bu anlamda bir spor etkinliğinin Ağrı Dağı’nda yapılma imkânı olabilir mi?  

Biz, geçen sene de zatıalilerinize yine burada üç Doğu milletvekili olarak bir proje arz etmiştik: Dört ilin sınırdaşı 
olan Patnos’ta bulunan Süphan Dağı’nın eteklerinde yani kuzeye bakan yerde -Bitlis milletvekilleri, Muş milletvekilleri, Van 
ve Ağrı vekilleri olarak- bu bölgeye bir kayak tesisi yapılabilir mi? 

Teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Sarı… 
MÜSLİM SARI (İstanbul) – Sayın Bakanım, ben, aslında sorularımı metnimin içinde söylemiştim. O yüzden 

tekrar söylemeyi doğru bulmam. Burada tabii birçok talepler de dile getirildi. Ben bugüne kadar, Plan Bütçe Komisyonu 
üyesi olarak kendime dair veya seçim bölgeme dair hiçbir talepte bulunmadım ama şimdi sizden bir talebim var. Salı 
günkü maça ben üç tane bilet istiyorum, Manchester United-Galatasaray maçına. Geç kalmışım, alamadım biletleri, 
sizden rica ediyorum, talebimi karşılarsanız memnun olurum. 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Yok zaten…  
Müsaade ederseniz… 
BAŞKAN – Evet, buyurun. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Maçla ilgili parantezi arada açayım. Tabii, 

milletvekillerimizin bizzat gidecekleri maçlarla ilgili piyasadan ya da bilet satış ünitelerinden bilet arayışında olmaları gibi 
bir şart yok.  

MÜSLİM SARI (İstanbul) – Ama öyle diyorlar bize. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Bizzat gidecek olmanız kaydıyla iktidar, muhalefet ayrım 

yapmaksızın, Özel Kalem görevlisi arkadaşlarımızdan bir tanesini tamamen bu konuya hasrettik ki maça giden herhangi 
bir milletvekilimiz orada bir protokol hatasıyla karşılaşmasın, bir usulsüzlüğe maruz kalmasın, tanınan olur, tanınmayan 
olur ama herkes -iktidar da muhalefet de olsa fark eden bir şey yok bizim açımızdan, milletimizin vekâleti üzerindedir- 
orada karşılansın, yerine otursun ve maçını seyretsin. Vakitlice haberimiz olduğu takdirde problem yaşamıyoruz, o konuda 
yardımcı oluruz inşallah. 

MÜSLİM SARI (İstanbul) – Geç kalmışız. 
KAZIM KURT (Eskişehir) – Bunu haber sayabilirsiniz. 
BAŞKAN – Sayın Kalaycı, buyurun. 
MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Bakanım, üniversitelerde normal öğrenim için harçlar kalktı, gerçekten çok iyi oldu ama ikinci öğrenim 

gören öğrencilerden çok yoğun talep alıyoruz. Görünüşte, ikinci öğrenim gören öğrenciler zengin ailelerin ya da yüksek 
gelirli ailelerin çocukları gibi görünüyor ama fiiliyatta biliyorsunuz ki -herkesin de buna tespiti vardır- öğrenci hedeflediği, 
tercih ettiği alanda normal öğrenimi tutturamıyorsa ikinci öğrenimi yazıyor. Bunu zenginin çocuğu da yazıyor, fakirin 
çocuğu da yazıyor. O nedenle madem harçlar kalktı, ikinci öğretimde de bu harçların kalkması daha adil olur diyorum.  

Teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Öner, buyurun lütfen. 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Teşekkürler Sayın Başkanım.  
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İzninizle Sayın Bakanımızdan bazı bilgiler edinmek istiyoruz.  
Bilindiği gibi, yarış, emsallerini geri bırakmaktır ancak Avrupa, dünya şampiyonaları ya da olimpik yarışmalarda 

beklediğimiz başarılara ulaşamamanın üzüntüsü içindeyiz. Son Londra Olimpiyatları’na şen gittik, birkaç branş dışında 
âdeta yaslı döndük. Bunu nasıl aşacağız? 

Ayrıca bir değerli sporcumuzu Erzurum’da kayak pistinde kaybetmiştik. O konudaki soruşturma hangi aşamada? 
Sorun Bakanlıkta mı, Kayak Federasyonunda mı? Altyapıdan kim sorumlu? Bakanlık bu konuda ne yaptı? 

Ayrıca -Isparta eski Valisi ve hâlihazırdaki milletvekili olarak- oradaki spor tesisleri şehir içine sıkışmış durumda, 
yeni bir komplekse acilen gereksinim var. Sayın Bakanımın onu değerlendirmeleri ve şehir içine sıkışan, trafik bakımından 
da olumsuzluklar yaratan stadyumu kompleks hâlinde spor salonlarıyla, yüzme havuzuyla birlikte şehir dışında 
değerlendirirlerse çok isabetli ve Isparta’ya yakışan bir tesis olacaktır. Isparta bölgenin sportif organizasyonları yanında 
çeşitli sosyal organizasyonları da üstleniyor. Aynı zamanda Çankırı eski Valisi, hâlihazırda da Çankırı gönüllü milletvekili 
olarak orada bir olumlu işaret almış durumdayız, onun da tahakkukunu Sayın Bakanımızdan bekliyoruz ama üzerinde en 
çok durulması gereken husus Sayın Kredi ve Yurtlar Kurumu Genel Müdürümüze düşüyor… 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Son dediğinizi duyamadım Sayın Öner. 
BAŞKAN – “Çankırı iline yönelik tahakkuk edecek olan bir husus var.” dedi.  
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Kredi ve Yurtlardan önceki son bir husus… 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Çankırı.  
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Ilgaz Dağı’ndaki Kayak Merkezi. 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Yok değil, Ilgaz Yıldıztepe’yi özellikle istiyoruz, orası çok büyük istikbal 

vadediyor ve kayak krosu bakımından Avrupa’daki en iyi ikinci pist orası. Kayak Federasyonu ihmal ediyor, kendi 
içlerindeki yarış nedeniyle birbirlerini dışlıyorlar, Federasyona da yakışmıyor. Ben gerçekleri ifade etmek üzere siyasette 
görev üstlendim.  

Kredi ve Yurtlar Kurumu için Sayın Genel Müdürümüzün gayretlerine teşekkür ediyoruz. Bu “Milletvekili 
kontenjanı” diyorlar, gerçekten var mı, yok mu? Varsa ne kadar ama kontenjan istemiyoruz, yurt ve yatak sayımızın 
ivedilikle artmasını, bunun için de Kredi ve Yurtlar Kurumuna artan ödenek ve Maliye olanak tahsisini talep ediyoruz.  

Teşekkür ederim efendim. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Öner. 
Değerli arkadaşlar, ilgili kuruluşlarımızla ilgili bütçe ve kesin hesaplar üzerindeki görüşmeler böylece 

tamamlanmıştır.  
Şimdi, görüş, eleştiri ve sorulara cevap vermek üzere Sayın Bakanımıza söz vereceğim.  
Sayın Bakanım, ne kadarlık bir süre… 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Başkanım, yarım saat olarak toparlamaya çalışayım, 

bitiremezsem esnek davranırsanız sevinirim.  
BAŞKAN – Buyurun Sayın Bakanım. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Sayın Başkan, çok saygıdeğer Komisyon üyeleri; tekrar 

sizleri saygıyla selamlıyorum. 
Gerçekten istifade ettiğimiz görüşmeler oldu, hem gençlik politikalarının hem de sporun birleştirici yönünü 

burada görmüş olduk. İktidarıyla, muhalefetiyle bir ayrım güdülmeksizin Bakanlıkta bir davete istişari mahiyette 
değerlendirmeler yapılsaydı muhtemelen benzer katkılar benzer şekilde sunulurdu. Ben her birinize, iktidar ve muhalefet 
üyelerimizin tamamına yürekten bu anlamda teşekkür ediyorum.  

Soruları geliş sırasına göre cevaplandıracağım.  
Sayın Kuşoğlu görüş ve sorularını ilk açıklayan isimdi, Cumhuriyet Halk Partisi Ankara Milletvekili. Bir tespitine 

yürekten katılıyorum, “Tesislere Türkiye'nin bu dönemde ve hemen ihtiyacı var.” şeklinde bir tespiti olmuştu, ben de aynı 
kanaatteyim. Bir kuşak, bir nesil belki aradan kayıp gitmez ama her yaş grubu gençlik kitlesi düşünüldüğü zaman çok 
hareketli bir kitle ergen dönemlerinde olmalarından dolayı her iki-üç yıllık yatırım dönemi gençler açısından âdeta kayıp 
yıllar olarak değerlendirilebilir. O nedenle biz de aynı hassasiyetle hareket ediyoruz. 

Bakanlık hizmet binasını sordu Sayın Kuşoğlu. Bakanlık hizmet binası 1993 senesinde ihale edilen bir bina. 
Bakan olarak atandığımızda 2001 Temmuz ayında yüzde 45 fiziki gerçekleşme -Ankaralılar bilir, Ankara milletvekillerimiz 
de bilir- düzeyindeydi Bakanlık hizmet binamız. Gerçekten bir süre tereddüt yaşadım, o tereddüt süresince de binayı 
ağırlaştırdık, “Acaba biz o binayı satıp, parasından da bir miktar artırarak Ankara’da başka bir bölgede bir bina satın 
alabilir miyiz?” diye, sonra gördük ki Samsun yolunda yapılmakta olan bu bina arsa maliyeti konusunda bir Eskişehir 
yoluna göre çok çok daha ucuz bir noktada. 1993’te başlandığı için, yalnız  2886 sayılı Kanun’a göre başlandığı için, 
üzerinden çok sayıda hükûmet geçtiği için, çok sayıda bakan görev alıp görev devrettiği için efektif bulmadık, binayı terk 
etmeyi efektif bulmadık. Satamadığımız takdirde binayı koruma maliyetinin çok yüksek olduğunu yerinde gördük, tespit 
ettik, çünkü yüzde 45 ciddi bir gerçekleşmeydi ve bir kısım ürünleri de yurt içinden, yurt dışından sipariş edilmiş 
durumdaydı. Bir aylık bir bekleme süresinden sonra hızla binanın bitirilmesine karar verdik, bitirdik ve şu an bütün 
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birimlerimizi oraya taşımış vaziyetteyiz. Şu an itibarıyla 1.100 çalışanıyla Gençlik ve Spor Bakanlığı merkez hizmet binası 
50 bin metrekare kapalı alanda hizmet veriyor. Bünyesinde birtakım spor üniteleri, sosyal donatıları da mevcut. Dışarıda 
kalan tek kurumumuz Kredi ve Yurtlar Kurumu Genel Müdürlüğü oldu. Kredi ve Yurtlar Kurumu Genel Müdürlüğünün 
hizmet binasını da Eskişehir yolunda çok yakında hizmete sunmayı düşünüyoruz. Tahsin Banguoğlu Yurdunun hemen 
önünde.  

Ankara’da tesisleşmede yetersizlik olduğu konusunda Sayın Kuşoğlu’nun bir… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Efendim taşınmadı mı? Taşındı. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Taşındılar ama henüz tüm birimleri taşınmadı, peyderpey 

taşınmaya devam ediyor. 
Ankara’daki tesislerle ilgili, tabii 10 bin kişilik Ankara Spor Salonu, Arena olarak bilinen, yine 7.500 kişilik Gazi 

Üniversitesi kampüsü içinde inşa ettiğimiz Türkiye Voleybol Spor Salonu 7.500 koltuk kapasiteli, yine bununla birlikte irili 
ufaklı sahalar, Mamak bölgesini özellikle söyledim, Mamak’ta belediyeyle birlikte 4 bin kişilik bir  salon inşaatına devam 
ediyoruz. Çankaya’da Turan Güneş Bulvarı’nın altında 2.500 kişilik Hentbol Federasyonuyla birlikte bir spor salonu 
inşaatını tamamladık. Yine Ankara merkez Gençlik Merkezi, Şereflikoçhisar Gençlik Merkezi, Kızılcahamam’da sentetik 
çim yüzeyli futbol sahası, Polatlı’da kaba inşaatı bitme aşamasında olan spor salonu, Eryaman’daki Ankara Sporcu Kamp 
Eğitim Merkezi ve Olimpik Yüzme Havuzu inşaatları, bunların tamamı şu an devam eder düzeyde. Beypazarı’nda, 
Şereflikoçhisar’da ayrıca çok sayıda tesisimiz var ama Ankara’da acilen bir buz paten sarayının ihtiyaç olduğunu 
düşünüyoruz. Ankara merkezde acilen bir olimpik yüzme havuzunun acil gereksinim olduğunu düşünüyoruz. Ankara 
stadyumuyla alakalı da Başbakanlık Toplu Konut İdaresiyle protokol imzaladık, 40 bin kişilik stadyumun projeleri çiziliyor, 
bunu da kamuoyuyla paylaşacağız. 

Diğer bir konu, olimpiyatlarla ilgili medyada yer alan birtakım iddiaları Sayın Kuşoğlu gündeme getirdi, Sayın 
Sarı da bunları gündeme getirdi; ben kendilerine müteşekkirim. Londra Olimpiyatlarında olimpiyat stadında koltukları 
beğenmeyip, kendim için korumalardan deri koltuk istediğim noktasında medyada yer alan bir iddia var. Ayrıca, olimpiyatta  
madalya kazanan sporculara, Türk ya da yabancı sporculara illa sahaya girip ben madalya vereceğim diye ısrarda 
bulunduğum noktasında bir iddia var. Gene sporculara kebap yedirdiğim noktasında bir iddia var ki aslında baklava da 
yedirdik. Akreditasyon kartımla da başkasının spor müsabakalarına girmeye çalıştığı yönünde iddialar var.  

Arkadaşlar, tabii olimpiyat adayı bir ülkeyiz, rakibimiz olan ülkeler var, başka nedenler olabilir, canını sıktığımız, 
üzdüğümüz kimselerin dedikodu ya da iftiraları söz konusu olabilir ama Türkiye Cumhuriyeti’nde bu zamana kadar görev 
yapan Gençlik ve Spor Bakanları veya spordan sorumlu devlet bakanlarının hiçbirinin uluslararası bir müsabakada, hele ki 
İngiltere gibi bir ülkede, asgari koşulları standartların üzerinde olan bir ülkede “koltuğu beğenmedim, bana deri koltuk 
getirin” deme ihtimalini ben sıfır görüyorum ben şahsım dâhil. Orada hiçbir siyasetçi madalya vermedi, buna Kraliçe dahil, 
İngiliz Başbakanı dahil olmak üzere. İngiltere Başbakanının madalya vermediği bir stadyumda benim Türkiye Cumhuriyeti 
Gençlik ve Spor Bakanı olarak madalya verme talebim zaten söz konusu olamaz. 

Kebap konusunda resmî makamlardan sert bir uyarı aldığımız yönünde iddialar oldu, böyle bir şey asla söz 
konusu değil. Çocuklara sorduk “Ne istersiniz?” “Baklava özledik ağabey” dediler kamptaki sporcular. Biz de Londra’daki 
Gaziantep Sofrası’ndan 8-10 tepsi baklava aldık çocuklarımıza götürdük, çikolata götürdük, onları zaman zaman biz de 
misafir ettik. Müsabakası bitenlerle birlikte Londra’da hoşça vakitler geçirdiğimize inanıyorum. Bu konuda en ufak bir 
tereddüdünüz olmasın. Bir Türk Bakan olarak Türk milletinin haysiyet ve asaletine uygun bir temsille Londra’da vazifemizi 
tamamladık. 

Sayın Akçay’ın sorularına girmek istiyorum. Tabii Sayın Akçay’ın, Allah bereket versin, cevapları bu kadar 
tutuyor, ben daha sonra yazılı mı ifade etsem bilmiyorum ama, özetleyerek geçmek istiyorum. 

ERKAN AKÇAY (Manisa) – Özetleyebilirsiniz. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – “Olimpiyatlarda başarılı değiliz” dediniz Sayın Akçay; ben 

de başarılıyız demiyorum ama belli kriterler koymak lazım. Bir önceki olimpiyatta Pekin’e 68 sporcuyla gittik, Londra’ya 
114 sporcuyla katıldık, bu önemli bir başarı. Katılan branş sayımızı 16’ya çıkardık, bu önemli  bir başarı. Evet, geleneksel,  
çok büyük başarılarımız olan ata sporu ecdat yadigârı güreşte altın madalyalar alan bir ülkeydik, bronzda kaldık. Halter 
altın madeni olan dallardan biriydi, Naim Süleymanoğlu’yla başlayan, ata sporu değil ama âdeta Bulgaristan’daki ecdat 
yadigârı, Evlad-ı Fatihan’la Anadolu’ya dönüş yapan bir branştı. 2004’de üç altın madalya almıştık, 2012’de sıfır çektik. 
Bunlar tabii süreç içerisinde yaşanan birtakım sıkıntıların neticesi olabilir ama yeni birtakım branşlar araya girdi. 
Tekvandoda bir altın, bir gümüş kazandık. Bir sporcumuz maalesef altın madalyanın kapısından geri döndü, sakat 
dövüşmek zorunda kaldı. Keza atletizm madalya alamadığımız bir branştı, atletizmde önemli başarılar sağladık. Elbette ki 
ben orada arzu ederim ki göğsünde Türk bayrağıyla yarışa katılan her sporcu o bayrağı ayrıca gönderde dalgalandırma 
şerefine ulaşsın. Her bir sporcumuz göndere bayrağı çekemediği takdirde bu başarıyla da yetinmem. Benim milletimin hak 
ettiği başarı ve madalya düzeyi de oradan aldıklarımız kesinlikle değil. Ama sistematik birtakım sorunlar varsa, sistematik 
çözümlerle biz bu konunun üzerine yoğunlaşıyoruz, Bakanlığımıza düşen görevler var, Spor Genel Müdürlüğüne düşen 
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görevler var ama daha ziyade özerklik kavramına sıkı sıkıya sarılan federasyonlara, antrenörlere ve sporculara düşen çok 
önemli görevler olduğunda hemfikir olmalıyız.  

Doping konusunda, bizim sporcularımızı çok bühtan altında bırakmamak gerekir diye düşünüyorum çünkü 
doping bütün dünya sporunun âdeta bugün en önemli kronik sorunlarından bir tanesi. İddia olunur ki sürekli yeni dopingler 
bulunmaktadır, yeni dopingler icat edilmektedir ama hep eski numunelerle hareket edildiği için de bunlar tespit 
edilememektedir. Bunları bilemiyorum tabii, spor camiasının profesyonelleri bu konudaki tespitleri ortaya koymalı.  

Amatör kulüplerin desteklenmesi konusunu biz de sahiden çok önemsiyoruz. Bu yıl 25 milyon lira amatör 
kulüplere ilk defa olarak bir bütçe ayırdık, parayı tevzi etmek şeklinde. Malzeme temini yönünde amatör kulüplerle ilgili 
ciddi çabalarımız var gerek Spor Genel Müdürlüğü gerek Spor Toto kaynaklarından bunu sağlamaya gayret ediyoruz.  

U20 konusunda Manisa ve İzmir’in kapsam dışında kalması konusundaki dikkatli takibinizi takdir ediyorum, 
bundan da en ufak bir rahatsızlık duymuyorum. Benim de ilim dahil olsa ve sonra kapsam dışında kalsa ben de sizin gib i 
rahatsızlık duyarım.  

Manisa’da spor tesisleri noktasında ve İzmir’de aynı şekilde spor tesisleriyle, konaklama tesislerinin aynı 
noktada buluşamamasından kaynaklı UEFA yöneticilerinin gözlemlerine dayalı bir tenkisat yapıldı illerin sayısında. Yoksa 
Manisa’yı bildirdiğimizde de, İzmir’i bildirdiğimizde de AK PARTİ Hükûmeti iş başındaydı, yine AK PARTİ’li bir bakan 
görevinin başındaydı. Bu illerimize yönelik en ufak bir kasıtlı tutumumuz söz konusu olamaz, ama biz, gerek Manisa 
gerekse İzmir’de inşallah önümüzdeki senelerde bu tarzda organizasyonları taşıyabilecek hazırlıkları yürütüyoruz.  

EXPO 2020 adaylığına dikkat çektiniz. Doğru, o konuyu da gerçekten önemsiyoruz. 2020’de sadece olimpiyat 
adayı değil, aynı zamanda İzmir için EXPO adayıyız tıpkı 2015’te olduğu gibi, inşallah almaya muvaffak oluruz. O bölge 
için bunlar çok önemli. Özellikle Ege’de gençlere yönelik hamleleri biz kuvvetlendirmeye çalışıyoruz ki gençlerimiz daha 
fazla bölgenin hassasiyetlerini millî kültür ve tarih birikimiyle buluşturabilsinler.  

Sayın Sadık Badak, Antalya Milletvekillerimizin görüş ve soruları oldu. Yapılaşma yanında gençlerin kuşatılması 
noktasında Sayın Badak’ın bir önerisi oldu, çok önemsiyorum. Buradan ben şunu anlıyorum: İnşaat yapın, tamam; 
rakamlarla konuşun, tamam; bütçe büyüklüklerinin rakamsal büyüklüklerini ifade edin eyvallah, yatak kapasitesi, öğrenci 
sayısı, burs rakamları, katrilyonlar, trilyonlar çok güzel ama insanımızın millî ve manevi yönüne dair birtakım hususları biz  
bütün bu süreçlerin içine dahil edemezsek, o takdirde bu binaların gelecekte hiçbir anlamı olmayacak. Millî 
hassasiyetlerini bilmeyen, manevi hassasiyetlerinin farkında olmayan, Anadolu’nun kültür ve tarih zenginliğini, kendi 
medeniyet birikimini hissedemeyen nesiller değil, bilakis mazisiyle iftihar eden ama daha güçlü bir gelecek kurmak üzere 
imkânlarını seferber eden nesillerin inşası için biz gayret sarf ediyoruz. Atasıyla kavgalı, İstiklal Savaşı’nın öncüleriyle,  
önderleriyle kavgalı değil, bilakis ecdadıyla barışık ve değerleri geleceğe aktaran nesiller bizim en büyük hayalimiz. O 
nedenle binalarla ilgili birimler genelde şu ön sırada oturan arkadaşlarım, buradan arkada oturan arkadaşlarım ise kahir 
ekseriyet itibariyle Gençlik Hizmetleri Genel Müdürlüğü gibi, Proje ve Koordinasyon Genel Müdürlüğü gibi, Eğitim, 
Araştırma ve Kültür Genel Müdürlüğü gibi millî, manevi değerlerle gençliği buluşturacak projelerin yükünü çeken 
arkadaşlarım. Dolayısıyla sadece rakamlar üzerinden konuştuğumuz alanlarda değil, rakam dışında moral değerler 
noktasında konuştuğumuz alanları da birlikte okumamızda çok büyük fayda olduğu kanısındayım. 

Sayın Şeker’in soruları var, yurt kapasitelerindeki artışlar üniversitelerin öğrenci kontenjanındaki artışları 
karşılamıyor diyor Sayın Şeker. Kendisine katılıyorum. 70’e yakın yeni üniversite kuruldu, bu üniversitelerin çok ciddi 
kapasite artışı var. İlçelerde yeni yeni kurulan fakülte ve yüksekokullar var, devletin parasıyla bütün buralara yurt binası 
yetiştirmemiz hakikaten mümkün değil. Biz, dar gelirli ve ihtiyacı daha üst düzeyde olan çocuklarımıza yetişelim istiyoruz 
fakat şöyle bir handikapla karşı karşıya kalıyoruz: Yeni dönem yurtlarımızın odaları 1 veya 3 kişilik. 1 kişilik odalarda 
yüksek lisans ya da doktora öğrencileri var, 3 kişilik odalarda lisans öğrencileri var. Konforu artırdıkça ekonomik geliri 
yüksek kesimlerden de çok ciddi talepler gelmeye başladı. Ayrıca kurumun ciddiyetinden ve disiplininden dolayı her kesim 
ailelerden özellikle kız çocuklarını bize teslim etmek isteyen ebeveynlerin sayısı hızla artmaya başladı. Bir oran size 
vereceğim, belki gelecekte bu da bize soru önergesi Olarak dönebilir yalnız, onu da ifade etmiş olayım: Şu an 308 bin 
yatak kapasitesinin yüzde 61’i kız çocukları, yüzde 39’u erkekler.  

İstanbul Bahçelievler’de bir hadise yaşandı, aileyi bizzat tanıyorum eşimin Antalyalı olmasından dolayı. Antalyalı 
bir anne babanın kız çocuğu, üniversite öğrencisi, teknik servis görevlisinin önce tacizine, tehdidine maruz kaldı, sonra 
kötü bir… Anlatmak istemiyorum ama ölümle neticelenen bir hadise yaşandı. Antalyalı ailenin ekonomik durumu çok çok 
iyi. Biz buradan vebal hissediyoruz, biz yeterince bu kız çocuklarını barındırabilecek imkânlar oluştursak belki bu aileler de 
çocuklarını bize teslim edecek ama kolay değil. Bin kişilik bir yurdun tefrişatıyla beraber maliyeti devlete, inşaat, tefrişat, 
battaniye, baza, odadaki buzdolabı dâhil 30 trilyon civarında. İşletme giderleri yıllık, ayrı. Ayrıca işletme giderleri var tabii, 
bunları hesaba katmaksızın söylüyorum.  

Sayın Şeker’in sorularına istinaden Gaziantep’teki yurt yatırımlarından bahsedilebilir ama detaya girmeyeyim. 
2010 yılında 300, 2012 yılında 540, 2012 yılında 1.012, gene 2012 yılında 304 kişilik 3 tane yurt hizmete açmışız, biri 
2010, üçü 2012 olmak üzere. Gaziantep’in son on yıldaki yurt yatak kapasitesi 2.100’den 4.512’ye çıkmış. Yeni yapılmakta 
olan yatırım programında olanlar… 
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BAŞKAN – Sayın Bakanım, lütfen önceliği burada olan milletvekili arkadaşlarımızın sorularına verelim, 
diğerlerini yazılı yapalım. 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Diğerlerini yazılı geçelim, peki. 
BAŞKAN – Lütfen. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Sayın Günal burada yok, cevap vermeyeyim mi? 
BAŞKAN – Vermeyin efendim. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Peki, takdir sizin. Sayın Günal’ın sorusuna yazılı cevap 

vereceğim kendisi burada olmadığı için ama özet bir bilgi sunayım.  
Antalya Stadyumuna inşallah itiraz gelmez, beş altı yıllık hayaliydi Antalya’nın. Çok prestij bir projeyi Antalya’ya 

kazandırmayı hedefliyoruz. 33 bin kişilik bir stadyum olacak, bir tane olimpik yüzme havuzu ve 10 bin kişilik bir spor 
salonunu bu bağlamda Antalya’ya kazandırmış olacağız. 1.500 kişilik bir yurt Antalya’da… 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Yapmazsanız Hanımefendi sizi döver! 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Döver, o yüzden problem yok. Yani itiraz etmiyorum, 

döver. 
Tam on beş ay önce, Antalya’da 1.500 kişilik bir öğrenci yurdunun ihalesini yaptık, hâlâ KİK ve mahkemeden 

kurtarıp inşaatına başlayamadık. Maalesef, iktidar yakınma yeri değildir ama bilmeniz açısından söylüyorum, ihale 
sistemimizden kaynaklı böyle bir handikapla da karşı karşıyayız. Bu yurdu biz bugüne kadar bitirebilirdik, Antalya’da 1.500 
kişilik yurt.  

Sayın Ayaydın’ın soruları: Yurtlar konusundaki hedeflere dikkat çekti Sayın Ayaydın. Kapsamlı ve köklü spor 
politikası oluşturmak zorundayız dedi. Lisanslı sporcu sayısının spor yapan nüfusa oranı dedi. Hemen bu oranı vermek 
isterim. Lisanslı sporcu sayısının spor yapan nüfusa oranı 2002’de binde 3, 2012’de yüzde 5 ama yeter mi? Avrupa 
ortalamasının hâlâ çok altında. Binde 3’ten yüzde 5’e gelmişiz ama hâlâ Avrupa ortalamasının çok altında.  

Yurtlar konusundaki takdir ve teşekkürlerinizi milletim ve devletim adına alıyorum, çok çok teşekkür ediyorum, 
inşallah daha iyisine layık oluruz. Odalara buzdolabı koyma fikri vardı daha önce, bu fikri terk ettik. Odalara televizyon 
koyma fikri vardı, bu fikri terk ettik. Odalardaki televizyonları da söküp alıyoruz, katlarda televizyon izleme birimleri 
koyuyoruz çocuklar için, topluca televizyon izleyebilecekleri. Televizyon yerine odalara buzdolabı göndereceğiz. Akla şu 
gelebilir: Acaba, kaç tane televizyon odalardan sökülecek, ne kadar televizyon ziyan olacak? Hiç endişe etmeyin, 500 ila 
bin civarında bir demo başlangıç yapılmıştı, hemen durdurduk. Odalara buzdolabı koyacağız, çocuklarımız evlerinden 
getirdikleri yiyeceği, içeceği, manavdan aldıkları iki portakalı, iki elmayı buzdolabında değerlendirebilsinler.  

Manisa Milletvekilimiz Uğur Aydemir’in sorudan ziyade tespitleri oldu, teşekkürleri oldu. Okul sporları Millî Eğitim 
Bakanlığından Gençlik ve Spor Bakanlığına geçti. Doğru Uğur Bey, okullardaki spor salonlarının zemininin değiştirilmesi 
konusu, bu konu tabii Millî Eğitim Bakanlığının öncelikli görevi. Spor faaliyetleri bize geçti ama spor salonları onlarda. Millî 
Eğitim Bakanlığında hâlihazırda.  

Gençlik merkezleri konusunda sizin de çok önemli tespitleriniz oldu buralara ihtiyaç konusunda. Biz de 
gerçekten gençlik merkezlerini, ev ve okul dışında gençlerimizin âdeta geleceğe hazırlanması, rehberlik hizmetleri 
anlamında en önemli üçüncü adres olarak görüyoruz.  

Türkiye’nin doğu ve güneydoğusunda gençlerin yasa dışı terör örgütlerinin, KCK, PKK gibi yapıların kucağına 
düşme riskleri var. Batıda da birtakım uyuşturucu çetelerin, sentetik madde bağımlılığına yol açabilecek birtakım 
süreçlerin kucağına çocuklarımızın düşme riski var. Gençlik merkezleri bunun önüne ciddi anlamda geçecek. 

Diğer bir konu; bir genç hem dersinde iyi hem sporda iyi hem de bir sanat dalında iyi olabilir. Bir sanat dalında 
iyi olursa kendisiyle çok daha barışık olur, sanatın bir sosyal restorasyon boyutu var, bunu bilimsel olarak tespit ettik ve 
buna eğilme gayretindeyiz.  

CHP Ankara Milletvekili Aylin Nazlıaka Hanımefendi burada yok, cevap vermeyeyim mi Sayın Başkan? 
BAŞKAN – Vermeyin Sayın Bakanım. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Tek cümle olarak söyleyeyim: Ankaragücü için biz 

gerçekten çok şeyler yapmaya gayret ediyoruz. 1 milyon lira nakit kaynak aktardık yeni, 345 bin lira nakit kaynak aktardık  
geçen sezon sonundaki bir kısım borçlarını ödemek üzere ve nihayetinde Gençlerbirliği Spor Kulübüyle de anlaştık, 
Ankaragücü’nün stadyum kiralama ücretlerini tümüyle sonlandırdık. Ankaragücü’nü bir anlamda Gençlerbirliği Kulübüne 
ipotekleyerek yoluna devam etmesini sağladık ama 70 milyon liranın üzerinde maalesef Ankaragücü Spor Kulübünün 
yüklü miktarda bir borcu var. Tabii o borcu yönetebilmek çok çok kolay bir iş değil.  

Çorum Milletvekili Sayın Cahit Bağcı’nın, Ankara’daki spor tesisleriyle ilgili tespiti var. Tabii Çorumlular 
gününden geldik, Çorum gününden geldik. Çorum’da önemli işler yapıyoruz. Ankara’daki spor tesisleri meselesini de 
söyledim. Yeni yapılanlar var ama başkent için yeterli düzeyde değil. 2013 yılı yatırım programında başkent merkezinde 
bir tane olimpik yüzme havuzunu yatırım programına koyacağız, bir tane atletizm pistine yatırım programına koyacağız, 
başkent merkezde yine bisiklet sürüş eğitimlerine yönelik bir veledromu başkent merkezde yatırım programına koymayı 
planlıyoruz. Bununla birlikte birden fazla gençlik merkezini de Ankara merkezinde yatırım programına dâhil edeceğiz. 
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Yurtlara spor tesisleri çok acil ihtiyaç. Yurtlarımızın tamamı için asgari bir iki branşı karşılayacak şekilde spor 
tesislerini mevcut yurtlarımıza dâhil etme çabası içindeyiz, bunlara devam edeceğiz.  

Cumhuriyet Halk Partisi İzmir Milletvekili Sayın Musa Çam, Musa Beyin konuşması sırasında ve sorularından 
tespit ettiğim çok sayıda konu var. Spor-eğitim ilişkisine dikkat çekti, kesinlikle katıldığımız tespitler. Sportif yatırımlar 
konusunda yetersizlik var dedi. Musa Bey biz şöyle bakıyoruz ekip olarak; spor yatırımlarıyla ilgili bize intikal ettirilen her 
talep, peşinen haklı ve yerinde bir taleptir. Çünkü Türkiye’nin bu konuda gerçekten tesisleşme açığı var. Bunun paralel 
faktörleri var, bu bir sosyolojik olgu. Köyden kente göç eden bir toplumuz, hâlâ köyden kente göç sürecini tamamlamadık. 
Yapısallaşma sürecini tamamlamadık, kentlerdeki gecekondudan kentsel mimariye dönüşüm sürecini tamamlayamadık. 
Dolayısıyla spor tesisi ihtiyacı üst düzeyde. Yetişmeye gayret ediyoruz, belediyelerin katkısına ihtiyacımız var, özel 
idarelerin katkısına ihtiyacımız var. En son Türkiye Büyük Millet Meclisinde kabul edilen belediyelerle ilgili yasada buna 
ilişkin bir maddenin yer almasını sağladık. Belediyeler artık profesyonel kulüplere değil amatörlere, amatör sporculara ve 
spor tesislerine resmî anlamda yatırım yapabilecekler. Bu çok önemli bir kazanım.  

“Spor aracılığıyla kültürlü ve disiplinli nesiller” dediniz; âdeta bizim Bakanlığımızda neler konuşulduğunu bilir 
cümleleriniz var. Spor ahlakı önce gençliğe sonra topluma yansıtılmalıdır dediniz, biz de aynı kanaatteyiz ve buna gayret 
ediyoruz.  

“Polonya bakanı istifa etti; yağmur nedeniyle maç ertelenince siz de istifa edecek misiniz?” Ben istifa 
etmeyeceğim, yağmurun orada göle dönmesinin nedeni ben değilim. 400 trilyona yakın bir maliyetle stadyum, Türk 
Telekom Arenaya devlet bu parayı harcadı. Ha şu söyleniyor: Biz de size Ali Sami Yen Stadını verdik, fakat bu çok 
rasyonel, çok gerçekçi bir yaklaşım değil.  

SÜLEYMAN ÇELEBİ (İstanbul) – Galatasaraylı olarak bunu söylüyorsunuz. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Ali Sami Yen Stadı devletindi zaten, tapusu bizdeydi, 

gene devletin… 
SÜLEYMAN ÇELEBİ (İstanbul) – Kullanım hakkı bizdeydi ama. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Kullanım hakkı sizdeydi, tapusu bizimdi, mülk bizimdi, 

mülk sahibi devletti, devlet olarak bizdik. Gene devlete ait olan bir Millî Emlak arazisi üzerinde yüzde 100 devletin 
parasıyla bir stadyum inşa ettik. Tabii burada ne beklenir? İşletmekten sorumlu olanların işletmekle ilgili hassasiyetleri, 
gerekli özeni göstermesi gerekir. Şu an biz bir tespit yaptırdık, raporumuz masada. Galatasaray Kulübü de bir çalışma 
yürütüyor, Galatasaray Kulübü de raporunu getirecek, orada bakacağız son derece iyi niyetli bir şekilde. Galatasaray bu 
ülkenin ortak değeri, Türk sporunu, tıpkı Fenerbahçe gibi, tıpkı Beşiktaş gibi, tıpkı Trabzonspor gibi… Dolayısıyla o 
aksaklığı gidereceğiz.  

Alsancak Stadyumunun akıbeti ne olacak? Alsancak Stadyumunu bizzat gezdim. Biz, devlete dair yetkileri 
kullanırken sadece partililerimizle değil, kamu adına seçilenler, hangi partide olursa olsun birlikte hareke etme kültürünü 
benimsemiş insanlarız. İzmir’de Alsancak Stadyumunda incelemeler yaparken Büyükşehir Belediye Başkanı Sayın 
Kocaoğlu da refakatimizdeydi. O günkü görüşlerimizi orada ifade ettik ama her zaman söyledim, İzmir siyasetinin 
gereklilikleri zaman içerisinde bizim kanaatlerimizi değişime uğratabilir, yönlendirici olabi lir.  

Binali Yıldırım Bakanımız sizin gibi İzmir Milletvekili, Ertuğrul Günay Bakanımız sizler gibi İzmir Milletvekili, 
oturur konuşur, çözümünü buluruz.  

MUSA ÇAM (İzmir) – Tam İzmirli değil onlar, biraz çakma, 2’si de çakma! 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Siz aslen nerelisiniz bilmiyorum, o yüzden fikir 

yürütemiyorum ama tüm partilerin İzmir milletvekilleri arasında doğum yeri İzmir olmayan ya da aslen İzmirli olmayanlar 
var. O yüzden gene de o ifadeyi kullanmayın, size de dönebilir, onu tutanaklardan çıkarsın Başkanlık.  

BAŞKAN – Sayın Çam, özellikle Binali Bey’e bunu hiç söylememeniz lazım, hem Ertuğrul Bey hem Binali Bey 
çok hizmetleri var zannedersem değil mi İzmir’e. 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Siyaset ayrı bir şey. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Ben şöyle bakarım: Her ikisini de getirin Samsun seçim 

bölgesinden seçime koyun, baş tacı ederim. Gerçekten hizmetlerinden gurur duyduğumuz 2 değerli bakanımız on yıldır. 
Binali Bey özellikle on yıldır, Ertuğrul Bey daha sonra.  

Örnekköy Stadı: Sayın Çam, Sayın Türeli, siz de aynı konuya temas ettiniz. Örnekköy Stadyumunun yapımını 
Alsancak’la ilişkilendirmeksizin başlatacağız. Alsancak’ı sonra oturur konuşuruz, çok problem değil onlar, biz önce işimize 
bakalım. Kervan yola girsin, temeli atalım binayı çıkalım, gerisi kolay. Teferruat sayalım gerisini, onların çözümü bulunur. 
Örnekköy’ün avan projesini çizdirdim, 25 bin kişilik proje, üzerinde son rötuşlar yapılıyor. 2013 yılının ilk üç ayı içerisinde 
Örnekköy’ün ihale edileceğinin güvencesini veririm. Arsada sorun yok, arsa bizde zaten, arsanın devrini aldık.  

Diğer noktada, stadyum nerede yapılacak, ikinci bölgeden kasıt nedir diye Sayın Türeli’nin bir konusu olmuştu, 
onu da şu an ifade edeyim peşinen.  

Göztepe bölgesine hitap edebilecek, yani birisi İzmir’in kuzeyine, diğeri güneyine hitap edebilecek iki stadyum 
sözünü Binali Yıldırım Bakanımız seçim öncesinde Hükûmeti bağlar şekilde kamuoyuna deklare etmiş. Dolayısıyla, o da 
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aynı Hükûmetin üyesi, ben de aynı Hükûmetin üyesiyim, sözü beni bağlıyor, biz bunları yapacağız endişeniz olmasın ama 
tabii İzmir’den de destek bekliyoruz.  

RAHMİ AŞKIN TÜRELİ (İzmir) – Sayın Bakan, orada da bir stat var, Gürsel Aksel Stadı var mevcutta şu anda.  
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Çok şu an ona da dokunmayı düşünmüyoruz. İzmir’i 

zıplatmadan yerinden, İzmir’in duygularıyla oynamadan, İzmir’i tedirgin etmeden biz çözümlerimizi bulacağız. Sonra 
elbette ki TOKİ’ye kaynak bulmam lazım, TOKİ’ye gayrimenkul vermem lazım, TOKİ başka bir ülkenin para basarak iş 
yapan bir kurumu değil; bu ülkenin, bizim bulduğumuz kaynaklarla iş yapan bir kurumu. TOKİ’de mucize filan yok, kaynak 
bulunduğunda TOKİ bu işleri yapabiliyor. Şu an için size, sabah kısmında bahsettiğim 24 stadyumun yaklaşık maliyeti 2,5 
katrilyon eski para, yeni parayla 2,5 milyar Türk lirası. Bu kaynağı ürettiğim takdirde TOKİ bu işleri yapacak ve şu ana 
kadar temelini attığımız, ihalesini yaptığımız işlerin tamamında bu kaynağı ürettiğimiz için ya da üretme süreçlerini 
başlattığımız için TOKİ yol alıyor. 

Eskişehir Milletvekilimiz Salih Koca’nın bir görüşü oldu; Eskişehir’in mevcut stadyumunun periferisinde bulunan 
spor tesisleri stadyum yıkılırken yıkıldığında ne olacak? 

Endişeniz olmasın, Eskişehir’e spor alt yapısını tamamlayacak önlemler Spor Genel Müdürlüğümüz, 
Bakanlığımız tarafından alınıyor, alınacak. 17 Ekimde stadı ihale ettik, yenisi yapıldıktan sonra zaten eskisini yıkacağız. 
Çünkü Eskişehir Süper Ligde olduğu için stadyum ihtiyacı var. Bu arada da yıkılacak diğer tesislerin ikamesini planlayarak 
devam edeceğiz. Sığdırabilirsek TOKİ’nin limitine, sığdıramazsak Bakanlık yatırım limitleri içerisine bunu dâhil edeceğiz.  

Cumhuriyet Halk Partisi Eskişehir Milletvekili Kazım Kurt; Kazım Beyin de önemli tespitleri oldu okul sporlarıyla 
ilgili, okullardaki spor salonlarıyla ilgili ayrıca. Teşekkür ediyorum bu tespitleri için, bunları ben de not aldım, arkadaşlarım 
da not aldı. Okullardaki spor salonlarının oranı sekiz yıl önceki gösterge yüzde 3’tü, doğru; bugünkü gösterge yüzde 10. 
3ç katın üzerinde artırdık, ama yeter mi; yetmez, ben de aynı kanaatteyim. 3 kata yakın artış var sekiz yılda ama yetmez 
Kazım Bey, ben de sizinle aynı kanaatteyim.  

“Kontenjan olmasa, öğrenciler kendiliğinden yurtlara yerleşse daha iyi olmaz mı” dediniz; ben de buna 
katılıyorum fakat mekanik tespitler her zaman duygusal tespitlerin yerini tutamayabiliyor. Birtakım kriterler koyuyorsunuz 
mecburen. İşte babası yoksa, annesi yoksa, şu imkânlardan mahrumsa, ailenin gelir düzeyi şunun altındaysa, anne baba 
üzerinde kayıtlı gayrimenkul yoksa vesaire, vesaire gibi birtakım göstergeler var. Sosyoekonomik durumunu belirlemeye 
yönelik göstergeler. Eğer her şeyi bilgisayara yaptırmaya kalkarsanız çok adil olamayabiliyorsunuz. Dolayısıyla, Genel 
Müdürlük kontenjanı denilen, boş kontenjanın yüzde 5’idir, 308 bin yatağın yüzde 5’i değil. Yani bu yıl nedir? 60 bin boş 
kontenjan kullandık -yeni açtığımız yurtlardaki yatak kapasitesi- bunun yüzde 5’ini alın, yaklaşık 3 bin, 3.500 civarında 
yatak kapasitesi kullandık ama çok net olarak söylüyorum, içinizden de zaten örnek verenler var, çocuklarımızı 
yerleştirirken, kim AK PARTİ’li, kim CHP’li, kim MHP’li gibi bir ayrıma bakmıyoruz, sadece sizden gelen listeleri, iktidar 
milletvekillerinden gelen listeleri dönüp bir daha değerlendiriyoruz. Dönüp bir daha değerlendiriyoruz ki, mekanik tespitte 
gözden kaçanı manüel tespitle yakalayalım ve çocuklarımızı açıkta bırakmayalım diye. Şu an dediğim gibi bazı yurtlarda 
doluluk oranı yüzde 102, misafirhaneleri aldık, çocuklarımızı dışarı bırakamıyoruz. Onlar da zaten 12 kişilik odada kalıyor 
ama gitmiyorlar. 12 kişilik oda kalmadı bizde ama misafirhanede mecburen böyle bir kontenjan fazlası olduğu için böyle 
bir sorunumuz var. 

Okul sporlarını Millî Eğitimden devraldık. Sayı 400 bindi 2010’da, 2011’de 500 küsur oldu, 2012’de 650 binlere 
yaklaştı. Önümüzdeki yıl hedef 1 milyon gencimizi okul spor faaliyetlerinden istifade ettirmek.  

Bize geçişiyle birlikte bir toparlanma olduğu anlaşılıyor. Şöyle bir örnek vereyim: Okul spor faaliyetlerini 
yayınlamak üzere, geçtiğimiz günlerde bir televizyon kanalı 8 milyon liralık bir teklif sundu Bakanlığımıza. Yani faaliyetler in 
ciddi yapıldığının göstergesidir bu. Ciddi yapılıyor ki 8 milyon liralık “verin bu faaliyetleri, biz kendi ekranlarımızda 
yayınlayalım” şeklinde Bakanlığımıza teklif var. Ama ihaleyi çıkmayı düşünüyoruz, ya TRT ya ihale. 

Eskişehir stadının yerine ne yapılacak şeklinde bir sorunuz var. Elbette ki TOKİ’ye kaynak üretmem lazım. 
Anlayışınıza sığınıyorum, mahkemeye filan sivil toplum örgütlerinin gitmesini de lütfen teşvik etmeyin.  

Cumhuriyet Halk Partisi Antalya Milletvekillerinden kimse var mı, göremiyorum ama yok. Sayın Günal olsaydı 
ona da söyleyecektim, Antalyalılar da ne olur mahkemeye gitmesinler. Yazık, günahtır. Yani bir ihale mahkemeye gittiği 
takdirde, ihalede bir problem varsa gidilsin, onu demiyorum ama imar uygulamasıyla ilgili gidilirse, gene o stadyum üç dört 
yıl geriye kalmış olacak.  

MUSA ÇAM (İzmir) – Peki o kurumlarla, yani mahkemeye giden kurumlarla bir ön görüşme yapılsa, onların 
rızaları ve mevzuata uygunluğu konuşulsa ne olur? 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Musa Bey, diyaloğa ben her zaman açığım. Bu tespitinizi 
yerinde buluyorum, haklı buluyorum, aslında öyle olmasını da arzu ederim. Lakin, bazen siyasi refleksler rasyonel 
beklentilerin önüne geçebiliyor, bu hepimiz için söz konusu olabilir.  

MUSA ÇAM (İzmir) – Her tarafta da… 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – İki taraf açısından da diyorum. O yüzden çok olamıyor 

maalesef. 
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Ahmet Arslan, AK PARTİ Gaziantep Milletvekili; Sayın Arslan’ın Sarıkamışla… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Kars, Kars… 
BAŞKAN – Kars Milletvekilimiz. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Kars dedim. Ne dedim? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Gaziantep dediniz efendim. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Kars… Sarıkamış mı dedim? 
BAŞKAN – Devam edin efendim. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Valla altta Sarıkamış satırını okuyorum, konuşurken 

okumaya devam ettiğim için. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Ahmet Bey burada yok. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Yok ama ben hemen şunu söyleyeyim: Sarıkamış’ın 

Çanakkale gibi bir ecdat yadigârı, şehitler diyarı, zaten şehitler diyarı, ecdat yadigârı ama Çanakkale gibi ülkemiz gençler i 
tarafından ziyaret edilen bir ziyaretgâha dönüşmesini biz arzu ediyoruz. 5-6 Ocak’ta 5 bin gencimizle Sarıkamış’a 
tırmanacağız, orada 90 bin şehidimizin kemikleri var. Mehmet Akif’in, merhumun “Şüheda fışkıracak toprağı sıksan 
şüheda” dediği yerler esasında tam olarak. Sarıkamış’ta şu an 300 kişilik bir yurt inşaatımız var, projesi var daha doğrusu, 
ihaleyi yaptık, sözleşme aşamasında. Sarıkamış’ta 300 kişilik bir yurt, onun kontenjanını da artırmayı hedefliyoruz.  

Çanakkale’de 2 bin kişilik bir yurt yapacağız, öğrenci yerleştirmeyeceğiz. Türkiye’nin her bölgesinden gelen 
öğrenciler yılın üç yüz altmış beş günü o yurdu otel olarak kullanacak, Gelibolu’ya, Anafartalar’a, Conkbayırı’na gidecek, 
ecdadımız orada hangi koşullarda… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Evet, tamamlayınız lütfen. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Özür dilerim Sayın Başkan, yani sorular… 
BAŞKAN – Evet, buyurunuz. 
AYLİN NAZLIAKA (Ankara) – Sayın Bakan, ben de geldim; bir televizyon programına katılmam gerekti. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Size yazılı cevap vereceğim Aylin Hanım. 
AYLİN NAZLIAKA (Ankara) – Ama ben bir türlü sizden cevap alamıyorum, en azından sözlü olarak… 
BAŞKAN – Burada söz verdi, yazılı cevabı verecek. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Telefon görüşmesi de yapabiliriz, ayrıca aşağıda, Genel 

Kurulda da konuşabiliriz. Ben bir özet verdim çünkü, siz olmasanız da… 
AYLİN NAZLIAKA (Ankara) – Haberim var ama Ankaragücü’ne değinmemişsiniz. 
BAŞKAN – Değindi, değindi.  
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Sadece Ankaragücü’ne değindim bilakis. 
Sayın Kalaycı, Milliyetçi Hareket Partisi Konya Milletvekili; yurtlar konusunda Spor Totonun… Spor Totoyla ilgili 

Sayın Kalaycı’nın tüm sorularına cevap veremeyeceğim ama zaman darlığından dolayı… Spor Toto, devlet eliyle şans 
oyunu oynatmak doğru mudur değil midir? Doğrusunu isterseniz… 

MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Benim değil, Numan Beyin… 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Numan Bey’in bu konuda bir görüşü olduğundan bahisle 

söylediniz. Numan Bey’e de ben aynı cevabı veririm ama, burada da ifade etmiş olayım. Spor Toto bu anlamda bir şans, 
bir fırsat. Bir, illegal şans oyunlarının oynanmasını Türkiye’de engelleyen kurum Spor Toto. İki, bu bir istek, bu bir arzu bu 
oyunların oynanması. Siz Türkiye’deki müsabakaları, Galatasaray-Fenerbahçe maçını Türkiye’deki bir kurum şans 
oyunlarına dâhil etmese, İngiltere’de, İsviçre’de, Almanya’da, Brezilya’da, Yeni Zelanda’da, bir yerlerde bir kurum bunu 
mutlaka dâhil edecek, İnternet üzerinden oynatacak, vergisini vermeyecek, parasını alacak, üzerimizden para kazanacak 
ama bizim tek kuruş kârımız olmayacak. Spor Toto bunu devlet namına yapıyor, doğru. Milli Piyango da, Spor Toto da 
özelleşse ve devlet bu sahadan çekilse, sadece vergisini alsa bu da doğru bir yaklaşım, benim vicdanıma da daha uygun 
olan. Spor Toto Teşkilat Başkanı arkadaşımız burada. Her defasında söylüyorum, Spor Toto’nun reklam tabelalarını 
asmayalım, reklam karşılığı yaptığımız işlerde Gençlik ve Spor Bakanlığının spora teşvik eden sloganlarını ya da 
görsellerini asalım. Reklamını da yapmayalım bu işin, yaygınlaşmasın. Evine iki ekmek götürecek bir baba ya da 
sanayideki bir çırak, ekmeğin birinin parasıyla yolda giderken iki kolon ihtiyacı hissetmesin. Bakışımız da bu, buna rağmen 
5 milyar liralık bir hasılatı var, ortalama söylüyorum, doğru mu? 5 milyar lira ortalama. 2,5 milyar lirası doğrudan 
oynayanlara gidiyor, 2 milyar lirası doğrudan Maliyeye gidiyor, kalan 500 trilyonla da biz, Allah bereket versin, epey genç lik 
ve spor hizmetlerinde iş görebiliyoruz.  

Konya Bozkır spor salonu, belediyenin de olsa kulanım hakkı, çatı akıyorsa parke patlayacak, şişecek demektir. 
O millî servet ziyanıdır, ben onu üzerime alıyorum yani biz kurumsal olarak bunu üzerimize alıyoruz.  

Sayın Feramuz Üstün, en dikkat çekici sorusu –pek çok sorusu vardı- kulüplerin yapısının değiştirilmesi lazım, 
çok önemli. O kanunu çıkaracağız. Burada olmadığı için Trabzonspor’a kupa beklentisiyle ilgili sorusunu daha sonra yazılı 
değil, şifahi olarak kendisine cevaplandıracağım.  
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Sayın Hüseyin Şahin’in Bursa’da Alaçam kayak merkezi projesine destek talebi oldu. O projeyi birlikte alıp 
inceleyebiliriz Bursalı diğer ilgili arkadaşlarımızla birlikte.  

Müslim Sarı, Cumhuriyet Halk Partisi İstanbul Milletvekili arkadaşımızın soruları oldu. Sorular aslında normalde 
rahatsız edici bulunabilir ama çok nazik bir üslubu vardı, ben teşekkür ediyorum kendisine. “Olimpiyata gidemeyen, 
olimpiyattan geri gönderilen halterciler” dediniz. O 2 gencimiz olimpiyattan geri dönmedi, onları biz İstanbul’da Halter 
Federasyonu Başkanının tespiti üzerine Londra’ya hiç götürmedik. Çocuklarımızın olmaması gereken, daha doğrusu 
yasak sayılan maddelerle ilgili numunelerinde tespitlerde bulunulmuş. Londra’ya hiç götürülmedi.  

MÜSLİM SARI (İstanbul) – Uçaktan falan dönmedi, söz konusu değil.  
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Havaalanından geri döndüler diyelim. İstanbul 

Havaalanından ama, Londra Heathrow Havaalanından değil. Onlara yapılan, diğer sporcularla birlikte yapılan  altmışar 
cumhuriyet altını, nakit ödemeler de kendilerinden talep edildi, geri alınacak, müsabakalara gitme haklarını yitirdiklerinden  
dolayı. 

Diğer konular… Sayın Kuşoğlu’nun sorularına cevaben söyledim. Deri koltuk getirmek hiçbir Türkiye 
Cumhuriyeti Bakanının işi değildir, böyle bir şey olmaz.  

Olimpos Dağı’na gelince… Olimpiyat ve Olimpos Dağı arasında bir paralellik var. Mitolojide ve bugünkü coğrafi 
haritalarda 23 ayrı Olimpos var, çoğu Anadolu’da, bir kısmı Trakya ve Yunanistan’da olmak üzere. Olimposlar bu bölgenin 
mitolojisinde çok önemli enstrümanlar diyelim. Tarihten kalma ve çağrışımlar yapan şeyler. Ben elbette ki Antalya’daki 
Olimpos’la bu tür bir ilişkiyi akli bir ilişki olarak kurmadım ama bunu bir latife ve iyi bir… Olimpiyata bu toplumun 
susamışlığını göstermek açısından bilerek, isteyerek kullandım. Bundan sonra da kullanabilirim ama skandal olarak 
görmeyin. Bilgisizlikten kaynaklı bir şey değil. 

MÜSLİM SARI (İstanbul) – Bilerek kullandınız yani? 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) –  Bilerek kullandım.  
Altındağ Hamamönü konusunda, gene çok nazik sordunuz, teşekkür ediyorum. Gayrimenkul devletten satın 

alınmış değil, gayrimenkul belediyeden satın alınmış değil, gayrimenkul resmî bir ortaklıktan satın alınmış değil; tamamen 
şahıs malı olarak satın alınmış bir gayrimenkul. Bakanlığım süresiyle alakalı, 7 Temmuz 2011 tarihinde Bakan olarak tayin 
edildim. Eski Ankara evinin satın alınma yılı 2009 senesidir. Onarımında tek kuruş devlet  parası yoktur. Duvarında tek 
kuruş belediyenin bir çivisi, bir kırık tuğlası bile söz konusu değildir. Bilakis o gayrimenkulün şuyulandırıldığı, hâkim ortağı 
belediye olan bir gayrimenkuldeki hissemizi bile biz ivazsız, bedelsiz, parasız bir şekilde tapuda terkin yoluyla belediyeyle  
devrettik. Dolayısıyla, burada etiğe aykırı bir şey ben görmüyorum. Ha, vatandaşın bu bölgede yapılacak restorasyonları 
bilmeden gayrimenkulünü bana sattığı iddiasını da ben gerçekçi bulmuyorum çünkü o bölgede restorasyonlar önemli 
ölçüde yapıldıktan sonra bizim bir satın almamız söz konusu oldu. Gizlisi saklısı olan bir konu kesinlikle değil. Bir dönem 
gensoruya konu edildi, doğru. Bizi de üzdü işlerimizin değil böyle bir konunun gündeme getirilmesi ama nihayetinde 
siyaset yapan insanlar, bu makamlarda bulunan insanlar bu tür konulara hazırlıklı olmalı diye düşünüyorum.  

Sayın Muzaffer Baştopçu’nun bir iyi niyet temennisi oldu “Mutlaka iyi bir projeyle yurt yapım işini 
kolaylaştıracaksınız.” diye. Buna gayret edeceğiz. Kast ettiğini şöyle anlıyorum: Çok büyük paralar gerekiyor. Yurt talebini 
karşılayabilmek için gereken rakamlar çok büyük paralar. Kusura bakmayın, ben muhalefete dönerek konuşuyorum ama 
bu Genel Kuruldan kaynaklı bir alışkanlık, biraz da grup başkan vekilliği dönemimizden. Devletin parasıyla bu yurt 
ihtiyacını karşılayabilmek mümkün değil. O nedenle, yeni bir model geliştirdik. Ha, Muzaffer Ağabey’de burada. Yeni bir 
model geliştirdik. Kalkınma Bakanlığı ve Maliye Bakanlığıyla da görüşerek on beş yıl süreli kiralama akitleri yapacağız yani 
herhangi bir şahıs devlete ait bir arazide binayı yapmak kaydıyla, bizim kurallarımız, bizim yöneticilerimiz, bizim 
kaidelerimiz, bizim ödeneklerimiz ve bizim kiralama ücretlerimizle birlikte on beş yıllık kiralamalar yapacağız. Bir iki ay 
içinde zannediyorum bunun tebliğini Kredi ve Yurtlar Kurumu Genel Müdürlüğü gazetelere açık ilan yoluyla verecek. 
Tercihimiz Ankara, İstanbul, İzmir gibi büyük metropoller, buralarda çok büyük ihtiyaç var. Dediğim gibi, özellikle de kız 
çocukları için ve tabii büyük talep var, ayda 180 lira yemek katkısı yaptığımız için çocuklara talep var, güvenli olduğu için 
talep var.  

Sizi bilgilendirmek açısından söyleyeyim, biraz despotik bulabilirsiniz ama bulmayın. On sekiz yaşında gençler 
bizim… 308 bin tane on sekiz yaşında genci bir arada yaşatıyoruz. Her dünya görüşünden insan var ve barış içinde, 
kardeşlik bağlarıyla birbirlerine kenetlenmiş vaziyetteler. Kırk yılın başı bir olay çıktığında gazetelere haber oluyor, buradan 
anlayın bizdeki sükûneti. Bir genç, dakikasında yurda girmediği takdirde hemen yurt yöneticisi anne ya da babası 
neredeyse, hangi telefonu bıraktıysa arayıp bilgisini veriyor. Üç sefer yurda giriş saatini ihlal eden gencimizin de yurtla 
ilişiğini kesiyoruz. Çok demokratik bulmayabilirsiniz ama on sekiz yaşında gelen yavrular açısından bakıldığında bunu 
anlayışla… 

Sayın Rahmi Aşkın Türeli veledrom ihtiyacı, insan gücü ihtiyacıyla sporcu programları, halkın spora ilgisinin 
arttırılması, 2020 adaylığı, 2020’nin ekonomikliği, bütçesinin iyi planlanıp planlanmadığı, yeni tesislerin idame 
maliyetleriyle ilgili sualiniz beni gerçekten çok çok mutlu etti Sayın Türeli, teşekkür ediyorum çünkü yen bütün tesislere 
şöyle bakıyoruz: “Çok paramız var, büyük bir salon yapalım.” değil. Yarın aydınlatması için ne harcanacak, ısıtması için ne 
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harcanacak, yazın soğutması için ne harcanacak, idamesi için ne harcanacak, bütün bunları da hesaba kitaba katıyoruz. 
Ben, siz bu konulara derinlemesine girince İnternetten öz geçmişinize baktım, ekonomist olduğunuzu öğrendim. Eğer bize 
bu konularla ilgili çalışma ya da görüşleriniz varsa, ben yazılı cevap vermeyeceğim ama fayda-maliyet analizlerine ilişkin 
siz bize bir yazılı rapor gönderirseniz bundan memnuniyet duyarım.  

Sayın Mustafa Şahin, AK PARTİ Malatya Milletvekili, gençlerin sporcu yeteneklerinin erken yaşlarda açığa 
çıkarılması çok doğru ve yerinde bir tespit. Orta yaş üzerindeki vatandaşlarımıza ilişkin spor bilinci sürecinin… Mustafa 
Şahin Bey de şu an burada yok. Sorusunu geçiyorum Sayın Başkanım, Süreyya Bey’le birlikte öyle bir prensip kararı 
almıştık, burada olmayanların sorularına yazılı cevap vereceğim.  

Sayın Vahap Seçer, Cumhuriyet Halk Partisi Mersin Milletvekili. Vahap Bey, Mersin’deki yapılaşmayı siz artık 
çıplak gözle görebiliyorsunuz bir Mersin Milletvekili olarak. Yurt, stadyum ve diğer spor tesisleri ihale ettiğimiz rakam 300 
milyon lirayı aştı şu an için. Stadyum dışındaki hiçbir tesisle ilgili en ufak bir gecikme riski yok. Stadyumdaki riski de dün 
yaptığımız toplantı itibarıyla sıfırladık. Şantiyesi yenilenerek yeniden kurulacak ve Mersin inşallah 2020 adaylığımız 
öncesinde… 13 Eylül 2013 tarihinde İstanbul’un olimpiyat kenti olup olmayacağının oylaması yapılacak Rio’da. 20-30 
Haziran’da da Mersin’de Akdeniz oyunları var ve Rio’da oy kullanacak 100 kişinin 34 tanesi Haziran’da Mersin’e gelecek , 
yüzde 34. Dolayısıyla, ben artık Mersinliyim bu anlamda yani Haziran’ın 30’una kadar en azından.  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Bakan, orada da bir şey var, orada da bir Mersin var Sayın 
Bakan.  

MEHMET GÜNAL (Antalya) – 13 Haziranda bir Antalyalı olun da ondan sonra… 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Yani buradaki Belediye Başkanı dostluğumuzu fark etti 

galiba. Ben bunu cebime koyayım, bakacağız ayrıca.  
Sayın Aslanoğlu’nun sorularına yazılı cevap vereceğim. Sadece bir tanesine cevap veriyorum.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Altay’ın… 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – O tamam.  
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Sayın Altay’a “Tamam.” dedik yani orada geçerken. 
Sayın Ekrem Çelebi’nin Ağrı’da uluslararası spor müsabakalarıyla ilgili bir talebi var. Bunu yerinde inşallah 

değerlendirelim. Kulüpler yasası önemli ama kalanına yazılı cevap vereyim, anlayış gösterirseniz.  
Sayın Aslanoğlu, müsaade ederseniz yazılı cevap vereceğim. 
BAŞKAN – Evet… 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Sayın Çelebi, sizin sorunuza da cevap verdim. Başkanım 

bitmedi, en azından isim zikretmiş olayım ki… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Bakan, yazılı cevap istemiyorum. Siz sözünüzü yerine 

getirirsiniz.  
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Pekâlâ.  
Kulüpler yasasını, Allah izin verirse, çıkaracağım, desteğinizi bekliyorum, iktidar, muhalefet.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sonuna kadar. 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Sayın Öner’in soruları oldu, gerçekten önemli tespitler. 

“Londra’dan dönüşün, yaslı dönüşün izahı nedir?” dedi Sayın Öner. “Yaslı döndük.” diyebiliriz aslında. Ben siz gelmeden 
önce de, siz buradaydınız, Sayın Akçay’ın sorusuna cevaben söyledim. Göğsünde Türk bayrağı taşıyan her sporcunun 
bayrağı göndere çektirmesi, başarı benim için bu, kriter bu. Bunun olmadığı yerde ben de başarısız sayarım, eyvallah, 
itirazım yok ama el birliğiyle gayret edelim. Sporcu bir senede, iki senede yetişmiyor. Bunu bilirsek inşallah o başarıyı 
yakalayacağız.  

Aslı Nemutlu’nun ölümünü sordunuz. Anne babasını evinde ziyaret ettim, anne babasını odamda ağırladım. O 
kız çocuğunun vefatı bize emanet edilmiş bir hadisedir. Meselede kul hakkı vardır, hukuk boyutu vardır. Asla kurumumuz 
müfettişleri ve bilirkişilik hiçbir şeyi gizlemeyecek, sorumlu kimse, neredeyse ortaya çıkarılacak. Bu konuda tereddüt 
olmamalı benzerlerinin yaşanmaması için.  

Isparta’daki spor ve yurt yatırımlarına özel alakamız var. Sizden de rica edeyim, Isparta’da bize yurt yatırımı için 
verilen arsa üniversitenin hafriyatlarının yapıldığı dönemdeki hafriyat yığma alanı ve yüksek gerilimin altı yani bin kişilik 
yurt parası kadar hafriyatı kaldırmak ve yüksek gerilimi tahliye etmek için para harcamam lazım. Devletin parasını hafriyat 
tahliyesine harcamayalım. Isparta bizim göz bebeğimiz, çok önem veriyoruz. Burada siz varsınız, Süreyya Bey aynı şekilde 
her an bir yerden çıkabilir.  

ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Sayın Bakanım, Süreyya Bey bir suflede bulundu size, bir açıklar mısınız lütfen? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Samsunla ilgili.  
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) –Ha, Samsun’du o.  
BAŞKAN – Isparta’yla ilgisi yok. Sayın Öner, ben şahidim, size sonra anlatırım.  
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GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Son sorunuz “Kredi Yurtlar Kurumundaki milletvekili 
kontenjanı nedir?” şeklinde. Dediğim gibi, milletvekili kontenjanı yok, manuel tespite ilişkin bir kontenjan zorunluluğu var.  
Gönül arzu eder ki biraz daha büyüyelim ve o kontenjanı tümden kaldıralım.  

ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Yıldıztepe ve Davraz vardı Sayın Bakanım.  
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Davraz’a geçen sene iki tane snowtruck gönderdik 

geçen sene yani kar traktörü, kar ezme makinesi, Türkçesini kullanalım. 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Davraz’da çok spor kulübü kamp yapıyor.  
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Davraz’ı önemsiyoruz çünkü Akdeniz’e açılan nadir 

kayak merkezlerinden bir tanesi.  
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Sayın Bakanım Yıldıztepe var.  
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Sayın Başkanım, ben şöyle toparlayayım, bir teşekkürle 

müsaade ederseniz. Zannediyorum on iki veya on üçüncü Bakanlık olduk şu ana kadar sunumunu gerçekleştiren veya on 
dördüncü. Ben gerçekten çok istifade ettim, çok teşekkür ediyorum Komisyonumuzun tüm üyelerine, başta Başkanlığınız 
ve Divan olmak üzere. Notlarımızı aldık, bu notlardan gerçek manada yararlanacağız. Katkı sağlayan bütün 
milletvekillerimize yürekten teşekkür ediyorum.  

Genç bir ekiple bir ekip çalışması yürütüyoruz, deneyimli ve genç bir ekiple bir ekip çalışması yürütüyoruz. 
Burada görülen arkadaşların hepsi milletine, devletine, bayrağına, vatanına inanmış insanlar ve bu işi özveriyle, millete 
hizmet sorumluluğu içerisinde yerine getiren arkadaşlarımız. Hem bütçemize emeği geçen Kalkınma ve Maliye Bakanlığı 
çalışanlarına hem bu işlerin idamesine katkı sağlayan Bakanlığımız çalışanlarına hem Komisyonunuza hem de Komisyon 
çalışanlarına yürekten teşekkür ediyorum. 

Saygılar sunuyorum.  
BAŞKAN – Evet, biz de Sayın Bakana kapsamlı ve samimi açıklamalarından dolayı çok teşekkür ediyoruz. 

Ayrıca, bürokrat arkadaşlarımızdan her birine katkılarından dolayı çok teşekkür ediyoruz.  
Değerli arkadaşlar, şimdi bütçe ve kesin hesapları okutup oylarınıza sunacağım.  
İlk olarak Gençlik ve Spor Bakanlığı bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum:  
 
 
PROGRAMLAR VE ÖNERGELER  
 
(Gençlik ve Spor Bakanlığı 2013 yılı bütçesi ve 2011 kesin hesabı okunmasına başlandı) 
(08 okundu) 
BAŞKAN – Bir önergemiz var, okutuyorum: 
 
 

Türkiye Büyük Millet Meclisi  
Plan ve Bütçe Komisyonu Başkanlığına 

Görüşülmekte olan 2013 yılı Gençlik ve Spor Bakanlığı Bütçe Tasarısında sehven 29.00.00.02-08.1.0.00-2-01.1 
şeklinde yazılan tertibin iptal edilerek söz konusu tertipte yer alan ödeneğin mevcut olan 29.00.00.02-08.1.0.00-1-01.1 
tertibine eklenmesini arz ve teklif ederiz. 

       Süreyya Sadi Bilgiç 
        Isparta  
BAŞKAN – Sayın Bakan, önergeye katılıyor musunuz? 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI SUAT KILIÇ (Samsun) – Katılıyoruz Sayın Başkan.  
BAŞKAN – Evet, Hükûmetin katılmış olduğu önergeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler... Kabul 

etmeyenler... Kabul edilmiştir.  
İlgili fonksiyonu oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler... Kabul etmeyenler... Kabul edilmiştir. 
(Gençlik ve Spor Bakanlığı 2013 bütçesi ve 2011 kesin hesabı okundu, oylandı, kabul edildi) 
BAŞKAN - Spor Genel Müdürlüğü bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum:  
(Spor Genel Müdürlüğü 2013 yılı bütçesi ve 2011 kesin hesabı okundu, oylandı, kabul edildi) 
BAŞKAN – Yükseköğrenim Kredi ve Yurtlar Kurumu bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum: 
(Yükseköğrenim Kredi ve Yurtlar Kurumu 2013 yılı bütçesi ve 2011 kesin hesabı okundu, oylandı, kabul edildi) 
BAŞKAN – Değerli arkadaşlar, böylece gündemimizde bulunan bütçe ve kesin hesaplar oylanmış ve kabul 

edilmiştir, hayırlı olsun.  
Ben Sayın Bakanımıza, tüm bürokrat arkadaşlara, basın mensuplarına ve elbette ki Komisyon üyelerimize çok 

teşekkür ediyorum.  
Birleşime saat 17.00’ye kadar ara veriyorum.  
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Kapanma Saati: 16.48 

 
 

ÜÇÜNCÜ OTURUM 
Açılma Saati: 17.12 

BAŞKAN: Lütfi ELVAN (Karaman) 
BAŞKAN VEKİLİ: Süreyya Sadi BİLGİÇ (Isparta) 

SÖZCÜ: Ahmet ÖKSÜZKAYA (Kayseri) 
KÂTİP: Vedat DEMİRÖZ (Bitlis) 

-----0----- 
 

BAŞKAN – Plan ve Bütçe Komisyonumuzun değerli üyeleri, Sayın Bakan, kamu kurum ve kuruluşlarının, yazılı 
ve görsel basınımızın değerli temsilcileri; Başkanlık Divanı adına hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

13’üncü Birleşimin Üçüncü Oturumunu açıyorum. 
Şimdi, sunuşlarını yapmak üzere Sayın Bakana söz veriyorum. 
Buyurun Sayın Bakan. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Başkan, usul hakkında söz istedim Sayın Başkan. 
BAŞKAN – Lütfen, lütfen… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Başkan… 
MEHMET ŞÜKRÜ ERDİNÇ (Adana) – Rahatsızlandım ben… 
BAŞKAN – Lütfen arkadaşlar lütfen. 
MEHMET ŞÜKRÜ ERDİNÇ (Adana) – Ben hastayım, beni rahatsız etmeye hakkın yok. 
BAŞKAN – Sayın Erdinç… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Bu biber gazı değil, parfüm, parfüm… Ben insanlara asla biber gazı 

sıkmam. 
MEHMET ŞÜKRÜ ERDİNÇ (Adana) – Benim alerjim var, alerjim. 
BAŞKAN – Sayın Erdinç, lütfen… 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Plan ve Bütçe Komisyonumuzun çok Saygıdeğer Başkanı, çok 

değerli üyeler; İçişleri Bakanlığı ve bağlı kuruluşlarının 2013 yılı bütçe tasarılarının görüşülmesi amacıyla bir araya gelmiş 
bulunmaktayız. 

Sözlerimin başında, Plan ve Bütçe Komisyonunun siz Değerli Başkan ve üyelerini saygıyla selamlıyorum. 
Yapacağınız olumlu katkı, eleştiri ve değerlendirmeler için şimdiden ve peşinen çok çok teşekkür ediyorum. 

Bakanlık olarak görevli ve sorumlu olduğumuz alanlarda yaptığımız çalışmalar ve aldığımız sonuçlar hakkında 
siz değerli milletvekillerimizi bilgilendirmek istiyorum. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; Bakanlığımız güvenlik hizmetlerini bağlı kuruluşlarımız olan Emniyet Genel 
Müdürlüğü, Jandarma Genel Komutanlığı ve Sahil Güvenlik Komutanlığı vasıtasıyla yürütmektedir. Ülkemizin toplam 
nüfusunun yüzde 78'i polis görev ve sorumluluk bölgesinde, yüzde 22'si ise jandarma bölgesinde yaşamaktadır. Ülkemiz 
yüzölçümünün yüzde 87'si jandarma sorumluluk bölgesinde bulunmaktadır. Diğer taraftan, ülkemizin toplam 8 .484 
kilometre uzunluğundaki kıyı ve karasularımızın güvenliği de Sahil Güvenlik Komutanlığımızca sağlanmaktadır. 

Bakanlığım döneminde, güvenlik hizmetlerinde ve suçların önlenmesinde, vatandaş odaklı hizmet anlayışı ile 
teknolojik imkânlar da kullanılarak hizmet kalitesini ön plana çıkaran çalışmalar yapılmıştır.  

Bu süreçte öncelikle suçla mücadelede önleyici tedbirlere ağırlık verilmiştir çünkü suçu önlemek, suçu 
soruşturmaktan çok daha az maliyetli ve doğru bir davranıştır. Bu amaçla başlatılan ve bugüne kadar başarılı sonuçlar 
alınan Toplum Destekli Polis ve Jandarma Projesi seksen bir ilimizde uygulanmaktadır. Yakın gelecekte de özellikle büyük 
şehirlerde havadan yirmi dört saat esasına göre hava devriye, keşif ve gözetleme faaliyetleri yaygınlaştırılacaktır.  

Suç soruşturmasına ilişkin teknik ve idari kapasite geliştirilmiş, her türlü teknolojik imkâna ve uluslararası 
akrediteye sahip modern kriminal laboratuvarlar kurulmuş ve işletilmektedir.  

Suçla mücadelede oldukça önemli katkı sağlayan MOBESE sisteminden azami oranda yararlanılmaktadır.  
Organize suç örgütlerine yönelik yapılan planlı operasyonlarla, bu örgütlerin birçoğu etkisiz hâle getirilmiş ve bu 

sayede vatandaşımızın devlete olan güveni pekiştirilmiştir. 
Aile içi şiddetle daha etkin mücadele için Emniyet Genel Müdürlüğü bünyesinde Aile İçi Şiddet İle Mücadele 

Şube Müdürlüğü kurulmuştur. Bu alanda, şiddet mağdurunu oluşabilecek tehlikelerden korumak amacıyla 6284 sayılı 
Kanun’da düzenlenen koruyucu ve önleyici tedbirlerin yanı sıra, aynı Kanun gereği "güvenlik butonu" uygulaması Bursa ve 
Adana illerimizde pilot olarak uygulamaya konulmuştur. 
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Sayın Başkan, değerli milletvekillerimiz; Bakanlık olarak kolluk personelimizin eğitimini son derece 
önemsemekteyiz. Son yıllarda bu konuda başarılı çalışmalar yapılmıştır. Bu kapsamda, emniyet teşkilatımıza orta ve üst 
kademede amir yetiştiren Polis Akademisini tam donanımlı, modern bir eğitim-öğretim kurumu olarak dünyanın en iyileri 
arasında yer alması için çalışılmalar yürütülmekte ve uygun konuma getirilmiş bulunmaktadır.  

Bu yıl Güvenlik Bilimleri Fakültemizde 1.628 öğrenci, polis meslek yüksekokullarında toplam 16.253 öğrenci 
öğrenim görmektedir. Emniyet personelimizin her yıl yaklaşık yarısı hizmet içi eğitimden geçirilmektedir. 2012 yılında, yani 
içinde bulunduğumuz yılda 142.764 personelimiz hizmet içi eğitime tabi tutulmuştur. Polis meslek yüksekokulları ve polis 
meslek eğitim merkezleri aracılığıyla son on yılda toplam 104.246 gencimiz polis teşkilatımıza kazandırılmıştır. 2013 
yılında ise polis meslek yüksekokullarında 8.400, polis meslek eğitim merkezlerinde ise üniversite mezunu 4.040 olmak 
üzere toplam 12.440 polis memuru yetiştirilerek emniyet teşkilatımıza kazandırılacaktır. Bu çabalarımız sonucunda 
iktidara geldiğimizde emniyet teşkilatında yüzde 21 oran yüksekokul ve üniversite mezunu polis oranı yüzde 88’e 
çıkmıştır.  

Ayrıca, emniyet teşkilatımız dost ve kardeş ülke polislerine de eğitim vermektedir, bu gerçek jandarmamız için 
de söz konusudur. Bu kapsamda, Afganistan ulusal polisine eğitim verilmesi için Sivas Polis Meslek Eğitim Merkezi tahsis 
edilmiş, toplam altı ay süren ilk dönemde 490 Afgan polis öğrenci eğitimini tamamlamıştır. Yine, Libya ulusal polisini 
yetiştirmek üzere İstanbul Adile Sadullah Mermerci Polis Meslek Eğitim Merkezi Müdürlüğünde bir eğitim programı 
başlamış, bu eğitimle de toplam 817 Libya ulusal polisi yetiştirilmesi hedeflenmektedir. 

Jandarma Genel Komutanlığımız da personeli için eğitim çalışmalarını etkin bir şekilde sürdürmektedir. 
Jandarmamızın subay, astsubay ihtiyacını karşılamak amacıyla 2002 yılı içerisinde başlanan sözleşmeli subay, astsubay 
temini uygulaması devam etmektedir. Bu kapsamda, şu ana kadar 771 sözleşmeli subay istihdam edilmiştir. 

Sahil Güvenlik Komutanlığımız da 2011 yılında 2.278 personel, 2012 yılının ilk dokuz ayında ise 1.008 
personelini görev etkinliğini artıran çeşitli kurslara tabi tutmuştur.  

Sayın Başkan, değerli milletvekillerimiz; Bakanlığımız tarafından kolluk personeliyle ilgili şikâyetlerin daha etkili 
soruşturulması ve izlenmesi için genel kolluk gözetim komisyonu kurulmasına ilişkin kanun tasarısı Türkiye Büyük Millet 
Meclisinin ilgili komisyonlarında görüşülmüş ve Genel Kurul gündemine getirilmiştir. Kurulacak komisyon sayesinde 
vatandaşların insan hakları ihlalleri ile ilgili başvurularının bağımsız bir birim tarafından soruşturulması sağlanacak ve 
güvenlik birimlerimiz hakkındaki yersiz iddiaların önüne geçilecek, aynı zamanda vatandaşlarımızın kolluk birimlerine olan 
güveni de pekiştirilmiş olacaktır. 

Son on yılda 22.694 binek, 845 zırhlı araç olmak üzere toplamda 23.539 araç emniyet teşkilatımıza 
kazandırılmıştır. 2012 yılı eylül ayı sonu itibarıyla Emniyet Genel Müdürlüğüne, genel bütçe aracılığıyla toplam 1.147 adet 
taşıt satın alınmıştır. Diğer yandan, Savunma Sanayi Müsteşarlığı ile yıllara sari olarak 20 adet orta büyük tip helikopter, 
15 adet orta hafif tip helikopter alım projeleri yürütülmektedir. 15 adet orta hafif tip helikopter alım projesi sözleşmesi 
imzalanarak yürürlüğe girmiş ve teslimatlarının 2013 mali yılı içerisinde tamamlanması beklenmektedir. Ayrıca, Emniyet 
Genel Müdürlüğünün hizmetlerinde kullanılmak üzere insansız hava aracı alım çalışmalarımız da devam etmektedir.  

Bakanlığımızca 2012 yılı "Emniyet Teşkilatı Hizmet Binalarını İyileştirme ve Geliştirme Yılı" olarak ilan edilmiş, 
merkez ve il teşkilatları düzeyinde çalışmalar yoğun bir şekilde başlatılmıştır. Yeni inşa edilecek olan hizmet binalarının 
mimari görünüm seçimlerinde özellikle Türk mimari anlayışı ve yörenin mimari geçmişiyle örtüşen estetik ve modern 
görünüme önem verilecektir. Ayrıca, emniyet teşkilatımızın hizmet yürüttüğü tüm bina, mekân ve tesislerin engelli 
vatandaşlarımızın ulaşımına uygun hâle getirilmesine yönelik gerekli düzenlemeler yapılmaktadır. 

Doğu ve Güneydoğu illerimiz öncelikli olmak üzere, zırhlı nöbet noktası güvenlik kabini, zırhlı ve hareketli 
siperlikler, zırhlı özel harekât gözetleme kulesi ve taşınabilir konaklama merkezi modelleri geliştirilerek, personelimizin can 
güvenliğini sağlayan yapılar inşa edilmiş ve bu yöndeki inşaatlar devam etmektedir. 

Sayın Başkan, değerli milletvekillerimiz; terörle mücadelede harekât bölgesinde meydana gelen mayın ve el 
yapımı patlayıcı olaylarının her geçen gün artması nedeniyle personel kaybını önlemek için 2011 yılında 38 adet hafif 
zırhlı Cobra aracı Jandarma Genel Komutanlığımız birliklerinin kullanımına verilmiştir. Bu yıl da aynı tipte 47 araç 
birliklerin kullanımına verilmiş, 9 adet aracın da kasım ayı sonuna kadar teslim alınması planlanmaktadır.  

Savunma Sanayi Müsteşarlığı tarafından yürütülen Kirpi Aracı Projesi kapsamında 2012 yılında 80 adet aracın 
teslim alınması planlamış, 5 adedi haziranda teslim alınarak kullanıma tahsis edilmiş, kalan 40 adet aracın kasım ayında, 
35 adedinin ise aralık ayı içerisinde teslim alınması planlanmaktadır.  

Jandarmanın güvenlik hizmetleri kapsamında ihtiyaç duyduğu havacılık desteğinin artırılması amacıyla 30 adet 
genel maksat helikopteri alımına yönelik ilgili firmayla sözleşme görüşmeleri devam etmektedir. 2010 yılı içerisinde 
imzalanan sözleşme gereği, bakım süreleri dolmuş bulunan 18 adet helikopterin bakımları 16 Ağustos 2012 tarihi itibarıyla 
tamamlanmıştır.  

Halihazırda TOKİ Başkanlığı kanalıyla 159 ve Çevre Şehircilik Bakanlığı aracılığıyla 168 olmak üzere, toplam 
327 bina inşaatı jandarmamız birliklerinde devam etmektedir. Bunların 122'si karakol inşaatı olup 89 adedi de halkımız 
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arasında “Kalekol” olarak bilinen jandarma karakoludur. Ayrıca son dört yılda da Kalekol Projesi’yle toplam 65 adet 
karakol yapımı gerçekleştirilmiştir.  

Sahil Güvenlik Komutanlığımızla ilgili olarak denizdeki yetki alanlarımızda can ve mal emniyetine verdiğimiz 
önem kapsamında alımı planlanan 4 adet sahil güvenlik botundan 3 tanesi hizmete girmiştir. 1 tanesinin kabulü ise içinde 
bulunduğumuz ay içerisinde gerçekleştirilecektir. 2 adet arama kurtarma gemisinin 2012 yılı sonuna kadar, 2 adedinin ise 
2013 yılı sonuna kadar hizmete girmesi, entegre sınır yönetimi kapsamında 2013 yılı ocak ayı sonuna kadar 10 adet 
kontrol botunun envanterimize alınması, 2013 yılı sonunda ise 4 adet sahil güvenlik botu, 2 adet dalış, emniyet, güvenlik 
ve arama kurtarma timi, 3 adet sahil güvenlik emniyet timinin de Sahil Güvenlik Komutanlığımızın envanterine girmesi 
planlanmıştır. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; suç işlenmesinin önlenmesi ve işlenen suçların faillerinin yakalanması 
konusunda büyük yararlılıklarını gördüğümüz MOBESE sistemi ülke geneline yaygınlaştırılmıştır. Bugüne kadar MOBESE 
sistem kurulumları için genel bütçeden 208 milyon lira harcama yapılmıştır. Ayrıca bu rakama yakın bir kaynak da il özel 
idarelerimiz başta olmak üzere yerel imkânlardan sağlanmıştır. Bugün itibarıyla 81 il merkezimizde MOBESE kurulumu 
tamamlanmıştır. Ayrıca 65 ilçemizde sistemin kurulumu tamamlanmış, 47 ilçemizde kurulum çalışmaları, 12 ilçemizde de  
ihale işlemleri devam etmektedir. 

Jandarma Genel Komutanlığımız bünyesinde de kısa adı “JEMUS” olan Jandarma Entegre Muhabere ve Bilgi 
Sistemi Projesi yürütülmektedir. Bu proje hâlen 36 ilde kurularak faaliyete geçirilmiş, 14 ilde kurulum ve montaj 
çalışmalarına devam edilmektedir.  

Jandarma Entegre Muhabere ve Bilgi Sisteminin sağladığı altyapı kullanılarak Sahil Güvenlik Komutanlığımız 
tarafından da Sahil Güvenlik Emniyetli Muhabere Sistemi, kısa adı “SAHMUS” Projesi de başlatılmıştır. Hâlihazırda 
SAHMUS Projesi sistemi, Doğu Karadeniz ve Doğu Akdeniz bölgeleri hariç, diğer sahil bölgelerimizde kullanılmaktadır.  

Sahil Güvenlik Komutanlığımız tarafından yürütülen diğer bir önemli proje de denizlerimizin MOBESE'si olacak 
"Sahil Gözetleme Radar Sistemi Projesi"dir. Bu proje tamamlandığında Türkiye kıyılarında tam radar kaplaması 
sağlanacak, kaçakçılık ve yasa dışı göç gibi konularda önemli ilerlemeler kaydedilecektir. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; işlenen suçların hızlı bir şekilde aydınlatılması amacıyla, modern bilimsel 
metot ve teknikler kullanılarak delilden sanığa ulaşılması üzerinde önemle durduğumuz bir husustur. Bu bağlamda, 
Otomatik Avuç ve Parmak İzi Alma Projesi ve Olay Yeri İnceleme Malzemelerinin Geliştirilmesi Projesi gibi büyük 
projelerle olay yeri inceleme işlemlerinde kalite standartları artmaktadır. Ülkemiz genelinde, Emniyet Genel Müdürlüğüne 
ait 11 adet, Jandarma Genel Komutanlığına ait 4 adet modern kriminal laboratuvarımız faaliyet göstermektedir. 

Toplumun huzurunu bozan, korku ve endişeye sebep olan suçların başında asayiş suçları gelmektedir. Bu 
suçlarla etkin mücadele etmek ve toplum gündeminden çıkarmak için seksen bir ilimizde kurulan güven timleri ve yıldırım 
ekiplerinin çalışmaları ile önemli başarılara imza atılmıştır.  

Ayrıca, spor müsabakalarında istenmeyen olayların meydana gelmesinin önlenmesi ve bu olaylara karışan 
şahısların bir sonraki müsabakaya girişlerinin engellenmesi amacıyla 2011 yılında Spor Projesi uygulamaya konularak 
uygulaması başlatılmıştır. PolNet Mobil Uygulamalar Projesi üzerinden de Türkiye Cumhuriyeti kimlik numaralarıyla ile 
online sorgulamalar yapılmakta, fotoğraflı karşılaştırmalarla seyirden men cezalılar spor müsabakalarına alınmamaktadır. 
Projede, seyirden yasaklı kişilerin kolluk birimlerine müracaatlarının takibi de yapılabilmektedir. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; Bakanlığımızca organize suçlar mücadeleyi sistematik ve etkin kılmak için 
ilgili birimlerimizin ve kurumlarımızın katılımıyla mevcut 2010-2012 Organize Suçlarla Mücadele Eylem Planı üzerinde 
revize çalışmaları yapılmış, 2012-2015 Organize Suçlarla Mücadele Eylem Planı hazırlanarak yürürlüğe konulmuştur. 
 

Güvenlik birimlerimiz tarafından, 2011 yılında, organize suç örgütlerine yönelik toplamda 297 operasyon 
gerçekleştirilmiş, 2012 yılının ilk dokuz ayında ise, 219 operasyon yapılmıştır. Bu operasyonlardan toplam 9.436 şüpheli 
şahıs yakalanarak haklarında adli işlem yapılmıştır. 

Son dönemde güvenlik birimlerimiz uyuşturucu kaçakçılığı konusunda faaliyet gösteren suç şebekelerine karşı 
önemli başarılar elde etmiştir. Birleşmiş Milletlerin son iki yıldır yayımlamış olduğu Dünya Uyuşturucu Raporu’nda, 
Türkiye'nin uyuşturucu ile mücadelesinden övgü ile söz edilmektedir. 2011 yılı Dünya Uyuşturucu Raporunda, Avrupa 
genelinde gerçekleştirilen eroin yakalamalarının, dünya geneli yakalamaların yüzde 38'ini teşkil ettiği ve Türkiye'nin eroin 
yakalamalarında ilk sıralarda yer aldığı ifade edilmiştir. 2012 Dünya Uyuşturucu Raporu’nda ise, 2010 yılında Türkiye’nin 13 
ton ile küresel eroin yakalamalarının yüzde 16’sını tek başına gerçekleştirdiği ifade edilmiştir.  Güvenlik birimlerimiz 
tarafından uyuşturucuyla mücadele kapsamında 2011 yılında 22.403 operasyon, 2012 yılının ilk dokuz ayında ise, 22.920 
operasyon gerçekleştirilmiştir. Bu operasyonlarda toplam 87.017 şüpheli şahıs yakalanarak haklarında yasal işlem 
yapılmıştır.  

Kaçakçılık suçlarıyla mücadele çerçevesinde, ulusal ve uluslararası kurum ve kuruluşlarla koordineli olarak 
önemli operasyonlar gerçekleştirilmiştir ayrıca. Güvenlik birimlerimiz tarafından 2011 yılında, kaçakçılık suçlarıyla 
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mücadele kapsamında, 24.406 operasyon, 2012 yılı ilk dokuz ayında ise 21.093 operasyon gerçekleştirilmiştir. Bu 
operasyonlarda toplam 75.143 şüpheli şahıs yakalanarak haklarında yasal işlem yapılmıştır.  

Kaçakçılıkla mücadele terörle mücadelenin de ayrılmaz bir parçasıdır. Başta, bölücü terör örgütü olmak üzere, 
onunla bağlantılı suç örgütlerinin önemli gelir kaynaklarını kaçakçılıktan elde edilen gelirler teşkil etmektedir. Bölücü terör 
örgütü aynı zamanda bir narko terör örgütüdür. Terör örgütü, ülke içindeki uyuşturucu organizasyonlarının faaliyetlerine 
komisyon almak suretiyle katılmakta ve uyuşturucu maddelerin Avrupa ülkelerine sevk edilmesinde iş birliği yapmakta, 
hatta bizzat Hint keneviri yetiştirmesini organize etmektedir. Geçtiğimiz aylarda, Diyarbakır merkezde olmak üzere, Hint 
keneviri yetiştiren ve elde ettiği uyuşturucudan yüz milyonlarca dolar kazanan bölücü terör örgütüne düzenlenen uyuşturucu 
operasyonları ile büyük darbe vurulmuştur. 

İZZET ÇETİN (Ankara) – Bizdeki konuşma metniyle takip etmenin hiç imkânı yok. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) - Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; güvenlik birimlerimizce 

bilişim suçlarıyla mücadele kapsamında 2011 yılında toplam 4.055 operasyonda, 2012 yılının ilk dokuz ayında ise toplam 
3.728 operasyonda toplam 6.968 şüpheli şahıs yakalanarak haklarında yasal işlem yapılmıştır.  

Bir başka önemli suç ve suçlularla mücadele alanı olarak, göçmek kaçakçılığı ve insan ticareti konusunda, 
Almanya, Avusturya, Bulgaristan, Hırvatistan, İngiltere, İtalya, İspanya, Fransa, Ukrayna ve Yunanistan makamları ile 
gerçekleştirilen iş birlikleri neticesinde güvenlik birimlerimizce göçmen kaçakçılığı suç örgütlerine yönelik 2011 yılında, 
3.786, 2012 yılının ilk dokuz ayında 3.523 olaya müdahale edilmiş, toplam 53.994 yasa dışı göçmen yakalanmıştır.  

İZZET ÇETİN (Ankara) – Sayın Bakan, ne takip edebilme olanağımız var ne de herhangi bir şekilde… 
BAŞKAN – Sayın Bakanım siz devam edin lütfen. 
KAZIM KURT (Eskişehir) – 44 bin yazıyor burada. 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Gaz etkilemiştir, gaz. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Sayın Başkan, çok değerli milletvekilleri; ülkemiz yıllardan beri 

devletin ülkesi ve milletiyle bölünmez bütünlüğüne, anayasal düzenine kasteden iç ve dış destekli terör örgütleriyle 
mücadele etmektedir. Hükûmet olarak, millî birlik ve beraberliğimizi, ülkemizin bölünmez bütünlüğünü, devletimizin bekasını 
ve üniter yapımızın korunmasını en büyük öncelik olarak görüyoruz. Ülkemizin geleceğini teminat altına almak ve bu terör 
belasıyla daha uzun yıllar uğraşmak istemiyorsak bu sorunu mutlaka ve birlikte çözmek durumundayız. Bunun için de bu 
sorunu iç siyasete alet etmeden millî bir mesele olarak ele alıp, hep birlikte sorumluluk almalı ve taşın altına elimizi 
koymalıyız. Terörle mücadelenin kolay olmadığını, bu belayı defetmek için her alanda çok boyutlu, kapsamlı ve topyekûn 
bir mücadele gerektiğini acı tecrübelerimizden bilmekteyiz. Bu nedenle, Hükûmetimiz terörle mücadelede bütün imkânları 
seferber etmekte; vatandaşlarımızın can ve mal güvenliğini sağlamak, ülkemizin birlik ve beraberliğini güçlendirmek için her 
türlü tedbiri almaktadır. Terörle mücadeleye bütüncül bir yaklaşımla bakılarak bölgesel, ulusal ve uluslararası alanda önemli  
adımlar atılmaktadır. Operasyonel faaliyetlerle birlikte, terörü besleyen kaynakların kurutulması ve sebeplerin ortadan 
kaldırılmasına yönelik önleme ve bilgilendirme çalışmalarına da ağırlık verilmektedir. İstihbari çalışmalar doğrultusunda, 
şiddet eylemlerini artıran bölücü örgüte karşı operasyonel faaliyetler etkin bir şekilde devam ettirilmektedir. 

Diğer taraftan, halkımız şiddet ortamını kesinlikle istememektedir. Amacımız, demokratik sistem ve değerlerin 
güvenliğin tam olarak sağlandığı huzur ortamında yaşanır kılınmasıdır. Bu huzurlu ortamı ise, PKK-KCK terör örgütünün 
bölge üzerindeki baskısının kaldırılması ve örgütün tamamen etkisizleştirilmesiyle mümkün olabilecektir. 

İçişleri Bakanlığı olarak, önümüzdeki süreçte de, PKK-KCK terör örgütüyle mücadelemiz güvenlik güçlerimizin 
fedakârlığı ve üstün hizmet anlayışı  ile kararlılıkla sürdürülecek, terörle mücadelemiz son terörist kalmayıncaya kadar 
devam edecektir. Bu mücadeleyi büyük bir fedakârlık ve azim içerisinde sürdüren güvenlik birimlerimize, bu vesileyle,  bir 
kez daha izninizle teşekkür etmek istiyorum ve bu vesileyle yine aziz şehitlerimizi rahmetle, kahraman gazilerimizi de 
minnetle anıyorum. 

Terörle mücadelenin önemli bir diğer ayağını da, alınan ekonomik ve sosyal tedbirler oluşturmaktadır. AK PARTİ 
İktidarı olarak konunun bu yönüne de büyük önem veriyoruz ve gereklerini yerine getirmek için yoğun bir çaba içerisindeyiz. 
Bölgelerimiz arasında ekonomik kalkınma ve sosyal gelişme farklılıklarını ortadan kaldıracak, geri kalmışlığın getirdiği 
işsizlik ve göç gibi sorunlarda rahatlama sağlayacak projeleri hem Bakanlık hem de ilgili Bakanlıklar olarak yürütmekteyiz. 
Bu kapsamda, Güneydoğu Anadolu Projesi, Doğu Anadolu Projesi ve Konya Ovası Projesi gibi büyük projelerle, ülkemizin 
topyekûn kalkınması için, ekonomiden sosyal hayata, eğitimden sağlığa, altyapıdan enerjiye her alandaki yatırımlara ağırlık 
vermekteyiz. 81 İlimizde ve 892 ilçemizde Hükümetimizin uygulamaya koyduğu KÖYDES ve BELDES Projeleri ile önemli 
yatırımlar yapılmıştır. 2005-2011 yılları arasında, ülke genelinde tahsis edilen toplam 7,3 milyar lira ödenekle yapılan 
çalışmalar sonucunda, sağlıklı içme suyu ve yolu olmayan köy ve bağlısı neredeyse kalmamıştır. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; 5233 sayılı Terör ve Terörle Mücadeleden Doğan Zararların Karşılanması 
Hakkında Kanun çerçevesinde, terör ve terörle mücadele kapsamında yürütülen faaliyetler nedeniyle zarar gören 
vatandaşlarımızın zararları karşılanmaktadır. Kanunun yürürlüğe girdiği tarihten 2012 yılı Eylül ayı sonuna kadar zarar 
tespit komisyonlarına toplam 361.279 başvuru yapılmış, ilgili komisyonlarca bu başvuruların 309.693 adedi 
sonuçlandırılmıştır. Bugüne kadar zarar gören vatandaşlarımıza 2 milyar 847 milyon 532 bin lira ödeme yapılmıştır. 2012 
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yılı bütçesinden tahsis edilen 428 milyon lira ödeneğin, 219 milyon lirası Eylül ayı sonu itibariyle kullanılmıştır. Kalan 209 
milyon lira ödenekle, terör zararlarıyla ilgili karar verilen dosyalar için yıl sonuna kadar ödeme yapılmaya devam edilecekti r. 
2013 yılı için de 399 milyon 984 bin yani 400 milyon lira ödenek öngörülmektedir. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; Bu bağlamda yürütülen bir başka çalışma olarak “Köye Dönüş ve 
Rehabilitasyon Projesi”yle 2012 yılında valiliklerimizce teklif edilen 37 yeni proje ve 2009, 2010 ve 2011 yıllarından intikal 
eden 24 proje ile birlikte toplam 61 projenin desteklenmesi uygun görülmüş ve 17 milyon 655 bin lira ödenek valiliklerimize 
aktarılmıştır. Proje kapsamında, 1999-2012 yılları arasında Bakanlığımız bütçesinden “Köye Dönüş ve Rehabilitasyon 
Projesi” kapsamındaki illere toplam 146 milyon 15 bin lira ödenek aktarılmıştır. 2013 yılı bütçesinde ise 25 milyon lira 
ödenek öngörülmektedir. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; Şehit aileleri ve gazilerimizle ilgili yapılan çalışmalar kapsamında Bakanlık 
olarak, şehit ailelerimiz ve gazilerimizin her türlü sorunları ile yakından ilgilenmekteyiz. Bütün illerimizde valiliklerimiz  
bünyesinde “Şehit ve Gaziler Bürosu” kurulmuştur. Köy korucuları dâhil, Bakanlığımız mensuplarından, terörle mücadelede 
şehit olanların yakınları ile yaralananlara tazminat ödenmektedir.  

Diğer taraftan, 3713 sayılı Kanun kapsamındaki kamu görevlileri, er-erbaş, geçici köy korucuları ve gönüllü köy 
korucularından terör eylemleri nedeniyle şehit olanların yakınları ile gazilerimize, çalışamayacak durumda olan gazilerimizin 
ise yakınlarına verilmiş olan kamuda iş hakkının kapsamı yakın tarihte kabul edilen 6353 sayılı Kanun’la genişletilerek ikiye  
çıkarılmıştır. İş hakkının kullanımı ve hak sahiplerinin kamu kurum ve kuruluşlarında istihdamı Bakanlığımız bünyesinde 
yürütülmektedir. Söz konusu kanun değişikliği ile kamu kurum ve kuruluşlarının atama işlemleri için ayırması gereken kadro 
oranı da yüzde 1'den yüzde 2'ye yükseltilmiştir. Bugüne kadar 11.664 hak sahibi kamu kuruluşlarında istihdam edilmiştir. 

2330 ve 3713 sayılı kanunlar kapsamında, şehit ailesine ve gazilerimize bağlanan aylıklarda da artışlar 
sağlanmıştır. 2330 sayılı Nakdî Tazminat Kanunu gereği, 2011 yılında 1 milyon 24 bin lira nakdî tazminat ödenmiştir. 2012 
yılı Ekim ayı sonuna kadar 1 milyon 266 bin lira ödeme yapılmıştır.  

Sayın Başkan, çok değerli milletvekillerimiz; Bakanlığımız, trafik kazalarını ve bu kazalardan kaynaklanan ölüm 
ve yaralanmaları en aza indirmek için daha önce uygulamaya konulan “Trafik Güvenliğinde Yeni Açılımlar, Hedefler ve 
Çözüm Önerileri Projesi”ni 2011-2020 yılları arasına uyarlamış ve trafik kazalarındaki can kayıplarında yüzde 50 azalmayı 
bir hedef olarak ortaya koymuştur. Karayollarımız da gerek altyapının iyileştirilmesi gerekse bölünmüş yolların hizmete 
girmesiyle birlikte son dönemde trafik kazalarında önemli oranda azalma meydana gelmiştir. Bakanlık olarak, otoyollardaki 
denetimi artırmak amacıyla da kapsamlı bir çalışma başlatılmış trafik kazalarındaki can ve mal kaybının en aza  
indirilmesine yönelik otoyol polisi uygulamasına ağırlık verilmiştir.  

2918 sayılı Karayolları Trafik Kanunu uyarınca, Başbakanımız Sayın Tayyip Erdoğan’ın başkanlığında, 30 Mayıs 
2012 tarihinde toplanan Karayolu Güvenliği Yüksek Kurulu'nda; 2918 sayılı Karayolları Trafik Kanunu'nda değişiklik 
yapılmasına ilişkin kanun tasarısının yasalaşması için gerekli çalışmaların yapılması ve Karayolu Trafik Güvenliği 10 Yıllık 
Eylem Planı’nın uygulamaya konulması kararlaştırılmıştır. Bu kapsamda, 2918 sayılı Karayolları Trafik Kanunu’nda 
değişiklik yapılmasına dair kanun taslağı hazırlanmış ve kurum görüşlerine gönderilme aşamasına gelinmiştir.  

Sayın Başkan, değerli milletvekillerimiz; Araç tescil ve sürücü belgesi düzenleme sistemimizin güvenilir bir yapıya  
kavuşturulması ve bu işlemlerin elektronik ortamda online olarak hızlı şekilde yapılması, tescil belgesi ve sürücü 
belgelerinin ilgililerin adreslerine gönderilmesi amacıyla "Araç Tescil ve Sürücü Belgesi İşlemlerinin Elektronik Ortamda 
Online Olarak Yapılması Projesi" başlatılmıştır. Araç satış, devir ve tescil işlemleri, önceden ortalama üç iş günü içerisinde 
tamamlanırken, bu yeni uygulamayla en fazla 5 dakikada sonuçlandırılmaktadır. Bu sayede, eskiden aylık ortalama 142 bin 
araç satış ve tescili yapılırken, yeni uygulama ile yüzde 180'lik bir artışla aylık ortalama 397 bin aracın satış ve tescili 
yapılmaya başlanmıştır.  

Sayın Başkan, değerli milletvekillerimiz; bir başka görev ve proje alanımız olarak, okunabilir elektronik 
pasaportlar konusunda, yeni nesil makinede okunabilir çipli pasaportların yürürlüğe girdiği Haziran 2010 tarihinden 
günümüze kadar, 6.536.833 pasaport tanzim edilerek sahiplerine ulaştırılmıştır. Vatandaşlarımızın kendilerine en yakın 
yerden hizmete daha kolay ulaşabilmeleri için yeni, 256 ilçede yeni pasaport birimi oluşturulmuştur. Bugün itibariyle, 
ülkemiz genelinde 81 il, 366 ilçe olmak üzere toplam 447 pasaport müracaat noktası faaliyetlerini devam ettirmektedir.  

Sayın Başkan, çok değerli milletvekilleri; bugün itibarıyla ülkemizde 81 il özel idaresi, 2.950 belediye, 34.283 
köyümüz bulunmaktadır. AK PARTİ iktidarı ile birlikte Türkiye'de, kamu yönetimi alanında kapsamlı bir reform çalışması 
başlatılmıştır. Bu çalışmalarının en önemli ayaklarından birisini de mahalli idarelerle ilgili olarak gerçekleştirilen yasal 
düzenlemeler oluşturmaktadır. Yapılan bu çalışmalarla belediyeler ve il özel idarelerinin yetki alanları genişletilmiş, vesayet 
denetiminin kapsamı azaltılmış, gelirler artırılmıştır. Yerel yönetimlere 2002 yılında 4,7 milyar lira kaynak aktarılırken 2011 
yılında 24 milyar 900 milyon lira kaynak aktarımı seviyesine erişilmiştir. 

Son olarak Hükûmetimiz tarafından yerel yönetimler alanında bugüne kadar yapılan reformların en önemli 
halkasını oluşturan Büyükşehir Belediyesi Kanunu ile Bazı Kanun ve Kanun Hükmünde Kararnamelerde Değişiklik 
Yapılmasına Dair Kanun Tasarısı, bildiğiniz üzere 12 Kasım 2012 tarihinde Meclis Genel Kurulumuzda kabul edilerek 
kanunlaşmıştır. Bu Kanun’la nüfusu 750 binin üzerinde olan 13 ilimiz büyükşehir belediyesine dönüştürülmüş, 26 yeni ilçe 
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kurulmuş, belediyelerimizin gelirleri önemli ölçüde artırılmış, il genelinde toplanan genel bütçe vergi gelirlerinden 
büyükşehir belediyelerine ayrılan pay yüzde 5’ten yüzde 6’ya çıkarılmıştır. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; Bakanlığımız tarafından yürütülen nüfus ve vatandaşlık hizmetleri 
kapsamında “MERNİS”, “Kimlik Paylaşımı Sistemi”, “Türkiye Cumhuriyeti Kimlik Numarası Uygulaması” ve “Adres Kayıt 
Sistemi” uygulamaları başarıyla yürütülmektedir. Uygulamaya konulan projeler ile nüfus sayımı ve tespitlerinde kesin 
sonuçlar her an ve ilave maliyet gerektirmeksizin alınabilmektedir. Böylece vatandaşları evlerine hapsederek yapılan nüfus 
sayımları artık, bildiğiniz üzere, tarihe karışmıştır. Kamu kurumlarınca kişi kayıtlarına ulaşılabildiğinden, tebligatlar 
zamanında ve hızlı bir şekilde yapılmakta olup böylece vatandaşımızın mağduriyeti ortadan kaldırılmış olmaktadır. Aile 
hekimliği uygulaması ve tedavi hizmetleri ile okul, öğrenci kayıtları gibi hizmetler Kimlik Paylaşımı Sistemi’nden elde edilen 
veriler ışığında hızlı bir şekilde yapılmaktadır. Yüksek Seçim Kurulu, seçmen kütüklerinin güncellenmesi ve listelerin 
oluşturulmasında bu sistemden yararlanmaktadır. 

“Kimlik Paylaşımı Sistemi Projesi” ile “MERNİS” kapsamında çok önemli iki proje hayata geçirilmiştir. Bunlardan 
birisi “Kimlik Paylaşım Sistemi” diğeri de “Adres Kayıt Sistemi”dir. Bakanlığımızca uygulamaya konulan “MERNİS” 
kapsamında başlatılan “Türkiye Cumhuriyeti Kimlik Numarası Uygulaması” ile birden çok numara kullanılmasına son 
verilmiş, kurumlar arasında mükerrer işlem yapılmasının önüne geçilmiştir. Bugün itibariyle, Kimlik Paylaşım Sistemi'ne 
bağlanarak, hizmet yürüten kurum ve kuruluş sayısı 2.253'ün üzerine çıkmıştır.  

“Adres Kayıt Sistemi Projesi”: Bir diğer proje olarak Adres Kayıt Sistemi’yle kişilerin yerleşim yeri ve diğer 
adresleri elektronik ortamda güncel olarak tutulmaktadır. Bu bilgiler, “Kimlik Paylaşımı Sistemi” ile, kamu kurum ve 
kuruluşları ile bankaların istifadesine sunulmuştur. Bu yeni sistem ile kamu kurum ve kuruluşlarının iş ve işlemlerinde, 
“MERNİS” veri tabanında bulunan adres bilgilerini kullanma zorunluluğu getirilmiştir. Muhtarların, “Kimlik Paylaşımı Sistemi”  
üzerinden belge üretebilmelerine ilişkin çalışmalar sonucunda yaklaşık 23.941 muhtar sisteme dâhil edilmiştir.  

Bakanlık olarak yürüttüğümüz önemli projelerimizden birisi de, “Türkiye Cumhuriyeti Elektronik Kimlik Kartı 
Projesi”dir. Bolu İlinde pilot uygulaması önceki yıl yapılan Kimlik Kartı’nın ülke geneline yaygınlaştırma ihalesi bu yıl 
yapılmış ve 16 Mayıs 2012 tarihinde işe başlanmıştır. Kimlik kartlarının 2013 yılından itibaren üç, en geç dört yıl içerisinde 
tüm vatandaşlarımıza dağıtılması öngörülmektedir. Bu proje ile, elektronik kimlik kartı sayesinde vatandaşımız farklı belge, 
kart ve benzeri taşımak durumunda kalmadan kimlik doğrulaması yapabilecektir. Türkiye Cumhuriyeti Kimlik Numarası 
Uygulaması’nda olduğu gibi, tek kart, tek şifre dönemine geçilecektir. Elektronik devlet (e-devlet) kapsamında sunulan 
hizmetlere İnternet’in bulunduğu her yerden kimlik kartı ile erişilebilecektir. Kimlik kartı, vize istemeyen ülkelerde seyahat 
belgesi olarak kullanılabilecektir. Kimlik kartı, elektronik imza olarak da kullanılabilecektir. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; Bakanlığımızın bir başka çalışma ve görev alanı olarak, sivil toplum 
örgütlerine ve örgütlenme özgürlüğüne yönelik çalışmalarımıza büyük önem veriyor ve onları destekliyoruz. 2012 yılı Ekim 
ayı itibarıyla ülkemizde, toplam dernek sayısı 236.006’dır, faal dernek sayısı ise, 92.855’tir. Derneklerle ilgili birçok önemli 
çalışmalarımız bulunmaktadır. Bunlardan biri, “Dernekler Bilgi Sistemi” projemiz, bir diğeri “Dijital Arşiv” projemiz bir başkası 
ise, derneklere yönelik proje karşılığı yaptığımız desteklerdir.  

Dijital Arşiv Projesi’yle arşivlerimizde yer alan 226 bini aşkın faal ve gayri faal dernek dosyası içerisindeki 
yaklaşık 25 milyon evrak taranıp indekslenerek dijital ortama aktarılmıştır. 

Bunun yanında, 30 Nisan 2010 tarihinde yürürlüğe konulan "İçişleri Bakanlığı Bütçesinden Derneklere Yardım 
Yapılması Hakkındaki Yönerge" çerçevesinde derneklerimize destekler sağlanmaktadır. 

Sivil toplumun örgütlenmesine verdiğimiz, devlet olarak verdiğimiz önemin bir işareti olarak, 2012 yılı bütçemizde 
bulunan ödenek miktarı 2011 yılına göre büyük ölçüde artırılmış, 2013 yılında da yine bu rakamda önemli oranda artış 
sağlanacaktır. 2011 yılında 77 dernek projesi karşılığında desteklenmiş, 2012 ve 2013 yıllarında da proje karşılığı 
derneklerin desteklenmesine devam edilecek olup, 2012 yılında 125, 2013 yılında da 175 derneğin desteklenmesi 
hedeflenmektedir.  

Sayın Başkan, değerli milletvekillerimiz; İltica ve göç konusunda da sizleri kısaca bilgilendirmek isterim. Ülkemiz 
bildiğiniz üzere, uluslararası yükümlülüklerini gözeterek, iltica ve göç alanındaki mevzuatı ve idari kapasitesini iyileştirme 
çabaları içerisindedir. Bakanlığımızca hazırlanan Yabancılar ve Uluslararası Koruma Kanun Tasarısı, 3 Mayıs 2012 
tarihinde Türkiye Büyük Millet Meclisine gönderilmiş; 27 Haziran 2012 tarihinde İçişleri Komisyonunda kabul edilerek Genel 
Kurula intikal etmiş ve bu yasama yılı içerisinde bu Tasarı’nın yasalaşması çalışmaları ve takibi sürdürülmektedir. 

Bunun yanında, Avrupa Birliği eşleştirme ve yatırım projelerinden olan, 82 milyon 37 bin 69 avro bedelli “Kabul 
ve Geri Gönderme Merkezleri Tesisi” projemiz ise devam etmektedir. Bu projeyle altı ilimizde toplam 7 adet Kabul ve Geri 
Gönderme Merkezi inşa edilecektir.  

Bir başka çalışma alanı olarak, entegre sınır yönetiminden bahsetmek üzere şunları sizlerle paylaşmak isterim: 
Entegre sınır yönetimi, ülkemizin sınır ve dolayısıyla da iç güvenliği için fevkalade önemli bir konudur ve bu yönde yürütülen 
proje de bir devlet projesidir. Bakanlığımızca sınırlarımızın korunmasından sorumlu olacak yeni profesyonel bir sınır kolluğu 
teşkilatının kurulması için idari ve yasal altyapı çalışmaları sürdürülmektedir.  



 
T B M M  

Tutanak Hizmetleri Başkanlığı 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 58 

  

 

 

Sayın Başkan, değerli milletvekillerimiz; e-İçişleri projesinin devamı olarak 2012 yılında başlatılan “e-İçişleri 
Yazılım Geliştirme ve İdame Projesi”yle 21 merkez birimimiz, 81 valiliğimiz, 892 kaymakamlığımız, 81 il özel idaremiz kendi 
aralarında tamamen elektronik ortamda e-imza kullanmak suretiyle yazışma yapmaktadırlar. Proje sayesinde, bir yılda 
kağıt, zarf ve benzeri tüketim maliyetlerinden yaklaşık 20 milyon lira tasarruf edilebileceği hesap edilmektedir. e-İçişleri 
modüllerinin diğer kamu kurum ve kuruluşları ile paylaşımı çalışmalarında, Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanlığı, Kamu 
Düzeni ve Güvenliği Müsteşarlığı, Kültür ve Turizm Bakanlığı, PTT Genel Müdürlüğü, Ankara Büyükşehir Belediyesi EGO 
Genel Müdürlüğü ve Sakarya Büyükşehir Belediyesi Su ve Kanalizasyon Genel Müdürlüğüne bedelsiz olarak kaynak 
kodları tahsis edilmiştir. Projenin diğer bakanlıklara bedelsiz olarak verilmesiyle ilgili, kurumların yaklaşık 120 milyon lira 
tasarruf edeceği değerlendirilmektedir. 

Sayın Başkan, değerli milletvekillerimiz; 112 Acil Çağrı Merkezleri Projemiz ile ilgili olarak Avrupa ülkelerinde 
olduğu gibi tek numara olan 112 altında birden fazla acil çağrı numaralarının toplanması amacıyla Bakanlığımız 
koordinesinde 112 Acil Çağrı Merkezleri Projesi devam ettirilmektedir. Projenin Antalya ve Isparta illerimizde sürdürülen 
pilot uygulamaları tamamlanmış ve hizmete alınmıştır. 2013 yılında on ilimizde daha çağrı merkezleri faaliyete 
geçirilecektir. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; Bakanlığımızın yürütmekte olduğu çalışmalardan birisi de, il ve 
ilçelerimizdeki hükûmet konaklarının yapım, bakım ve onarım projeleridir. Hükûmet konaklarının yapımını programlamak, 
satın alma ile kiralanması işlemlerini yürütmek ve bunların onarımlarını yapmak Bakanlığımızın görevleri arasındadır. 2011 
yılında 15 hükûmet konağı tamamlanmış, 2012 yılı Yatırım Programı’nda 68 hükûmet konağı bulunmakta, yıl sonu 
itibariyle de 14 hükûmet konağının bitirilmesi hedeflenmiştir. 

Sayın Başkan, çok değerli milletvekillerimiz; şu ana kadar, Bakanlığımızın son iki yılda yapmış olduğu ve 
önümüzdeki yıllarda yapacağı çalışmaları özet olarak sizlere arz etmeye çalıştım. Şüphesiz, devletimizin halka dönük yüzü 
olarak toplumsal alanın hemen her aşamasında sunulan hizmetler ve gerçekleştirilen çalışmalarda Bakanlığımıza önemli 
görev ve sorumluluklar düşmektedir. Bildiğiniz üzere, bu görev ve sorumlulukların layıkıyla yerine getirilebilmesi, 
yürütülecek faaliyetlerin finansman giderlerinin genel bütçe çerçevesinde karşılanmasıyla mümkündür.  

Son olarak İçişleri Bakanlığı ve bağlı kuruluşlarımız için 2013 yılı Bütçe Tasarısı’nda öngörülen rakamlar 
hakkında sizlere bilgi arz etmek isterim: 2013 Merkezî Yönetim Bütçe Kanunu Tasarısı’nda Bakanlığımıza, Bakanlığımız 
merkez teşkilatına 2 milyar 888 milyon 763 bin lira ödenek ayrılmıştır. Emniyet Genel Müdürlüğümüzün bütçesi 14 milyar 
777 milyon 121 bin lira, Jandarma Genel Komutanlığımızın bütçesi 5 milyar 843 milyon 453 bin lira, Sahil Güvenlik 
Komutanlığımızın bütçesi ise, 432 milyon 35 bin lira olarak öngörülmüştür.  

Bütçemiz Değerli Komisyonunuzun tasviplerine mazhar olduğu takdirde, bize Bakanlık olarak tahsis edilecek 
kaynakların tasarruflu ve hizmete en uygun bir biçimde kullanılması yönünde her türlü dikkat ve gayret gösterilecektir.  

Şahsım ve Bakanlığım adına hepinize çok çok teşekkür ediyor, Sayın Başkan, Başkanlık Divanını, yüce 
heyetinizi ve bizi izleyen değerli konuk milletvekillerimizi içtenlikle, saygıyla selamlıyorum.  

BAŞKAN – Sayın Bakanımıza sunuşları için çok teşekkür ediyorum. 
Değerli arkadaşlar, Komisyon başlamadan önce, bir milletvekilimiz tarafından Komisyon salonumuza biber gazı 

sıkılmıştır. Öyle veya böyle… Plan ve Bütçe Komisyonu teknik bir komisyondur ve hep, Komisyonda yer alan arkadaşların 
kalitesiyle, gerçekten üst düzey konuşmalarıyla gündeme gelen bir komisyon olmuştur ama Türkiye Büyük Millet Meclisi 
tarihinde, belki ilk kez, bir komisyonda biber gazı sıkılması, hele hele bir milletvekili tarafından bir biber gazı sıkılması çok 
ayıp bir husustur, şiddetle kınıyorum, şiddetle kınıyorum ve bu, bir anlamda, millete sıkılmış olan bir biber gazıdır.  

İZZET ÇETİN (Ankara) – Sayın İçişleri Bakanı, bütün milletvekillerine... 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Değerli arkadaşlar, kameraman arkadaşlara da çok teşekkür ediyorum.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Başkan, hayır, bir dakika… Sayın Başkanım, bir dakika… - 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Milyonlara biber gazı…  
MUSA ÇAM (İzmir) – Milletvekillerine, genel başkanlara sıkılıyor. Muhalefet partisi Genel Başkanına biber gazı 

sıkıldı. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) - Sayın Başkan…  
BAŞKAN – Lütfen arkadaşlar…  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Başkan… 
BAŞKAN – Lütfen arkadaşlar, lütfen… Kameraman arkadaşlar, teşekkür ediyoruz. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Başkan… 
BAŞKAN – Buyurunuz.  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Sayın Başkan… 
BAŞKAN – Arkadaşlar, lütfen… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Başkan, daha önce milletvekillerine biber gazı sıkıldığı zaman 

onları kınamadınız.  
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BAŞKAN – Şimdi; Sayın Aslanoğlu… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Bak, milletvekillerine eğer biber gazı sıkıldığında siz ve Sayın Bakan 

kınadı mı? Biz burada… 
BAŞKAN – Türkiye… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Biz burada biber gazı sıkmadık. Biz burada… Biz insanlara biber 

gazı sıkmayız, biz parfüm sıkarız ama yanlışlıkla bir arkadaşım biber gazıyla şey yaparken orada dokunmuş şeyine… 
SADIK BADAK (Antalya) – Yapmayın! 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Biz insanlara biber gazı sıkmayız.  
BAŞKAN – Evet, teşekkür ediyorum.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) - Biz parfüm sıkarız, biz güzel koku sıkarız ama Sayın Başkan, ben 

sizden kınamanızı… O milletvekillerimiz biber gazı yediği zaman Sayın Bakan da, siz de kınadınız mı? 
BAŞKAN – Şunu ifade edeyim.  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Helikopterle izliyordu o zaman!  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Kınadınız mı? 
BAŞKAN – Şunu ifade edeceğim Sayın Aslanoğlu, şunu ifade edeyim: Değerli arkadaşlar… 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Sayın Bakan… 
BAŞKAN – Tamam, lütfen… Özetlediniz efendim, lütfen.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Bizim yüreğimiz biber gazı sıkmaz.  
BAŞKAN – Değerli arkadaşlar… Değerli arkadaşlar… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Biz insanlara biber gazı sıkmayız. 
BAŞKAN – Değerli arkadaşlar… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sıkmayız… 
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Aslanoğlu…. 
BAŞKAN – Lütfen, Sayın Çelebi… Sayın Çelebi, lütfen… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sıkmayız.  
BAŞKAN – Değerli arkadaşlar, Türkiye Cumhuriyetinin her bir vatandaşı yasalara, kurallara uymak zorundadır. 

29 Ekim günü, o gün, İçişleri Bakanlığımız tarafından, Ankara Valiliği tarafından sekiz ayrı yer gösterilmiştir. Bunların 
tamamı reddedilmiştir.  

İZZET ÇETİN (Ankara) – Ulusal bayramları kutlamak ne zamandan beri izne tabi oldu?  
BAŞKAN – Değerli arkadaşlar ama ben şunu ifade edeyim… 
İZZET ÇETİN (Ankara) - Ulusal bayramlardan niye rahatsız oluyorsunuz? (AK PARTİ sıralarından gürültüler) 
BAŞKAN – Ama ben şunu ifade edeyim: Hele hele, Plan ve Bütçe Komisyonunda… (Gürültüler) Değerli 

arkadaşlar, lütfen…  
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Cumhuriyet Halk Partisi Genel Sekreterine ve Genel Başkanlarına biber 

gazı sıkılmıştır.  
BAŞKAN - Lütfen, değerli arkadaşlar, lütfen…  
MUSA ÇAM (İzmir) – 9 Ekimde bana sıkıldı.  
BAŞKAN - Lütfen, değerli arkadaşlar, şurayı…  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Yahu, bir değil… 
BAŞKAN – Arkadaşlar…  
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Cumhuriyet Halk Partisi Genel Başkan Yardımcısına biber gazı sıkıldı… 
BAŞKAN - Şunu ifade edeyim. Bu, arkadaşlar, şunu ifade edeyim.  
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Polis üzerine sıktı, üzerine sıktı polis.  
BAŞKAN – Şunu ifade edeyim: Bu, Komisyonumuza yakışmamıştır.  
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Yaptığınız ayıptır! 
BAŞKAN – Bu, Komisyonumuza yakışmamıştır. Yakışmamıştır ve bu hususla ilgili olarak gereken rapor Türkiye 

Büyük Millet Meclisi Başkanlığına da verilecektir.  
Çok teşekkür ediyorum.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sonuna kadar, bildiğinizi yapın! 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Siz Hükûmetin avukatı mısınız burada? 
BAŞKAN – Görüşmelerimize başlıyoruz, Sayın Ayaydın, buyurun lütfen.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Başkan, biz parfüm sıkarız, biber gazı sıkmayız.  
BAŞKAN – Sayın Ayaydın, buyurun lütfen.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Biz biber gazı sıkmadık kimseye…  
BAŞKAN – Arkadaşlar, teşekkür ediyoruz. Teşekkür ediyoruz arkadaşlar… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Asla, asla…  
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BAŞKAN – Teşekkür ediyoruz.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Olayı çevirmeyin Sayın Başkan.  
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Polis göz göre göre izin vermiştir  Sayın Bakan, Cumhuriyet Halk Partisi 

Genel Sekreterinin, Cumhuriyet Halk Partisi Genel Başkan Yardımcısının üzerine biber gazı sıkılmıştır. Polis, özellikle 
bunu yapmıştır.  

BAŞKAN – Evet Sayın Ayaydın, görüşmelere başlıyoruz. 
Buyurun lütfen.  
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Sayın Başkan, Komisyonumuzun değerli üyeleri, Sayın Bakan, kamu 

kurum ve kuruluşlarımızın değerli yöneticileri, değerli basın mensupları; ben de İçişleri Bakanlığı ve bağlı kurumların 
bütçesi üzerinde söz almış bulunmaktayım. Kişisel görüşlerimi sizlerle paylaşmak istiyorum. Bu vesileyle hepinizi 
saygılarımla selamlıyorum.  

Yerel Yönetim Yasası ile belli oldu ki, ülkemizde yerinden yönetim, oturduğun yerden yönetim olarak 
algılanmakta, vatandaşlarımızın yönetime en yakın katılım araçları olan yerel yönetimlerin kaderi Ankara’da çizilecektir.  

Geçtiğimiz hafta Türkiye Büyük Millet Meclisi insanüstü çalışmak zorunda bırakılarak kamuoyunda “Büyükşehir 
Yasası” olarak bilinen, AKP Hükûmetinin “Yerel Yönetim Reformu” dediği, aslında merkezî yönetim dayatması olan 
düzenlemeyi yasallaştırmıştır. 

Elbette ki çağdaş demokrasiler ve yönetimlerin gereği olduğu üzere ülkemizde de yerel yönetimler 
güçlendirilmelidir. Böylelikle hizmetler yerinden verilmek suretiyle hizmette maliyet düşecek, kalite ve hız artacak, 
vatandaşlarımızın irade ve önerileri yönetime daha çok yansıyabilecektir. Ancak maalesef amaç da, yapılan da bu değildir. 
Söz konusu Kanun, başından sonuna kadar, usul ve esaslar bakımından pek çok sıkıntıyı içinde barındırmaktadır. 
Kapsamı itibarıyla ülkemizde 56 milyon kişiyi ilgilendiren düzenleme, ilgili kamu kurum ve kuruluşlarının, sivil toplum 
örgütlerinin ve tabii ki de mahallî idarelerin görüş ve önerileri alınmaksızın, dar bir çevrede, kapalı devre hazırlanmıştır. 
Konunun paydaşları bu düzenlemeyi ancak Mecliste görebilmiştir. Bu çerçevede düzenleme, taslak hâli ile Meclise 
gelmiştir.  

Bilindiği üzere taslak, bir düzenlemenin Hükûmet kararına kadar geçen süredeki ismi; tasarı ise Meclise 
sunulduğunda aldığı addır. Nitekim Hükûmet ilgili kurumların görüşünü almadığı için, önergeler ile Komisyon ve Genel 
Kurul aşamasında pek çok düzeltme yapmak durumunda kalmıştır. Düzenleme 8 Ekimde Meclis gelmiş, 12 Kasımın ilk 
ışıkları ile yasalaşmıştır. Evet, yaklaşık bir ay içinde baş döndürücü bir hız ve sağlık bozucu bir yasama takvimi ile gece 
gündüz demeden, hafta içi hafta sonu demeden, günde on sekiz saat demeden, insan haklarına aykırı çalışmak zorunda 
kalan Komisyon ve Genel Kurulda görüşülmüştür. Bu ne aceledir, bu ne yerel yönetim aşkıdır anlamak mümkün değildir. 
Hadi hıza ve tempoya “tamam” diyelim, neticede, bu ülke için gerektiğinde aylarca gece gündüz çalışırız -bütçe sürecinde 
olduğu gibi- peki, ya tarza ne demeli? 

Aslında, AKP İktidarının Meclisi artık işlevsizleştirme noktasına getirdiğini pek çok örnekte görüyoruz, bu en son 
örnek oldu. Anlaşılıyor ki, AKP için yasal düzenlemelerin Mecliste görüşülmesi artık bir şekil şartından ibarettir, başka bir 
anlamı ve önemi yoktur; zira, karar verilmiştir zaten.  

Böylesine etkisi, kapsamı ve sonuçları büyük bir düzenlemede detaylı olarak muhalefetin tespit ve önerilerinin 
dikkate alınması gerekmez miydi? Allah aşkına, çok şey mi istiyoruz sizden? Bizler de en az sizler kadar ülkeyi seviyor, 
ihtiyaçları biliyor, çözümleri düşünüyoruz. Biz de bu konuda katkılarımızı ortaya koymak istiyoruz. 

Bakın, Türk Ticaret Kanunu’nun yasallaşması ve sonra da bazı sakıncalarının giderilmesi sürecinde, ne kadar 
güzel bir şekilde, demokratik katılımcılık ve uzlaşma içinde ülkeye hep birlikte katkı verdik. Fena mı oldu? Burada neden 
bunu yapmayalım? Aynı amaç için aynı gemide değil miyiz? Hadi bizi geçin, ne de olsa sadece siz halkı temsil 
ediyorsunuz, yalnız siz halk iradesini oluşturuyorsunuz; peki halka sordunuz mu? Yaşamına doğrudan etki edecek önemli 
düzenlemeler getiriyorsunuz, halkın haberi yok. Zaten televizyon yayını da yok. Televizyondan dahi görmedi vatandaş 
sizin bu yaptıklarınızı. Oysa Avrupa Yerel Yönetimler Özerklik Şartı ne diyor: “Yerel yönetim sınırlarında, mevzuatın el 
verdiği durumlarda ve mümkünse bir referandum yoluyla ilgili yerel topluluklara önceden danışılmadan değişiklik 
yapılamaz.” Neden halka gitmedik, halktan neden çekindik? Ağzınızdan hiç düşürmediğiniz halka siz sormadınız ama dört 
yüz otuz yerde Cumhuriyet Halk Partisi olarak biz sorduk ve halk, getireceğiniz şeyleri istemiyor; halk, belediyesinin, 
beldesinin kapanmasını asla ve asla istemiyor.  

Kanun ile büyükşehirlerdeki 29 il özel idaresine, 2.950 belediyeden 1.582’sine ve 34.500 köyden 16.082’sine 
son verilmektedir. Büyükşehir sınırlarındaki beldeler mahalleleriyle beraber, köyler ise mahalle olarak ilçe belediyelerine 
katılmaktadır. Niçin? AKP istediği için.  

Tüm bunlar yetmezmiş gibi, Genel Kurul görüşmelerinde gece yarısı önergeleri ile belediyelerin sınırları bir anda 
değişiverdi. Böyle şey olur mu? Kime sordunuz, kimle tartıştınız, kimden fikir aldınız? “Çoğunluğa evet, ben yaptım oldu.” 
anlayışının artık zirvesi olsa gerek. Bakın, vatandaşlar şaşkın, vatandaşlar üzüntülü. İnanmıyorsanız buyurun gidin 
Ayazağa’ya, gidin Maslak’a, gidin Ankara Yenimahalle’ye.  Ama siz şu an bunu anlamıyor, görmüyor olabilirsiniz; sanırım 
önünüzdeki yerel seçimlerde hep birlikte bunları göreceğiz. 
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Bütçeye aylık 250 milyon, yıllık 3 milyar Türk lirası yük getiren bir düzenlemenin bu Komisyonda görüşülmemesi 
bile o kadar masum kalıyor ki bunların yanında. Komisyon üyesi olarak buna gelemiyorum bile düzenlemenin 
özelliklerinden. Kanunda böyle şey yapılmaz, böylesi bir kanun ise hiç yapılmaz. “Ben yaptım, oldu.” derseniz, rejimin adı 
“demokrasi” olmaz, yapılanın adı “reform” olmaz. İşte, bunun içindir ki yapılanın adı “yerinden yönetim hassasiyeti” değil, 
“oturduğun yerden yönetim” keyfiyetidir. 

İçişleri Bakanlığının uygulamaları ile ilgili olarak temelinde demokratik hukuk devletine uygun mevzuat ve 
uygulamaların eksikliği bulunan daha pek çok şey söylenebilir ki bugüne dek pek çok kez söyledik ve bugün de yine 
buradaki arkadaşlar tarafından dile getirilecektir. İzninizle ben, bu noktada, biraz arka planda kalan bir hususu ön plana 
çıkarmak istiyorum: Polislerimizin durumu. 29 Ekim kutlamaları çerçevesinde bayrakları ile sokaklara taşan insanların ve 
özellikle milletvekili ile Ana Muhalefet Partisi Genel Başkanının üzerine sıkılan biber gazının bir izahı olamaz. Bu 
uygulamayı isteyen polis değil, olsa olsa siyasi iradedir. Polis, verilen talimatı yerine getirmiştir.  

Polisin insan haklarına aykırı her uygulama ve eylemine ilk karşı çıkan veya çıkmak zorunda kalan ve çıkacak 
biri olarak madalyonun öteki yüzüne de dikkat çekmek istiyorum. Hemen baştan adını koymak lazım. Polisimiz bugün 
günah keçisidir, antidemokratik zihniyetin çaresiz memuru konumundadır. Polislerimiz, özellikle son dönemlerde, pek çok 
olayda olumsuz yönlerle karşımıza çıkmaktadır. Eminim ki bundan en fazla rahatsız olan da polistir. Suç poliste değil, o 
polisi bu hâle getiren anlayışın sorgulanması lazım. Asla yanlış anlaşılmasın eleştirilerimiz, polis de bizim polisimizdir,  bu 
ülke için vardır ve iyi ki de vardır ama maalesef polisimizin sicili ve profili pek de iç açıcı değildir. 

 
Peki neden polisimiz bu durumdadır? Biraz da ona bakmak lazım. Bugün, polislerimiz uzun mesai saatleriyle, 

yetersiz özlük hakları, sosyal haklar ve kendilerinden esirgenen kısıtlı olanaklarla büyük bir özveri ile çalışmaktadır. 
Çalışma saatinden başlayalım. Polislere görevin gerekleri, risk durumu, personel sayısı ve benzeri ölçütler göz önüne 
alınarak valiliklerin onayıyla farklı çalışma sistemleri uygulanmaktadır. 08.00/24.00 çalışma sistemi uygulayan bir birimde 
personel haftada ortalama 40 saat çalışırken, 12.00/24.00 çalışma sistemi esasına göre çalışan personel ise haftada 60 
saat çalışmaktadır. Personel sayısındaki eksikliğin sonucu, işte, bu 60 saatlik çalışmanın ürünü olarak karşımıza çıkıyor.  

Bakınız, Sayın Bakan bundan birkaç ay önce polisimizin özlük haklarına yönelik açıklama yaptı. Sayın Bakan, 
emniyet hizmetleri sınıfı personeline fazla çalışma saati başına ücret ödenebilmesinin önünü açmak üzere, ilgili kanunda 
ifade edilen “fazla çalışma ücreti” ibaresinin “güvenlik tazminatı” şeklinde değiştirilmesi ile diğer mali hakların 
düzenlenmesine yönelik olarak İçişleri Bakanlığınca yapılan taslak çalışmanın Maliye Bakanlığına gönderildiğini  
söylemişti. Evet, üzerinden bu kadar süre geçti, hâlâ ses yok, polisi düşünen yok.  

Bakın, bugün polislerimiz özellikle büyükşehirlerde, lojman imkânı olmayınca, maaşlarının azlığı dolayısıyla 
şehrin varoşlarında yaşamak durumunda kalıyor.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Ailesi ve kendisi bu sosyal ortamda yaşayan polis, çocuğunun eğitim 

kalitesinin düşüklüğünü, eğitim masraflarının yüksekliğini düşünürken işine, görevine ve sorumluluğuna nasıl 
odaklanabilecek? Sadece çalışırken değil, emekli olması da ayrı bir dert. Polisin görevde iken ve emekli olduktan sonra 
aldığı maaş aynı olmalı. Bu konuda gerekli yasal düzenleme mutlaka yapılmalıdır. Emekli olan polisin durumu içler acısı. 
Mevcut emeklilik koşulları ile nasıl yaşayacak, ailesini nasıl geçindirecektir? 

Sosyal haklara gelince, geçtiğimiz günlerde emniyet mensuplarının sendika kurma girişimi maalesef yarım 
kalmıştır. Zira, 4688 sayılı Kamu Görevlileri Sendikaları ve Toplu Sözleşme Kanunu’na göre, polis memurlarının sendika 
kurması yasaklanmıştır. Oysa Avrupa’da, yirmi yedi ülkede otuz beş polis sendikası bulunmaktadır. Pek çok memurun 
olduğu gibi, polisin de örgütlenmesi yasal olmalı. 

Turizm sektörü için son derece önemli bir konuyu da gündeme getirmek istiyorum. Yaz ve kış nüfusu farklı olan 
turizm merkezlerinde polis azlığına çare bulunması gerekir. Mesela Muğla’nın kış nüfusu 760 bin, yaz nüfusu ise 2 milyon; 
Bodrum’un kış nüfusu 50 bin, yazlık nüfusu 1 milyonun üstünde; Antalya’nın durumu bundan farklı değil. Bu durumda olan 
turizm beldelerinin, en azından turizm sezonunda, kolluk kuvvet sayısının arttırılmasında yarar olduğunu Sayın Bakanın 
dikkatlerine sunmak istiyorum. 

Polis örgütlenmesi sadece polislerin çalışma koşulları ve özlük hakları açısından değil, kanuna ve hukuka aykırı 
adımların son bulabilmesi, azalması açısından da önem taşımaktadır. Polis sendikası, polisin kanunsuz, hukuksuz 
emirlere karşı çıkması açısından da bir güvence oluşturmaktadır.  

İnsan haklarına aykırı çalışma saatlerine, yetersiz özlük haklarına, eksik sosyal hak ve olanaklara mahkûm 
edilen polis ne yapacak ki? 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Ayaydın, tamamlayabilir misiniz? 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Özetle, polise ne veriyorsunuz da ne bekliyorsunuz? Onların eline 

veriyorsunuz biber gazını, “Sıkın vatandaşa.”diyorsunuz. Zaten sıkıntı içinde yaşayan polis de verilen talimatı yerine 
getiriyor. Başka çaresi var mı? 
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Bu duygu ve düşüncelerle, 2013 yılı İçişleri Bakanlığımızın bütçesinin hayırlı ve uğurlu olmasını diliyor, hepinize 
saygılar sunuyorum. 

BAŞKAN – Sayın Akçay, buyurun lütfen. 
ERKAN AKÇAY (Manisa) – Teşekkür ederim. 
Sayın Başkan, Sayın Bakan, sayın milletvekilleri, İçişleri Bakanlığının değerli mensupları, değerli basın 

mensupları; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
Değerli milletvekilleri, bir ülkede bir devletin şemsiyesi altında yaşayan bütün vatandaşların devletten beklediği 

üç temel görev vardır. Bunlardan birincisi güvenlik, ikincisi adalet, üçüncüsü de refahtır. Ancak bugün geldiğimiz noktada, 
Türkiye'nin huzur ve güvenliği tahrip edilmiştir. Can ve mal güvenliği kalmamıştır, asayiş bozuktur. Ülkenin bazı 
yörelerinde devlet otoritesi acze uğratılmıştır. Hükûmet, bugün, kara yoluyla asker sevkiyatını dahi yapamadığını itiraf 
etmekte, sevkiyatı hava yoluyla gerçekleştireceğini övünerek söylemektedir. Bu konuda Ulaştırma Bakanının söylemleri 
hayret vericidir. Bu sözlerin yörede yaşayan vatandaşlarımız üzerinde yaratacağı etkiyi hiç mi düşünmüyorsunuz? 
Hassasiyetiniz ve devlet yönetme bilinciniz bu kadar mı zayıfladı? 

Değerli milletvekilleri, 2002’den itibaren işbaşına gelen AKP hükûmetleri, terörü ve bölücülüğü önemsemeyerek 
kimlik ve kültür tahribatını hızlandıracak söylemler geliştirmişler ve bu yolla terörü önleyebileceklerine inanarak derin bir 
yanılgının ve çıkmaz bir yolun içine girmişlerdir. Hükûmet, işbaşına geldiği ilk günlerden beri terörü besleyen en önemli 
faktörün demokrasi eksikliği ve sözde kimlik sorunu olduğunu zannetmektedir. Bu itibarla, sürekli “kimlik ve demokrasi” 
gibi kavramlarda tartışmalar yaratarak birtakım yaralar kanatılmıştır. AKP İktidarı, terör ve bölücülüğe ve onun hedeflerine 
doğru ve gerçekçi teşhisler koyamamıştır. Terörü âdeta bir hak talebi mücadelesi gibi algılamış ve algılatmaya çalışmıştır. 
Oysa, bölücü terör, Türkiye’yi ve Türk milletini ülkesi ve milletiyle bir bütün olmaktan çıkarıp Türkiye’yi teslim alma 
faaliyetidir, Türk milletini kendi vatanında boğma faaliyetidir. Hükûmet, eli silahlı teröristlere karşı yürütülmesi şart olan 
kapsamlı mücadeleden özenle kaçınmış, yüzlerce vatan evladının şehadetinin vebali ve mesuliyeti taşınarak terörle sözde 
silahsız, siyasi bir mücadele yolu denemek istemiştir. Bu yöntem kendini, çıkartılan çeşitli kanunlarda, Habur’da ve 
Oslo’da göstermiştir. Hükûmetin terör sorununu bir kimlik sorunu noktasına getirerek Türk milletinin birlik ve beraberliğinin 
çözülüşüne yönelik olumsuz etkileri yaşanmaktadır. Hükûmet eliyle hayata geçirilen yapay kimlik sorunu, 2002 yılından 
itibaren kavramsallaştırılarak sürekli propaganda edilmekte, kitlelerin beyni yıkanmaktadır. Millet nedir, etnisite nedir, ırk 
nedir, resmî dil, ana dil ne demektir, millî devlet nedir, Türk milleti kavramları ve değerleri maalesef içi boşaltılarak –
değerler- saptırılmaktadır. Böylece, ortaya çıkarılan suni kimlik sorunu, Hükûmetin elindeki devlet kurumlarında hazırlanan 
raporlarla âdeta meşrulaştırılmaya çalışılmıştır. İktidar, PKK terör örgütünün taleplerini sivilleştirmeye ve siyasallaştırmaya 
yardımcı olurken diğer taraftan da devletin kurumları aracılığıyla bu talepleri meşrulaştırmaya çalışmıştır. Bundan sonra, 
alt kimlik, üst kimlik tartışmaları altında, Sayın Başbakanın ifadeleriyle, Kürt kimliği, Türkiyelilik üst kimliğini oluşturan alt 
kimlik unsurlarından birisi olarak ifade edilerek ve devamlı, yıllardır, sık sık, sürekli etnik vurgu yapılmıştır.  

Gerçekten terör örgütü ve bölücü faaliyetlerin tarihsel sürecine bakıldığında, ayrılıkçı bir düşüncenin ürünü 
olarak kimlik tartışmaları, Türkiye’de terörün siyasallaşmasının önemli bir ayağını oluşturmaktadır. Zira, kimlik 
benimsetme, terör örgütünün klasik silahlı mücadele stratejisiyle başlamış olsa dahi, sürgit devam ettirilemeyeceği 
biliniyordu. Kitlelere silah zoruyla bir kimlik benimsetilemez. Bu andan itibaren terör örgütünün siyasallaşma, sivilleşme ve 
meşrulaşma çabalarının, kendisini bu yolla meşrulaştırma çabalarının hızlandığını görüyoruz. Bölücü müttefiklerle 
oluşturulacak siyasi ve sivil sözde mücadele alanlarına yasal dayanaklar bulma gayreti içerisine girilmiştir. Bölücü terör 
örgütünün bu stratejisini meşrulaştırma ve hatta yasallaştırma gayretleri maalesef Hükûmetiniz döneminde ciddi mesafeler 
almıştır.  

Toplum içerisinde bazı kesimlerde kimlik bunalımlarına yol açan bu durum toplumun birlik ve bütünlüğünü 
zedelemektedir. Vatandaşlar arasında kimlik fetişizmiyle aşılmaz duvarlar örmeye çalışanların amaçları ülkeyi kaos 
ortamına sürüklemektir. İnsanların birbirine yabancılaşarak birbirlerinden uzaklaşması sonucunu doğuracak bu durumun 
engellenmesi öncelikli görevimiz olmalıdır.  

Adalet ve Kalkınma Partisi İktidarı, terörü masum görme ve teröre mazeret bulma etrafında şekillenen Kürt 
sorunu tanımıyla teröre etnik pencereden bakmaktadır. Bu bakış açısıyla adına “Kürt sorunu” dedikleri sorunda, on yıllık 
iktidarın ve Başbakanın söylemleri doğrultusunda, etnik temelli bölücülüğün siyasi amaçlarının siyasi yollarla hayata 
geçirilmesinin ümit ve beklentileri alabildiğine yeşertilmiştir. Türkiye'nin sürüklenmek istediği bu önemli makas değişiminde  
-bir not düşmek adına söylüyorum- Adalet ve Kalkınma Partisi Hükûmeti etnik temelli açılım sürecini başlatarak bu bölücü 
hedeflerin maalesef önünü açmıştır. Türkiye'nin tek milletli üniter devleti tehdit edilmektedir. Habur karşılaması, Oslo 
görüşmeleri, sürekli toplumun etnik vurgu ve telkini altında bırakılması ve en son çıkarılan Büyükşehir Yasası bu aşamada 
tehlikeli adımlardır.  

Sayın Bakan, açılım sürecini yürütme ve yönetme görevi uzun bir süre İçişleri Bakanlığındaydı ancak Beşir 
Atalay’ın İçişleri Bakanlığından ayrılması ve Kamu Düzeni ve Güvenliği Müsteşarlığının Bakanlığınızdan alınmasıyla bu 
rolünüz kaybolmuştur. Ancak Türkiye'nin millî birlik ve bütünlüğüne dair sizlere çok önemli görevler düşmektedir. Bir kere, 
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Oslo’da verilen sözlere asla boyun eğmeyiniz. Terör örgütünün Oslo’da bazı kamu görevlilerinden şikâyetçi olduğu bu 
kamuoyuna yansıyan tutanaklardan da anlaşılmaktadır.  

Bu vesileyle, konuşmam vesilesiyle, vatan savunmasında hayatını kaybeden şehitlerimize Allah’tan rahmet, 
gazilerimize sağlıklı ömürler, yüce Türk milletine sabırlar diliyorum. Bütün güvenlik personelimize, askerlerimize, 
polislerimize esenlikler diliyorum. 

Değerli milletvekilleri… 
Sayın Başkan konuşmayı tamamladığımı düşündünüz ama… 
BAŞKAN – Evet, öyle düşünmüştüm. 
ERKAN AKÇAY (Manisa) - ...kısa bir şey kaldı, çok teşekkür ediyorum. 
Sayın Başkan, Sayın Bakan, değerli milletvekilleri; “Türkiye'de iyi şeyler olacak.” diye 2009’daki İran gezisinde 

Sayın Cumhurbaşkanının sözleri vardı, hatırlarsınız ancak üç yılda maalesef iyi şeyler olmadı ancak tuhaf şeyler olmaya 
devam ediyor. 

Ben, Diyarbakır Emniyet Müdürü ve Tunceli Emniyet Müdürünün sözlerini tekrar Sayın Bakana hatırlatmak 
istiyorum ve bu tartışmalı, büyük tepki çeken sözler karşısında, siz, bir inceleme başlattığınızı, mülkiye ve polis müfettişleri 
görevlendirdiğinizi söylemiştiniz. Aradan geçen bunca zamandan sonra bu incelemenin sonucu ne olmuştur? Bunu 
sizlerden almak istiyoruz. Yani, Diyarbakır ve Tunceli Emniyet Müdürünün zihniyetindeki birtakım akıldaneler, bu, son 
derece yanlış, haksız ve çirkin sözleriyle şehidin sevgi ve saygı payına teröristleri de ortak etmektedir. Bu zihniyet, haksız, 
erdemden uzak, değer yargılarını ters yüz eden, sinsi bir zihniyettir. Çünkü, bu zihniyet, haklının payına haksızı da ortak 
etmektedir; mazlumun payına zalimi de ortak etmektedir; şehidin payına katili de ortak etmektedir. 

BAŞKAN – Lütfen tamamlayınız. 
ERKAN AKÇAY (Manisa) – Tamamlıyorum. 
Bu zihniyet, doğrunun payına yanlışı da ortak etmektedir; şehidin payına dağdaki katil teröristleri ortak 

etmektedir. “Dağdaki teröriste ağlamayan insan değildir.” diyen bu zihniyeti kınıyorum ve “Teröriste ağlayan insan değildir.” 
diyorum.  

Ayrıca, Tunceli Emniyet Müdürünün de “Bıyık şekli bilmem ne olan polis burada olmaz, bize Alevi polis 
gönderin…” Ezber bozmak, tabu yıkmak safsataları altında söylenen bu sözler ezber bozmuyor ama Türk milletinin birlikte 
yaşama arzusuna ve kararlılığına halel getirme gayretleri olarak değerlendiriliyor.  

Bir emniyet müdürü, resmen, devlet eliyle bölücülük yapmaktadır. Söz konusu kişi, insanları, hem dinî hem 
felsefi inanç itibarıyla bir kutuplaşmaya gitmektedir. Tunceli’ye Alevi personel, Hakkâri’ye Kürt personel, Antalya’ya Yörük 
personel, Trabzon’a Laz personel, İzmir’e göçmen personel mi isteyecek? İstanbul’a nasıl, Ankara’ya nasıl, Manisa’ya 
nasıl personel lazım Sayın Bakan? 

BAŞKAN – Lütfen tamamlayınız. 
ERKAN AKÇAY (Manisa) – Evet, sözlerimi burada tamamlıyorum. Bu görüş ve düşüncelerimizin Hükûmet 

tarafından ciddiyetle ele alınmasını, bizim samimiyetimizi ve içtenliğimizi tekrar değerlendirmesini ve haklılığımızı teslim 
etmesini rica ediyorum. Hepinize saygılar sunuyorum. 

BAŞKAN – Evet, burada şunu da Sayın Akçay ifade etmem lazım: Bu bahsettiğiniz kişilere yönelik bazı 
ifadeleriniz oldu. Tabii, böyle bir ifade kullanılıp kullanılmadığını bilemiyoruz ama şunu özellikle… 

ERKAN AKÇAY (Manisa) – Biz biliyoruz Sayın Başkan, bu açık. 
BAŞKAN -  Belki Sayın Bakan bunlara cevap verecektir ama terörü, tabii, hep birlikte, hep beraber, şiddetle, 

lanetle PKK terörü örgütünü kınıyoruz. 
Sayın Şahin, buyurun lütfen. 
MUSTAFA ŞAHİN (Malatya) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkanım. 
Sayın Başkanım, Değerli Bakanım, değerli üyeler, Bakanlığımızın değerli bürokratları; hepinizi saygıyla 

selamlıyorum. İnşallah, görüşmekte olduğumuz bütçemizin hayırlara vesile olmasını diliyorum.  
Özellikle, bugün, -tekrar edeyim- hicri yılbaşı olması ve muharrem ayını idrak ettiğimiz bir gündeyiz, haram 

aylardan bir gündeyiz; şiddetin, terörün, nefretin olmayacağı bir gündeyiz. İnşallah, barış içerisinde bir dönemi geçirmeyi 
Cenabı Allah bizlere nasip etmiş olsun diye düşünüyorum.  

Özellikle, başta Sayın Bakanım olmak üzere, Türkiye'de iç barışın, istikrarın ve huzurun sağlanması için gece 
gündüz demeden çalışan emniyet mensuplarımıza, şehitlerimize, gazilerimize şükranlarımı ifade ederek sözlerime 
başlamak istiyorum.  

Görev ve yetkileri bakımından 3512 sayılı Kanun ve diğer ilgili mevzuatlarla belirtilmiş olan İçişleri 
Bakanlığımızın, Anayasa ve yasalarımıza uygun olarak Türkiye Cumhuriyeti’nin ülkesi, milletiyle bölünmez bütünlüğü, 
güvenlik ve asayişi, kamu düzeni ve genel ahlakı, Anayasa’mızda yazılı hak ve hürriyetleri korumak, suç işlenmesini 
önlemek ve suçluları takip edip yakalamak, her türlü terörle, kaçakçılıkla, organize suç örgütleriyle mücadele etmek; sınır, 
kıyı, deniz ve yetki alanlarımızın muhafaza ve emniyetini sağlamak, illerin genel idare alanındaki hizmet esaslarının 
belirlenmesi, mahallî idarelerin bütünlüğü ilkesi çerçevesinde verimli ve etkin bir biçimde hizmet yürütebilmesi amacıyla 
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standartlar oluşturmak, yol göstermek; dernekler, nüfus ve vatandaşlık hizmetlerini yürütmek, belediyeler, il özel idareleri, 
mahallî idare birlikleri ve köy muhtarlıkları ile ilgili olarak mevzuatla verilen vesayet yetkisini kullanmak ve bu mahallî idare 
ile ilişkileri düzenlemek, mahallin en büyük mülki idare amiri olan vali ve kaymakamlar aracılığıyla, il ve ilçelerdeki kamu 
kurum ve kuruluşlarının koordinasyon içerisinde çalışmasını sağlamak gibi geniş yetkili ve görevleri olan bir bakanlığın 
bütçesini görüşmek üzereyiz.  

Özellikle, büyükşehir konusunda yapılan düzenlemelerden, ilimizin büyükşehir olması, Malatyamızın büyükşehir 
statüsüne ulaşması noktasında teşekkürlerimi ve emeği geçen herkese şükranlarımı arz etmek istiyorum. 

Özellikle, özel idarenin düzenlenmesi noktasında, bundan yaklaşık yedi yıl önce, 2005 yılında yapılan 
düzenlemeler döneminde de yapılan itirazlar var. Elbette ki muhalefetin bize yol gösterici eleştirileri, yapıcı eleştirileri 
noktasında dikkate alacağımız birçok konu olduğu gibi bu noktada da… 

Ben biraz geçmişi araştırdığım, biraz irdelediğim zaman, 2005 Şubatında yapılan 5302 sayılı Özel İdare Yasası 
görüşülürken, yine  hep üniter devlet demişiz, yine o günün şartlarında üniter devletin sıkıntılı olacağını, bu konuda 
mutlaka ülkenin bölüneceği noktasında muhalefetteki sözcü arkadaşlarımız kaygılarını dile getirmişler ama maalesef, 
geçen,  büyükşehir belediyesiyle alakalı tasarı görüşülürken, yine aşağıda, Genel Kurulda, yine aynı arkadaşlarımızın, şu 
anda yine özel idarenin kaldırılmasıyla, üniter devlet yapısının halel göreceği, sıkıntı yaşanacağı konusunda, yine aynı 
eleştiriyi, bu sefer kalkması noktasında yaptıklarını gördük, ona şahit olduk. Yani, eleştiri yapılırken mutlaka biraz tutarl ı bir 
tarafının olması noktasında… Elbette ki insanlarımıza daha nitelikli hizmetlerin sunulması konusunda yapılan, değişik 
tarihlerde düzenlemeler vardır.  

Bununla alakalı, ben, bunun bir örneğini… Malatya’mızda Kale beldemiz var, 5 kilometre mesafede olması 
hasebiyle bütün… Nüfusu 2 binden az olanlarla merkezin 5 kilometre yakınında olan beldelerin kapatılması noktasında 
2008 yılında Danıştayın iptalinden sonra bütün beldeler eski statüsüne kavuşurken, Kale beldemiz, maalesef, o zaman 
itiraz etmedikleri için kavuşmamıştı ama bizim şu anda en fazla muhalefetimizin ısrarla büyükşehir statüsü noktasında 
eleştiri yapmış olduğu beldelere hizmet gidememe noktasındaki eleştiriler noktasında canlı örneğini yaşamış olduğumuz 
Kale beldemiz -ki buraya en son genel seçimlerde Ana Muhalefet Partisi Genel Başkanı da bizatihi götürülerek oradaki 
insanlarımız da bir araya getirilmişlerdir ama- Malatya şehir Belediyemize bağlandıktan sonra aldıkları hizmetten dolayı… 
Ki bir muhalefet partimizin, ana muhalefetin Genel Başkanı gitmesine rağmen, bir süre de orada -üç dönem- muhtarlık 
seçimini dahi boykot ettirdiler. Ancak, o süre içerisinde eski adı “Banaz”, yeni adı “Konak” olan o beldemizde yapmış 
olduğumuz seçimlerde yüzde 80’den fazla insanımız yine sandık başına gittiler ve almış olduğumuz oylar da, yine o yüzde 
80’in yüzde 80’i de AK PARTİ’ye geldi. Yani, vatandaşlarımızın almış olduğu hizmetlerdeki memnuniyetinin bir göstergesi 
olsa gerek diye düşünüyorum. İnşallah, şu anda 29’a ulaşan büyükşehirlerle alakalı ben herhangi bir sıkıntının olmayacağı 
kanaatindeyim. Elbette ki yereldeki yerel yöneticilerimizin güçlendirilmesi noktasında iyi bir çalışma olduğunu burada ifade 
etmek istiyorum.  

Özellikle, İçişleri Bakanlığımızın bugüne kadar yapmış olduğu çalışmalar noktasında, organize suçlarla 
mücadele noktasında ortaya koydukları gayret, çaba ve aldıkları sonuçlar noktasında çete, mafya, uyuşturucu ticareti 
yapan insanların devlet içerisine çöreklenmiş olduğu o dönemlerde, ki 2002’den önceki dönemi biraz irdelediğimiz zaman 
karşımıza çıkan tablo, devlete güvenmeyen bir millet var, halk var. Devleti ele geçirmeye çalışan, “derin devlet” diye 
adlandırılan, kendilerini devletin asli unsurları olarak ifade etmeye çalışan birtakım mihrakların var olduğuna şahit 
olmaktaydık. Ancak, şu anda, hamdolsun, vatandaşla devletin birlikteliğine, bütünleşmesine, sahiplenmesine şahit olmuş 
olduğumuz bir ülkede yaşamaktayız. Bununla alakalı çeşitli örneklerini verebiliriz. Elbette ki bu konuda yapılan gayretler, 
başta güvenlik güçlerimiz, Bakanımız, Başbakanımız, Hükûmetimizin, siyasi irademizin ortaya koymuş olduğu dik bir 
duruş ve bugüne kadar belki vatandaşımızın beklemiş olduğu devletin şefkatli ellerinde her zaman için başlarını 
okşayacak bir şekilde görmelerinden kaynaklanıyor. Elbette ki toplum destekli polisin önleyici hizmetleri noktasında, 
suçlarla mücadele noktasında alınan tedbirlerin, MOBESE sistemlerinin azami oranda teknolojinin imkânlarından 
faydalanması pozisyonlarında insanlarımız biraz daha…  

Şehirlerimizde, özellikle Doğu ve Güneydoğu’yu ben biraz ayrı tutacak olursam, diğer bölgelerimizde, dün ile 
bugünü mukayese ettiğimiz zaman, gecenin bir yarısında, insanlarımız, gerçekten, kızıyla erkeğiyle, çocuğuyla rahat bir 
şekilde şehirlerimize güvenlik içerisinde, güven içerisinde dolaşmaktalar. 

Güvenlik personellerimizin alımı noktasında üniversite mezunlarımızın bu ekibe dâh il edilmesi elbette ki biraz 
daha nitelik noktasında, yapılan hizmet içi eğitim çalışmalarıyla bunların standartlarının arttığına şahit olmaktayız. Daha 
önce gittiğimiz zaman, sokaktan, yoldan geçerken bize bir Allah’ın kulu göstersin, desin ki: “Ben, yoldaki güvenlik 
güçlerine bir çay parası da olsa, çorba parası da olsa vermeden geçtim.” diyecek bir Allah’ın kulunu göremezdiniz ama 
bugün varsa bir delikanlı, çıksın, desin ki: “Ben, normalde giderken bir polise gerekli rüşveti vermeden geçemedim.” 
desinler. Bu konuda gerçekten polisimizin, askerimizin, güvenlik güçlerimizin ne kadar hukuka bağlı, insan haklarına 
saygılı olduğuna şahit olmaktayız. Belki burada CHP’li arkadaşlarımız biraz feveran edecekler, belki, haklı olarak, canınız 
yandığı için, alınan tedbirler içerisinde karşılaşmış olduğunuz sıkıntıları ifade edebilirsiniz doğal olarak, ancak 
vatandaşımıza sorduğumuz zaman bu şekilde bir şeyin bugüne kadar olmadığına şahit olduk.  
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Devlet vatandaş ilişkileri içerisinde, 28 Şubat süreci içerisinde karşımıza çıkan tabloya baktığımız zaman, o gün 
Anasol-M Hükûmeti döneminde, biliyorsunuz, İnsan Hakları Komisyonlarının gidip terörle mücadele şubelerinin bodrum 
katlarında işkenceyle alakalı aletleri bir bir aradıklarına şahit olduk ve buna rağmen engelleyemediklerine şahit olduk ki 
Malatya’da da ben bunu yaşayan örneklerden birisiyim, 28 Şubat süreci içerisinde işkencenin en âlâsını, içeri giren bütün 
arkadaşlarımız, tek tek bunlar bu cendereden geçen arkadaşlarımız ve beraberiz arkadaşlarımızla birlikte. Suçumuz 
neydi? Başörtüsüne karşı yapılan eylemlere karıştık ve organize ettik diye. Eğer bugün arkadaşlarımız kendi haklarını 
insan hakları noktasında aradıklarında karşılarına bu gibi uygulamalar çıkıyorsa elbette ki eleştirmekte haklılardır diye ben  
düşünüyorum.  

Ayrıca, Doğu ve Güneydoğu’da –zamanım azaldığı için biraz kestirme geçmek zorunda kalacağım- yapılan 
çalışmalarda, binalarımızın fiziki yapılarının iyileştirilmesi noktasında, karakolların yerine kalekolların yapılması noktasında 
ciddi bir şekilde çalışmalar yapılmakta. Özellikle,  Doğu ve Güneydoğu’da şu ana kadar ortaya çıkan terör belasının 
kökenine baktığımız zaman, bundan 70’li yıllara dayanan süreç içerisinde yine o bölgede yapılan yanlış uygulamalardan 
kaynaklanan, bazılarının Marksist Leninst silahlı terör örgütünün bugün vermiş olduğu mücadelenin kökünde o günkü 
yapılan yanlış uygulamaların mutlaka bunların ekmeğine yağ sürdüğüne şahit olmaktayız. Yani, biz o bölgeye baktığımız 
zaman şu anda on beş yaşındaki kızlarını dağa gönderen zihniyetin… Biraz önce Emniyet Müdürümüzü eleştirdiniz, 
öbürlerini eleştirdiniz –gayet doğal, eleştireceksiniz tabii- ama ben, kesinlikle, o bölgede, bugüne kadar, kız çocuklarını 
belki misafirin dahi karşısına çıkaramazken “Ne oldu da bu insanlar bu kadar nefissiz olmaya başladılar?” diyeceksiniz 
ama hiçbir zaman için, o bölgedeki Kürt insanlarımız, dün ne iseler bugün de aynı şekilde namuslarına, nefislerine düşkün 
olmalarına rağmen ama silah zoruyla on beş yaşındaki gencini, kızını, erkeğini dağa kaldırıyorlar. Bunlar da Kürt halkının 
hakkını savunduklarını söylüyorlar. Bunun burası mıdır haklarını savundukları veya asimilasyonu bugüne kadar olan 
devlet yönetimi mi yaptı, kendileri mi yaptılar bir mukayese etsinler. Asıl asimilasyonu yapan bunlardır. O bölgede bugüne  
kadar yapılan hizmetler noktasında geri bırakıldıklarını, ötekileştirildiklerini ifade eden bu zihniyetin, bugün oraya yapılan, 
ulaşım noktasında, iş adamlarının gitmesi noktasında, okulların, eğitim kurumlarının yapılması noktasında, insanlarımızın 
yaşam standartlarının yükseltilmesi noktasında; devletin, Hükûmetin, iktidarımızın yapmış olduğu bütün mücadeleyi ne 
yapıyorlar? İnkıtaya, kesintiye uğratmak için ellerinden gelen melaneti gösteriyorlar. Orada eğitim düzeyinin biraz daha 
düşürülmesi noktasında, insanlarımızın bilinçsiz, cahil kalıp onları en iyi bir şekilde kullanmaya çalıştıklarına şahit 
olmaktayız.  

Bugün “ölüm oruçları” diyorsunuz ama “Yazıklar olsun.” diyorum ben. Bugün ölüm oruçlarını yapan insanların 
şunu bilmesi gerekir ki, kesinlikle dağda öldürecek adamlarını bulamadıkları için içeri düşen insanlarını da öldürerek 
oluşacak olan bir tepkiyi bugün oluşturmaya çalışıyorlar. Bu zihniyeti şiddetle, nefretle telin ediyorum, kınıyorum ama 
insanlarımızın ne için sokağa çıktıklarını çok iyi bilmeleri gerekir. İnsanlarımızın insan hakları noktasında eğer yapılacak 
bir ihlal varsa, başta bizler olmak üzere, onların karşısına dimdik durmak zorundayız.  

Bugün gerçekten mübarek gün dedim, muharrem ayındayız. Ne mutlu, gerçekten bu ülkede Hüseynî bir duruşu 
sergileyen insanlarımıza diyorum. 

Ben tekrar, terörle mücadele noktasında hayatlarını kaybeden, bu işe canlarıyla bedellerini ödeyen bütün 
şehitlerimize Allah’tan rahmet, yakınlarına, bütün insanlığa başsağlığı diliyorum. Tekrar, bütçemizin hayırlara vesile 
olmasını diliyorum, saygılar sunuyorum. 

BAŞKAN -  Teşekkür ediyorum Sayın Şahin. 
Sayın Sarı, buyurun lütfen. 
MÜSLİM SARI (İstanbul) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Öncelikle, Sayın Bakanım, değerli komisyon üyeleri, değerli bürokratlar; hepinizi saygıyla selamlıyorum. Bugün 

tartışacağımız İçişleri Bakanlığı bütçesinin hayırlı olmasını temenni ederek konuşmama başlamak isterim.  
Gerçi, geçen sene de bu temennilerle başlamıştım konuşmama ama maalesef, bir yılın yekûnüne baktığımda 

hiç de hayırlı işlerin meydana gelmediğini tecrübe ettik. Sayın İdris Naim Şahin'in bakanlığa getirildikten sonra performansı 
maalesef bizleri üzmüştür. Bir İçişleri Bakanının her toplumsal olayda gerilimi tırmandırıcı pozisyonlar alması zaten iç ve 
dış gerilimler içerisinde yoluna devam etmekte olan bir ülkenin daha da gerilmesine neden olmuştur. Bu tarzı siyasetin terk 
edilmesinin herkes için daha hayırlı olacağını buradan bir kez daha vurgulamak isterim. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; ben, konuşmamın hemen başında Sayın Bakana  sormak isterim: Kendileri 
Türkiye Cumhuriyeti'nin ilk İçişleri Bakanını biliyorlardır herhâlde. Bunu şunun için soruyorum. Çünkü, AKP için tarih, 
iktidara geldikleri on yıl önce başlıyor. Onlar için Osmanlı Devleti’nin yıkılmasıyla 2002'de iktidara geldikleri tarih aralığı 
hatırlanmaması gereken bir tarih aralığı. Sayın Bakana ilk İçişleri Bakanının adını vereyim: Ahmet Ferit Tek.  

Ben, kendisine ilk İçişleri Bakanının hayat hikâyesini okumasını öneririm. Hem devlet ciddiyetinin ne demek 
olduğunu daha kolay anlayabilecek hem de içişleri bakanlığı koltuğunun yalnızca bir bakanlık koltuğu olmadığını, aynı 
zamanda bir yaşam biçimi, bir duruş ve bir vicdanla yoğrulmuş bir muhakeme gücü olduğunu da kavrayabilecektir.  
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Sayın Bakanın bir vatandaşı oynatmasının herhangi bir açıklaması, herhangi bir özrü olamaz. Taziyeye gidilen 
bir yerde davul çaldırmanın, vatandaşı oynatmanın bir özrü olamaz. Ben, Sayın Bakanın da bu olaydan sonra pişman 
olduğunu umuyorum.  

Sayın İçişleri Bakanı başarısızdır kanımca. Başarısızlığı, yalnızca yapmadıklarıyla değil, aynı zamanda 
söyledikleriyle ve yaptıklarıyla da ortadadır. Sayın Bakanın gafları ortalarda dolanıyor ama açıkça ifade etmeliyim ki ben 
bunları gaf olarak da düşünmüyorum. Çünkü, “gaf” dediğiniz şeyler kendi gerçek düşüncenizden farklı bir şekilde sizi 
yansıtan ufak kazalardır. Oysa Sayın Bakanın söylediklerini birer gaf değil, bir zihniyetin göstergeleri olarak algılıyorum. Bu 
zihniyetin nasıl paralel bir şekilde söylem ürettiğini bizler yakından görüyoruz. 20 Eylül 2011’de Kızılay'da meydana gelen 
patlamalarda ölen canlarımızı "adet" olarak sayan Sayın Bakanın zihniyetiyle, Afyon valisinin 25 şehidimizin cenazelerini 
"parti parti" gönderen yaklaşımı ne kadar da benziyor değil mi?  

BAŞKAN - Şimdi, Sayın Sarı, konuşmanızı kesmek istemezdim ama İç Tüzük’ümüze göre, elbette, bir 
bakanlığın politikasını, uygulamalarını eleştirebilirsiniz, gayet o sizin en doğal hakkınız, buna hiçbir şey söylemeyeceğim 
ama hiçbir şekilde şahsiyetle uğraşan bir yaklaşım içerisinde olmamız, biliyorsunuz… 

ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Bakanlık uygulaması efendim. 
BAŞKAN -  “Bakanlık uygulaması” ifadesi kullansın o zaman. 
İç Tüzük’ümüzün 65’inci maddesi gereği, şahsiyetle uğraşmak yasak efendim. Dolayısıyla, evet, Bakanlığın 

uygulamalarını beğenmeyebilirsiniz, eleştirebilirsiniz, politikaların, uygulamaların yanlış olduğunu söyleyebilirsiniz, bunlar 
gayet doğal, bunları yapma da hakkınız var ama bir şahsiyete yönelik eleştiri Meclis İçtüzüğü’müz tarafından yasaklanmış 
değerli arkadaşlar. 

MÜSLİM SARI (İstanbul) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkan. 
HASAN HÜSEYİN TÜRKOĞLU (Osmaniye) - İncelemeniz gerekiyordu, onu da incelemediniz, “İşimiz var.” 

dediniz, gönderdiniz. 
BAŞKAN -  Efendim? 
HASAN HÜSEYİN TÜRKOĞLU (Osmaniye) - Bu İç Tüzük işinize geldiği zaman işe yarayan bir şey mi? 
MÜSLİM SARI (İstanbul) – Bir saniye arkadaşlar. 
BAŞKAN -  Buyurun Sayın Sarı. 
MÜSLİM SARI (İstanbul) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Benim niyetim hiç kimsenin, gerçekten, şahsiyetiyle, kişiliğiyle ilgilenmek ve uğraşmak değil. “Sayın Bakana da 

belki birtakım konularda  bize birtakım açıklamalar yapması konusunda… 
BAŞKAN -  Bakanlık adına elbette söyleyebilirsiniz ama… 
MÜSLİM SARI (İstanbul) – …bir fırsat verme şansını elde etmişizdir.” diye düşünüyorum. 
Hayır, ben, “Burada bir zihniyet var, bunlar tesadüf değil.” demek istiyorum. Yani, Sayın Bakanın, tabii, kişiliğiyle 

ilgili herhangi bir şey söylemiyorum ama zaten söyledim, bu tür sözlerden kendisi de belki pişmanlık duyuyordur, 
pişmanlık duyduğuna inandığım için söylüyorum. 

 29 Ekim 2011'de Van'da canlarını, mallarını, çoluğunu çocuğunu toprak altına vermiş yurttaşlarımıza 
"Saraylarda oturuyorsunuz." diyen Sayın İçişleri Bakanının zihniyeti hangi geleneğin temsilcisidir? Ben bunu sormak 
zorundayım Sayın Başkan.  

Aynı zihniyetin sürekli tehditkâr bir üslup kullanarak siyaset yapmaya çalıştığını da gayet iyi biliyoruz. Bakın, 
Sayın Bakan, Türkiye'nin aydınlık yüzü olan sanatçılara neler diyor: "Birileri saptırarak, kendilerine göre gerekçeler 
uydurarak teröre destek veriyor. Neyiyle veriyor? Belki resim yaparak tuvale yansıtıyor, şiir yazarak şiirine yansıtıyor, 
günlük, makale, fıkra yazarak oralarda bir şeyler yazıp çiziyor."  Bir İçişleri Bakanı muğlak ifadelerle her türlü sanat 
faaliyetini terör meselesine bağlayabileceğini söylüyor ve sanatçıları açıkça tehdit ediyor. Kanın, yazılan şiirlerden, 
makalelerden değil bizzat tek adam hâkimiyetinin kurumsallaştırılmaya çalışılmasından dolayı daha fazla aktığını 
göremiyor, görmek istemiyor. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; biliyorsunuz, Sayın Bakan "Kürt sorunu yoktur, nerededir göremiyorum?" 
demişti. İçişleri Bakanlığınız sırasında kaç şehit verildiğini biliyor musunuz? O şehit evlerine girerseniz Kürt sorununun 
nerelerde, nasıl yaşandığını rahatlıkla görebilirsiniz.  Eğer, o evlere sizi almıyorlarsa, taziyeye gidemiyorsanız, şehit 
cenazelerinde yuhalanıyorsanız, Kürt sorununun nerede olduğunu sizin görmeniz zaten mümkün değil. Ancak yine de 
sanırım Hakkâri'de yüzlerce korumaya karşın yürüyememeniz, sizin Kürt sorununu görmenizi sağlayamadı. 

Bugün, ihaleyle gaz almayı maharet sayan bir bakanlığın bütçesini tartışıyoruz. Ben, Türkiye Cumhuriyeti 
tarihinin en başarısız içişleri yönetiminin şu anda başta olduğunu düşünüyorum. Türkiye'de her sorunun kabaca bir 
güvenlik meselesine indirgendiği göz önüne alınırsa, bu Bakanlığın şiddeti tek yöntem ve politik araç olarak 
kullanmasındaki saik de anlaşılacaktır. Çünkü, AKP Hükûmeti, ülkenin temel siyasi problemlerini birer asayiş ve güvenlik 
sorununa indirgeme yaklaşımını ısrarla sürdürüyor ve bu bağlamda 12 Eylülün en büyük takipçisi olma özelliğini de hâlâ  
koruyor. 
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Biliyorsunuz, eylül ayında Sayın Bakan "Şehitlik nasip işidir." demişti. Yani, demek istiyor ki, kaderin önüne 
geçilmez. Daha açık bir ifadeyle demek istiyor ki, kaderinizde şehit olmak varsa olursunuz. Yani, “Birilerinin kaderine 
bakan olmak, diğerlerinin kaderinde şehit olmak varsa bunun önüne geçemezsiniz, bunlar Allah emridir.” diyor.  

MUSA ÇAM (İzmir) – Müslim arkadaşımız Sayın Bakanı güldürüyor. 
MÜSLİM SARI (İstanbul) – Yani, bir şey anlatmaya çalışıyorum Sayın Bakan, asla size hakaret etmek gibi bir 

niyetim yok, bunlar eleştiri sınırları içinde. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Yok, yok, hakaret etmiyorsunuz, kendinize hakaret 

ediyorsunuz. 
MÜSLİM SARI (İstanbul) – Estağfurullah, kendime de hakaret etmiyorum. 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) -  Sizin bu yaptıklarınızı… 
BAŞKAN -  Lütfen Sayın Öner. 
MÜSLİM SARI (İstanbul) – Ama “Allah emri” dediği bu şehitlik mertebesinin neden sürekli yoksul sınıfların 

çocuklarına nasip olduğunu söylemiyor. Sayın Bakan, lütfen artık bu yaklaşımı bırakın. Bu ülkede kan akıyor ve kanı, 
kadere, nasibe sığınarak durduramazsınız. 

Yine, bildiğiniz gibi, bu ülkenin Sayın Bakanının bakış açısına göre, kaderleri, nasipleri evleri işaretlenmek olan, 
otellerde yakılmak olan yurttaşları var. Bu ülkenin Alevilerinin son bir yıldır sizin Bakanlığınız döneminde yaşadıklarına 
baktığımızda, kötü kaderin ve kısmetin bu insanların alın yazısı değil, aksine, boyunlarında ferman olduğu görülüyor. Bu 
yurttaşlarımızın sorunları için İçişleri olarak hiçbir şey yapmadınız. Size oy vermiyorlar diye yurttaşlarınız arasında ayrım 
yapıyorsunuz. Bu ülkede Sünni bir ev, yalnızca Sünni olduğu için işaretlenmiş olsa, inanın, Sayın Bakan, o evin önünde ilk 
nöbet tutacak kişilerden birisi benim. Bu tür olayların yapıldığı il ve ilçelerde yaptığım gözlemlerde Bakanlığınızın ne kadar 
ilgisiz kaldığı ve olayların, sizin teriminizle, kadere terk edildiği anlaşılıyor ama eğer Türkiye'yi Allah'a emanet 
yönetecekseniz, lütfen, o koltukları da işgal etmeyiniz. 

Alevilerin yaşadıkları evler işaretlenmeye başladığında, hatırlayınız Sayın Bakan, ilk ev işaretlemeleri için 
“Çoluk çocuk yapmıştır.” diye beyanat vermiştiniz. O günden sonra bir çok yerde Alevi evleri birer birer işaretlendi, 
cemevlerine saldırılar yapıldı. Bakanlığınız süresince gözyaşı, tehdit, korku, dayak hüküm sürdü Türkiye'de. Ancak, siz 
bunlara "Sorun yok, ben görmüyorum." diye çözebileceğinizi sandınız.  

İçişleri Bakanlığı bütçesi bugün buradan geçecek. Daha çok gaz, daha çok şehit, daha çok dayak, daha çok 
işkence için maalesef bir de para vereceğiz İçişleri Bakanlığına. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; bir gerçekle karşı karşıyayız, o da şudur: Türkiye'nin çözüm bekleyen, en 
yakıcı sorunlarını çözmesi gereken bir Bakanlığın, maalesef, AKP İktidarıyla birlikte bu sorunları derinleştirdiğini görüyoruz. 
Artık ülkemiz bir yol ayrımına gelmiştir. Ya insan haklarına, temel hak ve özgürlüklere inanan ve sosyal hukuk devletinin 
sorumluluklarını yerine getirmek için çaba sarfeden bir anlayış inşa edilecektir ya da imtiyaz sahibi bir kesimin 
antidemokratik uygulamalarıyla Türkiye zaman kaybetmeye devam edecektir. Ancak unutulmamalıdır ki, kaybedilen 
zamanla birlikte gerilen ilişkiler ve açılan yaralar mevcuttur ve ülkemizin içerisindeki siyasi ilişkiler onarılmaz bir biçimde 
gerilemektedir. 

Ben, konuşmama son verirken Montesquieu'nün şu sözünü hatırlatmak isterim: "Bir tek kişiye yapılan haksızlık, 
bütün topluluğa yönelmiş tehdittir." Bu nedenle, bu ülkede kendisini huzursuz hisseden tek bir birey bile bizim huzursuz 
olmamız için yeterli bir sebeptir ve eleştirilerimizin çıkış noktasını oluşturmaya devam edecektir. 

Ben, bu düşüncelerle, bütçenizin hayırlı olmasını diliyorum, saygılar sunuyorum. 
BAŞKAN -  Buyurun Sayın Erdoğan. 
Süreniz beş dakika. 
MEHMET ERDOĞAN (Muğla) – Sayın Başkan, Sayın Bakan, İçişleri Bakanlığının değerli bürokratları, kıymetli 

basın mensupları; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
Ben de İçişleri Bakanlığında 25 yıl görev yaptım, İçişleri Bakanlığının Türkiye'nin devlet yönetimi içerisinde ne 

kadar önemli bir konuma sahip olduğunu hepiniz gibi ben de yaşayarak öğrendim. Ancak, geçtiğimiz hafta çıkartılan 
Büyükşehir Kanunu’nu, tabii, değişik boyutlarıyla gerek İçişleri Komisyonunda gerekse Genel Kurulda eleştirdik. Ama 
kayıtlara geçmesi açısından burada bu kanunla ilgili birkaç cümle daha söylemek istiyorum. 

Maalesef, bu tasarı, tabii, Hükûmet tarafından getirilmiş ama İçişleri Bakanımız kendisi bu tasarıyı başından 
sonuna kadar savundular. Bu tasarıyla AKP İktidarı iki önemli şeyi değiştirdi: Birisi Türkiye'nin idari yapısını, birisi de rejimi 
artık değiştirme konusunda çok ciddi bir adım attılar.  

Türkiye, 5442 sayılı İl İdaresi Kanunu’nda ve Anayasa’mızda belirtildiği gibi, yetki genişliği ilkesine göre 
merkezden yönetim ve yine Anayasa’mızda belirtilen mahallî idare kuruluşları tarafından yönetilmekteydi. Mahallî idare 
kuruluşları üzerinde de idarenin vesayet yetkisi vardı. Zaten Sayın Bakanımız sunuşta da ifade ettiler, vesayet yetkisi 
minimuma indirilmiştir, idari yapı tarumar edilmiştir. Artık, bu kanunla oluşan şehir devletlerinden sonra, Türkiye'de 
başkanlık sistemine gidişin de maalesef önünün alınması zorlaşmıştır.  
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Bu kanunla, yine, vatandaşların seçtiği yöneticilere ulaşması ve seçtiklerini denetlemesi imkânsız hâle gelmiştir. 
Tabii, vesayet yetkisini bundan sonra bu büyükşehirler üzerinde de kullanacağını Sayın Bakanımız ifade etti ama ben yine 
buradan Sayın Bakana sormak istiyorum: Bu yetkinizi bugüne kadar büyükşehirlerde, Adana ve İzmir dışında hiç 
kullandınız mı? Kullandınızsa kime, nasıl kullandınız, bunu da öğrenmek isterim. Yine Büyükşehir Kanunu’yla birlikte 26 
yeni ilçe kurdunuz. Tabii, bunların bir kısmı zaten büyükşehir olan illerin il merkezleriydi ama yeni kurulan ilçelerle ilgil i de 
çok ciddi bir hata yaptınız. Yeni ilçe kurarken hizmet gereklerini, coğrafi şartları ve nüfus kriterini yok saydınız.  

Somut örnek gerekiyor ise, kendi seçildiğim Muğla ilinde iki tane yeni ilçe kuruldu. Bir tanesi Menteşe Merkez, 
ikincisi Fethiye’de Seydikemer. Şimdi, eğer bunlar ihtiyaca göre olsaydı, Muğla’da en az iki ilçe daha kurulması lazımdı. 
Muhakkak, yazın nüfusu 1 milyona ulaşan Bodrum’un da bölünmesi lazımdı. 114 köyü, 8 10 beldesi, yaz nüfusu çok artan 
Milas ilçemizin de muhakkak, idari bakımdan bu kadar geniş bir coğrafyanın, bu kadar yoğun bir nüfusun 
yönetilemeyeceğinin dikkate alınması gerekirdi. Bu konuda hiçbir çalışma yapılmadığı gibi hiçbir teklifimizde 
değerlendirilmedi.  

Şimdi, yine belediyelerle ilgili birkaç konuyu daha, vesayet denetimiyle ilgili Sayın Bakana sormak istiyorum.  
Bakan olduğunuzdan bu yana kaç belediyede denetim yaptırdınız? Kaç tane ön inceleme ve soruşturma izni 

verdiniz? Bu inceleme ve soruşturmalar sonunda kaç belediye başkanının yargılanmasına izin verdiniz? Yargılama izni 
verdiğiniz belediye başkanlarının siyasi partilere göre dağılımı nedir? Bunları değişik şekillerde gerek Sayın İçişleri 
Bakanına gerek Sayıştaya sorduk, şimdiye kadar bu sorularımıza maalesef doğru düzgün bir cevap alamadık.  

Tabii, AKP İktidarının en önemli icraatlarından bir tanesi de maalesef sınav yolsuzlukları olmuştur. İktidarınız 
dönemindeki en önemli gelişmelerden birisi budur. Artık polis sınavında, hâkim sınavında, KPSS sınavında, üniversite 
sınavındaki yolsuzluklar ayyuka çıkmıştır ve bunların birçoğu da… Polis sınavı iptal edildi bu memlekette, bu memlekette 
hâkim sınavı iptal edildi, üniversite sınavı tartışıldı, KPSS sınavlarının hepsi şaibeli hâle geldi.  

Buradan Sayın Bakana sormak istiyorum. Bundan  sonra Bakanlığınıza personel alırken sınavları şeffaf ve 
herkesi ikna edecek, herkesin vicdanının rahat olduğu bir şekilde yapacak mısınız? Bundan sonra, polis sınavı yaparken 
herkesin gerçekten sorgulamayacağı bir sınav yapacak mısınız?  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN - Konuşmanızı tamamlar mısınız lütfen.   
MEHMET ERDOĞAN (Muğla) – Müsaade ederseniz, toparlayacağım.  
 Gene vicdanlarımızı kanatan Diyarbakır Emniyet Müdürü, Tunceli Emniyet Müdürü ne kadar daha görevde 

kalacaktır? Bu emniyet müdürlerinin yerine atayacak elinizde yüzlerce birinci sınıf emniyet müdürü varken bunların içinde 
bu görevleri yapabilecek liyakatte hiç kimse yok mudur? Yoksa, bu kadar emniyet müdürünü birinci sınıfa niye ayırdınız?  

Polislerin özlük haklarıyla ilgili bugüne kadar defalarca bu konular konuşulmasına rağmen, bir adım henüz 
atılmadı. Özellikle polislerimizin emekli maaşları konusunda hiçbir adım atılmadı.  

Yine eşit işe eşit ücret adı altındaki kararnamenizle birinci sınıf emniyet müdürlerinin özlük haklarını birbirinden 
ayrıştırdınız.  

Gene sokakta hepimizi rahatsız eden bu çakar lambalar var. Bunu kimler kullanabilir? Ne zaman kullanabilir? 
Milletvekilleri kullanabilir mi?  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN -  Sayın Erdoğan, çok teşekkür ediyorum.  
MEHMET ERDOĞAN (Muğla) – Müsaade ederseniz, birkaç cümle.  
BAŞKAN – Lütfen…  
MEHMET ERDOĞAN (Muğla) – Sadece birkaç cümle..  
BAŞKAN – Buyurunuz.  
MEHMET ERDOĞAN (Muğla) – Yasak ise Ankara trafiğinde akşam sokağa çıktığınızda her yerde çakar lambalı 

araçlardan geçilmiyor. Bununla ilgili yasakları kim uygulayacak? Bu konuda İçişleri Bakanlığının ve zatıalinizin bir görevi 
var mıdır?  

Yine, Sayın Bakan, 2002 yılında AKP İktidara geldiğinde, mülki idare amirleri kendilerine eş değer hâkimlerden 
ve savcılardan daha yüksek maaş almaktaydılar.  Sayenizde, bunlar şimdi hâkimlerden daha az ücret alır hâle geldiler.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
MEHMET ERDOĞAN (Muğla) - Gene bu Büyükşehir Kanunu’yla  mülki idare amirlerinin birliklerden aldıkları 

paraları 500 ilçenin kaymakamı bundan sonra alamaz hâle gelecek. Bunlarla ilgili bir tedbiriniz, bir çözümünüz var mı?  
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum.  
Sayın Koca… 
SALİH KOCA (Eskişehir) – Sayın Başkanım, değerli Komisyon üyelerimiz, Değerli Bakanım; Türkiye'nin bir 

gerçeği var ve uzun yıllardan beri -AK PARTİ iktidarından önceki iktidarlar da- Türkiye'nin gerçeği olan bu terörle 
mücadele konusunda bir mücadele sürdürülüyor bu ülkede. Bu mücadele, özellikle bu dönemde, gerek askerimiz gerek 
polisimiz gerek MİT (Millî İstihbarat Teşkilatımız) olmak üzere uyum içerisinde, belki de binlerce şehit verilerek, bu vatan 
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uğrunda şehitler verilerek bu mücadele gerçekten ciddi bir şekilde sürdürülüyor ve bu dönemdeki bu uyumunun da bu 
mücadele anlamında önemli bir kararlılığın göstergesi  olduğunu düşünüyorum.  

Ben özellikle Müslim Kardeşimiz gitmezse… 
Bir iki dakikanız var mı Müslim Bey Kardeşim? Size de sormak istiyorum çünkü.  
Özellikle şunu sormak istiyorum: Biz burada gerek askerimiz gerek polisimiz gerek korucularımız gerekse 

vatandaşlarımızdan zaman zaman şehitler veriyoruz.  
Ben, şimdi, bunu şurada sormak istiyorum: Gerçekten, bir şehit olduğunda, bu ülkede bir damla kan aktığında 

bu ülkenin Cumhurbaşkanı, bu ülkenin Başbakanı, bu ülkenin İçişleri Bakanı, bu ülkenin Genelkurmay Başkanı acaba  bu 
ülkenin muhalefet parti liderlerinden yani Sayın Devlet Bahçeli’den, Sayın Kemal Kılıçdaroğlu’ndan daha mı az yürekleri 
sızlıyor ya da burada bulunan Komisyon üyelerimizden daha mı az yürekleri sızlıyor?  

MÜSLİM SARI (İstanbul) – Kuşkusuz değil.  
SALİH KOCA (Eskişehir) – Ben inanıyorum ki, en fazla yüreği sızlayan bu konuda sorumluluk üzerinde olan ve 

sorumluluk makamında bulunanların çok daha fazla yürekleri sızlıyor ve belki de o geceyi uykusuz geçiriyorlar. Yani 
aslında birtakım eleştirileri yaparken, birtakım sözleri söylerken hele hele bazı şeyleri kişiselleştirirken bunları dikkate 
alarak konuşmamız gerektiğini düşünüyorum. Şimdi, bu konuda mücadele yaparken iktidarıyla, muhalefetiyle hep birlikte 
gerçekten bir çözüm önerimiz varsa bunu ortaya koyarak da yapmamız gerektiğine inanıyorum. Zannediyorum, bu konuda 
hepimiz mutabıkız.  

Ben bu dönemde… Tabii, son dönemlerde özellikle farklı şeylerle de karşılaşıyoruz. İşte Cumhuriyet Bayramı 
kutlamalarında Ulus’ta bir tören düzenlendi. Ben şuna da şaşırıyorum gerçekten: Cumhuriyetin koruyucusu olan 
polisimizin, askerimizin, Cumhuriyet Halk Partisi tarafından, hele hele Atatürk’ün kurmuş olduğu bir partinin mensupları 
tarafından, değerli milletvekillerimiz tarafından, o polislerin orada tekmelenmesi, açık söylüyorum, hoşuma gitmiyor. Bir 
milletvekilinin orada o pozisyonda  olması ya da biber gazına maruz kalması da hoşuma gitmiyor yani bunun da doğru 
olmadığını söylüyorum. Ama bu pozisyonu oluşturmak, orada cumhuriyeti korumak adına görev yapmış olan emniyet 
mensuplarıyla karşı karşıya gelmek, hele hele Türk Bayrağı altında bir milletvekilinden ya da Türk Bayrağı altında bazı 
vatandaşlardan tekme yemek zannediyorum ki, bu emniyet güçlerimizi en fazla yaralayan  unsur olmuştur.  

HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Sakin sakin gelen adamların üzerine niye sıktılar biber gazını?  
FERİT MEVLÜIT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Başkan, bir dakika…  
SALİH KOCA (Eskişehir) – Bir dakikası yok. Sözümü tamamlayacağım.  
BAŞKAN – Evet, lütfen tamamlasın.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Polis bizim polisimiz.  
SALİH KOCA (Eskişehir) – Tamamlayacağım. Mevlüt Bey, sözümü tamamlayacağım, kesemezsiniz.  
BAŞKAN – Lütfen arkadaşlar…  
SALİH KOCA (Eskişehir) – Sonunda söyleyeceğini söylersin. (CHP sıralarından gürültüler)  
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Sayın Başkan, olayı kaşıyor, müdahale etmiyorsunuz.  
BAŞKAN – Sayın Koca, buyurun lütfen.  
SALİH KOCA (Eskişehir) -  İstediğiniz kadar söyleyebilirsiniz, ben sözümü tamamlayacağım.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Polis bizim polisimiz.  
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Olayı kaşıyorsunuz.  
BAŞKAN – Sayın Gümüş… Sayın Gümüş, lütfen…  
Sayın Aslanoğlu…  
SALİH KOCA (Eskişehir) – Sözümü bağlayayım, ne demek istediğimi anlayacaksınız ve burada dinleyeceksiniz.  
Bakın, ben bundan rahatsızlık duyuyorum. Türk Bayrağı altında Türk polisinin tekmelenmesinden rahatsızlık 

duyuyorum. Belki de cumhuriyet tarihinde bu ilk oldu. Ben, Türk Bayrağı altında daha önce Türk polisinin tekmelendiğine 
rastlamadım ya da ekranlarda görmedim.  

HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Türk Bayrağı’nın önüne niye koyuyorsun? Bayramın önüne polisi niye 
koyuyorsun?  

SALİH KOCA (Eskişehir) – Ne yapacak? Cumhuriyeti kim koruyacak? Türk polisi.  
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Cumhuriyet Bayramı’nı kutlamaya geliyor insanlar.  
SALİH KOCA (Eskişehir) – Cumhurun bayramını nerede kutladığını herkes biliyor.  
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) - Atatürk’e geliyorlar, Anıtkabire yürüyorlar.   
BAŞKAN – Arkadaşlar…  
SALİH KOCA (Eskişehir) – Bu devletin Cumhurbaşkanı, bu devletin Başbakanı, bu devletin milletvekili … (CHP 

sıralarından gürültüler) 
BAŞKAN – Sayın Gümüş lütfen…  
Sayın Çetin, lütfen…  
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SALİH KOCA (Eskişehir) - … cumhur bayramını cumhuruyla birlikte nerede kutladığını herkes biliyor. Burada 
farklı taraflara çekmemize gerek yok.  

HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir)- Cumhuriyet Türkiye’nin her yerinde kutlanır bayramda.  
SALİH KOCA (Eskişehir) – Şimdi, ben şunu merak ediyorum: Mustafa Kemal Atatürk bugün bizi izlese, bu partiyi 

kuran Mustafa Kemal Atatürk bugün bizi izlese acaba Türkiye Büyük Millet Meclisinde kürsüyü işgal edenlere ne söyler? 
Acaba bugün burada teknik bir çalışmadan bahsettiğimiz bu komisyonda -ki “Burası bir teknik çalışmadır.” diye defalarca 
bunu söylüyoruz, sizler tarafından söylenilen bu komisyonda- pankartlarla, biber gazlarıyla, emziklerle, önlüklerle…  

HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Sınırda mahkemeleri kurarak… 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Sayın Başkan, bu konu dışına çıkmak değil mi şimdi? 
SALİH KOCA (Eskişehir) – Bir dinle… Bir dinle… Sözümü dinle. (CHP sıralarından gürültüler)  
BAŞKAN – Sayın Çetin…  
SALİH KOCA (Eskişehir) - … emziklerle, pankartlarla bu komisyonun sulandırılmasına acaba ne der?  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Hiçbir şey söylemez. Ancak bu dilden anlarsınız. Anlatıyoruz, başka 

türlü anlamıyorsunuz.  
BAŞKAN – Sayın Aslanoğlu…  
SALİH KOCA (Eskişehir)  – İstediğin dilden anlat.  
BAŞKAN – Sayın Aslanoğlu…  
SALİH KOCA (Eskişehir) - İstediğin dilden anlat.  
Bu komisyonun… (CHP ve AK PARTİ karşılıklı laf atmalar)  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Memleketin içine ediyorsunuz!   
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Anlamıyorsunuz!  
SALİH KOCA (Eskişehir) – İstediğin dilden anlat.  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Hiç endişeniz olmasın, devri iktidarımızda sizin döneminiz yargılanacaktır. İçişleri 

Bakanı, Başbakan… 
BAŞKAN – Sayın Çetin…  
Sayın Aslanoğlu…  
Sayın Koca, lütfen…  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Yüce Divanda yargılanacaksınız.  
BAŞKAN – Sayın Koca… 
SALİH KOCA (Eskişehir) – Bitti mi?  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Sizin iktidarınızla siyasette hayatta buluşmayız.  
SALİH KOCA (Eskişehir) - Rahatsız olmayın ya! Ben bir gerçeği söylüyorum.  
Müsaade edin… (CHP sıralarından gürültüler)  Bitti mi? 
BAŞKAN – Sayın Koca, tamamlayınız lütfen.  
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Burası biber gazı sıkılacak yer mi? 
BAŞKAN – Sayın Aydemir…  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Yanlışlıkla sıkıldı. Ben parfüm sıktım, bunu söyledim.  
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Yanlışlıkla sıkıldığını biliyoruz, yanlışlıkla sıkana söylüyorum.  
SALİH KOCA (Eskişehir) –Hâlâ dinlemiyorsunuz! 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) - Kim yanlışlıkla sıktıysa ona söylüyorum.   
BAŞKAN – Sayın Koca, lütfen tamamlayınız.  
SALİH KOCA (Eskişehir) – Peki,  Başkanım.  
Teşekkür ediyorum.  
Ben bir vakayı söylüyorum. Bakın, burada, emziklerle, pankartlarla, önlüklerle ya da birtakım şeylerle bu 

komisyonun sulandırılmasının, teknik komisyonun bu hâle getirilmesinin  doğru olmadığını söylüyorum.  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Çoğunluk diktanız başka türlü engellenmiyor.  
SALİH KOCA (Eskişehir) - Buna benzer şayet eylemdir, harekettir, gösteridir yapmak isteniyorsa aşağıda, 

girişte, basın mensubu arkadaşlarımızın da olduğu yerde, Genel Kurulda söylenilebilir, basın açıklaması yapılmak 
isteniyorsa Meclisin uygun bir mekânı var, orada bunlar yapılabilir.  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Başkan, söz istiyorum.  
SALİH KOCA (Eskişehir) -  Ben burada, çok açık söylüyorum, bu partiyi kurmuş olan Mustafa Kemal Atatürk’ün 

de bu kürsü işgalinden tutun bu Mecliste ve bu ortamda yapılan davranışları tasvip etmeyeceğini söylüyorum ve… 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Atatürk’ün adına konuşma bari, şimdi biz de konuşuruz.  
SALİH KOCA (Eskişehir) - … bu anlamda diyorum ki…  
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Ruh mu çağırıyorsun! 
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SALİH KOCA (Eskişehir) - … artık bunu takdir edecek yüce Türk milleti. Az kaldı, seçimlere az kaldı. Yüce Türk 
milletinin tüm bu yapılanları takdir edeceğine ve ona göre gereken cevabı da sandıkta vereceğine inanıyorum.  

Ben bu vesileyle, yargılamaların, eleştirilerin yapılırken vicdanlı olunması gerektiğine inanıyorum.  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Korku imparatorluğunuz çatırdadı, hiç merak etmeyin.  
SALİH KOCA (Eskişehir) – Çünkü bu konuda terörle mücadele eden, hele hele sorumluluk makamında olan 

insanların en fazla yüreğinin sızladığına inanıyorum, en fazla bunun sorumluluğunu taşıdıklarına inanıyorum. Bu eleştiriler 
yapılırken de özellikle şahsileştirmeden politikalara yönelik eleştirilerin yapılmasının doğru olacağına inanıyorum. 
Dolayısıyla… 

İZZET ÇETİN (Ankara) – Amma politika yaptın.  
SALİH KOCA (Eskişehir) – Bir dinle lütfen ya! Bir dinlemeyi öğren, sus.  
BAŞKAN – Lütfen Sayın Koca.  
SALİH KOCA (Eskişehir) – Sen ne yapıyorsun sabahtan beri?  
BAŞKAN – Lütfen Sayın Koca.  
SALİH KOCA (Eskişehir) – Ne yapıyorsun sabahtan beri.  
BAŞKAN – Sayın Koca, lütfen…  
SALİH KOCA (Eskişehir) -  Bu vesileyle, ben bütçemizin hayırlı olmasını temenni ediyor, hepinizi saygıyla 

selamlıyorum.  
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum.  
MÜSLİM SARI (İstanbul) – Sayın Başkan, adımı kullandı. Bir cümleyle… 
BAŞKAN – Söz vereceğim efendim. Müsaade eder misiniz. Söz vereceğim.  
Değerli arkadaşlar, bu salonda bulunan hiçbir arkadaşımızın benim bilgim olmadan buradaki çalışmaları 

kameraya alması yasaktır. Böyle bir girişim içerisinde olan varsa lütfen dışarı çıksın. Bunu özellikle söyleyeyim, uyarıldım 
ben bu konuda. İznim olmadan hiçbir şekilde böyle bir kameraya alma… 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Başkan, kim yapıyorsa söyleyin.  
BAŞKAN -  Bilemiyorum. Kim yapıyorsa, hangi arkadaşımız yapıyorsa bilemiyorum. Bir arkadaşımız bana çekim 

yapıldığını ifade etti, ismi mevzuubahis değil.  
Lütfen, şu anda böyle bir izin vermem söz konusu değil.  
Sayın Sarı, buyurunuz.  
MÜSLİM SARI (İstanbul) – Teşekkür ederim Sayın Başkan.  
Sayın Vekilimizin cümlelerinin başında söylediği temennilere aynen katılıyorum yani katılmamam gibi bir durum 

söz konusu değil. Hiç kimse hiç kimsenin niyetini okumuyor kuşkusuz yani biz burada Sayın Bakanı eleştirirken, Hükûmet 
politikalarını eleştirirken Sayın Başbakanın ya da Sayın Bakanın Türkiye’de ortaya çıkan olaylarda verilen şehitlerden 
mutlu olduğunu söylemiyoruz.  Sayın Devlet Bahçeli’nin, Sayın Kemal Kılıçdaroğlu’nun ya da  Sayın Başbakanın en az 
onlar kadar üzülüp üzülmediğine ilişkin bir tartı da yok elimizde, onu da söylemiyorum. Sadece biz şunu söylemeye 
çalıştık: Benim sözlerime de bakarsanız, ben kimsenin şahsına yönelik bir hakaret içeren bir cümle kullanmadım, sadece 
kişilerin kendi şahsiyetleri de söylemiş oldukları şeylerin aslında bir zihniyet olduğunu anlatmaya çalıştım yani herkes, 
burada, terörle mücadele edilmesi gerektiği konusunda hemfikir, burada herhangi bir şey yok, sadece burada uygulanan 
yolların, yöntemlerin bazen sorunu daha da derinleştirdiğini anlatmak için söylüyorum. Bu da muhalefet olarak bizim en 
doğal hakkımız.  

Söylemek istediğim şey budur.  
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum.  
Sayın Aslanoğlu… 
SALİH KOCA (Eskişehir) – Bir cümle söyleyebilir miyim? Sadece bir cümle… 
Ben şunu söylüyorum: Bugün Cumhuriyet Halk Partisinin eleştirdiği, daha doğrusu size yönelik söylüyorum, 

sizin eleştirdiğiniz konulara bakın ya! Bir bakanla ilgili eleştirdiğiniz konulara bakın. Yok adama şunu dedi, yok öbürüne 
bunu dedi, yok sokakta giderken şöyle yaptı.  Sen bakan makamında… Hepimiz buna benzer şeyleri yapabiliriz, 
nihayetinde hayatımızda yapıyoruz da ama bunlar ne zaman gündeme geliyor? Bakan olduğunuz takdirde bunlar 
gündeme geliyor. Dolayısıyla, eleştiri, eleştiri… Şimdi, koskoca Cumhuriyet Halk Partisinin eleştire eleştire… Bakan şunu 
yaptı, bunu yaptı. Bırakın… İçişleri Bakanlığıyla ilgili politikaları, ciddi politikaları eleştirin, varsa eleştiriniz, bunları yapın.  

BAŞKAN -  Teşekkür ederiz.  
Sayın Aslanoğlu, buyurun.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) - Sayın Koca, bir daha söylüyorum: Biz en demokratik hakkımızı 

kullanıyoruz.  
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Gaz sıkarak mı?  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Biz kimseye gaz sıkmayız kardeşim.  
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Bana sıktınız.  
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FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Hayır, biz kimseye sıkmayız gaz. Biz kimseye gaz sıkmayız. Ben 
parfüm sıktım.  

FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Parfüm mü gaz mı? 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Size söylemiyoruz zaten.  
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Sana söylemiyorum  ama ikiniz de bir… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – O arkadaşım…  
BAŞKAN – O olayı da bir aktarırsanız… (AK PARTİ ve CHP sıralarından karşılıklı konuşmalar)  
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Ama üzerinde “Gaz” yazıyordu.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Koca…  
BAŞKAN – Arkadaşlar, lütfen… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Koca, bu bir sembolik demokratik haktı. Sayın Bakana halka 

gaz sıkmanın ne kadar güç olduğunu, gaz yiyen milletvekillerinin gaz yememesi gerektiği yönünde yapılan bir 
demokratik… 

HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Sayın Bakan hapşırmadı bile.  
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Maskelerle geldik. Bak, maskelerimiz var.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Tamam, güzel…  
Bu, bir demokratik haktı. Biz, kesinlikle biber gazı sıkmak diye bir eylemimiz… Ama benim “biber gazı” diye 

parfümün üstüne yazdığım, biber gazı dediğim… Ama bir arkadaşımız, yine söylüyorum…  
FERAMUZ ŞAHİN (Gümüşhane) – Orada öyle bir şey yapmıştınız.  
BAŞKAN – Sayın Üstün… Sayın Üstün, lütfen.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Bir arkadaşımız biber gazıyla, orada bakarken biber gazı sıkılmış.  
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Polisler sıkmıştır belki! Öyle mi? Onun üzerine gidebiliriz. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Bakan, ben burada samimice bir şey söylüyorum, dalga mı 

geçiyorsunuz benimle?  
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Hayır, ben de samimi söylüyorum.  
BAŞKAN – Sayın Aslanoğlu, lütfen… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Ben size gerçek bir şey söylüyorum. “Benim arkadaşım.” diyorum,  

benim arkadaşım, bu komisyonda olmayan başka bir arkadaşım, bunu.. Böyle oldu. Daha sonra da ben Sayın Bakan 
geldikten sonra “Biz insanlara hiçbir zaman biber gazı sıkmayız, sadece gül sıkarız, çiçek atarız ve kesinlikle bizim insan 
sevgimiz budur.” dedim. Olay budur yani bunu bir daha… Elli kere daha…  

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Sayın Aslanoğlu, biz sizi biliyoruz zaten, size de  bir şey söylemiyoruz.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Ama Sayın Bakan bu samimi duygularımla “Belki polisler sıkmıştır.” 

diye hakikaten… 
BAŞKAN – Canım, bilmediği için söylüyor o da.  
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Ben inanamıyorum sizin sıktığınıza. Sizin sıktığınıza 

inanamıyorum ama herkes de sıktığınızı söylüyor.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Neyi sıktım efendim? Neyi sıktım?  
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Siz demiyoruz.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Ama Sayın Bakan samimice söylüyorum bir şeyi.  
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) -  “Siz” derken yani sizin grubunuzun.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Samimice söylüyorum, “Sıkılmadı.” diyorum.  
SALİH KOCA (Eskişehir) – Bakın, tüm ekranlarda sizin gaz sıktığınıza dair görüntüler var şu anda. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) –  Vallahi, benim ne sıktığımı burada…  
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Arkadaşım, bana sıktı, sana sıkmadı ki.  
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) -  Hayır, öne doğru sıktı.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) –   Hayır, hayır. Benim ne sıktığımı Sayın Başkan da biliyor,  buradaki 

tüm basın mensuplarına sıktım, onlar biliyor. Herhâlde gaz olsaydı o kadar sıktıktan sonra çok rahatsız olurdunuz.   
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Biz size bir şey söylemiyoruz, sıkan arkadaşa söylüyoruz.   
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) -  Niye savunmaya geçiyorsunuz?  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Ben bir şeyi savunmuyorum Sayın Başkanım.  
BAŞKAN – Sayın Aslanoğlu…  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Başkan, ben Sayın Koca’ya cevap veriyorum.  
Benim bir şeyi savunmaya da ihtiyacım yok Sayın Bakanım. Ben savunmam. Bir şey yaptıysam yiğitçe yaparım.  
BAŞKAN – Sayın Aslanoğlu…  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Yiğitçe yaparım, savunmam.  
BAŞKAN – Sayın Aslanoğlu, buyurun siz.  
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FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Böyle böyle bilmem ben, yiğitçe yaparım.  Ben yiğidimdir.  
BAŞKAN – Sayın Aslanoğlu…  
Sayın Hasan Hüseyin Türkoğlu, buyurun.  
HASAN HÜSEYİN TÜRKOĞLU (Osmaniye) -  Teşekkür ederim Sayın Başkan.  
Sayın Başkan, Sayın Bakan, Plan ve Bütçe Komisyonunun saygıdeğer mensubu ve diğer misafir milletvekili 

arkadaşlarım; İçişleri bürokrasisisin asker, sivil değerli mensupları, kıymetli misafirler; hepinizi saygıyla selamlıyorum.  
Büyükşehir belediyesi diye bilinen tasarıda  Plan ve Bütçe Komisyonunun herhangi bir görüş üretmemesinin ve 

bunu da işlerinin yoğunluğu mazeretiyle İçişleri Komisyonuna iletmesinin, en hafif tabiriyle, bir görevi ihmal suçu olduğunu 
ve bunun da hesabının muhakkak verileceğini bu komisyona hatırlatarak sözlerime başlamak istiyorum.  

Sayın Bakanın sunuş konuşmasının olduğu kitapçıkta terörle mücadeleye dokuz sayfa ayrılmış olmasından 
memnuniyetimi ifade etmeliyim çünkü 61’inci Hükûmet Programı’nda bir satır bile yer almayan terörle mücadele 
konusunun Sayın Bakanın geçen yılki ve bu yılki bütçe konuşmalarında yer almasından memnun olduğumu ifade 
etmeliyim.  

Ancak narkotik polislerine ya da tarihî eser kaçakçılığı yapanları yakalayanlara ödül veren mevzuatın 3713 sayılı 
Terörle Mücadele Kanunu’nun 19’uncu maddesi  çerçevesinde terörle mücadele eden başarılı personele niçin 
uygulanmadığını, bununla ilgili yönetmeliğin niçin işlerlik kazanmadığını da daha evvel sormuştum, tekrar Sayın Bakana 
hatırlatmak istiyorum.  

Sayın Bakana hatırlatmak istediğim yine birkaç husus var. Bunlardan birisi, mülki idare amirlerinin özlük hakları. 
Kendilerini gördüğüm de her vesileyle bu sözünü hatırlatıyorum. Yine Sayın Başbakanın emniyet mensuplarına vermiş 
olduğu sözü, emniyet mensuplarının özlük haklarının düzeltilmesi hususunu özellikle hatırlatıyorum.  

Hele hele bugünlerde polislerin sendika kurmaya ilişkin taleplerinin disiplin cezalarıyla ya da disiplin 
soruşturmalarıyla önlenmeye çalışıldığı bir dönemde şunu hatırlatmak istiyorum: Bir kediyi bile bir odada sıkıştırdığınızda 
kaçacak delik bırakırsınız, emniyet mensuplarına hem Uluslararası Çalışma Örgütünün öngördüğü şartlarda çalışma 
imkânı vermiyorsunuz hem özlük haklarını düzeltmiyorsunuz hem de bunu düzeltmeleri için bir organizasyon sahibi 
olmalarının önüne engel koyuyorsunuz. Emniyet mensuplarını ciddiye almak lazım. Bu insanlar kamu  görevi yapanlar 
arasında en fazla intihar oranı olan, en fazla psikolojik  destek alan meslek mensuplarıdır.  Bu açıdan baktığınızda… 
Sadece kendileri değil çocukları ve eşleri de aynı şekilde yardım alan, destek almak zorunda kalan insanlardır. Bu 
insanların bu çabalarını lütfen bir an evvel olumlu sonuçlandırın diye Sayın Bakandan rica ediyorum.  

Tabii, muhtarların, il genel meclisi üyelerinin de özlük sorunlarıyla ilgili hususları hatırlatmamıza gerek yok, onlar 
da sırada bekliyorlar.  

 Sayın Bakanım, bildiğiniz gibi, mahallî müşterek hizmetleri karşılamak amacıyla kurulan yerel yönetimler, 
özellikle belediyeler çok büyük önem arz etmektedir. Belde halkı için belediye başkanı çok önemli bir kişidir, onda 
kendilerini bulurlar, kendilerini temsil eder.   

Sizin uygulamalarınızdan nasibini almış bir belediye başkanından bahsedeceğim, Adana Büyükşehir Belediye 
Başkanı. Kendisi gibi olan birçok belediye başkanına göre hakkında açılan davalardan dolayı bu Belediye Başkanı 
yaklaşık otuz üç aydır görevinden uzaklaştırılmış durumda yani Adana Belediyesi sınırlarında yaşayan belde halkının 
kendi temsilcileri görev yapamayacak şekilde açıkta otuz üç aydır. Şimdi, bu hususta çok şey söylendi. Adalet Bakanlığı 
Müsteşarının adı geçen Belediye Başkanıyla ilgili soruşturmaların yapıldığı günlerde Adana’ya yaptığı ziyaretlerden 
bahsedildi, Adalet Bakanının Adana Havalimanı’ndaki VIP salonunda Cumhuriyet Başsavcısıyla özel görüşmelerinden 
bahsedildi. Benim elimde de bir belge var.  Bu belge, adı geçen Belediye Başkanının tutuklanmasına ilişkin itiraza verilmiş 
bir belge, diyor ki: “Kamu kurum ve kuruluşlarının ihalesine fesat karıştırmak suçundan şüphelinin sevke konu ve iddia 
içeriğine göre suçun vasfına göre tutuklandığı ve itiraz ettiği anlaşılmıştır.” Kararda da  hâkim şöyle diyor: “Başkasına ait 
banka veya kredi kartının izinsiz kullanılması suretiyle yarar sağlama suçundan dolayı tutukluluğuna devam…”  Yani 
aslında karar verilmiş, hâkim “Nasıl olsa tutuklamaya itirazı kabul etmeyeceğim ama bir mazeret lazım.” diye, kes-yapıştır 
metoduyla  başkasına ait kredi kartından dolayı Adana Büyükşehir Belediye Başkanının tutukluğunun devamına karar 
vermiş. Tabii, şu anda Belediye Başkanı tahliye edildi ama bu hususla ilgili… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
HASAN HÜSEYİN TÜRKOĞLU (Osmaniye) – Müsaade eder misiniz.  
BAŞKAN – Buyurun.  
HASAN HÜSEYİN TÜRKOĞLU (Osmaniye) - …anlayışı ve kurulan tezgâhı anlatmak açısında bu belgeyi 

takdirlerinize sunuyorum.  
Sayın Bakanım, bir Büyükşehir Belediyesi Yasası geçirdik. Bu Yasa oylarınızla kabul edildi. Usul ve esas 

açısından, Anayasa’ya aykırılık açısından bütün mahzurlarını anlatmamıza rağmen, maalesef bir türlü bazı konularda sizi 
ikna edemedik.  

Şimdi, ben bazı şeyleri sormak istiyorum.  
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Dün Diyarbakır’dan gelen misafirlerim vardı. Bana dediler ki: “Biz devlet yanlısı, korucu bir aşiret ve köy idik, 
şimdiye kadar devletin yanında durduk, bölücü örgüte ve onun temsilcilerine karşı aslanlar gibi mücadele ettik ancak bu 
Kanun çıktıktan sonra oradaki büyükşehir belediye başkanına gidip özür dileyeceğiz, ‘Artık biz size tabi olacağız’ 
diyeceğiz.” dediler. Bunu takdirlerinize sunuyorum.   

Diğer taraftan, bu korucu köylerinin ve devlet yanlısı aşiretlerin ne olacağını bilemiyoruz. Jandarma teşkilatının 
ne olacağını bilemiyoruz. Burada, bu sıkıntılı durumda, Jandarma teşkilatını…  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN -  Sayın Türkoğlu, çok teşekkür ediyorum.  
HASAN HÜSEYİN TÜRKOĞLU (Osmaniye) – Son cümlem Sayın Başkan.  
BAŞKAN – Buyurun.  
HASAN HÜSEYİN TÜRKOĞLU (Osmaniye) – Bu sıkıntılı dönemde Jandarmadan polis teşkilatına bir geçiş söz 

konusu olursa bu bölgelerde kır polisi, tecrübesi olmayan, Jandarmanın bilgi birikimine sahip olmayan bir yapı ortaya 
çıkarsa bu sıkıntılı dönemde nasıl bir intibak sağlanacak? Bunu çok merak ediyorum.  

Büyükşehir belediye meclisleri toplanıp siyasi karar alırlarsa nasıl bir sonuç ortaya çıkar, bunu çok merak 
ediyorum çünkü Anayasa Mahkemesinin 2011 Temmuzuna kadar size düzenleme getirmek için müsaade ettiği o vesayet 
yetkisiyle ilgili durumda henüz bir düzenleme yapmadınız. Bu hususları da zatıalinizden öğrenmek istiyorum.  

Teşekkür ediyorum Sayın Başkanım.  
BAŞKAN – Sayın Çam, buyurun lütfen.  
MUSA ÇAM (İzmir) – Sayın Başkan, Sayın Bakan, bakanlıkların çok değerli görevlileri, basınımızın çok değerli 

emekçileri; hepinizi saygıyla selamlıyorum.   
Tabii ki burası Plan ve Bütçe Komisyonu ve tüm bakanlıkların bütçelerinin görüşüldüğü önemli bir komisyon. 

Komisyonun ağırlığını hepimiz burada biliyoruz.  Buranın ağırlığının başka arkadaşlar tarafından bize ifade edilmesine 
veyahut da anlatılmasına gerek yok, biz bunları biliyoruz. Ama zaman zaman tabii ki muhalefet partisi olarak kürsüde 
veyahut da karar alma aşamasında dileklerimizi, taleplerimizi, isteklerimizi ne yazık ki kabul ettiremiyoruz.  Oysa, 
demokrasi sadece çoğunluk rejimi değil, parlamentoda çoğunlukta olan insanların söz ve karar sahibi oldukları rejimlerin 
adı değildir, ekseriyette kalanların da görüşlerinin ve önerilerinin dikkate alındığı ve göz önünde tutulduğu bir rejimin adıdır 
ama bu, maalesef olmuyor.  

9 Ekim’de, Türkiye Büyük Millet Meclisinde çalışanları ilgilendiren önemli bir yasa görüşülüyor, Toplu Sözleşme 
Yasası. Türkiye’de işçiler, sendikalar, çalışanlar haklı olarak bu sendika yasasına karşı tepkilerini dile getiriyor lar ve bu 
nedenlerden meydanlardalar ve alanlardalar. Talepleri, Türkiye Cumhuriyeti devletinin altına imza atmış olduğu 
uluslararası sözleşmelere uygun, ILO standartlarına uygun bir sendika ve toplu sözleşme yasası… Bunun dışında başka 
bir şey istemiyorlar. Mademki, Türkiye Cumhuriyeti devleti bunun altına imza altmış, ona uygun bir yasa istiyorlar ve bu 
taleplerini ve dileklerini Türkiye Büyük Millet Meclisine yansıtmak için de 9 Ekim’de Akay Caddesi’nden  Meclise 
gelecekler.  

Ben bir işçiyim ve sendikacıyım, uzun yıllar Türkiye’de sendikal hareketin içerisinde yöneticilik yapmış, DİSK’in 
Genel Sekreterliğini yapmış bir arkadaşınızım, bugün Mecliste milletvekiliyim ama  giriş noktam orasıdır. Süleyman 
Çelebi, Türkiye Devrimci İşçi Sendikaları Konfederasyonunun Genel Başkanı; İzzet Çetin, milletvekili, Harp-İş Sendikası 
Genel Başkanlığını yapmış bir arkadaşımız. Bize düşen görev, sokakta haklarını arayan işçilerin yanında bulunmak ve 
onlarla birlikte dayanışma içerisinde bulunmak, onların taleplerini kalın duvarları aşarak Türkiye Büyük Millet Meclisine 
getirmektir.  

Akay Caddesi’ne gittik. Polis biliyor, Ankara polisi biliyor, Süleyman Çelebi’yi tanıyor, Musa Çam’ı tanıyor, İzzet 
Çetin’i tanıyor. Tanımış olmasına rağmen,  polis geliyor biber gazını benim gözlerime sıkıyor. Bilmesine rağmen yapıyor 
bunu, tanımasına rağmen yapıyor. Orada 3 tane milletvekilinin olduğu polis telsizlerinden anons yapılıyor, konuşuluyor 
bunlar ama Türkiye Büyük Millet Meclisinin bir milletvekiline biber gazı sıkılıyor.  

Şimdi, ben onu sıkan polise kızmıyorum. Ona bir talimat verilmiş, görev verilmiş, o gereğini yapıyor. Ben biraz 
sonra onun hakkını da burada arayacağım, söyleyeceğim. Ama böyle bir talimatlandırma olabilir mi? Bizim önce İçişleri 
Bakanlığımızın polise hangi koşullarda ve ne şekilde, nerede böyle bir uygulamanın yapılması gerektiğini öğretmesi 
gerekiyor. Bu nedenden de İçişleri Bakanlığının üst düzey yöneticilerini yurt dışına gönderip böyle toplumsal olaylar 
olduğunda nasıl ve ne şekilde müdahale edildiğini oralarda görmesi gerekiyor. Yani hakkını arayan işçiyi, hakkını arayan 
memuru, emeklisi, dulu, yetimi ne zaman sokağa çıksa biber gazı, tazyik, cop, dayak.  

Arkadaşlar, demokrasi bu mu? Böyle mi olması gerekiyor? Bunu şiddetle reddediyorum ve kınıyorum. Ertesi 
gün, 10 Ekim’de Türkiye’de bütün gazetelerde bu olaylar yansıdı, fotoğraflarımız çıktı gazetede. Beklerdik, bu ülkenin 
İçişleri Bakanından bir telefon etsin. “Sayın Vekilim -mademki milletvekiliyiz, İçişleri Bakanından beklerdik- kusura 
bakmayın, bir yanlışlık olmuş. Bir hatadır bu.” demesini beklerdik ama İçişleri Bakanı maalesef böyle bir nezaketi 
göstermedi. Tabii ki biz beklemiyoruz böyle bir nezaketi ama bundan insanlar, kolluk kuvvetleri maalesef cesaret alıyorlar 
ve pervasız uygulamalarına devam ediyor.   



 
T B M M  

Tutanak Hizmetleri Başkanlığı 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 75 

  

 

 

Sayın Bakan diyor ki: “Bizim biber gazımız organiktir.” Bir İçişleri Bakanı böyle bir cümleyi kullanabilir mi 
arkadaşlar? Sayın Bakan, yani size hakikaten o biber gazını sıkmak isterdim. Sıkmak isterdim size ama size zarar vermek 
için değil, gerçekten zarar veriyor mu vermiyor mu bunu görmeniz açısından sıkmak isterdim ama bizim şunu bilmemiz 
gerekiyor: Kendimize yapılmasını istemediğimiz bir şeyi bizim başkasına yapmamız gerekmiyor, yapmamamız gerekiyor 
bunu. Kim olursa olsun ama maalesef bunu İçişleri Bakanı “Bizim biber gazımız organik.” diyorsa, kolluk kuvvetleri bunu 
pervasızca, fütursuzca istedikleri gibi kullanabiliyorlar arkadaşlar ya.  

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Sayın Çam, o olayları, o noktaya getirmemek lazım, bir de orayı dinlemek lazım. 
MUSA ÇAM (İzmir) – Tabii ki, onda hiçbir sorun yok. Yani o işçileri o sokaklarda yürütmemek lazım. Taleplerini, 

isteklerini getirip iletmeleri gerekiyor, buna katılıyorum, bunda bir sorun yok. 
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Yürüsünler ama… 
MUSA ÇAM (İzmir) – Hayır, yürümeyebilirler de yani ama yapılması gereken bunların, bu uygulamaların 

yapılmaması gerekiyor. 
NAMIK HAVUTÇA (Balıkesir) – Cumhuriyet Bayramını kutlamamak lazım! 
MUSA ÇAM ( İ zm i r )  –  Sayın Bakan, bunlardan artık vazgeçmeniz gerekiyor. Polisten, vatandaşın, yurttaşın 

hakkını arayan işçisi, çiftçisi, köylüsü, emeklisi, dul, yetimi, öğrencisine artık bu muameleleri yapmaktan vazgeçin. Onları 
anlayın, onların dilek ve taleplerini dinleyin ve kulak verin. Verir misiniz? Vermezsiniz. İşte, son Büyükşehir Yasası, 
Türkiye Büyük Millet Meclisinde sabaha kadar çalıştı, 10 Kasım, Atatürk’ümüzün Cumhuriyetimizin kurucusu Büyük Önder 
Mustafa Kemal Atatürk’ün aramızdan ayrılışının 74’üncü yılı, yas hâlindeyiz ama aynı gün bir helikopter düşüyor, 
askerlerimiz şehit oluyor. Normal ülkelerde yas ilan edilir, bayraklar yarıya indirilir ve yas ilan edilir ama ne oldu 
arkadaşlar? Sanki yangından mal kaçırırmışçasına pazar günü de pazartesi sabahının altısına kadar Türkiye Büyük Millet 
Meclisi çalıştırıldı ve Büyükşehir Yasası geçirildi arkadaşlar. Ne gerek vardı, kaçıyor mu? Ertesi gün olsun, bir ertesi gün 
sonra olsun, ne olur? Hayır, illa olacak. Ne oldu, oldu; ne oldu, oldu da, ne oldu yani; fetih mi ettiniz Türkiye’yi? Ama o 
şehit olan askerlerimizin, o canlarımızın, ciğerlerimizin yasını tutmaları gerekiyordu, Türkiye Büyük Millet Meclisi sabaha 
kadar çalıştırıldı arkadaşlar. Bu mudur demokrasi, bu mudur insan hakları, bu mudur anaların göz yaşlarını durdurmak, 
silmek bu mudur arkadaşlar? “Hayır, ben bütünşehir yasasını çıkaracağım, ben ne dersem o olur. Benim bu kadar 
milletvekilim var, benim dediğim dedik, öttürdüğüm düdüktür arkadaşlar.” Bu değil demokrasi. Demokrasi, farklı düşünen 
insanların görüşlerinin ve iradelerinin de dikkate alındığı bir rejimin adıdır ama ne yazık ki bugün bu ülkede ve bu 
Parlamentonun çatısı altında bunu görmek ve hissetmek mümkün değildir. 

Sayın Aydın Ayaydın söyledi, Avrupa Özerklik Şartı’nın 5’inci maddesinde: “Gerektiği takdirde referandum 
yapılır.” diyor. 12 Eylül 2010’da referanduma gittiniz, yüzde 58 oy aldınız ve Anayasa’nın birçok maddesini değiştirdiniz, 
30’a yakın maddesini değiştirdiniz. Şimdi, 330’u bulduğunuz da yine referanduma gideceksiniz başkanlık sistemi… 
Sıkışıyorsunuz, diyorsunuz ki “Referanduma gidelim.” Peki, bu kapattığınız belde belediyeleri, mahalle hâline getirdiğiniz 
köyleri köy muhtarlıklarını niye referanduma götürmediniz arkadaşlar, niye yapmadınız? Halk karar versin, köyden 
kurtulup mahalle mi olmak istiyor, belde belediyesinden kurtulup ilçeye mi bağlanmak istiyor, o ilçe belediyesinden 
memnun değil başka bir ilçeye mi bağlanmak istiyor, Yenimahalle’deki veyahut da İstanbul’daki Şişli’deki gibi, bağlanmak 
mı istiyor? Halk karar versin. Demokrasi bu ama bunu uygulamadınız. 

Bakınız, İzmir Alaçatı’da 7.035 seçmen var arkadaşlar, 5.550’si kendi arasında referanduma gitti, 5.115’i “Hayır, 
benim beldem kapanmasın.” dedi. Mordoğan’da 2.646 seçmen var, 1.430 seçmen sandığa gitti, 1.400’ü “Hayır, benim 
beldem kapanmasın.” 36’sı da “Kapansın.” dedi. Belevi’nde 1.681 seçmen var, 749’u gitmiş, oy kullanmış, 748 “Hayır, 
benim beldem kapanmasın.” demiş.  

SALİH KOCA (Eskişehir) – 75 milyon ne demiş? 
ALİ SERİNDAĞ (Gaziantep) – Sorsaydınız. 
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – 2011’de sorduk zaten. 
SALİH KOCA (Eskişehir) – Evet, sorduk 2014’te de soracağız. 
BAŞKAN – Sayın Koca, konuşmanın insicamını bozmayın. 
MUSA ÇAM (İzmir) – Sorsaydınız. Yani kapattığınız bütün beldelere sorsaydınız, biz de o zaman görseydik. 

Derdik ki: “Evet, ya bu halk kapatılmasını istiyor.” ama sormadınız, ona cesaret edemediniz. 
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Ya, 2011’de sorduk zaten. 
MUSA ÇAM (İzmir) – Ödemiş Bademli’de, 2.165 seçmen var, 1.635 seçmen sandığa gidiyor, 1.622’si “Hayır.” 

diyor. Bozdağ’da 1.102 seçmen var, 816’sı sandığa gidiyor, 806’sı da “Hayır.” diyor. Çaylı’da 1.494 seçmen var, 756’sı 
sandığa gidiyor, 752’si “Hayır.” diyor. Kaymakçı’da 3.652 seçmen var, 770’i sandığa gidiyor, 749’u “Hayır.” diyor. 
Konaklı’da 1.590 seçmen var, 1.152’si sandığa gidiyor, 1.148’i “Hayır:” diyor. Ovakent’te 2.240 seçmen var, 2.017’si 
sandığa gidiyor, 2.010 tanesi “Hayır.” diyor arkadaşlar. Halkın iradesi bu.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
MUSA ÇAM (İzmir) – Niye korkalım? Eğer bunlar “Evet.” diyorsa kapansın arkadaşlar yani çok önemli mi yani 

mademki halk kapatmak istiyor kapansın, belde belediyesi kapanmak istiyorsa kapansın. 
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BAŞKAN – Sayın Çam, sözlerinizi tamamlar mısınız? 
MUSA ÇAM (İzmir) – Topluyorum, Sayın Başkan. 
Sayın Bakan, bana biber gazı sıktılar –hiç önemli değil- sizin talimatınızla ama ben de orada çalışan insanların 

bir emir kulu olduğunu, emeğiyle geçinen insanlar olduğunu düşünüyorum ve onların hakkını savunuyorum, diyorum ki: 12 
saat, 20 saat çalışan polislerimizin insanca hayatlarını sürebilmeleri için onların ücretlerini, özlük haklarını ve emeklilik  
haklarını mutlaka teslim edin. 4 Ocak 2012’de aşağıda 112 sıra sayılı kanunu görüşürken pilotların ve deniz güvenlik 
görevlilerine iyileştirme yaptınız ama polisler için söz verdiniz, dediniz ki: “Onlarla ilgili de düzenleme yapacağız.” dedin iz 
hâlâ yapmadınız.  

Muhtarlarla ilgili, 52 bin muhtar var bu ülkede şu anda, halkın oyuyla seçilmiş olan muhtarlar. Aldıkları ücret 380 
lira arkadaşlar. Telefonunu kendisi veriyor, İnterneti kendisi veriyor, elektriği kendi veriyor, suyu kendi veriyor, kırtasiyesini 
kendi veriyor, bilgisayar parasını kendisi veriyor, kirasını kendisi veriyor arkadaşlar. Yetmiyor, nüfus müdürlükleri şimdi 
ikametgâh ve nüfus sureti veriyorlar arkadaşlar, artık muhtarlıklar tamamen icra dosyalarının tebligat memuru veyahut da 
kapıcı veyahut da bekçi görevini görüyorlar. Bu muhtarların, söz verdiniz “Bu yasa geldiği zaman muhtarların durumunu 
da görüşeceğiz, iyileştireceğiz.” dediniz ama hâlâ getirmiş olduğunuz tasarıda muhtarların özlük haklarıyla ilgili bir 
değişiklik yok. Öneriyoruz, asgari ücret düzeyinde ücret alsınlar ve sosyal güvenlik primlerini de İçişleri Bakanlığının 
bütçesinden alsınlar diyorum.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
MUSA ÇAM (İzmir) – Bütçenizin hayırlı olmasını diliyorum. Bir kez daha Sayın Bakan size söylüyorum: Musalla 

taşına gittiğimiz de hoca diyor ki: “Hepimiz er veyahut da geç bunu tadacağız.” Siz de er veyahut da geç biber gazını 
tadacaksınız.  

İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Onun bununla alakası yok burada. zaten alakalı bir şey 
söylemediniz. Olmadı yani. 

HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Sayın Bakan, kendi kendinize sıkın herkes susacak burada. 
BAŞKAN – Sayın Çam, çok teşekkür ediyorum. 
Bugün komisyon üyesi arkadaşlara tattırdınız. 
Sayın Çelebi, buyurun lütfen. 
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkanım.  
Sayın Başkanım, Sayın Bakanım, sayın milletvekilleri, Emniyet Genel Müdürüm, Jandarma Genel Komutanı, 

Sahil Güvenlik Komutanı, değerli basın mensupları; İçişleri Bakanlığının bütçesi üzerinde görüşlerimi sizlerle paylaşmak 
üzere söz almış bulunuyorum. Bu vesileyle hepinizi saygıyla selamlıyorum.  

Şimdi, aslında ben konuşmama farklı başlayacaktım ama Sayın Çam deminden beri bir şeyler söyledi. Tabii, biz 
Sayın Çam’ı hakikaten seviyoruz ama hani alternatif 29 Ekim kutlamalarına gittiniz, dolayısıyla Türkiye Cumhuriyeti 
devletinin 29 Ekiminin kutlanacağı yer bellidir. Ben özellikle bir şey arz edeyim, bakın. 

MUSA ÇAM (İzmir) – Ben, 29 Ekime gitmedim, ona başka arkadaşlar gitti. Ben, 9 Ekime gittim. 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Bayram sokakta kutlanır, vatandaşla kutlanır. 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Dinle, susta dinle, biz dinledik. 
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Tamam, mesele şurada. Bakın, bütün insanlar özgürdür ama bu devletin de kanunları 

vardır dolayısıyla oraya giden, eğer kolluk kuvvetlerine karşı insanlar hakikaten cebir kullanıyorlarsa veya bu anlamada 
farklı bir tazyik kullanıyorlarsa elbette ki güvenlik güçleri kendi amirlerinin ve devletin güvenliği için ellerinden geleni 
yaparlar ama özellikle Sayın Çam’ın söylediğinden dolayı ben demin de onu gösterdim. Bakın, size ben bir-iki tane 
fotoğraf göstereyim. 

İZZET ÇETİN (Ankara) – Demokratik tepki, hak arama özgürlüğünün bir parçasıdır. 
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Bakın, Sayın Çetin, bu orada çekilen. Bakın ben bunları, daha sonra istiyorsanız 

vereyim. Bakın, burada özellikle bir milletvekili arkadaşınızın polise saldırma anı. Bakın, burada yine devam ediyor, 
elindeki gaz tabancası alınıyor, akabinde… 

İZZET ÇETİN (Ankara) – Arkadaşlar, faşizmi savunuyorsunuz. Bakanınız da aynı tavır içinde. 
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Beni bir dinler misiniz!  
Bakın, burada kaskını alıyorlar, kaskını çıkarıyorlar akabinde de, en sonunda, deminde gösterdim, bakın burada 

alnının ortasına gelen su şişesinden dolayı yüzü ve burnu kanıyor. 
ALİ SERİNDAĞ (Gaziantep) – Anladım da, güvenlik güçleriyle halkı niye siz karşı karşıya getiriyorsunuz? 
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Biz getirmiyoruz, bakın mesele şurada… 
ALİ SERİNDAĞ (Gaziantep) – Vatandaşın bayram coşkusuna neden izin vermiyorsunuz? 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Müsaade edin de bir dinleyin ya. Biz sizi dinliyoruz siz de bizi bir dinleyin 

ne var ya! 
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Sayın Vekilim, bakın meselemiz şurada, elbette ki sizin bir… 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Hiçbir şey o tabloyu meşru kılamaz. 
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ALİ SERİNDAĞ (Gaziantep) – Sizin yarattığınız tablo. 
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Bakın, ben bir şey söyleyeyim… 
BAŞKAN – Lütfen arkadaşlar.  
Evet, buyurun. 
ALİ SERİNDAĞ (Gaziantep) – Anayasa’yı ihlal ediyorsunuz. 
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Bakın, burada sizin sebep olduğunuz tablo yani siz Ulus’a gittiğinizde veya Meclisin 

dışına çıktığınızda veya herhangi bir yerde… 
NAMIK HAVUTÇA (Balıkesir) – Niye, Meclise gitmeyecek miyiz? Milletvekiline soruyorsunuz. 
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Ben bir dakikanızı istirham edebilir miyim?  
Siz herhangi bir yere gittiğiniz de, yerinizde durduğunuz da polis gelip de size bir mukavemet mi yapıyor? 

Yapmıyor yani bakın mesele burada. 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) –  Saygımızdan susuyoruz, şimdi anlatacağım.  
BAŞKAN – Söz verince herkes anlatsın arkadaşlar. 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Tabii, saygımızdan susuyoruz. 
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Dolayısıyla meselemiz şurada bakın… Farklı olan bir durumları varsa elbette ki bu 

devletin kolluk kuvvetleri icap edileni yapar ama nedir? Herkesin kendi sınırlarının içerisinde olması lazım, onu özellikle 
belirteyim. 

Bir de demin yine bir konuşmacımız özellikle, kendi konuşmasını sunarken AK PARTİ’nin etnik kökenli bir 
politika izlediğini söyledi. Bakın, AK PARTİ’nin, 2002 yılından bugüne kadar geldiği iktidar dönemlerinde hiçbir zaman için 
etnik kökenli herhangi bir şey izlememiştir. Bu, tamamıyla insan haklarına dayalı… Ben şimdi kendi konuşmamda da bunu 
söyleyeceğim, sizlere arz edeceğim ama özellikle onu belirtmek istedim. 

AK PARTİ hükûmetleri, 2002-2012 yıllarında bakın, geldiği dönem itibarıyla Türkiye’ye neler kazandırmış: Terör 
ve terörle mücadeleden doğan zararların karşılanması, terör zararlarını karşılayacak hukuki altyapısını AK PARTİ 
hükümetleri getirdi. Terör nedeniyle yerinden olmuş kişilerin istekleri hâlinde dönüşlerini kolaylaştırabilecek mekanizmaları 
kurdu. Sosyal yardımlaşma ve dayanışma kapsamında eğitim, sağlık ve sosyal destek alanlarında destek oldu. 
Demokratikleşme ve insan hakları konusunda çok önemli adımlar attı, bunları zaten hepiniz biliyorsunuz. Ekonomik 
gelişmelerin teşvik edilmesi, istihdamın arttırılmasına yönelik önemli gelişmeleri getirdik. Halkımıza birinci elden hizmeti 
götüren il özel idarelerimizi ve belediyelerimizi başta gelir kaynakları olmak üzere her konuda, siyasi parti ayrımı 
yapmaksızın ama hiçbir ayrım yapmaksızın herkesin hakkı neyse onu otomatikman gönderdi.  

5230 sayılı Terör ve Terörle Mücadele Kanundan Doğan Zararların Karşılanması Hakkında -17-7-2004 
tarihinde- Kanun çıkartıldı. Yine 5233 sayılı Terör ve Terörle Mücadelede Doğan Zararların Karşılanması Hakkında Kanun 
çerçevesinde terör ve terörle mücadele kapsamında yürütülen faaliyetler nedeniyle zarar gören her vatandaşımızın 
zararları karşılandı. Bu konuda, biliyorsunuz, pek çok vatandaşlarımız daha önce Avrupa İnsan Hakları Mahkemesine 
gidiyordu, başvuruyordu ve akabinde bizlere geri dönüyordu dolayısıyla bunların önü kesildi. Hatta şu anda Adalet 
Bakanlığı -ki iki gün önce görüştüğümüz şeyinde- merkez teşkilatında özellikle, Avrupa ülkelerinde görevlendirilmek üzere 
şu anda bakanlık müşavirleri, yani yurt dışı müşavirlikleri gönderildi. Orada, özellikle, bizim vatandaşlarımızın da herhangi 
bir hukuki sorunları olduğu takdirde oradaki hâkimlerimiz onlara da yardımcı oluyor.  

Yine, köye dönüş ve rehabilitasyon projeleri, terör nedeniyle yaşadıkları köyleri terk etmek zorunda kalan 
vatandaşlarımızın tekrar köylerine dönebilmeleri için –benim ilim de buna dâhil olmak üzere- Adıyaman, Ağrı, Batman, 
Bingöl, Bitlis, Diyarbakır, Elazığ, Hakkâri, Mardin, Muş, Siirt, Şırnak, Tunceli ve Van bölgelerinde uygulanan köye dönüş ve 
rehabilitasyon projeleri kapsamında bu iller dâhil edilmiştir ve on yıldır bu illerde gereken yapılıyor.  

İkinci bir husus, Mahalli İdareler Genel Müdürlüğünün bünyesinde özellikle, KÖYDES ve BELDES’lerle ilgili. 
Bakın, daha önce bölgeler arasında çok farklı ekonomik kalkınma farklılıklara vardı. Özellikle, BELDES ve KÖYDES’le  
birlikte geri kalmışlığın getirdiği işsizlik ve göç gibi sorunlarda rahatlatma sağlayabilecek projeler getirdi. Bu kapsamda 
Güneydoğu Anadolu Projesi, Doğu Anadolu Projesi Ve Konya Ovası Projeleri gibi ülkemizin eşit seviyede kalkınabilmesi 
için ekonomiden sosyal hayata, eğitimden sağlığa, altyapıdan enerjiye her alanda bunları teşvik edebilmek için KÖYDES 
ve BELDES organıyla geri kalan bölgelere paralar aktarıldı. Köy yollarının standartlarının yükseltilmesi için, benim kendi 
ilimde bakın, yıllar sonra, daha önceki 2002 yıllarını ben söyleyeyim, inanın sadece ham yollar vardı ama şu anda sıcak 
asfalt var. KÖYDES ve BELDES’e gönderilen paralarla şu anda bizim kendi bölgelerimizde susuz olan bir köy kalmadı, 
yollar elden gelinceye kadar, şimdiye kadar sathi kaplama yapılıyordu ama geçen sene itibarıyla da şu anda sıcak 
asfaltlar yapılıyor. 

Yine, İçişleri Bakanlığımızın özellikle büyükşehirlere getirmiş olduğu MOBESE kameraları, bakın, bunlar yine AK 
PARTİ hükûmetleri döneminde geldi. Daha önce İstanbul’da kapkaçlardan dolayı insanlar kendi evlerinden çıkamıyorlardı. 
Yanlarından arabalar geçtiği zaman da insanlar tedirgin oluyordu. Geçen sene ben burada Sayın  Bakanımıza da teşekkür 
ediyorum, Emniyet Genel Müdürümüze de, benim, mesela hem Ağrı’da hem Patnos’ta hem Diyadin’de şu anda altyapıları 
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yapılıyor. Bu, çok büyük yenilikler dolayısıyla, bununla birlikte İstanbul’da veya büyükşehirlerde şu anda insanların çoğu 
hakikaten derin bir nefes almaktadır. 

Yine “JEMUS” olan jandarmaya Entegre ve Muhabere Bilgi Sistemi. Belediye sınırları dışında ve polis teşkilatı 
olmayan yerlerde büyük bir özveriyle kolluk hizmetini yürüten jandarmamız ihtiyaçları dikkate alınarak “JEMUS” olan 
Entegre Muhabere ve Bilgi Sistemiyle bunları geliştirdiler ve bunlar aracılığıyla gerçekten aranan şahısların da 
yakalanmasında çok büyük başarılar elde edilmiştir. 

Şimdi, demin Musa Bey’in de söylediği Büyükşehir Yasa Tasarısı, tabii, sizin oralarda da küçük beldeler var. 
Benim kendi ilimde şu anda iki tane belde bu kapsamda, eğer yasa çıkarsa -ki inşallah çıkacak- kapatılacak ama şunu 
söyleyeyim: İnanın beldelerimizin hizmet verebilecek paraları yok. Bu beldelerde şahısların sadece altlarında  bir araba var 
ve geri kalan İller Bankasından gelen paralar zaten personel maaşlarına yetmiyor bu sürekli böyle gidiyor ama özellikle şu 
anda büyükşehir kapsamına alındığı zaman, bu beldeler mahalle konumuna geliyor ve buraların herhangi bir hakları 
kaybolmuyor. Bakın, bundan sonra buralara büyükşehir belediyeleri aracılığıyla bu bölgelere hizmet gidiyor. Dolayısıyla, 
nüfusu 750 binin üzerinde olan illerde büyükşehir belediyeleri kurulmaktadır. Mevcut on altı olan büyükşehir sayısı nüfus 
kriteri dikkate alınarak on üç ilimizin daha büyükşehir yapılmasıyla yirmi dokuza çıkıyor. Bu illerimiz -zaten hepiniz 
biliyorsunuz- en son Aydın, Balıkesir, Denizli, Manisa, Muğla, Hatay, Tekirdağ, Trabzon, Kahramanmaraş, Şanlıurfa, 
Mardin, Malatya ve Van’dır. Bu on üç yeni büyükşehirde yirmi altı adet yeni ilçe kurulması planlanmaktadır. Bu Büyükşehir 
Yasası, özellikle aşağıda da konuşulduğu için ben artık buna çok fazla girmiyorum. Dolayısıyla, hizmet almak için, 
hizmetin hesabını sormak için kendi seçtiği belediye başkanına hesap sorabilecek bu, özellikle yeni yasayla birlikte. Her 
konuda da hükûmet ya da valiyi sorumlu tutamayacaklardır çünkü bunların tamamıyla buralarda özel idarede lağvedildiği 
için bu insanlar daha farklı bakacaklardır. Bu reform, hızlı kentleşme karşısında geç kalmış bir reformdur. 

ALİ SERİNDAĞ (Gaziantep) – İyi bir sistemse size de gelsin. 
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Anlayamadım? 
BAŞKAN – Sayın Çelebi lütfen. 
ALİ SERİNDAĞ (Gaziantep) – İyi bir sistemse sizin ile de gelsin. 
BAŞKAN – Sayın Çelebi lütfen. 
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Yani biz kendi ilimize gelmesini gerçekten çok arzu ediyoruz. 
BAŞKAN – Arkadaşlar, bakın, herkesin görüşü… Siz de görüşünüzü beyan edeceksiniz.  Değerli arkadaşım ya 

siz de ifade edeceksiniz ya. Size de söz vereceğim. O, görüşünü ifade edecek siz de görüşünüzü ifade edeceksiniz. 
Demokratik bir ortam bu. 

ALİ SERİNDAĞ (Gaziantep) – Konunun daha iyi anlaşılması için soru sormanın bir mahzuru yok ki. 
BAŞKAN – Var, efendim, var. Böyle bir kural yok ki. 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Bu Komisyonun kuralını bilmiyorsan, var.  
BAŞKAN - Yapmayın arkadaşlar ya, lütfen. Size ben söz vereceğim. Lütfen arkadaşlar ya söz vereceğim size. 
Buyurun Sayın Çelebi. 
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Ben, Ağrı’nın gerçekten, büyükşehir kapsamına alınmasını çok arzu ederim. Bunu 

samimiyetimle söylüyorum ama şu var: Burası Türkiye Cumhuriyeti devleti dolayısıyla, elbette ki, demin sayın 
konuşmacımız söyledi, şehitlerimiz bizim şehitlerimizdir. Ben onlara Allah’tan rahmet diliyorum ama bu devletin 
Osmanlı’dan gelen bir büyük milletliliği vardır dolayısıyla, bir yasa tasarısı, elbette ki bunlar çıkacaktır. Biz milletvekili 
olarak yüzde 50’yi alıp da 2011’de onun için geldik. Dolayısıyla, biz bunları çıkaracağız ki bir an önce Türkiye'nin önünü 
açabilelim. 

Ben özellikle bir şeye daha değinmek istiyorum: Bu yine AK PARTİ hükûmetleri döneminde getirilen “Millî Birlik 
ve Kardeşlik Projesi.” 

BAŞKAN – Konuşmanızı tamamlayabilir misiniz lütfen. 
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Millî Birlik ve Kardeşlik Projesiyle, demokratik açılım süresi, fitneyi önleme, fitne 

unsurlarını tesirsiz hâle getirme ve milletimizi bölmek isteyenlere fırsat vermeme ve kardeşliğin bana göre yeniden ihyası 
ve uhuvvetin yeniden birleştirilmesidir.  

Ben bu vesileyle İçişleri Bakanlığımızın bütçesinin hayırlı, uğurlu olmasını diler, hepinize saygılar sunuyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Celal Dinçer, buyurun efendim.  
Süreniz beş dakika. 
CELAL DİNÇER (İstanbul) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Bakan, değerli milletvekilleri, Bakanlığımızın değerli bürokratları, kıymetli basın mensupları; hepinizi 

saygıyla selamlıyorum. 
Otuz dört yıllık mülki idare amirliği dönemimde, dört yıl kaymakamlık yaptığım Kartal ilçesinde ilk defa 19 Mayıs 

günü Hükûmet Konağına bayrakların çekilmediğini görmek ve bunu sizin devri iktidarınızda yaşamak benim için hicap 
oldu, kahroldum.  
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Son olarak da, burada gündeme geldiği için söylüyorum, Cumhuriyet Bayramı dolayısıyla yaşananları siz, 
burada büyük bir övünçle bahsediyorsunuz, ben ise kınıyorum.  

Değerli arkadaşlar, yeni Büyükşehir Yasası’nı övdünüz, bunun ülkemizi bölecek, federasyona götürecek bir yasa 
olduğunu da söylemek istiyorum. Bu yasayla, valiliğin içi boşaltılmıştır, kaymakamlıklar yok edilmiştir. Vali bir köy 
çeşmesinin musluğunu dahi takmaktan aciz hâle getirilmiştir, hâlâ daha bu yasayı övüyorsunuz, bunu anlamak mümkün 
değil. Bu yasayla yerelleşme adına yerel yönetimler yok edilmiş, tüzel kişilikler ortadan kaldırılmış ve demokrasi adına 
kıyım yapılmıştır, siz hâlâ daha bu yasayı övüyorsunuz. Bu yasayla, bugün bütçesini görüştüğümüz jandarma ülkemizin 
yüzde 87’sinde görev yapmaktadır, jandarmanın konumu belirsiz hâle getirilmiştir, siz gene bu yasayı övüyorsunuz.  

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; ülkemizin her köşesinde başarıyla görev yapan mülki idare amirlerinin 
özlük durumuna bazı arkadaşlarımız değindi ben de değinmek istiyorum. Eşit işe eşit ücret politikası güderek bir kanun 
hükmünde kararname çıkardınız. Orada, özel idareden aldıkları payları kaldırdınız ayrıca, memurlara “Yüzde 4+4 şeklinde 
ücret zammı yapacağız.” dediniz oysa mülki idare amirlere yansıyan zam bugün yüzde 2,3’tür. Sayın Bakanımız bu 
konuda her seferinde “Düzeltilecek.” demesine rağmen bu bütçe yılı geldi, gene bu bütçede de bir şey göremiyoruz.  

Polislerin durumu gene aynı, muhtarlarımızın durumu gene aynı, il genel meclislerimizin durumu gene aynı. 
Emeklilikte çok düşük maaş almaktadır mülki idare amirleri. 6400 ek göstergenin çıkarılarak onlara hiç olmazsa emekli 
hâllerinde rahat etmesini sağlayacak bir düzenlemenin yapılmasını bekliyorduk ancak bu bütçede de bunu göremiyoruz.  

Yatırım Gizleme ve Koordinasyon Merkezi vardı tasarıda, sonradan başkanlık olarak değiştirildi ancak bütçesi 
Maliye Bakanlığının inisiyatifine bırakılmıştır, dolayısıyla “Valilere bu konuda görev verdik.” demek aldatmacadan başka 
bir şey değildir, Maliye Bakanlığının müsaade ettiği ölçüde valiler bu Başkanlıkta hizmet yürütebileceklerdir. 

Değerli arkadaşlar, personel alımında objektif davranılmamıştır, bunu söyledi arkadaşlarımız, ben de 
söylüyorum. Polislerin çalışma saatleri konusunda dünyada eşi benzeri görülmeyen bir sıkıntı vardır. Gene 65’inci 
sayfada, Sayın Bakanımız okudu, dedi ki: “Biz sivil toplum örgütlerine büyük önem veriyoruz ve onları destekliyoruz.” 
Doğrudur, destekliyorsunuz, en masum taleplerini bile dile getirmelerine fırsat vermiyorsunuz, doğal ve organik gazla 
besliyorsunuz onları. Aynı şekilde, polislerin bir sivil toplum örgütü olan sendika kurmasını da yasaklıyorsunuz.  

Evet, son olarak kaçırılan kamu görevlilerinin durumu ne oldu Sayın Bakanım? Şimdi, vaktim kalırsa ben size 
bunu okumak istiyorum: 

“Ben Saniye Çöpçeler,. Astsubay Başçavuş Abdullah Çöpçeler’in eşiyim. Trakyalıyız, eşim köylü çocuğu. On üç 
yaşında girdiği astsubay okulundan çıktıktan sonra on yedi yıl bu vatana hizmet etti. En son görev yeri Lice’ydi, arkasına 
bakmadan gitti. Vatanın her karış toprağı kutsaldır. Beni ve minicik yavrumuzu koklayıp uzaklaştı. Terör başını alıp 
gitmişti. Toprağın kokusunu bildiğimiz bir yere gelecektik, Lice’ye ulaştık. Ben mayısta kızımı alıp kendi memleketime 
döndüm. Hayallerimiz vardı, evimizi kuracaktık. Memleketin bir ucundan bir ucuna mutluluk dokuyordum. Gelmesine on 
gün vardı, kendi gelmeden kötü haber geldi. Bir arkadaşıyla birlikte Lice’den dönerken yolu kesen eşkıya tarafından 
kaçırıldı, inanamadım. Çok zor günler başladı, hayallerimiz başımıza yıkılmıştı. Kızımla her gece göz yaşlarımızın ıslattığı 
yastıkta uyuyorduk, sahipsizdik, elimiz ayağımız yoktu, ne yapacağımızı bilemedik, psikolojimiz alt üst oldu. Günler günleri 
kovaladı, ne arayan ne de soran kaldı. Eşimin birkaç vefalı arkadaşı dışında kapımızı çalan olmadı.” Sayın Bakanım size 
sesleniyorum. “Kayınpederim yaşlıydı, yardım istemiyordum. Benim işim vardı ancak çalışacak gücüm yoktu. Gözümüz 
kulağımız gelecek güzel bir haberdeydi. Her gece, ‘Ne yiyor ne içiyor, nerede yatıyor?’ diye düşünmekten 
uyuyamıyordum. Kızım Melis, babasını özlüyordu. Üç buçuk yaşına gelmişti, her sabah kalktığındı ‘Anne, babam bana küs  
mü, yine neden beni öpmeden işe gitti?’ diye soruyordu. İnanın her sabah bu soruyu tekrar tekrar söylüyordu. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Evet, tamamlayınız lütfen. 
CELAL DİNÇER (İstanbul) – Sayın Başkan, müsaade ederseniz, iki cümleyle tamamlıyorum, son cümle. 
BAŞKAN – Tamamlayın, buyurunuz. 
CELAL DİNÇER (İstanbul) – “Bu acımız dinsin, küçücük bir hayatımız var; eşim, ben ve kızım, bir de vatanımız. 

Sevinmesinler diye dışarıda mağrur dolaşıyorum, ağlamıyorum ama yanımızda kimse yok. Bir buçuk yıldır karanlıkta yol 
alıyoruz, önümüzü göremiyoruz. Dört yüz doksan gün önce bir televizyon kanalında alt yazıda gördüm eşimin kaçırıldığını, 
o gün bu gün bir işaret yok, bize kalan koca bir acı. Gelecek iyi bir haberi bekliyorum. Ondan sonra ölsem de gam yemem. 
Bilirim ki beni yalnız bırakmaz, kızım da yanımda olur ama ben çaresiz, ben kimsesizim. O, olmayınca, ona gidemeyince 
bir yanım eksik kalıyor. Alt yazıda aldığım kötü haberi bir başka alt yazının silmesi için gece gündüz dua ediyorum. 
Astsubay Başçavuş Abdullah Çöpçelerin Eşi Saniye Çöpçeler.” 

Sayın Bakanım, kaçırılan bu kamu görevlilerinin de üzerinde durmanızı özellikle istirham ediyorum, yüce 
heyetinize saygılar sunuyorum. 

BAŞKAN – Teşekkür ederim.  
Sayın Havutça, buyurun lütfen. 
NAMIK HAVUTÇA (Balıkesir) – Teşekkür ederim. 
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Sayın Başkan, değerli milletvekili arkadaşlarım, Sayın Bakan, değerli bürokratlar ve değerli basın 
mensuplarımız; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Tabii, Plan ve Bütçe Komisyonumuzun biz, nezaketli bir Komisyon olduğunu biliyorduk ama burada tabii, biber 
gazlarıyla bir ortamla da karşılaşınca baya fena olduğumuzu da açıklamalıyız. 

Şimdi, Komisyon görüşmelerine gazla başladı, gazla devam edelim. 
Sayın Bakan, polisin orantısız güç ve gereksiz güç kullanımı, polis şiddeti giderek toplumumuzda artıyor. Polis, 

gereksiz ve orantısız şiddet kullanımının kanıtı: Biber gazını ilk müdahale aracı olarak kullanıyor. Demokratik hukuk 
devletinde, en temel hakları arasında yer alan, aş, iş, emek, sosyal hak, sendika hakkı, eğitim hakkı, sağlıklı yaşam hakkı, 
hatta Cumhuriyet Bayramı'nı kutlamak ve Türkiye Cumhuriyeti'nin kurucusu Atatürk'ü anmak için yürümek hakkını 
kullanmak isteyen yurttaşlarımız polisin biber gazına, gaz bombasına, tazyikli suyuna maruz kalıyor. Polis devletinin, bir 
diktatörlük idaresi işaretleri AKP İktidarının belirgin bir politika hâline geldi. Eğitim fakültesinden öğretmen olarak mezun 
olan ama atanamadığı için polis kardeşimizle karşı karşıya gelen ve demokratik hakkını meydanlarda arayan öğretmen 
kardeşine bu orantısız gücü kullanabiliyor. Bizim emir kulu, gariban polis memurlarımız ne yazık ki AKP'nin baskıcı 
tutumundan nasiplerini alıyor. Bu, AKP Hükûmetinin insanlarımızı nasıl karşı karşıya getirdiğinin, ayrıştırdığının, 
böldüğünün somut bir göstergesi. Diğer yandan hiçbir sınır tanımayan polis, biber gazını sıradan mahalle kavgalarında 
hatta bireysel mukavemetlerde bile kullanır hâle geldi. 

Şimdi, Sayın Bakan, merak ediyoruz, bu biber gazını kim üretiyor ya da nereden ithal ediyoruz ve 2012’de biber 
gazına ne kadar para ödendi? 

Şimdi, bir diğer konu, İzmir Baromuz İçişleri Bakanlığına yaptığı biber gazı kullanımının yasaklanması talebi 
Bakanlığınızca reddedildi. Baro dilekçesinde, Hopa’daki Emekli Öğretmen Metin Lokumcu’nun biber gazı nedeniyle 
ölmesini anımsattı. İçişleri Bakanı, siz, “Tamamen organik.” diyerek sahip çıktınız hatta “Bu tür kimyasal maddelerin insan 
sağlığına zarar verdiği ve hayat kaybettirdiğine dair bize bir rapor intikal etmemiştir, cop kullanılması fiziksel zarar 
verdiğinden biber gazı kullanımına devam edilecektir.” diye Baroya yanıt verdiniz yani Sayın Bakan, siz “Coplamayacağız, 
gazlayacağız.” diyorsunuz. Uzmanlar, kimyasal gazların fiziksel kalıcı zararlar bıraktığına dair açıklamalar yapıyor. 
Bakanlık da bilimsel raporları önemli görmüyor. Az önce burada sıkıldı, arkadaşlarımız ciddi bir sağlık sorunu yaşadı hatta 
çok zorlandılar, gazeteci arkadaşlarımız da dâhil olmak üzere. O nedenle polisin kullandığı bu gazın akıbetini biz 
sorgulamaya devam edeceğiz Sayın Bakan. 

Diğer yandan, savcılık iddianameleri polis fezlekeleri üzerinden düzenlenir hâle geldi. Bu konu, 2012 Avrupa  
Birliği İlerleme Raporu’nda: “Soruşturmalar hızla genişleme eğilimindedir, yargı yalnızca polis tarafından toplanan veya 
gizli tanıklar tarafından sağlanan kanıtları kabul etmektedir.” ifadesiyle bu raporda yer aldı. Bu durum ise polisin özellikle 
2911 sayılı Toplantı ve Gösteri Yürüyüşleri Kanunu'na muhalefet davalarının sayısını artırdı. Bakın, Adalet Bakanlığı 
verilerine göre; CMK 250. madde ile görevli ağır ceza mahkemelerinde 2911 sayılı Yasa’yla ilgili, Yürüyüş Kanunu’na 
muhalefetten açılan dava sayısı 2010 yılında 2.489, 2011 yılında 2.640 Sayın Bakan.  

Avrupa Birliği İlerleme Raporu'nda 2911 sayılı Kanun’la ile ilgili görüşler şöyle ifade ediliyor: "Bazı illerde, sivil 
toplum kuruluşları ve insan hakları savunucuları, yaptıkları basın açıklamalarından dolayı 2911 sayılı Toplantı ve Gösteri 
Yürüyüşleri Kanunu’na muhalefetten para cezasına çarptırıldılar; bazıları da Kabahatler Kanunu’nun ihlalinden dolayı 
müteaddit kereler para cezasına çarptırıldılar."  

Bizim ilimizde, Balıkesir’de de 27 Mart tarihinde üniversite sınavındaki şifre şaibesi ile ilgili basın açıklaması 
sonrasında 45 kişi hakkında açılan davada 2911 sayılı Yasa’ya muhalefet ettikleri gerekçesiyle; aralarında öğretmen, 
öğrenci, velilerin, sendikacı arkadaşlarımızın da bulunduğu vatandaşlarımıza bir yıl üç ay hapis cezası verildi. Şimdi, bu 
durumda çocuklarımızın geleceği ile ilgili hayati önem taşıyan bir olayla ilgili en yetkili kurumlar “Şifre var, kopya yok.” 
söylemiyle ortaya çıkan bir skandalı örtbas etmeye çalıştılar. Türkiye ayağa kalktı ama bu skandala yol açanlar 
makamlarından, koltuklarından kalkmadı, oturmaya devam ediyorlar yani skandallara yol açanlar o makamlarda oturmaya 
devam ediyorlar. Şifreyi suç saymayan ama şifreyi protesto etmeyi suç sayan bir ülkenin demokrasiyle yöneti ldiğini 
söylemek mümkün müdür? 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Evet, tamamlayabilir misiniz lütfen. 
NAMIK HAVUTÇA (Devamla) – Şimdi, Sayın Bakan, arkadaşlarımız polislerimizin sendikalar haklarından söz 

ettiler, polislerimizin özlük haklarından söz ettiler. Bir cümle de ben Cumhuriyet Halk Partili belediyelere…  
Müsaade ederseniz, iki konu var Sayın Başkanım, hemen tamamlıyorum.  
BAŞKAN – Evet. 
NAMIK HAVUTÇA (Devamla) – Hemen, satır başıyla söyleyeceğim. 
Şimdi, Sayın Bakan, size bir de şu konuyu net olarak sormak istiyorum: Teröre yönelik istihbarat tek elden mi 

toplanıyor ülkemizde, yoksa hâlâ jandarma, MİT, emniyet teşkilatı kendileri mi istihbarat topluyorlar? ABD ve İsrail ile 
istihbarat alışverişi anlaşmamız sürdürülmekte midir? Teröre yönelik olarak bu eş güdüm yararlı olmakta mıdır? Bunu 
soruyorum. 
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Teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Evet, teşekkür ediyorum. 
Son olarak Sayın Serindağ’a söz vereceğim ve saat 21.00’e kadar ara vereceğiz. 
Buyurun Sayın Serindağ. 
ALİ SERİNDAĞ (Gaziantep) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Başkan, sayın milletvekilleri, İçişleri Bakanlığının ve diğer bakanlıkların değerli mensupları, Sayın Bakan; 

hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
Benden önce konuşan arkadaşlarım önemli sorunlara değindiler, ben bir iki hususa Sayın Bakanın ve tüm 

katılımcıların dikkatini çekmek istiyorum. 
Sayın Bakan, çok kısa bir süre önce, cumhuriyetimizin kuruluşunun yıl dönümünde tüm halkımız cumhuriyet 

coşkusuna katılmak istedi, ancak siz verdiğiniz talimatla bunu önlediniz, daha doğrusu önlemeye çalıştınız ve kolluk 
güçlerini anayasal suç işlemeye teşvik ettiniz. Siz anayasal suç işlediniz, kolluk güçlerini de o anayasal suçunuza ortak 
ettiniz. Hiç kimse anayasal bir teminat altında bulunan seyahat özgürlüğünü engelleyemez. Siz tüm illerimizde Ankara’ya, 
cumhuriyet coşkusuna katılmak için yola çıkmış insanları yolda durdurdunuz ve kolluk güçlerine konusu suç olan bir emir 
verdiniz. Bizim kolluk güçlerimizin birim amirleri burada. Biliyorsunuz, bizim hukukumuza göre, konusu suç teşkil eden emir 
yerine getirilmez ve o emri yerine getiren de sorumluluktan kurtulmaz. Siz, lütfen, bundan sonraki uygulamalarınızda 
astlarını suç işlemek zorunda bırakmayınız, onları da kendi suçunuza ortak etmeyiniz. 

Şimdi, demin konuşan bir sayın milletvekilimiz Büyükşehir Belediyesi Yasası’nda yapılan değişiklikten bahsetti. 
Ben burada şunu açıklıkla tekrar soruyorum: Bu uygulama iyi bir uygulamaysa siz neden diğer illerde bunu 
uygulamıyorsunuz? Yani tüm sorun 30 bin insanın eksik olması mıdır? Şimdi, Sayın Bakanın kendi ili olan Ordu’da 720 bin 
nüfus var. Yani tüm sorun 30 bin midir? Şayet bu uygulama doğru bir uygulamaysa niye diğer illere uygulamıyoruz? Neden 
ülkede ikili bir yapı oluşturuyoruz? 29 ilde farklı bir sistem, 52 ilde farklı bir sistem uygulanıyor bir ülkede. Siz bunun 
sürdürülebilir olduğunu düşünüyor musunuz? Yoksa aklınızda veya kafanızın gerisinde başka bir düzen var da bu onun bir 
kilometre taşı mıdır? Bunu açıklıkla söyleyiniz de biz de ona göre eleştirilerimizi veya uygunsa uygunluk görüşümüzü 
bildirelim. 

Şimdi, demin, zannediyorum, Sayın Dinçer temas etti. Şimdi, siz 29 ilde il mülki sınırlarıyla büyükşehir belediye 
sınırlarını aynı yaptınız. Bizim uygulamamıza göre… Sayın Bakan dinliyordur herhâlde. Bizim uygulamamıza göre… Sayın 
Bakan, bizim uygulamamıza göre, daha doğrusu meri mevzuatımıza göre kural olarak belediye hudutları içerisindeki 
emniyet asayiş hizmetleri Emniyet Genel Müdürlüğü, belediye hudutları dışındaki emniyet ve asayiş işleri Jandarma Genel 
Komutanlığı tarafından yerine getirilir. Şimdi, size açıkça soruyorum: Bu 29 ilde jandarmanın görevi bitti mi? Bunu bizim 
vatandaşlarımız, herkes merak ediyor. Bu 29 ilde jandarmanın görevi bitti mi? Bunu, bu sorunun cevabını hepimiz 
bekliyoruz. 

İkinci bir soru: Sayın Bakan, bunu müteaddit defalar sordum, maalesef cevabını alamadım, tekrar soruyorum: 
Mülkiye müfettişlerince veya bakanlık kontrolörlerince haklarında ön inceleme isteminde bulunulmuş, ancak Bakanlığınızca 
ön inceleme izni verilmemiş belediye başkanı var mıdır? Örneğin, İstanbul Büyükşehir Belediye Başkanı hakkında kaç 
dosya ile ilgili olarak müfettişler veya kontrolörlerce ön inceleme izni istendiği hâlde Bakanlığınızca izin verilmemiştir? 
Somut olarak İstanbul Belediye Başkanı hakkında bu soruyu tekrar soruyorum. Zannediyorum, bu üçüncü soruşumdur 
Sayın Bakan. 

Şimdi, sayın milletvekili konuşurken KÖYDES ve BELDES uygulamaları sayesinde pek çok köye yol gittiğini, su 
gittiği söyledi; doğrudur, ben de katılıyorum çünkü o uygulamanın içerisinde bulunanlardan biriyim, doğrudur, katıl ıyorum. 
Fikir doğruydu, bazı konularda uygulamalar yanlıştı ama genel olarak fikir doğruydu. Peki, soruyorum: Madem KÖYDES ve 
BELDES uygulamalarıyla biz köylerimize bu hizmeti götürmüş isek neden bu hizmeti götüren birimleri ortadan kaldırıyoruz?  

BAŞKAN – Sayın Serindağ, tamamlayabilir misiniz lütfen. 
ALİ SERİNDAĞ (Devamla) – Tamamlıyorum Sayın Başkan. 
Madem bu kadar başarılı idi isek ve KÖYDES ve BELDES projeleriyle hizmet götürüldüğüne ben de katılıyorum, 

peki, neden bu hizmeti götüren birimleri ortadan kaldırıyoruz Sayın Bakan? 
Şimdi, Sayın Bakan, tekrar belediye mevzuatıyla ilgili değişikliğe gelir isek, siz ilçe sınırlarını siyasi kaygılarla ve 

başka nedenlerle tespit ettiniz. Hatay’ı böldünüz. Merkez nüfusu 200 binin altında olan bir ili ikiye böldünüz; bir inanç 
grubunu bir ilçeye, bir inanç grubunu bir ilçeye oturttunuz. Bir ilçeye yıllardır bağlı olan köyleri o ilçeden alıp başka ilçeye 
bağladınız. Bununla güya seçimi kazanmayı hedeflediniz. Yoksa siz bu kadar seçimden korkuyor musunuz Sayın Bakan?  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Evet, Sayın Serindağ… 
ALİ SERİNDAĞ (Devamla) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
BAŞKAN – Değerli arkadaşlar, birleşime saat 21.00’e kadar ara veriyorum. 
         Kapanma Saati: 20.09 

DÖRDÜNCÜ OTURUM 
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Açılma Saati: 21.04 
BAŞKAN: Lütfi ELVAN (Karaman) 

BAŞKAN VEKİLİ: Süreyya Sadi BİLGİÇ (Isparta) 
SÖZCÜ: Ahmet ÖKSÜZKAYA (Kayseri) 

KÂTİP: Vedat DEMİRÖZ (Bitlis) 
----- 0 ----- 

BAŞKAN – Komisyonumuzun değerli üyeleri, 13’üncü Birleşimin Dördüncü Oturumunu açıyorum. 
Görüşmelere devam ediyoruz. 
Sayın Çetin, buyurun lütfen. 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Sayın Başkan, Komisyonumuzun değerli üyeleri, Değerli Bakan, değerli milletvekili 

arkadaşlarım, İçişleri Bakanlığımızın, emniyet teşkilatımızın, Jandarma Genel Komutanlığımızın ve Sahil Güvenlik 
Komutanlığımızın değerli temsilcileri, değerli basın emekçileri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Değerli arkadaşlar, Sayın Bakan; ben öncelikle bütçeye girmeden evvel, önceki bölümde söz alan Salih Koca 
Arkadaşıma küçük bir hatırlatma yapmak istiyorum. Yani bu bir bakıma Cumhuriyet Halk Partisiyle ilgili kısa bir 
değerlendirme olacak. Cumhuriyet Halk Partisinin duyarlılıkları var arkadaşlar. Mustafa Kemal Atatürk 1927’de ilk 
kurultayını topladığında Cumhuriyet Halk Partisinin “Biz esasında Cumhuriyet Halk Partisinin ilk kurultayını 4 Eylül 
1919’da Sivas’ta yapmıştık.” diyerek Cumhuriyet Halk Partisinin tarihsel temeline işaret etmiştir. Biz o nedenle deriz 
“Parlamentoyu açan, cumhuriyeti kuran yani devlet kuran partiyiz.”, o nedenle, devletin yapısına, demokratik işleyişine 
duyarlılıklarımız var, hassasiyetlerimiz var. Hem tek parti döneminde hem çok partili yaşamda, ki hiç kimse müdahale 
etmeden, bir darbe gerçekleşmeden Cumhuriyet Halk Partisi çok partili yaşama geçirdi ülkeyi yine ve ardından o kadar 
süre içerisinde hiç tek başına iktidar olmamamıza rağmen o kadar sayısız parti geldi geçti ki bu ülkenin saymakla 
bitmeyecek çok sayıdaki partisi iktidar oldu, ülke yönetti, tarihe gömüldü. Rahmetli Özal çok güçlüydü, on dokuz yıl gitti 
partisi. AKP de bugün çok güçlü gözüküyor, siyasal ömrünün şimdiki Başbakanla sınırlı olduğunu hatırlatmak isterim ama 
Cumhuriyet Halk Partisi, göreceksiniz Allah ömür verirse, ilelebet payidar kalacaktır, yaşayacaktır çünkü dokusu 
sağlamdır, yapısı sağlamdır, dünyaya ve Türkiye'ye bakışı sağlamdır. O nedenle, zaman zaman hak etmediği suçlamalara 
maruz kalsa da bu badirelerin üstesinden gelecek güçte, kudrettedir.  

Sayın Bakan, ben gerçekten sizin durumunuza acıyorum, üzülüyorum yani teşekkürle başlamak istiyorum; hak 
ediyor musunuz? İki tane teşekkürüm var, birisi ironik bir teşekkür. Yani burada bu yılki bütçe konuşmalarında size 
gelinceye kadar tüm bakanlık bütçelerinde 2002 milat alındı, 2002’deki istatistiklerle 2012’deki durum ortaya konuldu, 
cumhuriyet Türkiyesi 2002 öncesi yoktu. İlk defa bir bakanlık bütçesinde -2002 rakamlarına bakmadım ama- teşekkürüm o 
rakamları yazmadığınız için fakat o rakamı ben hatırlatacağım. O rakamlar da terörle ilgili rakamlar. Gerçekten, zaman 
zaman Arap Baharı’ndan söz ederiz. Orta Doğu’da, Orta Doğu’nun yeniden şekillendirilmesine ABD’nin doğrudan 
müdahalesi “Arap Baharı” olarak adlandırılmış olsa da ilk Arap Baharı’nın Türkiye'de AKP İktidarıyla gerçekleştirildiğinin 
altını çizmek isterim. Yani devletçi, bürokratik, laik, İslamcı hareketleri denetim ya da baskı altında tutan yapılardan ılımlı 
İslamcıları siyasal sisteme dâhil ederek siyaseti Orta Doğu’da yeniden oluşturma sürecinin ilk ve en büyük halkası 
Türkiye'de gerçekleştirildi 2002’de. O nedenle, 2002’de Türkiye demokratik bir ülke, diğer Arap ülkelerine göre, İslam 
ülkelerine göre demokrasisi daha gelişkin bir ülke olduğu için buradaki eklemleme seçimle gerçekleştirildi ve AKP iktidara 
geldi ya da getirildi; bunu şey yapmak istemiyorum ama Türkiye diğer… 

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Açıklayın isterseniz!  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Geldi ya da getirildi. 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Ne demek “Getirildi.” ya? 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Anlayacağımız şekilde söyleyin. 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Tamam, açarım onu zamanımı yemeyin, ben size o konuda ders vereyim arkadaşlar, 

müsait bir zamanda geleyim. Sürem işliyor.  
Değişim, demokratik olmayan ülkelerde ayaklanma ile oldu, en baskıcı sistemlerde savaşarak oldu; Tunus’ta 

orta sınıf hareketlerle, Libya’da Batı’nın doğrudan müdahalesiyle -ki Libya’ya karşıydınız, üç gün sonra müdahaleye taraf 
oldunuz- Suriye’de Batı’nın dolaylı müdahalesiyle bizi maşa olarak kullanarak yapılmak isteniyor. 

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Türkiye'yi kimse maşa olarak kullanamaz. 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Bunu geçtikten sonra, iktidara geldiğiniz tarihte terör o kadar bedel ödenerek sıfıra 

indirilmişti. Sıfırda aldınız, iktidarınızı pekiştirmek için aşama aşama terör bugünkü noktalara kadar geldi. Tabii, burada 
sadece İçişleri Bakanlığını suçlamak doğru değildir. Terörle mücadelenin topyekûn bir mücadele olması gerekir. Bunun 
içerisinde diğer birimlerimizin de görev ve sorumlulukları var. O nedenle en son seçimlerde bile -“Yüzde 50’yle geldik.” 
dediğiniz için söylüyorum- Oslo görüşmelerini başlattınız, terör konusunda pazarlık yapıp kısa süreli barış yaptınız ve çok 
açık söylüyorum, PKK da, BDP de, AKP de terörden beslenen partiler olarak ya da kurumlar olarak varlığınızı 
sürdürdünüz.  

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Siz neyle besleniyorsunuz? 
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HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Biz sizin yanlışlarınızdan besleniyoruz. 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Değerli arkadaşlar, mesela ben ikinci teşekkürümü peşinen söyleyeyim. Sayın Bakan, 

bu içten teşekkürdür. Şehit yakınları ve gazilerimizin sıkıntıları had safhada. Onlara Ankara’da dertlerini, sıkıntılarını 
duyurmayı çok gördünüz, miting yaptırmadınız. O şehit yakınları ve gaziler o hâlleriyle geldiler Tandoğan’da seslerini 
duyuramadılar. Gerekçeniz çok basitti ama bu konudaki teşekkürüm özellikle şehit yakınlarının acılarını hafifletmek 
amacıyla kamudaki istihdamlarının yüzde 1’den yüzde 2’ye çıkarılmış olması veya ailede 1 kişiyle sınırlama yerine 2 kişiye 
çıkarılmış olması hiç olmazsa acılarını birazcık olsun hafifletir düşüncesi hepimizin ortak düşüncesidir. O nedenle ona 
katılıyoruz ve teşekkür ediyorum. Tabii, sadece şehitlerimizin yakınlarının bir istihdamla ya da 2 kişinin -varsa- iş 
bulmasıyla acıları dinecek değil, yaşamları boyu birtakım organları olmadan yaşayan o gazilerimizi, yaşamını yitiren 
çocuklarımızın ailelerini her zaman minnetle, şükranla anmalıyız, onlara hepimiz çok şey borçluyuz.  

Sayın Bakan, bakınız, İçişleri Bakanısınız. Ta ilk cumhuriyetin kuruluşundan bu yana cemiyetler, dernekler, 
sendikalar, siyasal partiler kuruluşlarını hep size bildirdiler. 1938 yılında çıkarılan Cemiyetler Kanunu’nda sınıf esasına 
dayalı cemiyet kurmak yasak olduğu için izne tabiydi sendika kurmak ama 1946’da bu yasak kalktı, şimdi bildirim esası 
var. Sadece faşizm yönetimi altındaki idarelerde izin alarak faaliyet gösterir demokratik kurumlar ama diğerlerinde bildirim 
yapar. Bildirimi almamak, valinin ya da emniyetin böyle bir lüksü yok, böyle bir hakkı yok, sizin böyle bir talimat verme 
hakkınız yok. Kurdu Emniyet-Sen’i emniyetçi arkadaşlarımız, niye kurdular? Kendileri baktılar ki ne bakanlarından ne 
hükûmetlerinden ne başka bir yerden herhangi bir şekilde yarar bulamadılar yıllarca. Ben iddiayla söylüyorum, 
sendikacılık yaptım, silahlı kuvvetlerin içinde yirmi sekiz yıl fiilen çalıştım, en üst komuta kademesiyle de her zaman 
teşrikimesaim oldu, çalışma koşullarını çok iyi biliyorum, polis teşkilatının çalışma koşullarını biliyorum. “Polis” dediğimiz 
zaman, “asker” dediğimiz zaman bir maden işçisinden, bir inşaat işçisinden ya da başka sektörlerdeki bir işçiden daha 
ağır çalışma koşulları var. Fazla mesai mefhumları yoktur, yemek saatleri yoktur. Gemiyle ya da herhangi bir birlikle bir 
yerden bir yere giderken ya kuru kumanya yiyecekler veya aç gidecekler. Bütün bunların bedeli karşılığı fazla mesai 
almazlar. Siz de Hükûmet olarak, devlet olarak biz hepimiz, onlara ne yapıyoruz? Çeşitli “yan ödeme” adı altında bir sürü 
ıvır zıvır para ödüyoruz, çalışırken biraz iyiler belki ama emeklilikleri daha kötü. Onların, muhtarların, seçilmiş diğer il genel 
meclisi üyelerinin özlük haklarının düzeltilmeye ihtiyacı var.  

Sayın Bakan, yarın, Yargıç-Sen kurulacak yine. Yine almayarak siz Türkiye'nin insan hakları karnesinin 
Avrupa’da kötü olarak ya da bütün dünyada kötü olarak devam etmesine katkı yapacaksınız. Nasıl katkı yapacaksınız? 
Hâlâ örgütlenme özgürlüğünün önündeki engelleri -yasalarda kısmen kaldırılmış olsa bile- fiilen devam ettiriyor olarak 
kaldıracaksınız.  

Temel hak ve özgürlükleri kullanma sorunlu. Arkadaşlarım hep girdiler. Yani ben ulusal bayramlardan 
kaçınmanızı kabullenemiyorum. Yani Cumhurbaşkanının rahatsızlık beyan ederek Zafer Bayramı kutlamalarına iki yıldır 
katılmamasını, Başbakanın 1938’den bu yana ilk kez Atatürk’ün ölüm yıl dönümünde Anıtkabir’e gelme yerine çok 
özendiği sultanlığı ziyaret etmesini, sultanlıkla idare edilen bir ülkeye gitmesini hazmedemiyorum. O nedenle ulusal 
bayramlarımıza duyarlılığımız bizim fazla. Onları ne yaparsanız yapın kutlamaya veya önemli günlere katılmamıza hiç 
kimse engel olamaz, tek biber gazınız da durduramaz.  

Sayın Bakan, üzerinde önemle durmak istediğim bir başka konu, gerçekten, şu bütün şehir ya da büyükşehir 
yasa tasarınız. Yasa tasarınızdaki düşüncelerinizin, Dubai Anlaşması’yla başlayan, kamu yönetimi temel kanunuyla 
devam eden -bölge kalkınma ajansları olarak gelmişti, 22’nci Dönemde de Parlamentodaydım- ve otuz dört anlaşmada 8 
milyar dolar karşılığı yaptığınız anlaşmayla devam eden zincirin bir halkası olduğunu biliyoruz. Arkadaşlarım oradan “Bir 
şey olmaz.” deseler de kaygılarımız var, gidermek sizin göreviniz. 

En kabul etmediğimiz konu da, yasa teklifi içerisinde çoğunluğunuza dayanarak bir şeyleri geçirebilirsiniz ama 
sizin Bakan olarak, sadece seçime endeksli olarak Yenimahalle’yi alabilmek için, Etimesgut’u sağlamlaştırabilmek için 
Çayyolu halkının iradesini almadan, Şişli’yi ve Sarıyer’i İstanbul’da alabilmek için oralardaki halkın iradesini almadan kâğıt 
üzerinde bir gece yarısı önergesiyle, şahsınızın imzasıyla bir önerge verip onu Parlamentodan geçirip kanun hâline 
getirmenizi ben doğrusu kabullenemiyorum. Bu önergenin hem siyaseten namusu yoktur hem siyaseten ahlakı yoktur hem 
demokratik hiçbir yönü yoktur, şahsınıza da uygun bir yönünün olduğunu burada size söylemek isterim. 

Sayın Bakan, bir de son günlerde, özellikle daha dün Kültür Bakanımız bir yerde o kız öğrencilerin demokratik 
bir tepkisini yani dünyanın gözü önünde yumurta atmış veya tepki göstermiş… Ben sendikacılık yaptım; gün oldu 
alkışlandım, gün oldu yuhalandım ama çok iyi sendikacılık yaptığımı sendikacılığımı kaybettikten, kaybettirildikten sonra 
anladım, bir dönem Parlamentoda görev yaptıktan sonra ayrıldım, çok iyi milletvekilliği yaptığımı milletvekilliğimin 
sonlanmasından sonra anladım. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Teşekkür ediyorum, bitireceğim. 
Yani öğrencilerden ya da halktan, toplumsal kesimlerden herhangi biri haksızlığa uğradığı ya da bir talebi 

karşılanmadığı için kalkıp bir demokratik tepki ortaya koyuyor diye kolunu, bacağını kırmak, ağzına, yüzüne, gözüne biber 
gazı sıkmak, orantısız güç kullanmak yani sizin döneminizde olmadı ama tekrarlayayım, şu Tekel direnişindeki işçileri eksi 
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7-8 derecede soğuk havuza atmak bu ülkeye bir şey kazandırmaz, demokrasi getirmez. Ne olur, polisi biraz eğitin. Bakın, 
onların özlük haklarını savunuyorum, insan haklarını savunuyorum ama şiddete başvurmalarını nefretle kınıyorum. 

BAŞKAN – Evet, Sayın Çetin… 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Peki, toparlayacağım. 
Bir konu: Sayın Bakan, bu konuyu çok iyi bilmiyorum ama öğrenmek istiyorum. Dikmen’de oturuyorum. 

Karşımda da Çankaya tarafı var, yanı başımızda o Türkmenistan Köprüsü mü ne, büyük bir köprü var, bir tek apartmana 
hizmet ediyor. Yani ben bunu öğrenmek istiyorum, devlet bütçesinden mi yapıldı yoksa sadece o apartmanda oturanlar mı 
Çankaya’yı Dikmen’e bağladı? Yurttaş, ben orada yürürken orayı gösteriyor “Ya buradan bizi geçirmiyorlar, nedir bu 
köprü?” diye.  

İkincisi: Ankara’nın müthiş bir trafik keşmekeşi var yani Ankara bir Arap şehri. Yani Arap ülkeleri bizim 
yönetimimize özeniyor, bizim belediye başkanlarımız, ülkemizin yöneticileri de Arap ülkelerindeki yönetime özeniyor. Yani 
ne olur… Şu trafik düzeltilebilir Ankara’da. Özellikle otobüsler, belediye otobüsleri ve taksiler sınır tanımıyor, özellikle “pik 
saatleri” dediğimiz o yoğunlaşma saatlerinde müthiş bir trafik keşmekeşi yaşanır oldu oysa Ankara’da trafiğin tıkanmasını 
gerektirecek herhangi bir şey yok. O konuya dikkatinizi çekmek istedim. 

Bir de özellikle Çubuk ve Akyurt bölgesinde -ben Ankara Milletvekiliyim- Kurban Bayramı’na kırk elli gün kala 
orada 50 bin büyükbaş hayvanın, besiye alınmış hayvanın yükümlülüklerini belediyeler ve Hükûmet yerine getirmemesine 
rağmen, o organize bölgeyi yapmamış olmasına rağmen, sırf kendinden olmayan yani AKP’li olmayan besicilerin 
hayvanlarını zorla kesimhanelere gönderdiler, besihanelerini kapattılar, polis ve zabıta şiddet kullandı. O feryadı İçişleri 
Bakanı olarak duymanız gerekirdi. Bu konuda valiye erişmek istedik, erişemedik. Bin baş hayvandan… Ta Ardahan’dan, 
Kars’tan gelmiş bir üretici “Her bir hayvanımdan en az 1.000-1.500 lira zararım var Vekilim.” diye hüngür hüngür ağladı. O 
insanlar bizim insanımız. 

BAŞKAN – Evet, Sayın Çetin, teşekkür ediyoruz. 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Yani birazcık etrafınıza bakınız, ne olur. İçişleri Bakanısınız, güvenlikten 

sorumlusunuz. Burada siz kendiniz yazmışsınız İçişleri Bakanlığının görevlerini, benim söylememe gerek yok.  
Bir de ne olur, biraz dikkat edin, bizim ülkemizde içişleri bakanları gaflarıyla, potlarıyla değil, yaptıklarıyla anılsın.  
Teşekkür ediyorum. 
Hayırlı olsun bütçeniz. 
BAŞKAN – Sayın Üstün… 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Sayın Bakanım, Sayın Başkanım, Komisyonumuzun değerli üyesi 

arkadaşlarım, kıymetli bürokratlarımız; ben hepinizi saygıyla selamlıyorum.  
Tabii, İçişleri Bakanlığımızda genelde bütçenin rakamlarından ziyade icraatlar konuşuluyor. İnanın, ben 

anlamadığım için burada arkadaşlardan öğrenmek istiyorum. Toplumun önünde her çeşit olayda nihayetinde polis karşı 
karşıya gelecektir, bir şekilde karşılaşacaktır, güvenlik güçleri bir araya gelecektir. Nedir bunun formülü? Mesela 
Amerika’da, İngiltere’de, Avrupa’da veya dünyanın diğer ülkelerinde nedir bunun formülü yani cop mudur, gaz mıdır, 
yoksa rica etmek midir, ricayı dinlemezse ne yapacağız? Hakikaten bu ciddi ciddi hangi formülle… Mesela Amerika’da 
gidip bir emniyet müdürüne bir milletvekili tokat atabilir mi? Atarsa ne olur? 

İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Sonra anlar durumu. 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Anlayabilir mi sonradan durumu? Bir milletvekili gidip bir emniyet müdürüne, 

emniyet amirine veya bir polise tokat atma şansı… Avrupa’da atabilir mi?  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Suimisal emsal olmaz, çok kötü bir örnek o. 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Neyin suimisali emsal olmaz? Her şeyde Avrupa’yı… Allah Allah… Atabilir 

mi arkadaşlar? Ben Avrupa’da çok bilmiyorum ama arkadaşlar anlatıyorlar bize, diyorlar ki: “Amerika’da trafik polisi sana 
‘Dur!’ dediği anda elini oynatırsan kafana sıkarlar.” 

SÜREYYA SADİ BİLGİÇ (Isparta) – Türkiye'de oluyor mu böyle şeyler? 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Ha, bunu diyor. Nedir yani biz hangi formülü deneyeceğiz? Emniyet 

mensuplarımız hangi formülle bu toplumsal olaylarda bir ön almaya gidecek? Hangi formülle emniyet mensuplarımız 
çalışacak? Bu konuda hakikaten bir… Sayın Bakanım, ben size soru olarak soruyorum, sizden rica ediyorum, soru 
bölümünde belki soramayabilirim. Bunun Avrupa’daki, Amerika’daki, Kanada’daki, dünyanın diğer yerlerindeki örneklerini 
ben öğrenmek istiyorum. Merak ediyorum hakikaten, nedir? Gidip ağız burun, tekme tokat bir polise gireceksiniz, 
döveceksiniz… Milletvekili veya değil, artık milletvekili olmaya da gerek yok, herhangi bir vatandaş da gidip polisin 
ensesine tokat atabiliyor. Bu nasıl çözülecek? Bu konuda ben sizden hakikaten Avrupa’daki örnekleriyle beraber bir 
açıklama rica ediyorum Sayın Bakanım. 

Bunun yanında, Sayın İzzet Bey biraz önce… 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Bakanın yerine cevap verme, konuşmanı yap. 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Ben cevap vermiyorum.  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Ben yürütmeden alacağım cevabımı, sen yasama organının üyesisin.  
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FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Sayın Bakanın yerine cevap vermiyorum, ben sana takıldığım konularda 
cevap veriyorum; cevap vermiyorum, ortaya karışık yapıyorum, sen istediğini al.  

Şunu anlayalım bir defa: Cumhuriyet kimsenin babasının cumhuriyeti değil, Atatürk de kimsenin babasının 
Atatürkü değil; bu milletin hepsinin ortak değerleridir, hepimizin de. Hemen böyle, Atatürk’ün yanına geçip de karşı tarafa 
“Niye bizim Atatürk’ün ölüm yıl dönümünde burada olmadınız?” diye… 

İZZET ÇETİN (Ankara) –  1938’den bu yana…  
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Ülkenin Başbakanı -dünyanın hangi ülkesinde böyle bir savunma yolu 

olabilir- yarıda kesip de bırakıp gelecek miydi? 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Bir sultanlığa gitmeseydi ya! 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Meclisimiz buradaydı, milletvekillerimiz buradaydı, belediye başkanlarımız, 

bürokratlarımız, Cumhurbaşkanımız, en üst düzeyde, 10 Kasımla ilgili anma yapıldı.  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Onun açığını kapatamazsınız, o Başbakan. Onun açığını kimse kapatamaz, İçişleri 

Bakanı da kapatamaz. 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Geçen sene buradaydı, ondan önceki sene buradaydı, buradaydı, 

buradaydı. Hülasa, Atatürk’le ilgili bir problemi olamaz bu milletin. 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Var, var, var! 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Ancak Atatürk’ten geçinenlerin Atatürk’le ilgili problemi olabilir. Kardeşim, 

benim Atatürk’le ne problemim olabilir veya AK PARTİ’li birisinin ne problemi olabilir? Olabilir mi böyle bir şey ya? Ama 
kullanılacak, kaşınacak bir şey kaldı, sadece orası.  

Şimdi terörle ilgili mücadelede Sayın Bakanla ilgili bir şeyler söylendi. Evet, güzel bir ivme yakalandı, çok güzel 
neticeler alınıyor; biz de takip ediyoruz, bütün toplum da bunu biliyor. İşi sulandırmak için Bakanın bazı eylemleri, toplumla 
ilgili diyaloglarından bir şeyler çıkarıp bunu bir şey hâline getirmeye, terörle mücadeleyi sulandırmaya çalışmak -iyi niyetli 
veya kötü niyetli, ben art niyetli yapıldığına da inanmıyorum, öyle bir şey de olmaz ama- İçişleri Bakanlığını eleştirelim 
derken terörle mücadeleyi sulandırmaya çalışmanın bir anlamı yoktur.  

İZZET ÇETİN (Ankara) – Hiç alakası yok söylediğimle. 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Ben dedim ya, size cevap vermiyorum, ortaya söylüyorum.  
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Kime söylediğini söyle de anlayalım yani. 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Ortaya söylüyorum, herkes kısmetine düşeni alsın yani. 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Bak, iyi dinlememişsin Feramuz beni. 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Dinledim, dediniz ki: “Sayın Başbakan Brunei Sultanının yanına gitti, 

Anıtkabir’de 10 Kasımla ilgili törenlere katılmadı. Cumhurbaşkanımız rahatsızlığını bahane ederek 29 Ekim Cumhuriyet 
Bayramı’na katılmadı.” Böyle bir şey yoktur.  

İZZET ÇETİN (Ankara) – 30 Ağustos Zaferi’ne katılmadı. 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Ben şehitlerimizle ilgili yapılan düzenlemeden dolayı Sayın Bakanımıza 

teşekkür ediyorum. Hakikaten güzel bir şey oldu, toplumda da bunun güzel yansımalarını alıyoruz. Tabii, bunların hep 
daha iyisini hak ediyorlar, ülke bütçesinin imkânları el verdikçe daha fazlasını hep beraber yapacağız, bununla ilgili hiçbir  
şeyimiz yoktur, hiç kaçınacak bir tarafımız da yoktur.  

Bunun yanında, İçişleri Bakanlığı mensuplarımızın, özellikle polislerin sürekli bir talepleri var özlük haklarıyla 
ilgili, emeklilik yaşamından sonra özellikle çok sıkıntıya düştüklerine dair. Ben, bu konularda gerekli ilginin, alakanın 
gösterileceğine inanıyorum.  

İçişleri Bakanlığımızın bütçesinin hayırlı uğurlu olmasını temenni ediyorum. 
Hepinize saygılar sunuyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Gümüş, buyurunuz lütfen. 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Başkan, Sayın Bakan, Plan Bütçe Komisyonumuzun değerli üyeleri, değerli bürokratlar, değerli basın 

mensupları; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
Önce üç adet soru sormak istiyorum Sayın Bakanımıza. Geçen bütçe döneminden bu yana kamu görevine 

başlatılan polis sayısı ne kadardır? En son bütçeden geçirilen 30 bin kişilik kadronun yüzde kaçı doldurulmuştur? Sayın 
Genel Müdür burada herhâlde.  

İkinci soru Sayın Bakan: Sayın Bakan, size göre Bütünşehir Yasa Tasarısı’nda BDP’nin Genel Kurula 
katılmayışını AKP’ye verilen destek olarak mı, yoksa karşı duruş olarak mı yorumluyorsunuz? Sadece bu yorum lazım. 

Üçüncü sorum: Sayın Bakan, uygulamanız ve sorulara bakışınız açısından sizden önceki 2 İçişleri Bakanı ile 
farkınız var mıdır? Varsa farkınız nelerdir? Üzerinize alınmayın, size bir eleştiri değildir yani sizin çalışma tarzınızda bir 
farklılık varsa onu istiyorum. Bu size bir eleştiri de değil. Biz birtakım farklılıkları görüyoruz, bu farklılıkları da sormak 
hakkımızdır siyaseten. 
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FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Olumlu mu, olumsuz mu? 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Ben Sayın Bakanın fikrini soruyorum yani hassas bir konudur, “Yoktur.” da 

diyebilirsiniz, öğrenelim. 
Sayın Bakan, biz anayasa hazırlıklarından ve partiniz yetkililerinin çeşitli beyanatlarından anlıyoruz ki, 

Hükûmetin en önem verdiği hedeflerden birisi başkanlık sistemine geçiştir. Yine gelişmelerden ve getirdiğiniz büyükşehir 
yasasından belli ki, Türkiye'de çok önemli idari yapı değişiklikleri söz konusudur, ancak ne anayasa hazırlıklarında ne de 
büyükşehir yasasında bu niyetinizi açıkça ifade etmiyorsunuz. Tarz dürüst bir tarz değildir, toplumu yanıltmak yatar bunun 
altında. Ancak görülüyor ki, bu çabanız boşunadır. AKP’nin bir süredir içine girdiği düşüş eğiliminden onu büyükşehir 
kanununun da kurtarması zor gözükmektedir. 

Balıkesir Milletvekili olarak kanun tasarısı henüz İçişleri Komisyonunda konuşulurkenki toplantılarınıza katıldım 
ve bu yasanın Balıkesir gibi büyük bir şehri ne kadar yanlış okuduğunu ve değerlendirdiğini anlattım. Balıkesir nüfusunun 
önemli bir bölümü köylerde, beldelerde yaşayan bir şehirdir. Sizin sürekli, bütün şehre örnek olarak gösterdiğiniz İstanbul 
gibi nüfusun yüzde 99’u şehirlerde yaşamamaktadır. Balıkesir’de özellikle kıyı şeridinde yaptığınız değişikliklerin akla, 
kültüre, yerel yaşamın ruhuna ve bölgenin tarihine ne kadar aykırı olduğunu anlatmıştım. Yerel seçimlerde avantaj 
sağlamak için yaptığınız düzenlemeler ciddi sosyolojik sorunları da beraberinde getirecektir. Balıkesir’de –özellikle hemen 
ifade edeyim- yerel seçimlerde bir avantaj sağlayabileceğinizi düşünüyorsanız, yanılıyorsunuz. Ülke genelinde durum ise 
yine tarih, kültür, yerel yaşam gözetilmeden yapılan değişikliklerle doludur.  

Ancak Sayın Bakan, ne yaptığınızın farkında olmanızı dilerim. Ülkenin içinde bulunduğu siyasi atmosfer zaten 
yeterince gerginken bir de bu düzenlemelerle tam anlamıyla yangına körükle gittiniz. Size 4 kere sormuştum, bu, 
başkanlık idari sistemine hazırlık mıdır? İçinizden bir sesi duyar gibi oluyorum, yanlışsa düzeltin lütfen. “Bu milletvekili ne 
kadar doğru konuşuyor ve biz başkanlık sisteminin altyapısını hazırlıyoruz.” der gibi oluyorsunuz, demeseydiniz 3 
defasında cevaplardınız. Eğer mümkünse lütfen şimdi cevaplayın. 

BAŞKAN – Yani düşünce okuma yeteneğiniz de var! 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Bunlar havada bile gaz görüyorlar. 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Bakan, çok önyargılısın.  
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – 3 kere bu platformlarda konuşup da 1 kere de Genel Kurulda konuşup 

da… (Karşılıklı konuşmalar) Bir saniye, sözüme girmeyin lütfen. 3 kere bu platformlarda konuşup da cevap alamazsanız 
“Vallahi bu adam ne kadar doğru söylüyor.” dediğinizi anlarsınız siyaseten yani değilse lütfen değiştirin.  

Suriye meselesindeki savaş hevesinizin, tutumunuzun sonucu olarak zaten huzurunu kaçırdığınız Hatay’ın bir 
de kanunla bin yıllardır yaşadığı tarihi zenginlik sonucu oluşan kardeşlik ortamının köküne kibrit suyu ekilmiştir. Bakın, hep 
vurguladığınız bir şey var. Sağlıklı bir iç politika olmadan sağlıklı dış politika olmayacağı gibi, sağlıklı bir dış  politika 
olmadan da sağlıklı bir iç politika mümkün değildir. Hatay sadece bir örnek. Sizin Suriye politikanız gibi iç işleri politikanız 
da kardeşliğe vurulan darbelerden ibarettir. Dünya siyasetini, dünyanın içine girdiği dönemi iyi okuyamayan Hükûmetin izin 
gerek dışarıda gerek içeride ürettiği sözde çözümler çoktan kapanmış bir dönemin geç kalmış hareketleridir. Buna 
uyandığınızda geç kalmış olacaksınız. 

Ülkemizde, en hafif tabirle, dayattığınız başkanlık sisteminin bir parçası olarak gördüğümüz yeni be lediyecilik 
formu, o kadar büyük hatadır ki millî birçok hedefle de çelişebilmektedir. Hiçbir bilimsel araştırmayı açıklamadan, varsa 
araştırmaların sonuçlarını kamuoyuyla paylaşmadan, kamuoyunun görüşünü almadan yapılan bu uygulama, başka bir 
deyişle siyasi ve idari hedefleriniz ülkenin millî hedefleriyle ciddi şekilde çelişip çelişmediği araştırılmamış, tartışılmamıştır 
bile. Bize göre, getirdiğiniz bu yasa başkanlık sisteminin altyapısını oluşturmaktadır ve acı olan, siyasi İktidarın bunu sinsi 
sinsi yapmış olması ve vatandaştan gizlemiş olmasıdır.  

Sayın Bakan, gerçek hedefi açıklanmadan yapılan bu düzenlemenin zamanla tüm Türkiye’ye yapılacak bir 
uygulama olup olmadığını size defalarca sordum. Kaçamak cevaplara başvurmadan net ve dobra bir şekilde cevap  
vereceğinizi umarak tekrar sordum, bir daha tekrarlıyorum. Sayın Bakan, bu konuda net bir cevap verin ki biz de bundan 
sonra dürüst bir tarz benimsediğinizi ve toplumu yanıltmayı istediğinizden vazgeçtiğinizi düşünelim. Bakın, bütünşehir ile 
vatandaşın nasıl suistimallere maruz kalacağına dair hiçbir ön çalışmanız yoktur. Ne yazık ki size istikrar için oy veren 
milyonlarca seçmeni, ülkenin idari yapısını siyasi ve idari çıkarlarınız için bozarak hayal kırıklığına uğratacaksınız. İçişleri 
Bakanlığı bütçesini görüşüyoruz. Size bağlı Emniyet Genel Müdürlüğü ile 29 Ekimde kimi temaslarımız olmuştur. Yanlış 
anlaşılmasın, oturup konuşmaktan, insanca temas kurmaktan bahsetmiyorum. Bahsettiğim, hepinizin bildiği 29 Ekim 
Cumhuriyet Bayramı kutlamalarına engel olmaya çalışan Hükûmetinizin bizzat Genel Başkanımıza, Genel Başkan 
yardımcılarımıza, milletvekillerimize ve vatandaşlarımıza karşı takındığı saldırgan tutumdur. Orada bayram yürüyüşünde 
polis barikatının önünde ben de vardım. Yani bize, vatandaşa sıkılan biber gazlarının hesabını sandıkta vereceğinizi 
düşünüyorum ve buna inanıyorum ama gitmeden evvel bir güzellik yapın ve insanlara, insanımıza, vatandaşlarımıza sanki 
sivrisineğe zehir sıkar gibi sıktığınız gazlara ödenek ayırmaktan vazgeçin. Hele hele, bu bayrağı eline almış, 29 Ekim 
Cumhuriyet Bayramını kutlamaya, oradan Atası’nın huzuruna gitmeye çalışan, milyonlarca bayrak taşıyan insana 
yapmaktan vazgeçiniz. Artık polisin biber gazı uygulaması öyle bir alışkanlık hâline geldi ki bütün haberlerde izliyorum, 
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âdeta önüne gelene sıkılıyor. Olaylarla alakalı alakasız fark etmiyor, yoldan geçen yaşlı amca dahi nasibini alabiliyor. Yine, 
bugün bir başka haberde bir okulda 8 çocuğun acile kaldırıldığı haberi var. Artık biber gazını öyle yaygınlaştırdınız ki 
çocuğun biri biber gazını çöpte buluyor, okula getiriyor, arkadaşlarına sıkıyor, herhâlde sizi örnek almışlar diye 
düşünüyoruz. 

İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Bizi değil de… 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Sayın Bakan, hâlâ muhtarların ekonomik sorunlarıyla ilgili bir ilerleme 

sağlayamadınız. Toplumda her türlü soruna canla başla koşan bu insanlara asgari ücreti hâlâ çok görüyorsunuz. Her türlü 
sosyal sorumluluğu özveriyle yüklenen muhtarlara ve ailelerine gereken destekler verilmeli, mağduriyetleri ortadan 
kaldırılmalıdır. Bu ülke muhtarlarına sahip çıkmalıdır. 

Sayın Bakan, uzun süreden beri polis memurlarımız özlük haklarındaki sorunların çözülmesini beklemektedirler. 
Bu konuda sizi daha hassas olmaya davet ediyoruz. Polisimiz maddi ve manevi olarak sıkıntı içindedir. Sizin döneminizde 
polisin sıkıntıları artmıştır. Sizin döneminizde polise verilen sözler -özlük hakları ve maddi yardımlar, maddi artışlar olarak- 
tutulmamıştır. Biz polisten gelen mırıldamaları ve hatta homurtuları işitiyoruz. Sizin Hükûmetinizin kulakları sağır mıdır? 

Sayın Bakan, Cumhuriyet Bayramı kutlamalarında Cumhuriyet Halk Partisi Genel Sekreteri ve örgütten sorumlu 
Genel Başkan Yardımcısı üzerine polisle görevlendirilmiş kişiler benim gözlerim önünde biber gazı sıkmıştır. Çıkan 
izdihamda bu iki üst düzey ana muhalefet partisinin önemli yöneticisi ezilme tehlikesi altında kalmış, benim olay yerindeki 
polis yöneticilerini uyardığım hâlde bariyerleri açıp kendilerini kurtarmamışlar, ezilme tehlikelerine karşı seyirci kalmışlardır. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Evet, tamamlayalım lütfen. 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Burada yapılanlarda sizin sorumluluğunuz var mıdır, varsa nedir? 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Gümüş. 
Evet, Sayın Aydemir, buyurun. 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Teşekkür ederim Sayın Başkanım. 
Sayın Başkanım, çok değerli Bakanım, çok değerli milletvekili arkadaşlarım, çok değerli bürokratlarımız, 

basınımızın çok değerli temsilcileri; ben de hepinizi saygıyla, sevgiyle, muhabbetle selamlıyorum. 
Evet, değerli arkadaşlar, ben de kendime göre bir konuşma hazırlamıştım ama konuşma metninden değil, 

bugünkü olaylar neticesinde, olaylara göre konuşacağım. 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Gelişen olaylara göre… 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Evet, gelişen olaylara göre konuşmamızı düzenleyeceğiz. 
Ben, öncelikle milletimizin kurduğu AK PARTİ’yi ve istikametini de milletin çizdiği ve çizilen bu istikametten 

şaşmayan, çizgisini değiştirmeyen ve bu çizgide yürüyen ve milletin gönlünde taht kuran, ayrıca her zaman milletin 
hizmetkârı olan, emrinde olan partimizi milletimiz İktidara getirmiştir diyorum. Çok değerli arkadaşımız, iktidara nasıl 
geldiğini başka yerlerde arayabilir, aramaya da devam etsin ve ondan sonra da tabii, cumhuriyet tarihinden beri tek 
başımıza iktidara gelemedik diye de burada serzenişte bulunmasın. 

İZZET ÇETİN (Ankara) – Gocunmuyorum. İktidar nimetlerinden faydalanamadık, çalmadık, çırpmadık. 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Bence kullanılan oyun yüzde 50’sini alan ve üç seçimde üst üste oylarını artırarak 

iktidara gelen bir partinin nasıl iktidara geldiğini araştırırsanız sizin için daha iyi olur, bizim için fark etmez zaten, AK PARTİ 
için fark etmiyor ama milletimiz kazanır araştırırsanız, Türkiye kazanır diye düşünüyorum. Çünkü biz iyi bir muhalefet 
olmasını her zaman takdirle karşılarız, seviniriz. 

Evet, bugün, özellikle Bakanlığımız bütçesini görüşmeye başlayacağımız sıralarda… Tabii ki, Sayın Aslanoğlu 
her zaman Plan Bütçede sevilen sayılan… Yine, kendisi bir olayı gündeme getirmek için herhangi bir şeyler yapıyor,  yine 
yaptı ama başka bir arkadaşımızın Sayın Aslanoğlu’nu da zorda bırakacak şekilde harekette bulunmasını yani resmen 
biber gazı sıkmasını ben burada kınıyorum. Belki Meclis tarihinde ilk defa oluyordur, bilmiyorum, araştırmadım ama 
üzülerek karşıladığımızı, kınadığımızı da belirtmek istiyorum ve aklıma da şu soru geliyor: “Ya niye böyle yapıldı?” 
dendiğinde de “Kendimizi anlatamıyoruz, kendimizi dinletemiyoruz yani en iyisi bu şekilde gündeme gelerek kendimizi 
anlatmak istedik.” Acaba, bu arkadaşımız İçişleri Bakanı olsa veya Emniyet Genel Müdürü olsa kendi derdini anlatmaya 
gelen vatandaşı bir şekilde ikna edemeyip geri gönderse, ne hâle gelir o vatandaş çok merak ediyorum. Yani kendinizi 
anlatamadığınız zaman, kendinizi dinletemediğiniz zaman, çözüm arayışını bulamadığınız zaman, konuşarak çözüm 
bulamadığınız zaman misliyle karşılık mı vereceksiniz diye merak ediyorum. 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Uğurcuğum, kendi derdimizi anlatırız. Biz kendi derdimizi anlatırız, o 
yeteneğimiz de var. 

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Bunu özellikle vurgulamak istiyorum. 
BAŞKAN – Sayın Aslanoğlu, lütfen. 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Size söylemiyorum Sayın Aslanoğlu. Ben sizi zaten zorda bıraktıklarını söyledim, 

siz de zorda kaldınız. 
BAŞKAN – Sayın Aydemir, devam edin. 
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UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Şimdi, tabii ki, polis dediğimiz zaman, milletvekilinin, Başbakanın, bakanlarımızın 
da polise ihtiyacı var. Cumhuriyetimizin, yani bütün milletimizin polise ihtiyacı var, polisler bizim göz bebeğimiz.  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sonuna kadar. 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Günün yirmi dört saatinde, bayram, tatil demeden gece gündüz çalışan, fedakârca 

çalışan ve canlarını bizim için siper eden bu kardeşlerimizi bence konuşurken daha dikkatli konuşmamız gerektiğini 
düşünüyorum. Çünkü niye? Polis hepimize lazım. Sadece AK PARTİ’lilerin polisi değil, Türkiye Cumhuriyeti’nin polisleri bu 
kardeşlerimiz. 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Adaletli polis. 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Ben hepsinin de adaletli olduğu kanaatindeyim. Tabii ki yanlış yapan vardır, yanlış 

yapanın da… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Biz de onu söylüyoruz. 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) - …hukuk karşısında gerekeni göreceği kanaatindeyim, yargı karşısında. Çünkü 

neden? Şimdi, Emniyet Genel Müdürümüze yanlış yapıp da ceza alan, polislikten atılan kardeşlerimiz var mı diye 
sorduğumuzda, öyle zannediyorum ki rakamlar verir bize. Yani yanlış yapanın yanında hiç kimsenin yer almaması gerekir. 
Biz de yer almayalım. Yanlışı yanlışla düzeltmenin karşısındayız bizler. Bugün askerlerimiz, bugün polisimiz kendi 
canlarını bizim için feda eden kardeşlerimiz. Ben buradan hepsine, fedakârca görev yapan bütün polis teşkilatımıza, 
askerimize, jandarmamıza, hepsine ayrı ayrı teşekkürleri bir borç biliyorum. Allah yardımcıları olsun diyorum hepsinin. 
Tabii ki şehitlerimizi de rahmetle anıyoruz. 

Şimdi, merak ettiğim bir konu da şu, konuşurken tabii ki aklıma geliyor: Cumhuriyet Bayramı’ndaki olaylarda, 
tabii ki herkes istediği şekilde Cumhuriyet Bayramı’nı kutlamakta serbest yani kimseyi de kısıtlamamak lazım diye 
düşünüyorum. Yalnız, ben, Akhisar’da çocuğuma sünnet düğünü yapacaktım, gittim. Kaymakamlığa dilekçe veriliyor, 
Emniyet Genel Müdürlüğüne de dilekçe veriliyor, havale ettiriliyor. 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Allah bağışlasın. 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Allah razı olsun. 
Sonra, ben tabii ki Akhisar’ın en güzel yerinde konvoy yapmak istedim kendime göre. Emniyet Müdürümüz 

“Konvoyu yapamazsın.” dedi. “Neden?” “Şehrin buralarında gezemezsin.” dedi. “Niye gezemeyeyim? Akhisar’da kaç tane 
araba olacak, niye gezmeyeyim ben?” “Kardeşim güzergâh var.” dedi. Güzergâh çizmişler kendilerine göre, “O güzergâhın 
dışına çıkamazsın.” dediler. Şimdi, biz ne yaptık? Biz de güzergâha uyduk, geldik, kanunlar ne diyorsa “Kanun başımızın 
üstünde.” dedik, güzergâha uyduk, o şekilde konvoy yaptık ki olay yok, bir şey yok, araçlar konvoy şeklinde gidecekler, 
eğlenip döneceğiz geriye. 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Uğurcuğum, 29 Ekimi bir düğünle karşılaştırmak sana yakışmıyor. 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Şimdi, şuraya geleceğim. 29 Ekim değil, şuraya geleceğim: Şimdi, bugün 1 

Mayısta Taksim’i bu Hükûmet açmadı mı mitingler için? Biz açtık. Yarın, öbür gün de istediğiniz yerde kutlamak için 
görüşürsünüz, fikir birliğine varılır, anlaşırsınız ama kutlanması yasak olan bir alana gidilerek, polislerimizi de orada zorda 
bırakarak bu istenmeyen olaylara sebebiyet vermek bence ne kadar doğru, bunu da düşünmek lazım. Yani olaya tek 
tarafla bakmamak lazım, olayın iki tarafına da bakmak lazım. Yani tabii ki, Türkiye’de biz de isteriz, isteyen istediği yerde 
miting yapsın. Hakikaten ben de çok rahat ederim, isteyen istediği yerde miting yapsın. 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Uğurcuğum, miting değil… 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Ama oradaki polislerimizin -belki yanlışlıklar, belki bilerek, bilemem- kullandıkları 

güç belki aşırıya kaçmış olabilir. 
SÜREYYA SADİ BİLGİÇ (Isparta) – Biber gazı sıktınız! 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Getirir sana sıkarım bak! 
BAŞKAN – Lütfen… 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Ama polislerimizin ne zor şartlarda olayları engellemek için… Milletvekillerimizin 

polislerimizi tokatladığı günleri de biliyoruz.(Karşılıklı konuşmalar) 
Şimdi, değerli arkadaşlar, bakınız, milletvekillerinin polisi tokatladığı zaman da ben burada bütün 

arkadaşlarımızın o milletvekilini kınamasını beklerdim yani hiç kimse kimseyi tokatlayamaz yani değil milletvekilinin polis 
tokatlaması, Başbakan da tokatlayamaz, polis de vatandaşı tokatlamasın. Bütün şiddete karşıyız ama hepsini kınayalım 
burada. Burada, hepsini getirip kınayalım. 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Ama hangi koşullarda? 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Bu asker de bizim asker, vatandaş da bizim vatandaşımız. Biz ağabey, kardeş gibi 

yaşamanın yollarını, mutlu olmanın yollarını hep birlikte arayalım deyip polis olayını kapatmak ist iyorum. 
Değerli arkadaşlar, tabii ki, bir arkadaşımız da “Garibanlar şehit oluyor.” diye bir ifade de bulundu. Ben bu 

ifadelerin çok yanlış olduğunu, bu ifadelerin milletimizi yaraladığını ve devleti de karaladığını düşünüyorum. “Garibanlar 
şehit oluyor.” demek bence çok büyük bir iddia, büyük bir itham. Bu iddia bence milletimizi bölmekten, yaralamaktan başka 
bir anlam taşımaz. Bence ne yapmak lazım? Bu gibi iddiaları somutlaştırmak lazım. Eğer “Garibanlar şehit oluyor.” 
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diyorsak bunları rakamlarla, iddiayı tespit etmemiz lazım veya somut delil ortaya koymak lazım diye düşünüyorum, yoksa 
gariban vatandaşlarımızı, milletimizi burada boşu boşuna yaralamayalım, devletimizi karalamayalım, askerimizi veya 
buradaki üst düzey görevlileri de töhmet altında bırakmayalım diye düşünüyorum. Çünkü son zamanlarda, baktığımız 
zaman -onu da buradan sormuş olayım- şehit olanların yüzde kaçı profesyonel asker, yüzde kaçı er diye bunu da sormuş 
olayım. Yani garibanlar şehit oluyor, diğerleri şehit olmuyor diye ayrıma tabi tutmak ne bize ne de bu iddiayı yapan hiç 
kimseye yakışmaz. Bu gibi şeyler, sadece ve sadece şehit ailelerini yaralar, milletimizi bölmekten başka, devletimizi 
karalamaktan başka bir şeye yaramaz diye düşünüyorum. 

Büyükşehre gelince: Değerli arkadaşlar, büyükşehir hakikaten, öyle zannediyorum ki yirmi dokuz tane il 
büyükşehir olduktan sonra oradaki hizmetler daha rahat bir şekilde vatandaşa ulaştırılacaktır. Az önce çok değerli 
arkadaşımız “KÖYDES çok güzeldi.” dedi ama KÖYDES’i uygulamadan önce KÖYDES’e karşı çıkacağını tahmin 
ediyorum. KÖYDES’i gördükten sonra KÖYDES’i takdir ediyor arkadaşımız. Hakikaten, İçişleri Bakanlığımız KÖYDES 
Projesi’yle köylerimize çok güzel hizmetler götürdü, çok güzel hizmetlerden vatandaşımız faydalandı ama biz diyoruz ki: 
“Türkiye gelişiyor, Türkiye değişiyor. Daha güzelini aramak, daha güzelini bulmak için çalışmak.” Bence nerede yanlışlık 
var? Eğer büyükşehir olmakla ülke veya illerimiz geriye gidecekse bu yüce Meclis bu kanunu çıkarttı, yüce Meclis bu 
kanunu ne yapar, düzeltiriz, tekrar gene eski sisteme döndürürüz. Yani değişikliğe neden bu kadar çok karşı çıkıyorsunuz? 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Sayın Aydemir, ek süre veriyorum. 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Teşekkür ederim. 
Bence bu değişikliklere karşı çıkmadan önce, KÖYDES nasıl “Çok güzel.” diyorsak, yarın, öbür gün büyükşehir 

de güzel diyeceğiz ve ayrıca, arkadaşımıza katılıyorum, diğer illerin de büyükşehir olması için belki de hepimiz önerge 
vereceğiz diye düşünüyorum. 

Bir başka konu: Hakikaten, Dışişleri Bakanlığı bütçesinde, Dışişleri Bakanımız, Suriye’yi, Libya’yı ve diğer Arap 
ülkelerinde gelinen noktayı, niye o noktalara geldiğimizi hakikaten Hocamız Profesör Sayın Davutoğlu çok güzel anlattı, 
hepimize de izah ettiğini düşünüyorum. Tekrar o konulara girmeyeceğim ama hakikaten, ülkemiz, devletimiz, milletimiz her 
geçen gün daha iyiye doğru gidiyor, daha iyiyi bulmak için de Meclis olarak, millet olarak, bürokratlarımız olarak gece 
gündüz çalışıyoruz çünkü “Durmak yok yola devam” diyoruz.  

İçişleri Bakanlığı bütçemizin hayırlı olmasını Cenabıallah’tan temenni ediyorum ve ayrıca şunu söyleyeyim: 
Burada, hırsızlık konusunda, köylerde bilhassa, elektrik kabloları, trafoların yağları çok çalınıyor. Bu kamu malı gibi yani bu 
hırsızlıkların… Belki yakalandığı zaman bırakıyoruz çalan kişileri. Bunun yaptırımının, suça karşı cezasının daha da 
ağırlaştırılması için gereken çalışmanın yapılmasını ben bekliyorum. 

İZZET ÇETİN (Ankara) – Devleti soyanları da, devleti soyanları da. 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Ayrıca, hakikaten gece gündüz vatandaşın hizmetinde olan polislerimizin özlük 

hakkının… Sayın Bakanım, sizlerden özellikle rica ediyoruz. Polislerimizin -hakikaten bütçenin elverdiği ölçüde- özlük 
haklarının düzeltilmesi konusunda bir iktidar partisi Milletvekili olarak sizlerden rica ediyorum, bu konuyu gündeminize alın. 
Maliye Bakanımızı nasıl ikna edecekseniz, o da sizin işiniz, bir şekilde ikna edin ama özlük haklarını lütfen, özellikle 
istirham ediyoruz, bunu düzeltmenin yollarını arayın. 

Tekrar hepinize teşekkür ediyorum, saygılar sunuyorum. Bütçemizin de hayırlı olmasını diliyorum. 
BAŞKAN – Sayın Aydemir, teşekkür ediyoruz. 
Buyurun Sayın Kazım Kurt. 
KAZIM KURT (Eskişehir) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Bakanım, sayın milletvekilleri, değerli bürokrat arkadaşlarımız; saygıyla selamlıyorum hepinizi. 
Şimdi, aslında ben de bir hazırlık yapmıştım ama Sayın Aydemir’in sözü üzerine devam edeyim, o fasıldan 

gitsin. 
Şimdi, biz Büyükşehir Belediye Yasası’na karşı değiliz, burada bir kere doğruları anlamamız lazım. Biz, 

bütünşehir olma meselesinde gelen uygulamaya karşıyız. Niye karşıyız? Aslında, Hükûmet de bu konuda hazırlıklı değil. 
Komisyona 6 madde getirmiş, Komisyonda 37 madde olmuş; demek ki 30 tane madde eklenmiş. Şimdi, demek ki hazırlığı 
yapılmadan gelen bir yasayı eleştirmek bizim en doğal hakkımız. Şöyle bir uygulama olacak: Komisyondan çıktıktan sonra 
Genel Kurulda da yeni yeni önergeler geldi. Yeni yeni önergelerin gelmesi ne demek? Komisyonda da bu tam 
olgunlaşmadı demek. O nedenle dört dörtlük bir yasa getirdiniz, bütün Türkiye’yi büyükşehir yapıyorsunuz, en küçük köye 
bile büyükşehir hizmetini götürüyorsunuz. Biz itiraz mı ediyoruz? Yok böyle bir şey. Türkiye’yi bölüyorsunuz, yirmi dokuz 
ilini büyükşehir yapıyorsunuz, geri kalanları yapmıyorsunuz ve yirmi dokuz ildeki köylere büyükşehir hizmeti hak da 
Kütahya’daki köye hak değil mi, ona da yapalım. Bu tartışmayı yapmak için oturup bu işi birlikte değerlendirmemiz gerekir. 
Onu değerlendiremediğimiz için biz bu yasaya karşı çıktık. Eğer, o yasa şöyle yapılsaydı… Bakın, daha o yasanın o kadar 
çok eksiği var ki. Ben şimdi Sayın Bakana öneriyorum, en kısa sürede bir değişiklik önergesiyle gelecekler. Bu yasa, 
alelacele anayasa değişikliğiyle, erken seçimle birlikte geldiği için bu kadar tantana oldu, yoksa  bu yasanın eksiği çok. Bu 
yasa belediye meclisi üyeliği seçimlerini, belediye meclisi seçimlerini, belediye meclisi çalışmasını birlikte 
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değerlendirmeden gerçekleştirilemez. 2972 sayılı Yasa’daki hükümler durduğu sürece bu yasa yeni kaoslar yaratacaktır, 
yeni sorunlar yaratacaktır. Hâlâ nüfusa göre belediye meclisi üyesi çıkma sayısı aynı ama ilçe mutlaka belediye meclisi 
seçecek. 2 bin nüfuslu ilçe 10 binden az olduğu için 9 tane belediye meclis üyesi seçecek, 2 tanesini büyükşehre 
gönderecek. 10 tane ilçe olduğu zaman 20 tane belediye meclis üyesi gelecek büyükşehre. Büyükşehir meclisinde, 
örneğin Eskişehir’de 550 bin oyun 550 binini bile alsanız merkezde, çıkaracağınız belediye meclis üyesi sayısı 17 ama 12 
ilçeden gelecek belediye meclis üyesi sayısı 24 en az. 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Nüfus kaç? 
KAZIM KURT (Eskişehir) – Nüfusu 95 bin, seçmeni 95 bin. Şimdi, böyle bir adalet yok? Böyle bir adalet olmadığı 

için yanlış ve eksik diyoruz, yoksa elbette tüm beldelerin, tüm köylerin, tüm mezraların belediye hizmeti alma hakkı vardır, 
bunu sonuna kadar savunuyoruz, destekliyoruz. Böyle getirseydiniz eyvallah, oy birliğiyle geçirirdik.  

Şimdi, ikinci fasıl, şöyle bakmak lazım: Polislerimiz sendikalarını kurdular, hayırlı olsun. Örgütlü toplumun 
bekçiliğini savunmak ve insanların örgütlenmesini teşvik etmek demokratik ülkelerin en temel görevidir ve buradaki hakları 
da korumak polisin görevidir ama siz polisin kurduğu sendikayı kabul etmezseniz Avrupa İnsan Hakları Sözleşmesi’ne de, 
ILO sözleşmelerine de aykırı hareket etmiş olursunuz. Anayasa’nın 90’ıncı maddesi nedeniyle Anayasa’ya da aykırı 
hareket etmiş olursunuz. Biz polislerimizin sendika kurma hakkını destekliyoruz, sonuna kadar olmalıdır çünkü 
polislerimizin özlük haklarıyla ilgili sıkıntıları vardır. Hâlâ çözülememiştir ve çözme konusunda on yıldır ezici bir çoğunlukla 
İktidar olan AKP olumlu adım atmamakta direnmektedir. Polisken üniversite bitirmiş memurlarımızın nereye kadar terfi 
edeceği konusunda bir bilginiz var mı değerli arkadaşlar? Elbette sizinkilerin var ama bu arkadaşlarımızın hem 
emekliliğinde hem çalışmasında ciddi sıkıntılar olduğunu biliyoruz. En önemli varlık insan ve insanı korumak, insanın 
canını, malını korumak sizin işiniz. Bunu korurken hoşgörüyü ve insan sevgisini unutmamamız lazım. Yani polisin, 
idarecinin, valinin öfkelenme şansı yok. Vatandaş öfkelenebilir, vatandaş sinirlenebilir. Sizin vatandaşa karşı orantılı bir 
biçimde davranmanız gerekir, orantılı bir güç kullanmanız gerekir. Başka türlü, bu sıkıntı yaratır. Vatandaş bunalımda, 
vatandaş ekonomik sıkıntı çekiyor, siyasi sıkıntı çekiyor, sosyal sıkıntı çekiyor. Ne yapacak? Eylem yapacak, bu gayet 
doğal hakkıdır ve bu eylemi bence idarenin teşvik etmesi, onun rahatlamasını sağlaması gerekir, idare bu ortamı 
hazırlamakla görevlidir. Eğer idare bu işe müdahil olursa, işte olay çıkıyor, olay çıktığı zaman da sıkıntılar başlıyor.  

Şimdi, Sayın Aydemir diyor ki: “Ben düğün yapacaktım, konvoyuma engel oldu?” 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Engel değil, güzergâh. 
KAZIM KURT (Eskişehir) – Sen memnun oldun. Ben şöyle diyorum: Şimdi, yasaya uygun değil bu işler. 

Geleneklerle, göreneklerle yapılan kutlamalar, etkinlikler bu yasaya tabi değil. Siz istediğiniz yerde konvoyunuzu 
yaparsınız, rahatsız etmeyeceksiniz insanları. 

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Ama “Niye?” diye sorunca şunu söyledi: “Trafiği aksatırsınız.” 
KAZIM KURT (Eskişehir) – Yanlış. Bak, bir dakika yani “Güzergâh değildir.” denmez. 
Şimdi, Cumhuriyet Bayramı kutlaması… “Türkiye Büyük Millet Meclisinin kurulduğu, cumhuriyetin ilan edildiği  

birinci Meclisin önünde ben kutlayacağım, oradan da Anıtkabir’e gideceğim.” diyor insan, gayet doğal yani burada, buna da 
şimdi “Bu 2911’in güzergâhında değil, bilmem ne.” bunlar bahanedir. İdarenin öfkelenmeden bu işi teşvik etmesi gerekir.  

Şimdi, farklı bir şey: Valilerimiz bu konuda eşit olmalı, adaletli olmalı. Cumhuriyet Bayramı’nda Eskişehir’den 
gelecek olan konvoyu Eskişehir Valisi göndermedi. Belli bir yerde tuttu ama Bilecik’ten gelen konvoy Eskişehir’e geldi. Aynı  
genelgeyi valiler farklı yorumlarsa… Zaten o iş için genelge yayımlamak da ayrı bir şeydir ama Eskişehir’de insanları üç 
saat tutmanın seyahat özgürlüğüyle bağdaşır bir tarafı yok. Bunu istediğiniz kadar… İşte, o zaman o insanları tahrik 
ediyorsunuz, o zaman o insanlar da bağırıyor. Yani bir olayı önlemenin yolu budur. Polis, idare olayı sakinleştirecek ama 
bunu yapmadı maalesef İçişleri Bakanlığımız, bunu yapamadı. 

Şimdi, değerli arkadaşlar, İçişleri Bakanlığının iyi uygulamaları da var, itirazımız yok. Yani MERNİS, adrese 
dayalı kayıt, bunlar ciddi şeyler. İleride Türkiye’yle ilgili birtakım olumsuzlukları ortadan kaldıracak, uygulamaları 
kolaylaştıracak şeyler. Bunları desteklemek herkesin görevi ama şimdi, MOBESE’yle ilgili ciddi bir genişleme söz konusu, 
ne olur, şu MOBESE’yi karakollarımıza da kurun. Türkiye’de hâlâ insanlar karakola girerken korku içinde giriyor ve 
karakolların görüntü kayıtlarından gördüğümüz kadarıyla, hâlâ bazı karakollarda işkence oluyor, bazı polisler niyeyse yani 
yapıyor, azaldı ama var bu sorun. Bu sorunu gidermenin yolu, karakola girdiği andan itibaren vatandaşın kaydını almak ve 
karakoldan çıkarken de CD’sini “Buyur kardeşim eline.” diye vermektir. Kendine güvenen bir idare bunu rahatlıkla yapar.  

MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Kendine güvendiği için koydu ya Allah Allah! Kendine güvendiği için koydu. 
KAZIM KURT (Eskişehir) – Eline de ver, vermedikleri yakalanıyor. 
Şimdi, Sayın Bakanım, bazı şeyleri aşmamız lazım. Özellikle sivil toplum örgütleriyle bağlantıyı, toplum destekli 

polisi biraz daha geliştirmek ve bu işi özgürlük temelinde değerlendirmek lazım. Bizim halkımızın polise olan güvenini 
tekrar sağlamanın yolunu bulmanız lazım. Eğer bunu bulur ve gerçekleştirirsek Türkiye’de pek çok sorun tartışılmayacaktır 
bile. Bizim sivilleşmeden anladığımız sivil, demokratik bir ortamı yaratmaktır. Belediye Yasası’nda kent konseyleri diye bir 
hüküm var. Kent konseyleri eğer iyi değerlendirilirse hem belediyelere hem sivil toplum örgütüne hem idareye yararlı 
sonuçlar elde edecek bir uygulama olur ama maalesef, sadece bir maddelik bir hüküm ve sanki Bakanlık bu konseyleri 



 
T B M M  

Tutanak Hizmetleri Başkanlığı 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 91 

  

 

 

istemiyormuş gibi bir de tavır var. Bunu geliştirmenin yolunu bulmamız lazım, bunu daha da yaygınlaştırmanın yolunu 
bulmamız lazım eğer gerçekten demokratik yollarla insanların yönetime katılmasını istiyorsak. Bu konuda da size, ben bir 
soru önergesi gönderdim. Verdiğiniz cevapta “97 tane kent konseyi kuruldu.” diyorsunuz, o tarihte, Türkiye’de 135 kent 
konseyiyle bizim ilişkimiz vardı. Yani bu işlere biraz daha ciddi ve güvenerek bakmakta yarar vardır diye düşünüyorum.  

İkinci bir uygulamayı da şöyle anlatmak istiyorum Sayın Bakanım. Valilerimizin tarafsız ve objektif olmasında 
yarar olduğunu hepimiz biliyoruz. “Partizanlık yapıyor.” desek yanlış olur ama niçin oraya geldiğinin bilinciyle hareket 
ediyor herkes ve bazı sıkıntıların doğmasına neden oluyor. Ben size Eskişehir Valiliğinin protokol listesini sunacağım, 
6.11.2012 tarihli bir protokol listesi. Burada şöyle bir yanlışlık var bana göre ve bu yanlışlık, Eskişehir’de Cumhuriyet 
Bayramı’nda tartışmalara da neden oldu. “Meslek kuruluşları” diye bir bölüm açılmış, meslek kuruluşlarının içine bakın 
neler konmuş: Ticaret odası, Sanayi Odası, Tepebaşı Ziraat Odası, Ticaret Borsası, Esnaf Odaları Birliği, MÜSİAD 
Başkanı, EGSİAD Başkanı, ESİAD Başkanı, TÜMSİAD Başkanı, ESGİAD Başkanı ve ondan sonra da Tabip Odası, Diş 
Tabipler Odası, Eczacılar Odası diye kamu niteliğindeki kurumlarla devam etmiş. Oysa başka bir yerinde, “dernekler” adı 
altında bir bölüm var. Kamu yararına çalışan dernekleri koyuyor sadece. Bu MÜSİAD Başkanının, ESGİAD Başkanının 
protokole girmesine hiçbir itirazım yok. Ama herkesin yerinin belli olması lazım. Şimdi bu bir meslek kuruluşu değil, bu bir 
dernektir, üstelik kamu yararına çalışan bir dernek bile değildir. Yani 30 kişilik bir derneği, tabip odasının, inşaat 
mühendisleri odasının önüne koyacaksınız, ondan sonra da “Ben herkese eşitim diyeceksiniz, herkese tarafsız 
davranıyorum.” diyeceksiniz. İnsanları inandırma şansınız olmuyor ve  işte o zaman tepkiler doğmaya başlıyor. İdareyle 
vatandaş arasındaki ya da diğer kurumlar arasındaki sorunlar da böylece başlıyor. Sizin, Bakan olarak bu konuda daha 
objektif talimatlar vermeniz gerektiğini düşünüyorum.  

Bütçenizin hayırlı olmasını diliyorum ama bir tane şey var onu da, eğer bir yanlışlık yapıyorsam cahilliğime verin, 
bir şey sormak istiyorum. Tüm bakanlıkların teşkilat şemalarını inceledim, sadece sizde “emir subayı” var. 

MUAMMER GÜLER (Mardin) – Millî Savunmada da var. 
KAZIM KURT (Eskişehir) – Yok millî savunmada da yok, Başbakanlıkta da yok. Yani sadece İçişleri 

Bakanlığında emir subayı olmasının, sivilleşmeyle çok övünen bir Bakana yakışıp yakışmadığını sormak istiyorum. Bunu 
değerlendiriyor musunuz, onu da merak ediyorum. 

Teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Teşekkür ederiz Sayın Kurt. 
Buyurun Sayın Kalaycı. 
MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Sayın Başkan, Sayın Bakan, değerli milletvekilleri, kıymetli bürokratlar, sayın 

basın mensupları; hepinizi saygılarımla selamlıyorum. 
Büyük devletler, şehidi ve gazisi için vereceklerinin hesabını düşünmezler. Çünkü şehitler ve gaziler, ülkesi için 

canlarını ve uzuvlarını hiç düşünmeden vermişlerdir. Gaziler ile şehit yakınlarının sorunlarına çözüm getirmek, hepimizin 
sorumlulukları arasındadır. Şehitlerimizin yakınları ile gazilerimizin, geçim sıkıntısı içinde olmalarını hiçbir vicdan asla 
kabul etmez.  

Haziran ayında görüştüğümüz, Torba Kanun’da yapılan düzenlemelerde, özellikle şehit yakınlarının bazı hakları 
genişletilmiştir. Ancak özellikle gazilerin aylıklarında gerekli iyileştirmeler yapılmamıştır. Buna karşın Uludere’de ölenlere 
maaş bağlanması, başta şehit aileleri ve gazilerimiz olmak üzere Türk milletini üzmüştür. Şehit babasına 65 bin lira veren 
AKP Hükümetinin, Uludere'de ölen kaçakçılara kişi başına 123 bin Türk Lirası tazminat ödemesine yönelik tepki ve öfke 
dinmemiş iken, üstüne bir de aylık bağlanması hangi aklın ve mantığın ürünüdür takdirlerinize sunuyorum. 

Hükûmet tasarısında, şehitlerimizin büyük çoğunluğunu oluşturan bekâr şehit ailelerine ikinci iş hakkı 
verilmeyerek, ayrım yapılmaktaydı. Milliyetçi Hareket Partisi olarak önerimiz, ortak çalışma ve mutabakat ile bu durum 
düzeltilmiştir. Bu istihdam hakkını kullanabilecekler içerisine şehidin eşi, çocuğu, kardeşinin yanı sıra anne ve babası da 
eklenmiştir. Ancak yasa çıkalı dört buçuk ay oldu Sayın Bakanım. Yapılan düzenleme hâlen uygulamaya geçilmedi. 
Yönetmelik hâlen yayınlanmadı, şehit yakınları, gazilerimiz sürekli bizleri arıyor: “Ne oldu atamalar, ikinci iş hakkıyla ilg ili 
uygulama ne zaman başlayacak? Yönetmelik ne zaman çıkacak?” diye bizlere soruyorlar. Neden yönetmelik bugüne 
kadar çıkarılamadı? Neden oyalanıyorsunuz, şehit yakınlarımızı ve gazilerimizi oyalıyorsunuz? İkinci iş hakkı için kaç 
müracaat olmuştu Sayın Bakanım? O sorumu da sorayım. 

Torba Kanunu’nda yapılan düzenlemelerle ilgili yapılan ön çalışmalara, Milliyetçi Hareket Partisinden ben 
katıldım. Partiler olarak güzel bir çalışma oldu. Ancak tasarının kapsamı, taleplerin, eşitsizliklerin tümünü karşılamıyor id i. 
O toplantılarda yapılan konuşmalarda diğer talepler için, diğer konulardaki eşitsizliklerin kaldırılması için ekim ayında bir 
komisyon kurulması sözü verilmiş idi. Ancak maalesef bu komisyon bugüne kadar oluşmadı. Bunun, günü kurtarmak için 
söylenmiş olduğu anlaşılıyor.  

Şehit yakınlarıyla gazilerin aylıkları mutlaka iyileştirilmeli. Maluliyet zam oranları artırılmalı. Gazilerimize de ikinci 
iş imkânı verilmeli. Devlet Övünç Madalyası verilenlere şeref aylığı bağlanmalı. Malul gazilerimizden çalışanlara, 3.600 
prim günü sayısını  doldurmaları hâlinde yaşlılık aylığı bağlanmalı. Vazife malullerine de faizsiz konut kredisi hakkı 
tanınmalı. Şeref aylığı, hiçbir şarta bağlı olmadan kesintisiz ve eşit olarak ödenmeli. Kore ve Kıbrıs Gazilerine Devlet 
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Madalyası verilmeli. Özel öğretim kurumlarında şehit ve gazi çocuklarına ayrılan kontenjan artırılmalı. Ordu vazife 
malullerine, iş hakkı ve faizsiz kredi imkânı verilmeli. Yine güvenlik güçleriyle birlikte zor şartlarda terörle mücadele görevi 
yapan, geçici köy korucularının çalışma şartları ve özlük hakları iyileştirilmeli, mağduriyetler giderilmelidir. 

Sayın Bakanım, öteden beri İçişleri Bakanlığımızın istatistiklerini takip eden biriyim ama son birkaç yıldır, 
istatistikler artık tafsilatlı yayınlanmıyor. Daha önce de ben bu Komisyonda bunu ifade etmiştim. Eskiden ayda bir, gerek 
terörle ilgili gerekse asayişle ilgili istatistikler verilmekteyken, şimdi, sadece bazı, sayısal olarak düşen suçlarla ilgili 
istatistikleri bulabiliyorum. Yani o eskiden olduğu gibi kapsamlı bir şekilde istatistiklere ulaşamıyoruz. Yani burada neden 
bu istatistikler bu şekilde yayınlanmıyor eskiden olduğu gibi, neden kamuoyunun ilgililerin bu konuda bilgilendirilmesi 
engelleniyor? Açıkçası bunun cevabını bekliyorum. Mesela, suçların oranı nedir? Önceki yıllarla mukayesesi nedir? 
Terörle mücadelede yürütülen soruşturmalara ilişkin veriler paylaşılmıyor. Yakalanan örgüt üyesi sayısı, silah, 
mühimmat… Yani bunlar neden gizli tutuluyor, neden paylaşılmıyor? Bunların cevabını almak istiyorum.  

Emniyet teşkilatı mensuplarımızın özlük haklarına da değineceğim. Türk Silahlı Kuvvetleri mensuplarının özlük 
haklarına, daha önce Millî Savunma Bakanlığımız bütçesinde değindik ve önerilerimizi orada belirttik. Türk polisi, huzurun, 
güvenliğin ve kamu düzeninin teminatıdır. Özellikle terör ve bölücülük başta olmak üzere, suç ve suçlulara karşı gösterilen 
eşsiz mücadele de Türk polisinin çok büyük rolü ve payı bulunduğu tartışma götürmez bir gerçektir.  Son yıllarda, Türk 
polisinin ihtiyaç ve sorunlarında belirgin bir artış bulunmaktadır. Türk polisinin, daha iyi çalışma şartlarına ve  daha iyi 
ekonomik ve sosyal haklara sahip olması için gereken düzenlemeler acilen yapılmalıdır.  

Sayın Başbakan, 2007 seçimlerinden bir hafta önce, 15 Temmuz 2007 tarihinde bir televizyonda yaptığı 
açıklamada, seçimden sonra ilk masaya yatırılacak konunun, polislerin özlük hakları olduğunu söylemiş, ancak aradan 
geçen beş yılı aşkın sürede hiçbir gelişme olmamıştır. Polis teşkilatı hâlâ Başbakandan verdiği sözü tutmasını 
beklemektedir. 

Emniyet teşkilatında çalışan personelin özlük haklarını düzeltmek için çalışma yapıyoruz deniliyor. Fakat hiçbir 
gelişme olmadığını bugün itibarıyla görmekteyiz. Gerek çalışırken gerekse emekli olduktan sonra polislerin güvenli ve 
itibarlı bir hayat  sürdürebilmelerini temin amacıyla, emniyet hizmetleri tazminat oranları artırılmalı, ek göstergeleri 
yükseltilmeli, kamu da birçok görevde olduğu gibi -uzmanlık, meslek, kariyer- birçok meslekte olduğu gibi 8’inci dereceden 
itibaren ek gösterge, polislerimize de verilmeli. 1’inci dereceye gelen polis arkadaşlarımıza, astsubaylarımızda olduğu gibi 
3600 ek gösterge mutlaka verilmelidir. Milliyetçi Hareket Partisi olarak bu konulara ilişkin kanun tekliflerini verdik. Sizden 
bu konuda gelecek tasarı, tekliflere de destek vereceğimizi de burada ifade ediyorum. 

Sayın Bakanım birkaç sorum da olacak. Emniyet teşkilatı kaç personeli ile mahkemeliktir, bu mahkemelik 
davalar hangi konulardadır? Emniyet teşkilatında polis koleji, polis akademisi, meslekten geçme gibi amirler 
sınıflandırılmaktadır. Bu kadar sınıflandırma yerine tek elden amir yetiştirilmesi gerekmez mi? Sonra, bu kendi arasında 
sınıf çatışmasına sebep olmaktadır. Terfi düzenlemesinin, a-b sınıfı yerine tek sınıf olması daha iyi olmaz mı?  

Emniyet teşkilatında çalışan personel her ay diğer devlet memurlarına göre fazla çalışmakta. Fazla çalışma 
nedeniyle polis hem yıpranmakta hem de ailesine zaman ayıramamaktadır. Bu konularda bir çalışmanız var mı? Bu 
çalışma şartlarının düzeltilmesi konusunda.  

Emniyet teşkilatında personelin üstün gayret ve çalışmaları ödüllendirilmektedir. Fakat bir Çankaya Karakolunda 
çalışan polis ile personel dairesinde çalışan polis faklı ödüllendirilmektedir. Bu yıl Çankaya Karakolunda çalışan polise ne 
kadar ödüllendirme yapılmış, personel dairesinde çalışan polise ne kadar ödüllendirme yapılmıştır.  

Yine biliyorsunuz, Genelkurmay Başkanlığımızın istihbarat birimi GES, MİT’e devredildi. Emniyet istihbaratının 
da MİT’e devredileceği söyleniyor bu doğru mu?  

Son olarak da: Bu Büyükşehir Yasası’yla ilgili, tabii söyleyeceğimiz her şeyi söyledik. Ben İçişleri 
Komisyonundaki görüşmelere de katıldım. Orada da ifade ettim, endişelerimizi ifade ettik, hizmet boyutuyla olsun, ülkenin 
geleceği boyutuyla ilgili olsun, sakıncalı bulduğumuz hususları hep ifade ettik. Ben burada bunları tekrarlamayacağım. Şu 
soruyu soracağım Sayın Bakanım: Diyarbakır Büyükşehir Belediye Başkanı…  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Tekrarlıyorum.  
Diyarbakır Büyükşehir Belediye Başkanını, bugüne kadar Türkiye Cumhuriyeti devletine kafa tutan, açık bir 

şekilde PKK’yı öven, sahip çıkan açıklamalar yapan, eylemler yapan kişi olarak hepimiz biliyoruz. Sayın Başbakana dâhi 
hakaret ettiğini biliyoruz ama bugüne kadar hiçbir şey yapamadığınızı da görüyoruz. Daha ilk günlerinde o koltukta 
oturmamalıydı. Ben bürokrasiden gelen biriyim, yetkilerinizi biliyorum Sayın Bakanım. O suçu işleyen birinin, sizin iki 
dudağınız arasındaki bir emirle açığa alınacağını arkadaşlarımın çoğu da bilir. Şimdi, sorum şu: Yani mevcut yetkileriyle, 
Diyarbakır Büyükşehir Belediye Başkanına herhangi bir şey yapamazken, hakkından gelemezken, yetkilerini hem kapsam 
olarak hem sınır olarak genişlettikten sonra nasıl hakkından gelebileceksiniz. Faaliyetlerini, PKK’ya yardım olsun, PKK’ya, 
dağa gönderilecek insanları toplamada olsun. Birçok faaliyette rahat hareket edebilme imkânı veriliyor yeni gelen bu 
Büyükşehir Yasası’yla maalesef. Ben merak ediyorum, bundan sonra bir şey yapabilir misiniz? Bu soruma da cevap 
verirseniz memnun olurum.  
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Teşekkür ediyorum, Bakanlığımız bütçesinin hayırlara vesile olmasını diliyorum, saygılar sunuyorum. 
BAŞKAN – Evet. 
Sayın Yavilioğlu buyurunuz. 
CENGİZ YAVİLİOĞLU (Erzurum) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Bakanım, değerli arkadaşlar, değerli bürokrat arkadaşlar, basın mensupları; akşamın bu vaktinde hepin izi 

saygıyla selamlıyorum.  
Şimdi, tabii sabahtan beri konuşmalar yapılıyor, bu sabahtan beri yapılan konuşmaların önemli bir kısmı da, 

birkaç gün öncesinden veya daha da uzunca bir zaman geçmişten biriken sorunlar bugün gündeme geldi. Bugün 
konuşulan İçişleri Bakanlığı bütçesi ama konuşmaların bir kısmı ne yazık ki ben üzülerek söyleyeyim, şehitler üzerinden, 
gaziler üzerinden, cumhuriyet üzerinden, Atatürk üzerinden yapıldı. Bu siyasi değerlendirmeler, doğrusu kendi 
bağlamından koparılarak da yapılıyor. Bu değerlerin kime ait olduğu ve bunların kimler tarafından korunması, kollanması 
gerektiği hususu, arkadaşlar tarafından vurgulanıyor.  

Değerli arkadaşlar, şunu çok iyi bir şekilde anlamamız ve anladıktan sonra da yaşanabilir davranışlar 
oluşturmamız, yaşanabilir siyasal alan oluşturmamız, yaşanabilir bir sosyal yapı oluşturmamız için oldukça gerekli. O da 
şu: Cumhuriyet bizimdir, halkındır. Hiçbir kayıt ve şart koymaksızın bizimdir, halkındır. Onun için cumhuriyetin korunup 
kollanması için başka bir güce müracaat etmenin hiç ama hiç gereği yoktur. Cumhuriyet bir ideolojinin de ürünü değildir, 
cumhuriyet bir yaşam biçiminin de sadece sonucu değildir. Cumhuriyet bir paylaşımdır, halkın iradesinin yansımasıdır. 
Dolayısıyla, cumhuriyetin bu bağlamda, belirli bir kesim tarafından sahiplenip diğer kesimlerin, ötekileştirilmesi, 
cumhuriyetin dışında tutulması, siyasal eleştirilerle cumhuriyet eleştirilerinin, demokrasi eleştirilerinin birbirine 
karıştırılması, hepimiz için bu ülkede yaşayan, demokrasi isteyen, cumhuriyeti içselleştirmiş olan bütün vatandaşlar için bir 
haksızlıktır.  

Biliyoruz yine, cumhuriyet uzun yıllar halktan koparıldı, çeşitli gerekçelerle, korunma ve kollama adına halktan 
koparıldı. 1960’da, 71’de, 80’de, 97’de ve  2007’de. Bu tarihlerde hep cumhuriyet kollandı ve korundu. Fakat sonrasında 
ne olduğuna bakıyoruz, sonrasında bir bütün olarak, bir memleket olarak, bir halk olarak hep kayıp oldu. Ülke hep geri 
gitti, demokrasimiz maalesef zedelendi, yine maalesef kitleler kategorize edildi: “bizler” ve “onlar” diye farklı farklı 
şekillerde kategorize edilerek, çatışma kültürü oluşturuldu. Yine bu tarihlerden sonra 60’dan, 71’den, 80’den, 97’den, 
2007’den sonra bakıyoruz ki işte birçok, demokrasinin olmazsa olmazları olan birçok parti kapatıldı. Bu kapatılan partilerin 
listesini çıkardım ve bu liste maalesef üç sayfa. 1946’dan itibaren onlarca parti kapatılmış. Demokrat Partiden tutunda işte 
Millî Nizam Partisinden, Türkiye İşçi Partisine kadar bir sürü parti kapatılmış, Anayasa mahkemeleri, askerî mahkemeler 
tarafından. Hatta 2008’e gelmişiz, 2008’de de bu ülkenin en fazla oyunu almış olan bir partinin kapatılması için dava 
açılmış.  

Değerli arkadaşlar, bunun bu şekilde olması hiç kimseyi ama hiç kimseyi memnun etmemeli, etmez, edemez. 
Çünkü bu bir birikimdir. Bizim, bu siyasal kültürümüzü namusumuz gibi korumamız lazım. Bunu sonraki nesillere yine 
namusumuz gibi aktarmamız lazım. Çok enteresan, 83’den sonra kapatılması için mahkemeye gidilen ama kapatılmayan 
partiler var ki çok ilginç. Mesela, Doğru Yol Partisi, 84’de; Milliyetçi Çalışma Partisi 91’de; Adalet Partisi, 2004’de; AK 
PARTİ’miz 2008 yılında çeşitli gerekçelerle kapatılması için dava açılmış ama kapatılmamış. Sonuçta ne oluyor değerli 
arkadaşlar? Sonuçta, ülke bir bütün olarak kaybediyor, ekonomik olarak kaybediyor. 97’den 2002 yılına kadar sırf o 
dönemin anormal şartlarından dolayı, demokrasiye müdahalelerden dolayı ülkenin kaybetmiş olduğu kaynak, bizim 
yaptığımız hesaplamalara göre 291 milyar dolar civarında. Bu çok önemli bir para, 291 milyar dolar. Ne demek 291 milyar 
dolar? 2011 yılının vergi gelirlerinin yaklaşık iki katı. Hepimiz kaybetmişiz.  

Onun için cumhuriyeti konuşurken, cumhuriyetin değeri üzerinden konuşmak lazım. Herhangi bir eleştiri konusu 
olmaması lazım. Bu bizim oksijen alanımızdır, zedelememek gerekir. O dönemde, bu kayıpların içerisinde şu da çok ilginç 
bir örnektir: Hortumlanan bir sürü banka var ve bu bankaların, hortumlanan bankaların bize maliyeti, kamu bankalarının 
görev zararlarıyla 46 milyar dolar civarında ve maalesef bu 25 tane banka kapatıldı veya TMSF’ye devredildi. Bunlardan 
on tanesi medya gruplarına ait, medya patronlarına ait. Dikkat etmek lazım yani cumhuriyeti zedeleyen ve partileri 
itibarsızlaştıran her şeye dikkat etmek lazım. Biz, karşıdaki partiler için, muhalefet partileri için muhalefet alanını siyasal 
alanı, sivil alanı eleştirirken, onu itibarsızlaştıramayız, itibarsızlaştırmamalıyız.  

Değerli arkadaşlar yani şimdi bunu bu şekilde konuşurken yine maliyetlerine bakıyorsunuz. Üniversitelerden 
hocalar atılmış. Hâkim, savcılar görevden uzaklaştırılmış. Mağdurların teker teker listesi elimde. Bir sürü insan ve bunun 
ne sağı var ne milliyetçisi var ne muhafazakarı var herkesten, üniversitelerden atılan, hâkim, savcılardan atılan, millî 
eğitimden atılan bir sürü insan var. Bunlar birer birikimdir, birer değerdir. Yine maalesef yani bakıyorsunuz halkın önemli 
bir kısmı cumhuriyeti koruyup kollama adına, terörle yan yana konuluyor. Birincil tehdit yapılıyor. Milyonlarca insan ve bu 
insanların evleri barkları var, çoluk çocukları var ve her şeyden önce, benim en çok üzerinde durduğum aidiyet duyguları 
var. Devlete karşı güven duyguları var. Bunları zedelemeye hiç kimsenin hakkı yoktur. Bu aidiyet duygusunu zedelemeye 
hiç kimsenin hakkı yoktur. Ne adına? Cumhuriyeti koruyup kollama adına. Cumhuriyet benim, benim partim, cumhuriyet 
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muhalefettir, muhalefet partisidir, cumhuriyet sivil toplum kuruluşlarıdır. Onun için hiç kimsenin korumasına ve kollamasına 
bu yönüyle muhtaç değildir. Eğer egemenlik, hiçbir kayıt ve şart olmaksızın halkın elindeyse, halkın uhdesindeyse.  

Onun için değerli arkadaşlar yani bu kadar maliyeti olan, bakanlarının, başbakanlarının, yine cumhuriyeti 
kollama koruma adına asıldığı bir ülkede söylediğimiz, cumhuriyet adına, demokrasi adına lütfen hepimize söylüyorum, 
hepimiz için. Benim bir arkadaşımda -bilerek veya bilmeyerek- emniyet güçlerini cumhuriyetin kollayıcısı olarak tanımlıyor. 
Hayır öyle değil. Emniyet güçlerinin, güvenlik güçlerinin veya askerlerimizin bir görevi vardır. O da savunmadır, güvenliktir. 
Cumhuriyetle ilgili değerlendirmeleri sivil alan, siyasal alan yapar. 

Bu, benim cumhuriyetle ilgili söyleyeceğim şeylerdi Sayın Başkanım, eğer vaktim varsa birkaç şey de şeyle ilgili 
söyleyeceğim ama müsaadenizle. 

BAŞKAN – Evet, bir iki dakika daha konuşabilirsizin evet. 
CENGİZ YAVİLİOĞLU (Erzurum) – Yasa ile ilgili, bu Büyükşehir Yasası’yla ilgili birkaç değerlendirme de 

yapmak istiyorum. O da, değerli arkadaşlar, bu yasa ne bizatihi ekonomiktir ne devletin yeniden yapılanmasıdır ne de 
güvenlik yasasıdır. Bu yasa, yani burada partimizin amacı daha çok millete iyi hizmet vermek, iyi iş çıkarmak. Demokrasiyi 
geliştirmek, yerel yönetim özerkliğini kazandırmak. Benim bu yasadan en çok anladığım şey -ama farklı farklı anlıyoruz bu 
da doğaldır, onun için farklı farklı partileriz- daha çok demokrasi anlıyorum bir demokrasi reformu gibi anlıyorum. Neden? 
Çünkü günümüzde demokrasinin en temel unsurlarından birisi “yerinden yönetim”dir. Yani insanların hizmet aldıkları 
yerde, hizmetleri değerlendirmesi, hizmet vericileri de seçmeleri veya sorgulamalarıdır. Bu yönüyle demokratik bir 
geleneğin, kültürün yerleşmesine etki edebilecek bir yasadır.  

Sonra, bunu çeşitli kereler arkadaşlar anlattılar. Artık biz şehirleşen, şehirleşme oranı da yüksek olan bir ülkeyiz. 
Yani 1980’de kent nüfusu, toplam nüfusun yüzde 30’uyken, bugün kent nüfusu yüzde 80’e ulaşmış. Demek ki yeni bir 
şeyler gerekiyor. Eski kanunlarla, eski mevzuatla yürütülemeyen birçok şeyimiz var ve bu yürütülmediğini de biz kendi 
bölgelerimizde siyaset yaparken, çok iyi bir şekilde de görüyoruz ve bunun Ankara’dan yönetilmenin, bu büyük kentlerin 
Ankara’dan yönetilmesinin israfına da, maliyetine de, verimsizliğine de şahit oluyoruz. Ama şunu da söyleyelim: Her yasa 
yüzde 100 bir gerçekliği yansıtmaz, yansıtmayabilir. Fakat büyük oranda fayda getirecekse şayet, buna daha özenle 
bakmak lazım. 

Bir şeyi daha belirtip bırakmak istiyorum Sayın Başkanım. O da bu yasayla ilgili çalışmalar, Avrupa Konseyi 
Yerel Özerklik Şartı’na bağlı olarak yapıldı. Biliyoruz ki bu yasa 1988 yılında Türkiye, Avrupa Konseyinin Yerel Özerklik 
Sözleşmesi’ne bağlı olarak imzalanan kurallar vardı. Onu da çıkardım, nedir bu Avrupa Yerel Yönetimleri Özerklik Şartı? 
Buna bağlı olarak imzalanmış. 92 yılında, yine Meclisimiz tarafından onaylanmış, 93 yılında da yürürlüğe girmiş. Yani bu 
yeni üretilen bir şey değil ki, ta o tarihten beri elimizde olan bir şey ve peyderpey bu da bize, AK PARTİ’mize nasip oldu. 
Bunun gerekleri yerine getiriliyor. Diğer taraftan bununla ilgili yine geçmiş dönemlerde de ciddi eleştiriler yapıldı. Yani 
büyükşehirlerin ilk yapıldığı zamanlarda, benzer, daha önce Menderes Bey de bunu Genel Kurulda bahsetmişti. Kalkınma 
ajanslarına yönelik de bu tip eleştiriler yapılmıştı ama bunların hiçbirisi olmadı. Ne bizim bugüne kadar, on altı büyükşehir 
belediye başkanlıklarımızda ne de kalkınma ajanslarımızda hiçbir sıkıntıyla karşılaşmadık.  

BAŞKAN – Evet, Sayın Yavilioğlu, lütfen tamamlar mısınız. 
CENGİZ YAVİLİOĞLU (Erzurum) – Sayın Başkanım, bitiriyorum.  
Diğer bir konu, bu belde belediyeleriyle alakalı. Neden kapatılıyor? Belde belediyeleri… Benim köyüm de belde 

ve belde belediyesi var. Emin olun, dertlerinden bıktım.  
KAZIM KURT (Eskişehir) – Bıkma bıkma. 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Siyasetçi öyle demez. 
CENGİZ YAVİLİOĞLU (Erzurum) – Yani personel sorunu var, köylerimize daha kolay hizmet götürüyoruz. Yani 

kendi imkânlarıyla emin olun, bunu şey olarak söylemiyorum, bir şehirdeki karşılaştığım problem kadar, köyümün belde 
belediye başkanlığı problemleriyle karşılaşıyorum, sizler de karşılaşıyorsunuz. Ne kadar yetersiz olduğunu da görüyoruz. 
Yani görmüş olduğumuz bir şeye bu kadar eleştiri yapılmasını da doğrusu anlamakta zorlanıyorum. 

Ben hem bütçenin hem de Büyükşehir Belediyesi Yasamızın hayırlı uğurlu olmasını diliyor, hepinize iyi akşamlar 
diliyorum. 

BAŞKAN – Evet. 
Sayın Kuşoğlu, buyurun lütfen. 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Başkan, çok değerli Plan ve Bütçe Komisyonu üyeleri, değerli milletvekilleri, Sayın Bakan, değerli sivil ve 

asker bürokrasi, değerli basın mensupları; ben de hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
Sayın Başkan, konuşmama başlamadan önce bir şey belirtmek istiyorum. Bugün, biliyorsunuz sabahtan beri 

yani uzun zamandır böyle çalışıyoruz ama sabah Gençlik ve Spor bütçesi vardı, akşamüstü İçişleri Bakanlığı ama o arada 
bir de Genel Kurulda bizden geçmiş olan bu finansal kiralama, faktoring ve finans şirketleriyle ilgili kanun Genel Kurula 
geldi yani üç ayrı yerde konuşmak, konsantre olmak zorunda kalıyoruz. Özellikle bu bütçe döneminde hiç olmazsa Genel 
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Kurulda vazifemiz olmazsa daha rahat olacağız. Çok yorucu oluyor çünkü her üçüne de yetişebilmek, üçünde de konuşma 
yapmak, takip etmek sizin için de bizim için de zor oluyordur.  

BAŞKAN – Doğru, katılıyorum. 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Özellikle ben ve Muzaffer Ağabey için zor oluyor.  
BAŞKAN – Evet, katılıyorum. Biz de aynı sıkıntıyı çekiyoruz. 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Buyurun. 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Sayın Bakanım, birçok konuya değinildi. Ben de mümkün olduğunca tekrardan 

kaçınacağım ama biraz da konuya farklı bakmak istiyorum müsaadenizle.  
Sunumunuz, normal bir dönemde olsak -biraz böyle makro bakmak istiyorum ben- kabul edilebilecek gibi geldi 

ama biz Türkiye olarak gelişmiş ülkeler arasında ve gelişmekte olan ülkeler içerisinde bu denli yoğun, uzun, derin bir terör 
sorunu yaşayan, sıcak bir terör sorunu yaşayan tek ülkeyiz yani bu kadar büyüğünü yaşayan tek ülkeyiz. Onun için sizin 
Bakanlığınıza çok önemli görevler düşüyor, normal bir dönemde olmanın dışında daha farklı bir şekilde bütçenizi takdim 
etmenizi, sunmanızı gerektiriyor diye düşünüyorum. 

Evet, sunumunuzda söylediğiniz gibi faaliyetlerinizi anlatacaksınız ama terörle ilgili olarak hangi yöntemle, hangi 
mantaliteyle de mücadele edeceğinizi ortaya koymanız lazım. Bununla şunu söylemek istiyorum, sunumunuzun başında 
diyorsunuz ki: “İçişleri Bakanlığı Anayasa ve yasalarımıza uygun olarak Türkiye Cumhuriyeti’nin ülkesi ve milletiyle 
bölünmez bütünlüğü, güvenlik ve asayişi, kamu düzeni ve genel ahlakı, Anayasa'mızda yazılı hak ve hürriyetleri korumak 
İçişleri Bakanlığının vazifesidir.” Peki, bunu nasıl yapacak, hangi yöntemle yerine getirecek, bununla ilgili bilgi yoktu yan i 
bunu terörle fiziki olarak, bir de buna tabii psikolojik harp yöntemlerini katarak mı yapacaksınız? Fiziken bir mücadele 
içerisinde mi olacaksınız? Yoksa terör örgütünün bazı talepleriyle ilgili olarak kısmen onlarla uzlaşma yoluna mı 
gideceksiniz, görüşmeler mi yapacaksınız? Ya da her ikisini birden mi tercih edeceksiniz? Hangisidir?  Ya da hepsini yani 
karma bir yol mu seçeceksiniz? Ben bunu net olarak anlayamadım. Anlaşılması gereken, bilmemiz gereken bir husustur 

bu, çok önemli bir husustur. “Terörle mücadele edeceğim.” Peki, hangi mantaliteyle, hangi anlayışla mücadele edeceğim, 
bunu net olarak ortaya koymanız lazım.  

Bakın, bununla ilgili olarak şöyle bir tecrübemiz var. Ben şimdiye kadar olanı tam olarak anlamadım. 
Biliyorsunuz, 2005 yılında Sayın Başbakan Diyarbakır’a gitti ve tarihî bir konuşma yaptı orada, dedi ki: “Siz Kürt 
kardeşlerimizi seksen yıllık cumhuriyet hükûmetleri uyuttu, sizin kimliğinizi, kişiliğinizi, dilinizi kabul etmedi. Biz bundan 
sonra daha farklı hareket edeceğiz; Kürt kimliğini, Kürt sorununu tanıyacağız, daha farklı bir şekilde sizi kardeşlik 
duyguları içerisinde, kardeşçe bir yöntemle ülkeye kazandıracağız, terörü önleyeceğiz.” Biliyorsunuz arkasından gelenleri; 
Oslo görüşmeleri, bu Habur Sınır Kapısı’nda yaşananlar, bir çark etme olayı oldu, dönüldü bütün bunlardan, farklı bir 
noktaya gelindi. Yani bir taraftan görüşmeler yapılıyordu, bir taraftan “Terör fiziki yönlerden değil de kardeşlik, barış 
yöntemiyle çözülecek.” deniyordu ama bu yöntem başarılı olmadı yani bu yöntemle ilgili olarak Hükûmetinizin bir başarısı 
söz konusu olmadı maalesef. Bu arada neler yapıldı fiziki olarak mücadele ederken? Şimdi, EMASYA Protokolü iptal 
edildi. EMASYA Protokolünü tartışabiliriz bakın ama yerine hiçbir şey konmadı, dolayısıyla da asker yapması gerekenleri 
yapamaz hâle geldi, eli kolu bağlandı askerin, güvenlik güçlerimizin genel olarak eli kolu bağlandı. Özel timleri, özel 
harekâtçıları o dönemde kaldırdık, hâlbuki onlar terörün korkulu rüyasıydı, kaldırdık bunları. 

İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Ne zaman? 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Bu dönemde… Yani bölgeden çektik, evet. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Bu Bakanlığı herhâlde siz yönettiniz; öyle anlaşılıyor. 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Tabii var mı bu dönemde bölgede? 
BAŞKAN – Daha önceki dönemde. 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Biliyorum ama uygulamada… 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Arada bir doğru söylediklerinizi karıştırıyorum bu bilgiler 

üzerine, lütfen yani. 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Uygulamada kalktı bunlar. Bakın, uygulamadan bahsediyorum, uygulamada 

kalktı. Onun haricinde, terörle… 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Notu yanlış vermişler size. Düzeltiyorum, böyle bir şey olmadı.  
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Sayın Bakan, kimse bana not vermedi. 
BAŞKAN – Buyurun. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Yok böyle bir şey. Hangi dilden hangi kelimelerle söyleyeyim? 

Böyle bir şey yok. 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Var mıdır özel harekâtçılar, özel timler, mücadele eden özel güvenlik birimleri 

var mıdır?  
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Hangi çeşidi lazım size? Jandarma mı, polis mi, Genelkurmay 

mı, hangi çeşidi lazım? 
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BAŞKAN – Polisi kastediyor Sayın Kuşoğlu. 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Mavi bereliler, bordo berelilerden bahsediyorum. Sayın Bakan… 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Soru olur da yani bu kadarı… 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Karanlıkta geçiyormuş gibi yani… 
BAŞKAN – Yok, şimdi… 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Sorunun yanlışı bu kadar olabilmesi için özel bir eğitim görmek 

lazım. 
BAŞKAN – Yok, Sayın Kuşoğlu, tabii, o AK PARTİ öncesi çekilen bir husustur, AK PARTİ öncesi yapıldı. 
Buyurunuz. 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Sayın Bakanım, özellikle bu dönemde güvenlik güçleriyle ilgili olarak mücadele 

eden asker ve polis şefleriyle ilgili olarak soruşturmalar açıldı; haklı veya haksız. Sanki demokratik bir ortamda mücadele 
ediliyormuş gibi yapıldı bu. Bakın, haklı olanları vardı ama bu tümüyle asker ve polisin sindirilmesi oldu. Yapılması 
gerekenler vardı, yanlış işler yapanlar vardı ama siz tümüyle terörle mücadele eden asker ve polisi sindirdiniz; polis 
şeflerini ve asker, generalleri, yüksek rütbelileri veya daha düşük rütbelileri sindirdiniz. Kimse çıkıp da operasyon çıkamaz 
oldu, kimse risk alamaz oldu. Böyle bir durum söz konusu. İstihbaratı, tuttunuz, sadece ülke dışındaki teknolojilere havale 
ettiniz. E, fiziken nasıl mücadele edersiniz?  

Özellikle bu dönemde medyada terör örgütünün reklamı, propagandası çok rahat yapılır hâle geldi, sıkıntı oldu. 
Çok şeyi anlattılar, çok moral kazandılar bu dönemde.  

İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Vallahi, bunu ben söylesem yarın manşetlere çıkar. 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Bundan sonra da bakın, ne uzlaşma yöntemiyle ne de fiziken mücadele ederek 

terörü, terör örgütünü çökertmeniz bu şartlar altında mümkün olamaz tabii. Onun için diyorum ki siz bütçenizi sunarken 
bize hangi yöntemle bununla mücadele edeceğinizi de söylemek durumundasınız. Çok önemli bir konudan bahsediyorum 
yoksa çok iyi tabii ki askerimiz var, polisimiz var ama bunlar nasıl yöntemle, hangi yöntemle mücadele edecek? Terörle 
hangi yöntemle, hangi mantaliteyle, anlayışla mücadele edeceğiz onu bilmek durumundayız, siz de bilmek 
durumundasınız.  

Bu sadece sizin Bakanlığınızın sorunu değil, sadece sizin Bakanlığınızın yapabileceği bir iş değil, bu devletin 
konusu; terörle devlet mücadele eder, partiler değil, sadece asker değil, sadece polis değil, devletin mücadele etmesi 
lazımdır. Devleti yalnız siz yönetiyorsunuz; sizin bu iradeyi ortaya koymanız lazım, bu siyasi iradeyi böyle elinizi masaya 
vurarak ortaya koymanız lazım, ne olduğunuzu hepimiz bilmemiz lazım. Ben bilemiyorum bakın, burada da hiçbir 
arkadaşım -sizin partiniz de dâhil olmak üzere- “Yöntemimiz budur.” diyemez. Maalesef bu durum söz konusu. 

Sayın Bakanım, ülkenin morale ihtiyacı var. Biz toprak olarak bölünmedik, bölünmeyiz de. Allah’a şükür, 
Türkiye'nin öyle bir sorunu olduğunu ben düşünmüyorum ama gönül olarak bölünüyoruz bakın, gönüllerimiz bölünüyor, 
ruhlarımız bölünüyor, birbirimizden ayrılıyoruz; buna müsaade etmemek lazım yani daha farklı yöntemleri de, anlayışı da 
ortaya koymamız lazım. 

Bu konuyla ilgili olarak iyi niyetlisinizdir, ben sizin kötü niyetli olduğunuzu falan düşünmüyorum. Şahsınızı da hiç 
eleştirmedim dikkat ederseniz siz sinirlenmenize rağmen. Ekibinizle ilgili olarak da sadece iyi şeyler söylerim, olumsuz bir 
şey söylemem ama bunları da dinlemek zorundasınız, eleştiriye tahammül göstermek zorundasınız. Bunlar anormal şeyler 
değiller, yapılanları ben net olarak size anlatmaya çalıştım. Siz terör örgütüyle uzlaşarak, onların taleplerini yerine 
getirerek bir şeyler yapmaya çalıştınız, başarılı olamadınız. Siz fiziki mücadeleyi denediniz, “Kürt sorunu yoktur.” dediniz 
daha sonra, yine başarılı olamadınız. Ben, şimdi, hangi yöntemi hangi şekilde benimsediğinizi öğrenmek istiyorum; 
sadece bunu söylüyorum. Bunu da ortaya koymak durumundasınız.  

Sayın Kurt konuşması sırasında “Toplum destekli polis.” dedi. Gerçekten de devlet-millet kaynaşması öncelikle 
polisle olur çünkü polis devleti en uçta temsil eden kurumların başında gelir, polisin daha anlayışlı olması lazım. Bu bir 
kısa dönem sorunu değil, uzun vadeli bir konudur, eğitim sorunudur, her iki tarafın da eğitimini gerektirir ama bu konuda 
biraz daha fazla gayret sarf etmek gerekiyor. 

Sürem… 
BAŞKAN – İlave süre verdim Sayın Kuşoğlu. 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Sayın Bakan, geçen yıl da değindim; polislerin özlük hakları konusu çok önemli 

bir konu. Hakikaten önemli bir ortamdayız. Bizlere çok çok fazla bir şekilde bu tür talepler geliyor ve haklı olduklarını da 
görüyoruz. Çok yerden geliyor, çok meslek örgütü bu konularla ilgili olarak bize talepte bulunuyor Plan ve Bütçe 
Komisyonu üyeleri olarak ama polislerin özellikle bu konuda haklı olduklarını düşünüyorum. Geçen yıldan beri de bu 
konuda bir şeyler yapılamadı. Geçen yıl çıkarılan kanun hükmünde kararname maalesef polislerimizi mağdur etti,  bu 
konuda özel bir çalışma yapmanız gerekir. 

Ben daha fazla uzatmayayım. Sabrınız için çok teşekkür ediyorum ama Sayın Bakanım, biraz daha sabırlı 
olarak bu dediklerimizi dinleyiniz lütfen. 

Teşekkür ederim.  
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BAŞKAN – Evet, teşekkür ediyorum. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Yanlışlara karşı da diyorsanız deneyeceğim bunu. 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Bizim size göre yanlışlarımız ama dinlemek zorundasınız, orada oturan sizsiniz 

Sayın Bakan. 
BAŞKAN – Buyurun Sayın Erdinç. 
MEHMET ŞÜKRÜ ERDİNÇ (Adana) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkanım. 
Sayın Bakanım, değerli milletvekilleri, kıymetli bürokratlar, değerli basın mensupları; hepinizi saygıyla 

selamlıyorum. 
Önemli bir Bakanlığın bütçesini görüşüyoruz. Mahallî idarelerden nüfus ve vatandaşlık işlerine, emniyetten 

jandarmaya, sahil güvenlikten derneklere kadar birçok alanı ilgilendiren bir Bakanlık, toplumun birçok alanını ilgilendiren 
bir Bakanlık. Tabii, böyle geniş iştigal alanı olan bir Bakanlıkla ilgili söylenecek çok şey var ama bu geç saatte de 
zamanınızı fazla almamak adına birkaç hususa değinmek istiyorum. 

Ülkemizde terörle mücadele otuz yılı aşkın bir süredir devam etmekte. Terörle mücadele konusunda İçişleri 
Bakanlığımıza bağlı kuruluşların, kolluk kuvvetlerinin çok önemli faaliyetleri var. Tabii, terör maalesef bu ülkemizin gerçeği. 
Uzun yıllar boyunca belki bu ülkede hukukun dışına çıkılarak çeşitli uygulamalar yapılmış olabilir, bunlar da yapıldı, ki 
bunların birçoğuyla ilgili yargı önünde hesap verenler var. Tabii, bu yanlış uygulamalar neticesinde de terör örgütünün 
sadece silahlı yönü değil, bir de siyasi yönünün oluşması sağlandı gibi bir algı oluştu. Tabii, devlet, bu yapılar karşısında  
sessiz kalamaz, bunun için ne gerekiyorsa yapar. Devlet, hukuk ile hukuk düzeni çerçevesinde bu terör unsurlarıyla 
mücadele etmek için var gücüyle mücadele ediyor.  

Geçmişte hukuk dışına çıkılmış olabilir ama 2002’den bu yana, AK PARTİ döneminde, hukuk dışına çıkan -kim 
çıkarsa çıksın- bunun karşılığını görmektedir. Tabii, devletin terörle mücadelesiyle teröristin mücadelesi aynı değil. Bir 
tarafta hukuk içerisinde mücadele eden bir birim, diğer tarafta illegal bir birim. Biri tamamen serbest bir alan içerisinde 
mücadele ediyor, biri -devlet tarafı da- tamamen hukuk çerçevesinde mücadele etmeye çalışıyor. Tabii, polis, kendisine 
taş atılırken, silah çekilirken, kurşun sıkılırken hukuk önünde hesap verme ilkesi çerçevesinde hareket etmeye çalışıyor. 
Kolluk kuvvetlerimizin son dönemde toplumsal olaylarda ve terör olaylarında bu konuda hassas ve sağduyulu tavrı 
toplumumuzda takdirle karşılanmaktadır. Tabii, emniyet ve jandarma teşkilatlarımız, ülkemiz insanının emniyet ve asayişi 
için önemli görevler ifa ediyorlar.  

Sayın Bakanım, çok büyük bir teşkilatın sorumluluğunu taşıyorsunuz. Burada yapılan konuşmalarda da üzerinde 
duruldu, birkaç arkadaşımız bu hususa değindi. Tunceli ve Diyarbakır emniyet müdürleriyle ilgili değerlendirmeler yapıldı. 
Ben, bu hususta, sizlerin müfettiş vasıtasıyla araştırma yaptırdığınızı biliyorum ama bence bu tür arkadaşlarımızın kendi 
görev alanlarıyla ilgili alanlarda konuşması daha doğru olur. Siyaset yapmamaları, siyasetin siyasetçi tarafından yapılması 
gerektiğini düşünüyorum. 

Bir husus da, bildiğiniz gibi televizyonlarımızda polisiye dizilerimiz çok fazla. Bu polisiye dizilerde özellikle bir 
kısım kanallarda polisler sürekli içki içen veya uygulamalarında, sorgulamalarında devamlı surette şiddete başvuran tipler 
olarak gösteriliyor. Ben, bu tip yayınların polisin itibarını toplum nezdinde zedelediğini düşünüyorum.  

Sayın Bakanım, buradaki birçok arkadaşımız, özellikle muhalefette bulunan arkadaşlarımız gündeme getirdi. 29  
Ekimle ilgili çeşitli değerlendirmelerde bulundular. O arada valiliğin uygun görmediği alanlarda bir şeyler cumhuriyeti 
kutlamak için bir girişim içerisinde bulundular ama orada polisin bu tür kutlamalarda çok aşırı güç kullandığından 
bahsettiler. Acaba buradaki kıstas ne olmalı? Kendisine sopayla vuranlara veya kendisine yumruk atanlara karşı polis ne 
yapmalı? Yumruk mu atmalı? Sopayla, copla vurmalı mı? Veya bunun yerine başka ne yapmalı? Silah mı çekmeli? Yani 
en basit, en hafif şekilde, orada o grubu sakinleştirmek adına ya gaz sıkılıyor ya da su sıkılıyor, bu durum dağıtılmaya 
çalışılıyor. 

Tabii, bir de Sayın Bakanım, bu hususa gelmişken iki soru sormak istiyorum sizden. Bugüne kadar cumhuriyetin 
bu şekilde kutlandığı bir yıl olmuş mu? Olmamışsa bu yıl ne değişti? Neden bu şekilde kutlama ihtiyacı hissettiler? Bunları 
size sormak istiyorum. 

KAZIM KURT (Eskişehir) – Bize sor. 
MEHMET ŞÜKRÜ ERDİNÇ (Adana) – Ben burada size sormuyorum arkadaşlar yani… 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Hesabı da biz veriyoruz. Bakın, sizin hesap da bizden 

soruluyor. 
MEHMET ŞÜKRÜ ERDİNÇ (Adana) – Tabii, bugün, bence buradaki arkadaşlarımdan beklemediğim bir durum 

söz konusu oldu, keşke yaşanmamış olsaydı. Ben de buradan rahatsızlandım, ciddi şekilde alerji sorunum var koku ve 
dumana karşı. Bu rahatsızlığım sebebiyle doktorlarda bir tedavi görmek durumunda kaldım. Keşke olmamış olsaydı. 
Bence insanların söyleyecek sözleri varsa sözlerini söylemelidirler. 

HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Siz çok haklısınız ama ölen de var. 
MEHMET ŞÜKRÜ ERDİNÇ (Adana) – Hakaret etmeden, birbirimize zarar vermeden istediğimiz her şeyi 

söyleyebiliriz, şahsiyetlere girmeden her şeyi söyleyebiliriz. İnsan haklarından, özgürlükten, onurdan bahsediyorsak 
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sadece kendimizin insan hakkı olmadığını da bilmeliyiz. Buradaki bulunan herkesin insan hakkı var, hepimizin hakkı var. 
Ha, buradan ben rahatsız oldum, diğer arkadaşlarımız rahatsız oldu, ben sağlık yönünden rahatsız oldum, başkası başka 
yönden rahatsız oldu ama keşke olmamış olsaydı.  

Son olarak da… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Ama biber gazının ne kadar kötü bir şey olduğunu da gördük. 
MEHMET ŞÜKRÜ ERDİNÇ (Adana) – Tabii, bunu, biber gazının kötü olduğunu anlatmak için başkasına 

sıkmaya gerek yok.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Yok, kimseye sıkmadım, biz kimseye sıkmadık. 
MEHMET ŞÜKRÜ ERDİNÇ (Adana) – Yani bundan ben rahatsız olduğum için ben söylüyorum yani burada 

yaşadığım için söylüyorum. Doğrudur.  
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – “Kullanılmasın.” deyin siz de. 
MEHMET ŞÜKRÜ ERDİNÇ (Adana) – Şimdi, son olarak, Büyükşehir Yasası’yla ilgili çeşitli değerlendirmeler 

yapıldı ve üzerinde durulan “Ya, bunu milletten sakladınız, çok gizli şekilde, sinsi bir şekilde yaptınız, son dakikada 
verdiniz. Bakanın haberi yoktu, şunun haberi yoktu, bunun haberi yoktu, milletvekillerinin haberi yoktu.” 

Değerli arkadaşlar, 12 Haziran seçimlerinde, Sayın Başbakanımız, tüm Türkiye'de yaptığı mitinglerde, özellikle 
on altı büyükşehirde ve büyükşehir olabilecek yerlerde şu iki hususu dile getirdi, bunu hepimiz de biliyoruz. Seçimlere 
girmeden önce dedi ki: “Nüfusu 750 binin üzerinde olan yerleri büyükşehir yapacağız.” 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – “Büyükşehir.” bak. 
MEHMET ŞÜKRÜ ERDİNÇ (Adana) – İki: “İl sınırlarını büyükşehir sınırları olarak kabul edeceğiz.” Bu bütün 

mitinglerimizde var.  
Bildiğiniz gibi Başbakanımız bugüne kadar 2002’den bu yana verdiği her sözü yerine getirmiş arkadaşlar. Bu 

söz de yerine gelecek ve geldi.  
Ben, Bakanlığınız bütçesinin hayırlı ve uğurlu olmasını diliyorum efendim. 
BAŞKAN – Sayın Türeli, buyurunuz. 
RAHMİ AŞKIN TÜRELİ (İzmir) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Plan ve Bütçe Komisyonumuzun değerli üyeleri, Sayın Bakan, değerli bürokratlar, basınımızın değerli 

mensupları; ben de konuşmama başlarken hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
Ben, İçişleri Bakanlığı bütçesi üzerinde görüşlerimi belirtirken konuyu bir tartışma üzerinden, hukuk devleti ve 

kanun devleti tartışması üzerinden başlatmak ve o çerçevede de konuya ilişkin düşüncelerimi sizlerle paylaşmak 
istiyorum. Belli sorularım olacak Sayın Bakana onların cevaplandırılması isteğiyle. 

Şimdi, tabii, dünyanın hemen hemen bütün ülkelerinde kanunlar var yani bir hiyerarşisi, bir “mevzuat” dediğimiz, 
işte, anayasası, yasaları, onun altında da ikincil mevzuatı, tüzüğü, yönetmeliği bunların hepsi var. Dünyada bunlar 
olmadan yönetilen bir ülke yok yani diktatörlüklerde de var, bunlar var yani bir biçimde insanların yönetilmesi için belli 
kurallar hiyerarşisine ve belli kurallar manzumesine ihtiyaç var; buna itirazımız yok. Bu, o devletlerin hukuk devleti olduğu 
anlamına gelmiyor. Hukuk devleti ayrı bir kavram ve bugün, demokrasilerin de en temel dayandığı ilkelerden bir tanesini 
oluşturuyor. Ne hukuk devleti? Tabii değişik tanımlamaları var bunun ama üzerinde üç aşağı beş yukarı uzlaşılan belli 
ifadeler, hükümler var: Birisi, devletin ve devlet organlarının tüm faaliyetlerinin hukuk kurallarıyla bağlı olması, kanunlar la 
değil, hukuk kurallarıyla. Sonra, hukuk yönünde eşitlik, temel hakların güvence altına alınması, devletin yargısal denetimi 
ve yargı bağımsızlığı. Bunlar hukuk devletinin olmazsa olmaz kuralları, bunlar olmak zorunda. 

Şimdi, tabii, hukuk devleti tartışmasını değişik bir çerçeveye de soktuğumuzda şöyle diyebiliriz: Var olan belli 
kurallar hiyerarşisinin olması aslında şeklî anlamda bir hukuk devletinin var olduğunu gösterebilir ama aynı zamanda bir 
maddi hukuk devleti kavramı da vardır; bu, bu kurallar hiyerarşisinin özünü meydana getirir yani var olan, bu uygulama 
alanı bulmuş olan bütün kuralların toplumun daha iyi, daha ideal, daha adaletli bir noktaya götürmesi isteğini ve emellerini 
taşır kendi içinde. Bu açıdan baktığınızda da şunu söylemek istiyorum: Kanun devletiyle hukuk devleti ayrıdır , hukuk 
devletini de dar değil daha geniş bir çerçevede yorumlamak zorundayız. Bu tartışma, aynı zamanda, bir pozitif hukuk-tabii 
hukuk tartışması üzerinden de gitmektedir. Var olan, yürürlükte olan kuralların ötesinde de bu kuralların değişime ihtiyacı 
vardır. Bu meşruiyet, var olmak ve uygulanmak meşruiyet değildir. Meşruiyet kaynağı, meşruiyetin toplum tarafından genel 
kabul edilmesini o toplumda yaşayan insanlar sağlar. O anlamda bu noktaya geldiğimizde şunu diyorum yani “Kanunlar 
böyle diyor. Belli kanunlar var, bunlar izin vermiyor. Biz bunu uygulamak zorundayız.” Bu çok dar bir yorum yani bu 
kanunlar Kutsal Kitap’ın hükümleri değil ki. Biz TBMM üyeleriyiz burada, bu kanunları biz yapıyoruz. Bu kanunların, 
çıkardığımız kanunların hepsini mükemmel ve eksiksiz olduğunu kim söyleyebilir? İşte çoğu zaman da konuşuyoruz. 
Aramızda iktidar partisiyle muhalefet partileri arasında bir uyum olmadan kanunlar çıkartıyoruz. Sonra ne oluyor? 
Çıkardığınız kanunları kendimiz değiştiriyoruz çoğu zaman, değiştirmiyor muyuz? Değiştiriyoruz. Demek ki birtakım 
eksiklikler çıkıyor zaman içinde. Bunlar, o kanunları çıkartırken ortaya çıkmış olan, yanlış olan hükümlerdi belki. Belki 
zaman içinde bunlar artık etkisini yitiriyor, farklı birtakım kanunlara ihtiyaç duyuluyor. O anlamda yani bu yapının içinde 
“Kanunlar böyle diyor, mevzuat böyle diyor, biz bunu yaparız.” tartışması bu olayı çok dar bir çerçeveye hapseder. 
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İkinci bir şey: AKP iktidarları döneminde sıklıkla gördüğümüz, bu hukuk kuralları hiyerarşisinin ihlalidir değerl i 
milletvekilleri yani yukarıda bir Anayasa, yasa var, onun altında yönetmelikler, tüzükler çıkartıyorsunuz ve yukarıdakinin, 
kendisinden daha üstün konumda olan hukuk kuralının, hukuk normunun uygulanmasını imkânsız kılıyorsunuz, onun 
özüne aykırı oluyor. Hâlbuki, altta olan bir hüküm, bir hukuk normu, üstte var olan bir hukuk normuna aykırı olamaz; tam 
tersi, onu zenginleştirir, onun uygulanmasını netleştirir, sınırlarını çizer belki. Bu açıdan da baktığımızda, son dönemlerde  
özellikle çıkan yönetmeliklerle Anayasa’yla ve yasayla güvence altına alınmış olan birtakım temel hukuk normlarının 
ayaklar altına alındığını görüyoruz. Nitekim, Anayasa'mızda ve yasalarımızda da var ifade, toplantı ve gösteri özgürlüğü 
ama ne oldu? İşte bir çıkan yönetmelikle, biliyorsunuz, Cumhuriyet Bayramı kutlamalarının yeni bir yapıya dönüştürülmesi 
çerçevesinde ortaya çıktı ve ne oldu? Bu hakların kullanımını güvence altına alma sorumluluğu olan, devletin en önemli 
birimi olan İçişleri Bakanlığı -ki İçişleri Bakanlığı, devletin temel anlamda bunların uygulanmasıyla sorumludur- bunu 
engelledi ve orada da ölçüsüz bir şiddet kullanıldı. Şimdi, bunu anlamak mümkün değil değerli arkadaşlar. Bu açıdan da 
yani “Böyleydi, biz bunu yaptık, kuralları uyguladık, kurallar böyle diyor...” Yani o zaman hiçbir şeyi tartışmayalım bu 
toplumda. Bu kurallar ne için var, kimler için var? Bizler için var, insanlar için var; yanlış bulduklarımızı söyleyeceğiz, 
toplum da bunları söylemek zorunda, yoksa bunu değiştirme şansımız olmaz, yoksa bunu daha ileriye götürme şansımız 
olmaz.  

Son olarak, bu, kamuoyunda da işte “Bütünşehir Yasası” olarak anılan, adlandırılan yasa üzerinde fikirlerimi 
belirtmek istiyorum. Ne oldu bunun şeyi? İl mülki idare sınırlarıyla büyükşehir belediyesi sınırları çakıştı bu yapının içinde. 
Buna dayalı olarak da -işte fazla ayrıntısına girmeyelim, zaten konuşuldu, zaman da ilerledi- belli beldeler kapandı, köy 
tüzel kişilikleri mahalle oldu, birçok değişiklik oldu.  

Şimdi, bu açıdan baktığımız zaman, burada getirilen düzenlemeler doğru mudur? Bir kere şunu söyleyelim, bu 
yasa ile Türkiye'nin yerel idare sistemi, yerel yönetim sistemi yeniden yapılandırıldı. İl özel idaresi gibi bir yapı ki yere l 
yönetimlerin en önemli organıdır, onun tüzel kişiliği ortadan kaldırıldı. İl genel meclisi gibi bir yapı vardı, zaman içinde 
oluşmuş belli tecrübe, belli birikimleri taşıyan ve birçok insanın seçildiği ve o büyükşehir sınırları dışında, özellikle köy  gibi 
kırsal alanlarda çok etkili olan bir meclisti bu. Belli kaynaklara sahip olan, seçilmiş olan üyeleriyle birlikte bu ortadan 
kaldırıldı. Bu büyük sakıncalar içermektedir. Sonra ne oldu? Toplam 487 tane belde kapatıldı -ben İzmir Milletvekiliyim- 
bunun 9’u İzmir’de, Cumhuriyet Halk Partisi belediye başkanları tarafından yönetilen 23 belde belediyesi kapatıldı. Şimdi, 
bu belediyelerimiz içinde Alaçatı, Mordoğan, Çandarlı gibi turistik beldeler var, bunların yaz aylarında nüfusu kış ayları 
nüfusunun kat kat üstüne çıkan yerler var. Birgi gibi kökü tarihe dayanan Aydınoğlu Beyliğinin kuruluş yeri, ilk başkenti 
olan bir belde var. Yine aynı şekilde, ürettiği ürünlerde bölge ekonomisine büyük payı olan beldelerimiz var. Ne oldu 
şimdi? Bunların hepsi kapandı. Hâlbuki bunların -uzun zamandan beri beldeydi bunlar- kendi kendini bir anlamda 
yönetme, seçme kültürleri oluşmuştu. Bunların hepsinin belediye binaları var, çalışan işçileri var, makam arabaları var bir 
kısmının, bazılarının çöp kamyonları var, bazılarının kepçesi var. E, ne oldu bu? Bir anda bu yapıyı değiştirdiniz, 
birdenbire aldınız, onları bir mahalle konumuna getirdiniz ve bunu da toplumda, kamuoyunda hem Mecliste hem de onun 
dışındaki sivil toplum örgütleriyle, bu konuyla ilgilenen, bu konuda taraf olan, kendisini taraf hisseden kurumlarla yeteri 
kadar tartışmadınız; bunu anlamak mümkün değil. Yani “Ben istediğimi yaparım. Kurallar böyle söylüyor. Ben yasayı da 
Meclisten çıkardım, bu da böyle uygulanacak.” demenin hiçbir şekilde demokrasiyle de bağdaşmadığını belirtmek 
zorundayım çünkü demokrasinin özü kolektif karar almaya dayanır yani bir uzlaşma kültürüdür. Hepimiz, toplumda 
yaşayan değişik insanların, grupların oylarını alarak buralara geldik ve o çıkarları, o bizi seçen insanların görüşlerini 
burada temsil etmek, anlatmak ve çıkarlarını temsil etmek zorundayız. Bu açıdan da demokrasilerde uzlaşma kültürüne 
ihtiyaç var, demokrasilerde kolektif aklı egemen kılmaya ihtiyaç var. Böylece bu ülkeyi daha ileriye götürebiliriz. Bunları 
ifade etmek istiyorum. 

Ben de 2013 yılı bütçesinin ülkemize ve Bakanlığımıza hayırlı olmasını diliyorum. 
Saygılar sunuyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Türeli. 
Sayın Öner, buyurunuz.  
Süreniz beş dakika. 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Teşekkürler Sayın Başkanım.  
Yerel yönetimler; il özel idareleri, belediyeler ve köyler olarak ayrılıyor. İl özel idarelerine 2011 yılı kişi başına 

aylık ortalama 38 lira hesap edilmiş yaklaşık. Buna karşın, belediyelere, büyükşehir belediyelere, büyükşehir 
belediyelerine 300 ila 600 arasında kişi başına destek sağlanıyor. Yüzde 5, şimdi yüzde 6’ya çıktı. Buna karşın bazı 
beldeler kapatıldı, köylere de hiç verilmedi. Hâlbuki üretici olan köylü, ekonomik değeri arttıran köylü, katma değer yaratan 
köylü. Köyde çok atıl kapasite var. Köyleri kapatarak, büyükşehir belediyelerinin tahakkümü altına sokarak kısmi bir işte 
“büyükşehrin olanaklarından yararlanacaklar.” demek suretiyle onlara avlu aş ikram edilmeye çalışılıyor. Hâlbuki köylerin 
doğrudan genel bütçe vergi gelirlerinden yararlanma hakkı var. Bu konuda arkadaşlarımızla verdiğimiz kanun teklifi 
(2/900) küsur sayılı havale ile Plan Bütçe Komisyonuna esas komisyon olarak havale edilmiş. Bu çok şaşırtıcı. Büyükşehir 
Belediyesi Kurulmasına Dair Yasa Tasarısı esas komisyon olarak İçişleri Komisyonuna havale ediliyor. Ayda yaklaşık 250 
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milyon lira yük bindiriyor, yılda yaklaşık 3 milyar lira yük bindiriyor. İlk şekliyle 24 ilçe kuruluyor, kadrolar ihdas ediliyor. 
Daha pek çok yönü varken, Bütçe Plan Komisyonu tali komisyon oluyor, İçişleri Komisyonu esas komisyon oluyor. 
Anayasa Komisyonuna da hiç sevk edilmiyor. Plan Bütçe Komisyonumuzun Sayın Başkanı da “Bizim işimiz çok, bu yasayı 
görüşemeyiz” diyor. Bu nasıl sorumluluk anlayışıdır? Yani anlamakta fevkalade güçlük çekilecek bir husus. Herhangi bir 
birim, görevin: “Efendim, benim işim çok, bunu yapamam” diye baştan savabilir mi? Bu ne acelec ilik, bu ne sorumsuzluk? 
O konu Plan Bütçe Komisyonuna gelmezken genel bütçe vergi gelirlerinden köylere yüzde 1 oranında pay verilmesine dair  
teklifimiz esas komisyon olarak Plan Bütçe Komisyonuna sevk ediliyor.  

İçişleri Bakanlığımızın ihmal edilen köylülerimize karşı tavrı ne olacak, günü geldiğinde onu öğreneceğiz. 
Umarız köylülerimiz mağduriyetten kurtarılırlar, kendi işlerini kendileri görebilir hâle gelirler.  

Küçük beldeler, “Efendim, bunlar sadece belediye başkanının makam otosunu, ödeneğini, zabıta memurunun 
aylığını ödeyebiliyorlardı, hizmet üretemiyorlardı.” deniyor ama bunlar belediye kimliğine kavuşmuş. Ne veriyorsun ki ne 
istiyorsun? Onlardan beklediğin hizmetleri verebilmen için onlara yeterli olanak sağlaman lazım. Olanak sağlamayacaksın, 
ondan sonra “Bunlar hizmet üretemiyor.” diyeceksin. Onlar belde kimliğinde birtakım hizmetleri görmüşler, şimdi ondan 
geri kalacaklar. Onlardan da sormamışsınız siz beldelik hakkından vazgeçiyor musunuz, geçmiyor musunuz diye. O 
bakımdan bu Avrupa Yerel Yönetim Özerklik Şartına da, belde halkına danışılmadan onların yapılması, dayatması 
bakımından da antidemokratik bir uygulama.  

Ayrıca, güvenlik güçlerimiz bir yandan uygun çalışma koşullarına sahip kılınmazken bir yandan da halkla karşı 
karşıya getiriliyorlar. 29 Ekim bunun çok güzel bir örneği. Adalet ve Kalkınma Partisinden bir üyemiz “Daha önceki 
bayramlarda bu oluyor muydu?” diyor. Olmuyordu çünkü daha önceki bayramlar yasaklanmamıştı. Sayın Başbakan, bu 
stadyumlara kapalı törenleri eleştiriyordu, “halkla alanlarda kutlayacağız.” diyordu… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Tamamlayın lütfen.  
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Halk alanlarda bayram kutlamak istedi, izin verilmedi. On binler, yüz binler 

toplandı, izin verilmedi. Sayın Bakana geçenlerde bir gaz bombası konusunu anlattım. Anladığım o ki Sayın Bakan, 
helikopterle geçerken TOMA’dan ya da yerden atılan gaz bombaları dört beş kola saçılarak hemen helikopterin altından 
aşağıya süzülüyor. Onun demagojisini yaptılar. Yakıştıramadım. Sayın Bakan benden yaklaşık sekiz yaş küçük. Benim 
kemale erdiğimi, benden başka kimsenin görmediğini söyledi. Ama on binler gördü. Olayı doğru izah edeceğine böyle 
demagoji yapması, baştan meslek büyüklerimiz Vecdi Gönül’e saygısızlık, Abdülkadir Aksu’ya saygısızlık, Necati 
Çetinkaya’ya saygısızlık… 

İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Onlar da mı sizinle beraber gördüler yoksa? 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Sayın Bakanımız da sekiz yıl sonra kemale erecek mi acaba? 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Yoksa şimdiden vatandaşa takla attırarak, Angelina Jolie’ye özel muamele 

yaparak… 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Böyle bir üslup var mı ya? Böyle bir üslup var burada ya? 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – 3 adet vatandaşımız yandı diye… 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Burada böyle bir üslup var mı? 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Konuşuyoruz, konuşuyoruz. 
BAŞKAN – Sayın Öner, teşekkür ederim. 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Hayret bir şey ya! 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Efendim, boştan gelmedim.  
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Şahsiyet yapmayacaksın!  
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Şahsiyet yapmıyorum. Sayın Bakan… 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Şahsiyet yapmayacaksın!  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Ne bağırıyorsun oradan ya?  
BAŞKAN – Şimdi, değerli arkadaşlar… 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Efendim, depremzedenin çadırı… 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Burada bu kadar kişiyi dinledik, bir tek sen geliyorsun huzur bozuyorsun ve 

şahsiyet yapıyorsun.  
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Huzuru siz bozuyorsunuz. 
BAŞKAN – Sayın Öner… Sayın Öner… Sayın Öner 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Biz ne kadar erken geldik.  
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Yeter be! 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Biz gerçekleri dile getirmeye geldik.  Bizi yıldıramazsınız.  
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – “Kemale erdim” diyorsunuz ama söylemlerinizden çok toy olduğunuzu görüyorum.  
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Şahsiyet yapmayacaksın… 
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ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Değerli Bakan… 
BAŞKAN – Şimdi, değerli arkadaşlar… Şimdi, değerli arkadaşlar…  
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Bu eleştirilere maruz kalmaz. Yoksa Sayın Bakanın yedeği hazır mı? 
BAŞKAN – Sayın Öner… Sayın Öner… Sayın Öner… 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Söylemlerinizle ancak huzuru bozuyorsunuz. 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Ben geçmişimin hesabını veriyorum.  
BAŞKAN – Sayın Öner “üç takla attırma” gibi böyle bir laf hiç yakışmıyor size efendim. Hiç yakışmıyor! Yakışıyor 

mu?Yani burada hiçbir arkadaşımıza yakışmaz. 
ALİ HAYDARÖNER (Isparta) – Bakana yakışıyor mu? 
BAŞKAN – Hayır efendim, hiçbir arkadaşa yakışmaz. Öyle bir ifade mi kullandı? 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Bakan deyince yakışıyor, biz deyince yakışmıyor, öyle mi? 
BAŞKAN – Hayır, öyle bir ifade mi kullandı Sayın Bakan?  
Lütfen, Sayın Öner, teşekkür… 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – “Bir takla at da görelim” diyen Sayın Bakan değil mi? Vatandaş da Mustafa 

Boğaçayır. Adını da veriyorum, sanını da veriyorum.  
BAŞKAN – Şimdi, Sayın Öner… 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – TEDAŞ’ın işçileri boğuldular, o ortamda böyle şeyler yaşandı.  
BAŞKAN – Sayın Öner, ama bak, yakışmıyor, hiç yakışmıyor. Bak, sizden çok daha çocuğunuz yaşındaki 

arkadaşlarımız o kadar güzel, o kadar seviyeli konuşuyorlar ki sizin gibi hakaret etmiyorlar. Lütfen… Lütfen… 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Senli benli konuşulmaz Sayın Başkan. 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Ben, Sayın Bakan… 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) –  Efendim, antidemokratik bir Bütçe Plan Komisyonu… 
BAŞKAN – Hayır efendim, hayır. 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Sayın Bakanlar sunum yaparken kameralar duruyor, onlar ayrılınca 

çıkarıyorsunuz.  
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Demokratik demek hakaret etmek değil.  
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir)- Hakaret ne var? 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Eleştiriye tahammülünüz yoksa bu ülkenin… 
BAŞKAN – Yakışmaz. Böyle bir ifade yakışır mı ya? Yakışmaz ya! Lütfen ya! 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Bakanın böyle demeye hakkı var mı?  
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Siz devletin valiliğinden geldiniz, bir Bakana nasıl konuşulacağını bilen bir 

insansınız.  
BAŞKAN – Şimdi, Sayın Öner… Bakın, Sayın Öner, her türlü… 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Niye Plan Bütçe Komisyonunda… 
BAŞKAN – Sayın Öner, her türlü eleştiriyi yapabilirsiniz, yapmaya hakkınız da var ama hiç kimseye hakaret 

etme hakkınız yok. Lütfen… 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Sayın Bakan böyle söylüyor… 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Lütfen… 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Ben olanları söylüyorum. Olmayan bir şey varsa söyleyin.  
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Yalan! Yalan! 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Niye gocunuyorsunuz? 
BAŞKAN – Lütfen… Lütfen… 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Sayın Başkan, bir gözümüzü kapatmayalım, hep böyle bakmayalım. 
BAŞKAN – Hiç de öyle bakmıyorum. Hiç de öyle bakmıyorum. Hiç de öyle bakmıyorum.  
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Diyor ki: “Köşesinden dört beş kola inen gaz bombasını on binler gördü.” 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Havada gören var, havada. 
BAŞKAN – Sayın Aslanoğlu, buyurun lütfen.  
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Sayın Başkan, tutumunuzu protesto ediyorum… 
SALİH KOCA (Eskişehir) – Bir daha gelmeyin o zaman. 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Ve antidemokratik ortamda da bir Plan Bütçe Komisyonu… 
SALİH KOCA (Eskişehir) – Daha demokratiğini bulamazsınız. 
BAŞKAN – O takdir sizindir Sayın Öner. Takdir sizindir. 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Siz mi tayin ediyorsunuz? 
SALİH KOCA (Eskişehir) – Sen bulamazsın. 
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İZZET ÇETİN (Ankara) – Sayın Koca, 12 Eylüldeki dönemden hiç farkınız yok sizin.  
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Uygulama ortada.  
İZZET ÇETİN (Ankara) – 12 Eylül dönemindeki baskıcı tutumdan hiç farkı yok. 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Yani milyonların yasaklandığı bir ortam olur mu? 
BAŞKAN – Sayın Aslanoğlu… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Konuşmuyorum efendim. 
BAŞKAN – Değerli arkadaşlar, soru sormak isteyen arkadaşımız var mı? Varsa eğer soru… 
KAZIM KURT (Eskişehir) – Sayın Başkan… 
BAŞKAN – Buyurun Sayın Kurt. 
 
SORULAR VE CEVAPLAR  
 
KAZIM KURT (Eskişehir) – Sayın Bakan, TOKİ ile Emniyet Genel Müdürlüğü arasında 19/4/2006 tarihinde bir 

protokol imzalanmış ve Eskişehir Emniyet Müdürlüğü sarayı yapılması üzerine ancak -ne hikmetse diyelim- bu yıl inşaat 
başlayabildi. Sayın Genel Müdürüm bizim yabancımız değil. İnşallah bitimi de aynı hızla olmaz. 

BAŞKAN – Teşekkür ediyorum.  
Başka soru sormak isteyen? 
Sayın Gümüş, buyurun lütfen. 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Ben gayet ciddi soruyorum bu sorumu.  
Ben seçimle gelmiş bir milletvekiliyim.  
BAŞKAN – Elbette. 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – 150-200 bin kişiyi temsil ediyorum. Benim yüzüme göre göre biber gazı 

sıkıldı, diğer milletvekillerinin de sıkıldı. Şimdi, ben aynı şeyi, Sayın Bakana biber gazı sıksam başıma ne gelir, merak 
ediyorum.  

BAŞKAN – Sayın Kuşoğlu… 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Teşekkür ederim Sayın Başkan.  
Sayın Bakanım, demin konuşmam sırasında bana özel timlerle ilgili olarak hiç gereği yokken, hiç bilmeden 

ezbere konuşuyor gibi… Yani konuyu bireyselleştirip hakaretamiz bir cümle kullandınız. Gittim baktım, buldum. 17 Ekim 
2007 tarihindeki gazetelerden Zaman gazetesinde şöyle diyor: “Doğu ve Güneydoğu kırsalında terör örgütü PKK’ya dönük 
büyük başarı sağlayan ancak son dönemde şehir içine çekilen polis özel harekâtı yeniden yapılandırılıyor.” Ben de bunu 
söylemiştim. Olay budur. Özür dilemenizi bekliyorum.  

İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Onu şimdi söylüyorsun. 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Kırsaldan… 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Hangi şehre çekilmiş? Ankara’ya mı, İstanbul’a mı? 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Onu size soruyor. 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – “Terörle mücadeleden çekilen, şehirlere çekilen…”  
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Kuşoğlu. 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Ezbere konuşmam. Onu söylemek istedim. 
BAŞKAN – Sayın Baloğlu… 
MUSTAFA BALOĞLU (Konya) – Sayın Başkanım, Sayın Bakanımıza ben bir soru sormak istiyorum.  
Sayın Bakanım, bilindiği gibi 2008 yılına kadar, 2008 yılı da dâhil, belediyeler öğrencilere burs veriyordu. 

Partinin içerisinde “halk” olan bir parti tarafından Anayasa Mahkemesine müracaatla 5102 sayılı Kanun, Anayasa 
Mahkemesi tarafından “belediyeler hariç” kısmı iptal edilerek o tarihten itibaren artık belediyelerimiz öğrencilere burs 
veremiyor. O dönemde benim de belediye başkanı olduğum belediye tarafından ve Konya Büyükşehir Belediyesi 
tarafından 10 binden fazla öğrenciye burs veriliyordu ve Türkiye genelinde 350 bin tane öğrenciye burs veriliyordu. Tekra r 
Anayasa Mahkemesinden dönmeyecek bir şekilde böyle bir düzenleme yapmayı düşünüyor musunuz? Öğrencilerimizin 
özellikle bizden talebi bu.  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Bir dakika… Bir dakika…  
KAZIM KURT (Eskişehir) – Yani “”Adında ‘halk’ olan filan…” 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Olayı çarpıtma! Biz öğrenciye… 
MUSTAFA BALOĞLU (Konya) – Sayın Aslanoğlu, ben sorumu Sayın Bakana sordum, size değil ki. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Hayır, bir dakika… 
MUSTAFA BALOĞLU (Konya) – Hayır. Ben kime sordum? Sayın Bakana sordum ben sorumu.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Çarpıtmayın! Sadece isteğinizi ortaya koyun. Mertçe, dürüstçe ortaya 

koyun. Biz öğrencilere burs verilmesin demiyoruz. 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Sana sormadı ya!  
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MUSTAFA BALOĞLU (Konya) – Sevgili Mevlüt Aslanoğlu… 
Bir saniye Başkan…  
Ben bir şehrin belediye… 
BAŞKAN – Sayın Aslanoğlu, size de soru sormak isterseniz söz vereceğim. 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Sayın Bakana sordu. Sana niye soruyor. Sonra konuşuruz.  
MUSTAFA BALOĞLU (Konya) – Bir saniye…  
Ben bir şehrin belediye başkanıyım ve 1.200 tane öğrenciye burs veriyorum, 2008 yılından sonra veremedim. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Öyle mi efendim. 
MUSTAFA BALOĞLU (Konya) – Veremedim ve bunun sebebi… 
BAŞKAN –  Daha önce belediye başkanlığı yapmıştı. 
MUSTAFA BALOĞLU (Konya) – …Cumhuriyet Halk Partisi tarafından Anayasa Mahkemesine açılan dava ve 

iptal edilen maddedir. Ben bunun tekrar düzenlenmesini istiyorum.  
Sizden de rica ediyorum, lütfen, bir daha böyle bir düzenlemeyi iptal ettirmeyin çünkü bu çocukların hepsinin 

sizin üzerinizde vebali var.  
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Baloğlu.  
MUSTAFA BALOĞLU (Konya) – Bu çocukların hepsinin sizin üzerinizde vebali var. Bunu da buradan iletiyorum.  
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Baloğlu. 
Sayın Aslanoğlu… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Biz, her türlü vebal varsa yüce Allah nezdinde kul hakkı yemeyiz, 

yüce Allah’tan da korkarız. Biz öğrenciye… Çarpıtmayın… Öğrenciye burs verilmesin… 
MUSTAFA BALOĞLU (Konya) – Ben veremedim sizin yüzünüzden.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Bir dakika kardeşim… 
Kredi Yurtlar Kurumu… 
BAŞKAN – Şimdi, Sayın Aslanoğlu… Sayın Aslanoğlu…  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Kardeşim, biz… 
BAŞKAN – Sayın Aslanoğu, siz de düşüncenizi aktarın. 
MUSTAFA BALOĞLU (Konya) – Sizin yüzünüzden… 
BAŞKAN – Sayın Baloğlu… Sayın Baloğlu… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Biz kredi bir yerden, bir elden verilsin dedik. İsteyen belediye 

vereceği bursu Kredi Yurtlara versin, Kredi Yurtlar versin diyoruz. Başka bir şey demiyoruz. Biz burs verilmesin demiyoruz. 
Olayı çarpıtıyorsunuz.  

MUSTAFA BALOĞLU (Konya) – Siz çarpıtıyorsunuz.  
BAŞKAN – Evet, Sayın Baloğlu… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Çarpıtmayın! Çarpıtmayın lütfen! 
MUSTAFA BALOĞLU (Konya) – O zaman Kredi Yurtlar Kurumu zaten veriyordu. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Evet, ver oraya. 
MUSTAFA BALOĞLU (Konya) – Zaten veriyoruz. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Ver oraya. Onlar daha fazla versin. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Olayı çarpıtıyorsunuz. 
MUSTAFA BALOĞLU (Konya) – Çarpıtan sizsiniz. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Evet, olayı çarpıtmayın! 
BAŞKAN – Sayın Çetin… 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Sayın Bakan… 
BAŞKAN – Sayın Baloğlu… Sayın Aslanoğlu… Lütfen…  
Sayın Çetin… Sayın Çetin… 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Sayın Bakan meşgul ama, dinleyemiyor. 
BAŞKAN – Bir saniye… 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Çok meşgul. 
BAŞKAN – Yok, yok.  
Bir saniye… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Ayıp ediyorsunuz! Çok ayıp ediyorsunuz! 
MUSTAFA BALOĞLU (Konya) – Hiç ayıp etmiyorum. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Çok. 
BAŞKAN – Arkadaşlar, lütfen ya… Lütfen… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Biz burs verilmesin demiyoruz.  
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MUSTAFA BALOĞLU (Konya) – Dediniz işte. 
BAŞKAN – Sayın Baloğlu… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Hangisini söyledim? 
BAŞKAN – Sayın Baloğlu… Sayın Baloğlu… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Baloğlu… 
BAŞKAN – Sayın Aslanoğlu, Sayın Baloğlu… Sayın Baloğlu, lütfen… 
MUSTAFA BALOĞLU (Konya) – 10 bin tane çocuğa burs veremedim. 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Sen kim bilir kimlere veriyordun! 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Burs verilmesin demiyorum. Vereceğin bursu… 
MUSTAFA BALOĞLU (Konya) – Senin adından bahsediyorum. 10 bin tane öğrenciden bahsediyoruz. Sizin 

yüzünüzden burs alamadılar.  
BAŞKAN – Her iki taraf da düşüncelerini aktardı arkadaşlar. 
MUSTAFA BALOĞLU (Konya) – 10 bin tane öğrenci sizin yüzünüzden burs alamadılar.  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Yeteri kadar veriyorsunuz. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Vereceğin bursu Kredi Yurtlara niye vermiyorsun? 
MUSTAFA BALOĞLU (Konya) – Sorumlusu sizsiniz. Özür dileyin o çocuklardan. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Ben bunu sordum.  
MUSTAFA BALOĞLU (Konya) – Artık bunu kabul edin.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Ben burada sordum. 
MUSTAFA BALOĞLU (Konya) – Bu çocuklardan özür dileyin. 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Senin kriterlerin objektif olmadığı için…  
MUSTAFA BALOĞLU (Konya) – Niye vermediniz o zaman? 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Sen tarikatları… 
BAŞKAN – Değerli arkadaşlar, lütfen… 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Tarikat yurtlarını, Kur’an kurslarını besliyordun.  
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Ne yapıyoruz ya Allah aşkına! 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Ne demek “Ne yapıyoruz ya?” Burada Başkan var.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Yanlış yanlış konuşursa… Yiğit belediye başkanı, sen niye 

veremedin Kredi Yurtlara? 
BAŞKAN – Sayın Aslanoğlu, lütfen… Sayın Aslanoğlu… 
MUSTAFA BALOĞLU (Konya) – Kredi Yurtlara mı vereceğim… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Nerede? 
MUSTAFA BALOĞLU (Konya) – Ben kendi garibanıma vereceğim. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Hangi… 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Mevlüt, bir dakika, bir izin ver. 
BAŞKAN – Sayın Baloğlu, Sayın Aslanoğlu, lütfen…  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Hangi gariban? 
BAŞKAN – Sayın Aslanoğlu, lütfen… 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Sayın Bakan, dinleyebiliyor musunuz, önemli bir soru yönelteceğim. 
BAŞKAN – Sayın Çetin… Sayın Çetin, buyurun. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Ayıp ediyorsunuz! Ayıp ediyorsunuz! Çok ayıp ediyorsunuz! Olayı bu 

kadar çarpıtmayın ya! 
BAŞKAN – Sayın Aslanoğlu… Sayın Baloğlu… Sayın Aslanoğlu… 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Bir dakika Mevlüt… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Bakan gibi çarpıtıyorsun. 
BAŞKAN – Lütfen… Lütfen… Lütfen… 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Aa! Şimdi olmadı! 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Evet. 
BAŞKAN – Lütfen… 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Ya bir durun arkadaşlar, bir soru soracağız ya! 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Bir Bakan olgun olmalı. Toplantının başında olgun konuşmalı. 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Dur şimdi… Mevlüt izin verir misin… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – “Toplantının başında buraya polisler mi geldi biber gazı attı?” diye 

bizimle ti geçti. Ben buna izin vermem. 
SALİH KOCA (Eskişehir) – Biber gazıyla ne yapıyorsunuz siz ya?  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Salih, bir sus, ben bir soru soracağım.  
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SALİH KOCA (Eskişehir) – Domates gazı var! 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Bir dakika… Bir dakika… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Bir Bakan olgun olmalı.  
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Siz mi attınız o zaman? Kim attı polisler atmadıysa? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Size söyledik Beyefendi? 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Siz mi attınız? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Size söylemedik mi? Ne olduğunu anlatmadık mı? 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Ne dediniz? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Anlatmadık mı? 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Ne dediniz? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Anlamadınız mı? 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Anlamadım. Ne dediniz? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – 50 kere, 5 kere, 10 kere anlattım. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Ne dediniz? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Ne demek “ne dediniz?”? 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Ya duymazdan gelme Sayın Bakan, biraz ciddi ol lütfen. 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Ne bağırıyorsunuz ya! 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Sen devletin Bakanısın.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Ben 5 kere size bunu, burada arkadaşlarıma anlattım. Olay nasıl 

oldu hâlâ anlamıyorsanız… 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Bize saygılı olun… 
BAŞKAN – Sayın Çetin, lütfen…  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – “Buraya geldi polisler mi attı?” demenizi ben hazmedemiyorum.  
BAŞKAN – Şimdi, efendim, o konuyla da ilgili… 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Kabul ediyorsunuz yani. 
BAŞKAN – Madem öyle, o konuyla ilgili bilgi vereyim.  
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Evet, Sayın Başkan, neler olduğunu lütfen anlatın. 
BAŞKAN – Ben bilgi vereyim. Ben biraz önce videodan izledim, olayın başından sonuna kadar videodan izledim. 

Evet, bir milletvekili arkadaşımız, Cumhuriyet Halk Partisi üyesi bir milletvekili arkadaşımız -ismini söylemeyeceğim 
burada- biber gazı sıkıyor. Sıkarken de yine CHP’li milletvekilleri arkadaşların üzerine sıkıyor. Yani oradan bizim b ir 
arkadaşımızca biber gazı sıkılıyor. 

HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Hayır, değil.  
BAŞKAN – Müsaade eder misiniz lütfen… Müsaade eder misiniz Sayın Gümüş. 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Beni söylüyorsunuz ama ben değilim. 
BAŞKAN – Hayır, siz değil efendim. Siz değilsiniz. Sıkan siz değilsiniz efendim. Onu söyleyeyim. Sıkan siz 

değilsiniz.  
Bunun üzerine biber gazı… 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Senle alakası yok ya! 
BAŞKAN – Değerli arkadaşlar, hatta Kazım Bey elinde biber gazını gösteriyor ama sıkmıyor, herhangi bir şey 

sıkmıyor, sadece gülüyor ve arkasından arkadaşımız biber gazını sıkıyor. Sıkar sıkmaz Sayın Aslanoğlu öksürmeye 
başlıyor. Sürekli öksürmeye başlıyor ve diğer arkadaşlarda da sırayla öksürmeler devam ediyor. Şimdi, orada bir 
arkadaşımız biber gazını sıkıyor. Anlatabildim mi? Dolayısıyla Sayın Aslanoğlu’nun sıktığı şey ise kesinlikle biber gazı 
değil, tamamıyla parfüm sıkmış olduğu şey. Parfümün üzeri kapatılmış “Biber gazı” yazılmış.  

İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Sadece “Biber gazı” mı yazılı Sayın Başkan? 
BAŞKAN – Bilemiyorum, başka şeylerine dikkat etmedim ama diğer arkadaşımızın sıkmış olduğu şey biber 

gazı. İsmini burada zikretmeyeyim.  
Sayın Çetin, buyurun lütfen. 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Sayın Bakan, ben bu soruyu yöneltmeyecektim ama zamanı geldi, yönelteyim.  
Darbeleri Araştırma Komisyonumuzda geçmiş dönemde Emniyet Genel Müdürü olarak görev yapan birisi, ismini 

söylemeyeceğim… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Söyle ya! 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Söyleyeyim. Refet Küçüktiryaki diyor ki: “Alevilerin en büyük düşmanı benim. Şöyle 

yaptım, böyle yaptım. Benden sonra da -eski İçişleri Bakanımızın ismini zikrederek- Abdülkadir Aksu gelir. Onu da yanıma 
aldım, şöyle yaptık, böyle yaptık.” diyor. Döneminizde de pek çok yurttaşımızın evinin işaretlendiğini, pek çok 
tedirginliklerin basına yansıdığı malumunuz. Şimdi de emniyet teşkilatında o zihniyette yurttaşı etnik kimliğine göre, 
inancına göre, tarikatına, cemaatine göre ayıran emniyet müdürü veya kamu görevlisi var mı? 
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Teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Sayın Yavilioğlu… 
CENGİZ YAVİLİOĞLU (Erzurum) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkan. 
Sayın Bakanım, iki sorum var. Bunlardan birisi, Erzurum’dayken Kıbrıs gazilerimizi ziyaret etmiştim. Kıbrıs 

gazilerimiz de bu yeni, terörden etkilenen vatandaşlarımızın, şehitlerimizin yakınları ve gazilerin faydalandıkları 
imkânlardan faydalanmak istediklerini söylediler. Acaba bu kapsama alma imkânı var mı? Bu şekilde bir çalışma var mı?  

Bir de benim köyüm Erzurum Çat Yavi Köyü. 1993’te de Yavi’de bir katliam oldu. Köyümüzde PKK, KCK 
gerillaları tarafından 32 kişi şehit edilmişti.  

İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – 1993 mü? 
CENGİZ YAVİLİOĞLU (Erzurum) – 1993’te, evet.  
Bunların önemli bir kısmı benim akrabalarım. O tarihte Erzincan DGM’de davaları görülmüştü ve bunlar katliam 

yapılan insanlar olarak vasıflandırıldıkları için birtakım imkânlardan faydalanamadılar. Birkaç kere de soru sorduk, bunun 
cevabını da alamadık. Bu yeni yasayla birlikte bu yasadan ne şekilde faydalanacaklar, geçmiş tarihli bir şey bu.  Bu 
kapsamda yeni kanunla geliştirilen çatı içerisinde değerlendirilebilecekler mi?  

Teşekkür ediyorum efendim.  
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum.  
Sayın Gümüş, buyurunuz.  
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Teknik bir şey soracağım, siyasi değil. 
Sayın Bakan, ben mesleki olarak merak ediyorum. Türkiye’de kaç çeşit istihbarat organizasyonu var, Türkiye 

Cumhuriyeti’nin bünyesinde ve bunların eğitimi nasıl yapılıyor? Yani merak ediyoruz, söyleyebildiğiniz kadar çünkü bunlar 
gizli değildir herhâlde. Biz üç beş tanesini sayarız ama on dörde kadar çıkarıyorlar. Doğru mu, onu merak ediyoruz.  

BAŞKAN – Teşekkür ediyoruz.  
Sayın Demiröz, buyurun lütfen.  
VEDAT DEMİRÖZ (Bitlis) – Sayın Bakanım, köy korucularıyla ilgili hem sağlık hizmeti hem emeklilikle ilgili bir 

özlük hakkı iyileştirmesi düşünülüyor mu? Bu konuda bilgi edinmek istiyorum.  
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum.  
Sayın Türeli… 
RAHMİ AŞKIN TÜRELİ (İzmir) – Teşekkür ederim Sayın Başkan.  
Sayın Bakan, referandum demokrasilerin vazgeçilmez unsurlarından bir tanesi. Özellikle halkı doğrudan 

ilgilendiren konularda referanduma gidilmesi demokrasi açısından da ve halkın gerçek düşüncelerinin yansıması 
açısından da büyük bir zenginlik kaynağı oluşturuyor. Böyle bir yasa uygulamaya konulurken -bütünşehir olarak 
kamuoyunda anılan yasa- kapatılan beldelerde özellikle böyle bir referanduma gidilmesi gerektiğini düşünmediniz mi?  

Bir de şunu söylemek istiyorum: Mesela İzmir ölçeğinde söylüyorum. Başka birçok ildede oldu bu. Gerçekten 
bütün beldelerimizde hangi partiden olursa olsun seçilmiş belediye başkanları, referanduma gittik ve hepsinde de yüksek 
bir katılım oldu ve hemen hemen hepsi çok büyük çoğunluk da katılanların büyük bir çoğunluğu da “Beldelerimiz 
kapatılmasın.” dedi. Bunları neden dikkate almadınız? Bunları sormak istiyorum.  

Teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Türeli. 
Değerli arkadaşlar, böylece ilgili bütçe ve kesin hesaplar üzerindeki sorular tamamlanmıştır.  
Şimdi görüş, eleştiri ve sorulara cevap vermek üzere Sayın Bakana söz veriyorum.  
Buyurun Sayın Bakan.  
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Sayın Başkan, çok değerli milletvekillerimiz; Bakanlığımız ve 

bağlı kuruluşları bütçelerinin görüşülmesi vesilesiyle söz alan sayın milletvekillerimizin dile getirdikleri hususlar ve ayrıca 
soru-cevap bölümünde soru sorarak cevap alma hakkını kullanan değerli milletvekillerimizin sorularında dile getirilen 
hususlarla ilgili olarak öncelikle izin verirseniz zamanımı bilmek isterim, d zamana göre cevap vereceğim.  

BAŞKAN – Normalde, Sayın Bakanım, yarım saat, bazen kırk beş dakikaya kadar gidiyoruz ama… 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Peki, bir on beş dakika da ben alırım, bir saat. 
BAŞKAN – Evet, buyurunuz.  
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Bir saat süreyle açıklama yapacağım.  
Çok özür dilerim.  
Sayın Ayaydın’ın, Büyükşehir Belediyesi Yasası’yla ilgili sorusu… 
MUSTAFA ŞAHİN (Malatya) – Başkanım, olmayanları geçelim.  
BAŞKAN – O da olabilir. Bilmiyorum, nasıl? Yani olan arkadaşları öncelikli olarak da cevaplandırabiliriz. Tercih 

sizin Sayın Bakanım, nasıl isterseniz.  
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Tabii her sorunun cevabı olması lazım. Kendilerinin olması 

arzumuzdur.  
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BAŞKAN – Peki, buyurun. 
Tabii, tercih sizin. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Mesela Müslim Bey’in olmasını çok arzu ederdim ama 

görebildiğim kadarıyla en azından soruyu sorduğu yerde yok kendisi.  
BAŞKAN – Evet, en azından kayıtlara geçmesi açısından önemli.  
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Sayın Ayaydın’ın soruları, Büyükşehir Belediye Yasası, 

polislerimizin görevlerini yaparken uygulamaları, ayrıca polislerimizin çalışma şartlarına ilişkin hususları içeriyor ve bir de 
polis, jandarma miktarının turizm merkezlerinde turizm sezonunda artışı yönünde bir çalışma olup olmadığını ve olmasını 
talep ettiğini ifade ediyor.  

Büyükşehir Belediye Yasası’nı, geçtiğimiz günlerde, Türkiye Büyük Millet Meclisi Genel Kurulunda ve onun 
öncesinde de İçişleri Komisyonunda günlerce, on bir gün komisyonda, yedi gün de Genel Kurulda enine boyuna 
maddeleri, fıkraları üzerinde, amacı, felsefesi ve arka planı, içeriği, hedefleri konusunda değerlendirdik. Burada da tabii 
sormaya mani bir durum yok ama o kayıtlara gidilirse cevapların bulunabileceğini ve daha rahat cevaplara 
ulaşılabileceğini belirttikten sonra, Büyükşehir Belediye Yasası’yla nelerin getirildiğini bütçe sunuşumda ifade ettim.  

Büyükşehir Belediye Yasası üzerinde yapılan en yoğun eleştirilerden birisi, Türkiye’de ikili mevzuatın 
oluşturulduğu yönünde bir değerlendirme yapılıyor. Türkiye’de ikili mevzuat Büyükşehir Belediye Yasası’yla ilk defa 
gelmiyor. Eğer varsa ikili mevzuat bugün de var, dün de vardı. Hâlihazır 16 ilimizde büyükşehir belediyesi uygulaması var, 
2 tanesinde il sınırlarını kapsayacak şekilde. Eğer bunda bir yanlışlık yoksa bunun 29’a çıkmasında da bir yanlışlık yoktur.  

Gelecekte diğer illere de yaygınlaştırılması hususu soruldu bazı arkadaşlarımız tarafından. O da şartlara göre 
düşünülecek bir husustur. Gönül arzu eder ki Türkiye’nin her tarafı belediye statüsünde, şehircilik ilkelerine uygun bir 
şekilde planlanır ve hizmetler çağdaş bir şekilde insanımıza daha yüksek standartlarda sunulur. Gayretimiz bu yöndedir, 
çabamız bu yöndedir. Büyükşehir belediyelerinin sayısını arttıran yasa düzenlemesi de bu amaçla gerçekleştirilmiştir.  

Sayın Erkan Akçay’ın, güvenlik, adalet, refah konusundaki değerlendirmelerinden sonra terörü besleyen 
faktörlerin üzerine yönelik değerlendirmeleri ve ardından bölücü terör örgütünün taleplerinin siyaset kurumu, kamuoyu, 
medyada birtakım kesimler tarafından dikkate alınmasının, bölücü terör örgütünü cesaretlendirdiği yönündeki 
değerlendirmeleri ve bu konularda hassasiyet gösterilmesi konusundaki yorumları, geneli itibarıyla itiraz etmeyeceğimiz 
yorumlardır.  

Ancak Sayın Akçay’ın ve bazı sayın milletvekillerinin üzerinde durduğu, soru olarak tekrarladığı bir husus var. 
Diyarbakır Emniyet Müdürümüzün yakın tarihte basın mensuplarıyla yaptığı bir değerlendirme esnasında kullandığı 
ifadelere yönelik sorusu ve eleştirisine açıklık getirmek isterim. Öncelikle bu beyan üzerine, adı geçen emniyet 
müdürümüz hakkında inceleme başlatılmıştır, devam ediyor. Yine aynı şekilde Tunceli Emniyet Müdürümüz hakkında da 
inceleme başlatılmıştır, o da devam ediyor. Fakat Diyarbakır Emniyet Müdürünün sarf ettiği söz, konuşmasına 
bakıldığında, o an için sarf ettiği bir söz değil, 2007 yılında bir vesileyle bulunduğu İstanbul’da bir toplantıda yine 
kendisinin ifade ettiği sözden alıntı olarak tekrarlanan bir söz fakat hiç ara vermeden cümlenin devamında Diyarbakır 
Emniyet Müdürümüzün devam eden bir başka cümlesi daha var: “Orada eli silahlı teröristi enterne edemeyen devlet de 
devlet değildir.” cümlesi. Bir sözü, bir konuşmayı değerlendirirken bütünüyle bakmanın gerekliliğinde herhâlde 
hemfikirizdir. İkinci cümleyi hiç okumadan veya okusak da dikkate almadan, kendisinin belki bir şeyi anlatma uğruna yer 
ve zaman hatası yaparak da olsa ifade ettiği bir cümle üzerinden ve sadece konuşmayı o cümleden ibaretmiş algısı 
doğuracak şekilde bir kamu görevlisine yüklenme yapılmasının da en azından eksik bir bakış ve değerlendirme içerdiğini 
belirtmek isterim. Bu şu demek değildir, baştan söyledim: Emniyet müdürlerimiz hakkında beyanları dolayısıyla 
soruşturma başlatılmıştır, objektif hukuk ilkeleri çerçevesinde soruşturma tamamlanacaktır. Sonuçta ulaşılan kanaat ve 
görüş ne ise onun da gereği aynen yapılır fakat değerlendirmenin sonucunda farklı bir görüş ortaya çıkarsa, çıkar çıkmaz 
onu şu anda hiç bilmiyorum, bilmek de istemiyorum, öyle bir merakım da yok. Objektif değerlendirmelerin sonucunda 
başka türlü bir görüş ortaya çıkarsa onun da takdiri düşünülür.  

Sayın Mustafa Şahin Bey’in değerlendirmeleri. Bir Muharrem günü dolayısıyla, tebrik konusuna ben de 
müsaadenizle katılıyorum. Bir Muharrem günü ve Muharrem ayı inancımıza göre, hangi mezhepten olursa olsun, İslam 
inancına göre kutsal bir aydır, değerli bir aydır, oruç ibadetiyle değerlendirilmesinin manevi karşılığı çok yüksek bir aydır. 
Hatta yanlış bilmiyorsam Ramazan ayı orucundan sonra en değerli orucun tutulduğu ay olarak bilinir, değerlendirilir ve 
hükmü o şekildedir, ben de tebrik ediyorum.  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Bakan, tebrik olmaz, acı paylaşılır.  
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Muharrem ayını tebrik ediyorum.  
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Kerbela’nın yıl dönümüdür Sayın Bakan.  
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Bir muharrem değil, o bildiğim kadarıyla on muharremdir. 

Kerbela tartışmasına ayrıca gireriz, Kerbela yanlış bir olaydır, yanlış bir çatışmadır. Aynı inancı taşıyanların maalesef 
tarihe bırakarak bugüne taşımamamız gereken yanlışlıktaki olaylarıdır ve müsaadenizle ben burada şunu paylaşmak 
istiyorum. Muhtemelen Alevi mezhebine meyilli veya müntesip arkadaşlarımız da vardır. Ben Alevi dostlarımla konuşurken 
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şu argümanı kullanırım: O olayı sadece Aleviler, Alevi kardeşlerimiz değil… Biz de özünde Aleviyiz, Hz. Ali’yi sevmek 
Alevilikse ben de Alevi’yim. Bütün Sünniler Alevi’dir bu anlamda, herkes Hüseynidir. Ve Türkiye’de özellikle Türkiye’de o 
olaya sebebiyet veren ne Yezid’in ismi bizim nüfus kayıtlarımızda bir tane vardır ne de Muaviye’nin ismi vardır yani yoktur. 
Dolayısıyla, o olayı birileri gürültü çıkararak telin eder, birileri de sessizce ve vakurca o olayı tasvip etmediğini ortaya 
koymuştur asırlardır ama Hüseyin ismi, Ali ismi, Veli ismi, Ömer ismi, Hasan ismi Türkiye’de, Anadolu’da en çok 
kullanılan, tercih edilen isimler arasındadır.  

Sayın Başkan, Sayın Mustafa Şahin’in dile getirdiği rüşvetle mücadele konusu, demokratik hukuk devletinin 
ikamesi, işkenceyle ileri derecede mücadele ve işkenceye sıfır tolerans konularındaki değerlendirmeleri bizim de 
çabalarımız arasında yer alan çalışmalardır, uygulamalardır ve bu konudaki çalışmalarımızdan taviz vermeden asla geri 
adım atmadan çalışmaları devam ettireceğimizi, ettirme kararlılığında olduğumuzu belirtmek isterim.  

Sayın Müslim Sarı’nın sorusu ve değerlendirmeleri… Şahsımla ilgili değerlendirmeler yapmıştır. Keşke burada 
olsaydı. Bir kez daha söyleyeyim çünkü ben şunu derim: “Öyle, vur kaç yok. Vur ve dur. Eğer cevaba tahammülün varsa 
durmak lazım.” Kendilerinin benim şahsımın başarısı üzerine değerlendirmeleri oldu, olabilir, o tercih onundur. Ben Müslim 
Sarı Bey’e kendimi beğendirmek mecburiyetinde değilim. Benim muhatabım 75 milyon Türk milletinin tamamıdır, Müslim 
Sarı da dâhildir içine.Bu ülkede kanun hakimiyetini, kamu düzenini sağlamak; herkesin güvenliğini, huzurunu sağlamak 
Bakanlığımın görevidir. Ben de o Bakanlığın sorumlusu olarak bu görevin sorumluluğunu taşımaktayım.  

12 Eylül döneminin takipçisi olarak Bakanlığımı ve Bakan olarak şahsımı değerlendirmesini kendi takdiri olarak 
ifade ediyorum. Bana tavsiye ettiği, okumamı ve öğrenmemi tavsiye ettiği Türkiye Cumhuriyeti’nin 29 Ekim cumhuriyetin 
ilanından sonra 30 Ekim günü göreve başlayan ilk İçişleri Bakanı merhum Ahmet Ferit Tek Bey’le ilgili bazı bilg ileri 
paylaşmak isterim. Her şeyden önce, kendisi cumhuriyet döneminde ilk İçişleri Bakanımızdır, saygı duyarız ve rahmetle 
anarız. Görev dönemi 30 Ekim 1923-21 Mayıs 1924, yaklaşık yedi aydan birkaç gün eksik bir görev dönemi vardır. Kendisi 
Mektebi Mülkiye mezunudur, “Tarihi Medeniyet” ve “Tarihi Siyaset” adlı meşhur eserleri arasında iki tane eseri de vardır, 
bir akademisyendir. Ama örnek olarak gösterilen Cumhuriyet Halk Partili ilk İçişleri Bakanımızın bugün baktığımızda tasvip 
edemeyeceğimiz ama o günün şartlarında belki izahı olan uygulamalarından bir tanesini paylaşmak isterim. “150’likler 
kararı” vardır, cumhuriyetin ilanı sonrası Hükûmetin İçişleri Bakanlığı teklifi üzerine aldığı ülke dışına çıkarılacaklar lis tesi. 
“150’likler listesini” Nisan 1924 tarihinde Sayın Bakan teklif etmiştir. Kimler vardır bu liste de? VI. Mehmet yani Vahdettin 
halifemizin, Osmanlı hanedanının son temsilcisinin maiyeti vardır. Kimler vardır? Hükûmet üyeleri… 

İZZET ÇETİN (Ankara) – İstanbul Hükûmeti yani. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Mustafa Sabri Efendi, Cakacı Hamdi Paşa. Kimler vardır? Rıza 

Tevfik Bölükbaşı vardır, Süleyman Şefik Paşa vardır, Bedirhani Halil Rahmi Malatya Mutasarrıfı… 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Şimdi, Silivri’ye koyduklarınızla onların intikamını alıyorsunuz. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Hafız Ahmet vardır, Çerkes Ethem vardır. 
FERİT MEVLÜT ASLANĞLU (İstanbul) – Bunlar kim? Bunları neden anlatma ihtiyacı duydunuz? Bunlar vatan 

hainiyse… 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Polisler vardır. 
FERİT MEVLÜT ASLANĞLU (İstanbul) – Yabancılarla iş birliği yapmışlarsa… 
İZZET ÇETİN (Ankara) – İş birlikçiler var tabii… 
BAŞKAN – Müsaade edin.  
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Gazeteciler vardır.  
İZZET ÇETİN (Ankara) – 2023 hedefiniz, onun için söylüyorsunuz.  
BAŞKAN – Müsaade edin, bir dinleyelim bakalım.  
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Gazeteciler arasında sizin çok yakından tanıdığınız… 
İZZET ÇETİN (Ankara) – İş birlikçiler vardır.  
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – … şimdi, söyleyince şey yapmayın, bir deprem sarsıntısı falan 

olmaz.  
FERİT MEVLÜT ASLANĞLU (İstanbul) – Biz deprem falan yapmıyoruz. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Refik Halit Karay vardır. Refî Cevat Ulunay vardır. Cumhuriyet 

gazetesinin meşhur yazarlarıdır.  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Açıp bakarım tek tek okumanıza gerek yok. Okuduğunuz da iyi oldu, niyetiniz açığa 

çıkıyor işte. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Ve bu “150’likler” arasında bakınız, Uşaklı… 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Silivri’yi, Balyozu onun için… 
BAŞKAN – Arkadaşlar, lütfen. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – …General Cemal Madanoğlu’nun babası Mustafa Madanoğlu 

vardır. Gönen’in Tuzakçı köyünden Yusuf oğlu Remzi vardır, Bayramiç’ten Hacı Kasım oğlu Zühtü vardır. Gönen Gönen 
Gönen devam ediyor. Susurluk Yıldız köyünden Molla Süleyman oğlu İzzet vardır. Gönen’in Murat… Siz değil tabii. 
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İZZET ÇETİN (Ankara) – Gerede-Gönen hattını iyi oku Sayın Bakan. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Evet, Gönen’in Muratlar köyünden Hüseyin oğlu Kara Kazım 

vardır. Manyas’tan Kızlık köyünden Ali Bey oğlu Sabit vardır ve böyle devam eder, bu Gönen Manyas’ta nedense Sayın 
Bakan çok tanıdığı vardır ki bu “150’likler listesi” böyle devam eder.  

Şimdi, Cumhuriyet Halk Partisinin sayın üyesi milletvekili arkadaşımız–arkadaşımız dediğim için herhâlde bana 
tepki vermezdi- Müslim Sarı’nın örnek gösterdiği Bakanımızın uygulamalarından bir önemli uygulamayı yedi aylık 
dönemde paylaşmış olduk.  

Şimdi, bir başka husus, Alevi… 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Ne uygulamış? Uygulama ne, ben onu anlamadım. 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Gerekçelerini söyleyin de öğrenelim.  
BAŞKAN – Buyurun Sayın Bakan. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Bakınız, sabote ediyorsunuz. Sabote ediyorsunuz, ek süre 

isteyeceğim, Sayın Başkan da haklı olarak vermeyecek.  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Ek süre değil, sen isim okuyarak vakit geçiriyorsun. 150’likler deyince anlarız biz.  
BAŞKAN – Evet, buyurun. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Alevilerin evlerinin işaretlendiğine yönelik Sayın Müslim Sarı ve 

bazı arkadaşlarımızın soruları oldu. Ve benim Adıyaman’da ilk defa geçtiğimiz ilkbahar aylarında, bildiğim kadarıyla Nisan 
ayında gerçekleşen, işaretleme konusunda bir açıklamam oldu. “Muhtemelen, küçük yaştaki çocukların  yaptığı 
değerlendirilebiliyor.” dedim “Yaptı” demedim hiçbir zaman ama akla o geliyor. “1 metre, 1 metre 20 santim yükseklikteki 
yazıları normal şartlarda fizyonomisi tamamlanmış, büyümüş yaştaki insanların yazması, yapması doğru gözükmüyor, 
çocuklar yapabilir.” dedik. 

Şimdi, geleyim nasıl yapar çocuklar?  
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Gerekçe de söyle. 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Fıttırmışsınız, adamı deli edersiniz. Çocuk Alevi’yi ne bilir Sünni’yi ne bilir? Reşit 

olmayan bir insan…. Sayın Bakan. 
BAŞKAN – Sayın Çetin, dinleyelim.  
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Nasıl bilir? Bu dalga Çorum’a indi, bu işaretleme dalgası ondan 

sonra İzmir’e geçti, Sivas’a gitti ve en son yine Adıyaman’da 10 Kasım günü… 
CAHİT BAĞCI (Çorum) - Çorum hiç ciddiye almadı. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Almadı biliyorum çünkü bu tamamen birilerinin etkilemesiyle 

çocuklara yaptırılan veya çocukların bazen bir şeylerin etkisinde kalarak yaptığı işten başka bir şey değildi ama bunun 
üzerinden Türkiye’yi neredeyse ortadan bölme yaygaraları koparıldı. 10 Kasım 2012, yani beş gün önce. Yine 
Adıyaman’da, Adıyaman merkezinde on ev, yedisi Alevi mezhebine mensup, üçü de Sünni mezhebine mensup 
insanımızın, vatandaşımızın evine işaretler yapıldı. Yine, bir gürültü koparıldı ama bu kez polisimiz takip sonucu 8’inci sınıf 
öğrencisi olan 3 çocuğun bunu yaptığını belgeleriyle, ifadeleriyle, tanıklarıyla ortaya koydu. Ve ifadelerden şu ortaya çıktı , 
şu anlaşıldı ki: Çocukların -çocuk yaşta bunlar, nihayet 8’nci sınıf olduğuna göre işte, on üç, on dört yaşlarındaki çocuklar- 
bilgisayar ortamında, sanal âlemde çokça seyrettikleri ve etkisinde kaldıkları counter strike isimli bir filmin etkisinde 
kalarak o filmdeki sahnelerin etkisinde kalarak gidip –oyun filmi yani çocuk oyunu- bu işaretlemeyi yaptıklarını ifade ettiler.  

İZZET ÇETİN (Ankara) – Çok ilerlemişsiniz sanal oyunlar üzerine. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Şimdi, çocuklara herhangi bir eziyet, baskı yapılmadı. 

Çocuklara sadece iyilikle, güzellikle niçin yaptıkları, neyin etkisinde kalarak yaptıkları sorgu teknikleriyle soruldu ve 
psikologlar da bulunmak suretiyle yapılan bu sorgu sonucunda çocuklar bunu ifade etti.  

Şimdi, çocuk yapar mıymış, yapmaz mıymış, olabilir miymiş, olmaz mıymış? İşte ispatı 10 Kasım 2012. Ben ne 
zaman söyledim bunu? Nisan 2012’de… 

İZZET ÇETİN (Ankara) – Siz söyledikten sonra oraya getirilecek. Silivri’de, Ergenekon’da, Balyoz davasında bir 
sürü davalarda ne yaptığınız belli.  

FERİT MEVLÜT ASLANĞLU (İstanbul) – Sayın Bakan, bu soru için Refet Küçüktiryaki’yi sordu beyefendi.  
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Refet Küçüktiryaki’nin tabii, sizin sözlerinize kusura bakmayın, 

tam güvenemiyorum. 
FERİT MEVLÜT ASLANĞLU (İstanbul) – Allah Allah… 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Çünkü alıntılarınız o kadar farklı ki yani demin Sayın Kuşoğlu’na 

da dedim: “Ya, bir şeyi söylüyorsunuz belki arada doğru söylediklerinizi de şüpheye düşürecek şekilde kurgu 
yapıyorsunuz.” demek zorunda kaldım. Nitekim, bir gazete haberinden aldığı yorum ama aşağıya doğru okuyunca 
yukarıdaki bölüm üzerine değerlendirme ve soru kurguluyor, aşağısında çok farklı şeyler söyleniyor. Yani bir gazetenin 
haberine dayanıyorsunuz, belgeyi gönderdiniz –belgedir o, netice itibarıyla zayıf da olsa - gazetenin yorumudur. Ama 
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bütününden öyle bir anlam çıkarmak mümkün değildir. Dolayısıyla Refet Küçüktiryaki Bakanlığımızda zannediyorum, 80 
yılı öncesinde… 

MUAMMER GÜLER (Mardin) – 80’de emekli edilmiştir efendim. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – …80’li yıllardan önce Emniyet Genel Müdürlüğü de yapmış bir 

mensubumuzdur. Sağ mıdır, yaşıyor mu? Doğrusu bilemiyorum, yaşıyor olabilir doğru, resimleri çıkmıştı. Refet 
Küçüktiryaki Bey’in ifade ettiği uygulamaları bizim bir kelimesi değil, bir harfiyle onaylamamız mümkün değildir. Yapmışsa, 
itiraf da ediyorsa sorumlusu kendisidir.  

İZZET ÇETİN (Ankara) – Eski İçişleri Bakanını yanına aldığını söylüyor.  
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Şimdi, efendim, burada Sayın Ali Haydar Öner Bey de biraz 

önce havada gördüğü gazı şahitlendirirken Sayın Necati Çetinkaya’yı, Sayın Abdülkadir Aksu’yu, Sayın Vecdi Gönül Bey’i 
ve Bakanlığımızın eski tanınan bürokrat ve siyasetçilerini de beraberinde olduğu anlamına gelen değerlendirme yaptı.  

ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Hayır, öyle demedim. Bunu böyle algılayan bir tek siz varsınız. Maşallah, bu ne 
zekâ akıllara seza. 

İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Dolayısıyla, şimdi, eski bakan var mıdır, yok mudur yanında? 
Ben Refet Küçüktiryaki’nin kendi sözünü, kendi yaptığını bilirim. Başkası hakkında söylediğiyle ilgili bir değerlendirme 
yapamam, yapmayı da doğru bulmam.  

ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Bu, yeni gaf.  
BAŞKAN – Buyurun Sayın Bakan, siz devam edin.  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Yahu, Sayın Bakan gerçekten…. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Ya, tabii ara sıra hayranlığınızı da ifade etmekte mahzur yok.  
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Havadaki gaz değil, havadan düşen gaz. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Vallahi, tabii biz Ulus’ta havadaki gazı gören bir ikinci kişiyi 

bulamadık, başka bir… 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Ya, olmaz Sayın Bakanım, sizi de görmüşler. Havada sizi görmüşler. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Hem de helikopterin altında görmüşsünüz. Vallahi bu da tabii, 

ikinci bir başarı. 
Sayın Mehmet Erdoğan’ın belediyelerimizle ilgili yürütülen inceleme ve soruşturma konularına ilişkin sorusu 

oldu. Bir defa biz, belediyeler konusunda, belediye yetkililerinin işlemiş oldukları iddia edilen konularda tamamen objektif 
ve hukuk çerçevesinde hareket etmede, ben de benden önceki sayın bakanlar da büyük bir dikkat ve hassasiyet 
içerisindeyiz. Bunun için sizlerden bu tür eleştirileri aldığımız gibi başka türlü eleştirilere de muhatap olmaktayız ama biz im 
için ne bu eleştiri ne de öbür türlü eleştiri hiçbir şey ifade etmez. Bizim için, somut olgular bir değer ifade eder ve bizim için 
vicdan rahatlığı ifade eder.  

ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Bizim eleştirilerimiz de somut olgulara dayanır. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Sayın Mehmet Erdoğan’ın değerlendirmesin cevap veriyorum, 

size geleceğim ayrıca. Size derken yani Cumhuriyet Halk Partisine falan gelmem yani dünyaya bu gelişte olmaz da ikinci 
şeye de inanmıyoruz zaten itikadi olarak. 

İZZET ÇETİN (Ankara) – Sizin cumhuriyet sevdanız yok ki. Padişahlık, sultanlık sevdanıza hayranım.  
BAŞKAN – Lütfen Sayın Çetin. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Belediyelerimizle ilgili olarak 29 Mart 2009 tarihinden bugüne 

kadar yürütülen ön inceleme onaylarının sayılarını ve partilere göre dağılımını Sayın Erdoğan’a cevap olarak ama bu 
konuda soran herkese cevap olmak üzere arz ediyorum.  

29 Mart 2009 tarihinden bugüne kadar 3.391 ön inceleme onayı verilmiştir. Bunların partilere göre dağılımı; AK 
PARTİ 1.535, oranı yüzde 45,27; Cumhuriyet Halk Partisi 1.026 ön inceleme onayı, oranı yüzde 30,26; Milliyetçi Hareket 
Partisi 415, oranı yüzde 12,24  

İZZET ÇETİN (Ankara) – Neye oranı belli değil. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – … Barış ve Demokrasi Partisi 158, oranı yüzde 4,66; diğerleri 

257 oranı da yüzde 7,58. Toplam 3.391, oranı da yüzde 100. 
Şimdi, bunlardan soruşturma izni verilenler, ön incelemeler yapıldıktan sonra soruşturma izni verilen sayıları ve 

oranlarını veriyorum. AK PARTİ’li belediyeler 585, oranı yüzde 40,37; Cumhuriyet Halk Partisi 421, oranı yüzde 29,05; 
Milliyetçi Hareket Partisi 218, oranı yüzde 15,04; Barış ve Demokrasi Partisi 93, oran yüzde 6,42, diğer belediyeler –diğer 
partili veya bağımsız belediyeler- 132, oranı yüzde 9,11. 

Yine bir soru: Bugüne kadar mülkiye müfettişleri ve mahallî idareler kontrolörlerince denetlenen mahallî idare 
birimlerinin sayısı. 2010 ve 2011 yılları itibarıyla veriyorum –bunu hatırladığım kadarıyla Sayın Serindağ da sormuştu- 
2010’da 26 il özel idaresi, 528 belediye, 283 köylere hizmet götürme birliği olmak üzere 837 birim, 2011 yılında da 29 il 
özel idaresi 591 belediye, 10 belediye bağlı kuruluşu -yani İSKİ gibi, ASKİ gibi kuruluşlar- 263 köylere hizmet götürme 
birliği olmak üzere toplamda 893 yerel yönetim biriminin normal denetimleri yapılmıştır.  
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Mülki idare amirlerinin ücretleri konusunda Sayın Erdoğan’ın ve bazı arkadaşlarımızın soruları var. Bu soruya 
vereceğimiz cevap: Mülki idare amirlerimizden valilerin özlük hakları makul bir düzeye getirilmiştir 2011 yılında ancak 
diğer mülki idare amirlerimizin ücretlernin benzeri görevleri yapan ve benzeri görev olarak da en yakın alanda birlikte 
çalıştıkları hâkim, savcıların ücretlerine göre düşük olduğunu biz de kabul ediyoruz. Ancak kendileriyle mukayese 
edildiğinde, kendi ücretleriyle mukayese edildiğinde, özellikle birinci sınıf mülki idare amirliğinin ihdasından sonra, mülki 
idare amirlerimizin ücretlerinde bir iyileşme olmuştur. Daha iyisini yapmak ve emsal alınan hâkim, savcılar seviyesi olmasa  
bile onlarla aradaki farkı azaltan bir ücret düzenlemesinin yapılması için Bakanlığımızla Maliye Bakanlığı arasında 
çalışmalar yürütülmektedir. Ümit ediyorum, makul sürede onu sonuçlandıracağız.  

Sınav yolsuzluklarına yönelik Sayın Erdoğan’ın sorusu oldu, birkaç arkadaşımızın da soruları oldu. Sınav 
yolsuzlukları ÖSYM tarafından yürütülen sınavlara bağlı olarak ülke gündemine gelen konulardan birisidir. İlgili kuruluş 
bunun üzerinde çalışmalarını yürütmektedir. Yolsuzluk iddiasına muhatap olan birçok sınavın da iptal edildiği 
malumlarınızdır. Bakanlığımızla ilgili konuya gelince, 2009 yılında bir polis memurluğu sınavı iptal olmuş ancak o günden 
sonra herhangi bir sıkıntı Bakanlığımız eleman alımında bugüne kadar yaşanmamıştır. Kaldı ki sınav yolsuzluklarının 
ortaya çıkarılmasında öncelikli rolü de Bakanlığımız, güvenlik birimleri yerine getirmişlerdir, yine de getirmeye devam 
edeceklerdir.  

Sayın Müslim Sarı Bey bir daha söz almış, “Ben şahsiyet yapmadım.” demiş Salih Koca Bey’in 
değerlendirmesine karşı ama…. Şimdi “Bu yapmadım.” demek yeterli ise e, yapmamıştır ne diyeyim yani şimdi, gecenin 
bu saatinde “yapmadım” diyenin üzerine gitmek gerekmez ama yapsaydı ne olacaktı ben de onu sorarım; yapsaydı nasıl 
yapacaktı, daha neler söyleyecekti? Doğrusu onu merak ediyorum.  

Sayın Hasan Hüseyin Türkoğlu Bey’in polis özlük hakları ve polislerin sendika kuruluşu kurmaları konusundaki 
sorusuna cevap olarak şunu arz etmek isterim: Polislerimizin özlük haklarında hükûmetlerimiz döneminde çok ciddi 
iyileştirmeler yapılmıştır. Bugün yetersiz olduğu ifade ediliyor, biz de çok fazla olduğunu iddia etmiyoruz ama yetersizliğe 
gelince şu rakamları paylaşmak isterim: 2002 yılında yeni göreve başlayan bir polis memurumuzun aldığı ücret 665 liraydı, 
bugün yeni göreve başlayan bir polis memurumuzun aldığı net ücret 2.349 lira. O günden bugüne yüzde 250 oranında 
polis memurlarımızın ücretlerinde artış sağlanmıştır. Yüzde 100 kendisi, yani yüzde 350 demiyorum, artış yüzde 250’dir; 
yüzde 100’ü de alırsak o günden bugüne yüzde 350 olmuştur. Ha, bu yeterli midir? Bu görev zordur, bu görev risklidir ama 
bu görev aynı zamanda onurludur. Bu görev herkesin yapabileceği bir görev de değildir.  Bu arkadaşlarımız, her açıdan 
beden kabiliyetleri, ruhsal yapıları itibarıyla seçilerek, sınavla alınan arkadaşlarımızdır ve son derece dikkatli ve özveril i 
eğitimlerle yetiştirilen arkadaşlarımızdır, farklılardır. Gönül arzu eder ki onlara daha fazlasını verelim, vermek 
durumundayız. Bunun da çalışmalarını, görüşmelerini Maliye Bakanlığımızla yapıyoruz. Ama mevcut görevdeki polis 
memurlarımızdan daha çok emekli polis memurlarımızın ücretlerinde gerçekten yetersizlik söz konusudur. O yönde 
takibimiz, görüşmelerimiz devam etmektedir. Ümit ediyorum, mevcut görevdeki arkadaşlarımıza makul bir iyileştirmenin 
yanında emekli olan arkadaşlarımızın durumunu iyileştirme yönünde hep birlikte bir çözüm oluştururuz. 

İZZET ÇETİN (Ankara) – Sayın Bakanım, bu konuda bir cümle, pozitif bir katkı yapmak istiyorum size. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) - Bu arada, on beş yıllık bir öğretim üyesinin de 2.300 lira ücretle 

bu ülkede çalıştığını, bunu da tabii dolara dönüştürdüğümüz zaman 1.500 dolarların seviyesine gelen bir ücret veya 1.400 
dolarlar seviyesinde bir ücrettir bu ücret. Yani on beş yıllık bir öğretim üyesiyle, öğretim görevlisiyle yeni polis 
memurumuzun aldığı ücret şu anda eşittir. Ama görevleri birbirinin eşiti midir? Değildir. Onu tekrar ediyorum. Hayati risk 
taşıyan görevdir. Ama o hayati riskine karşılık da belinde silah taşıyan, omzunda silah taşıyan, arabasında silah taşıyan 
görevlimizdir.  

Halkı korurken aynı zamanda kendisini de, birbirlerini de koruma düzeninde görev yapan arkadaşlarımızdır tıpkı 
diğer güvenlik görevlilerimiz gibi, jandarma gibi, polis gibi. Tek başına prensip olarak göreve gitmeyen arkadaşlarımızdır, 
en az iki kişi, üç kişi yapılacak işin mahiyetine göre grup hâlinde kol düzeninde hareket eden, tim düzeninde hareket eden, 
görev yapan arkadaşlarımızdır ve bu arkadaşlarımız ülkemiz için gerçekten fedakârca çalışmaktadırlar. Onları bir kez 
daha yürekten kutluyorum ve onlarla birlikte çalışıyor olmaktan ve onlarla birlikte yürüttüğümüz güvenlik hizmetinin 
hassasiyeti, taşıdığı riskin payını, belinde silah taşımayan bir arkadaşınız olarak aynen üstlenmekten de başım göğe 
değecek kadar da onur duyuyorum.  

Bir cümle ifade edecektiniz.  
Sayın Başkan, müsaade ederseniz, o cümlesi kalmasın Sayın Çetin’in. 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Ana ücret-dana ücret meselesi memurlarda çözülürse, emekliliklerinde o kadar 

mağdur olmazlar.  
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Katkı veriyorsunuz ama şu ücrette bu ana-dana işi 

sendikalıların terminolojisinde var olan bir şeydir. Ben o arkadaşlarla da çok çalıştım. Yani asıl ücretle, yan ücretleri 
kastediyorsunuz zannediyorum. 

İZZET ÇETİN (Ankara) – Yan ödemeler eklenmiş ana maaşı yükseltilirse, o zaman emekliliklerinde 
mağduriyetleri olmaz.  
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İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Doğrudur, yani, bizim çalışma yapan arkadaşlarımız da, 
maliyecilerimiz de bu yönde bakıyorlar.  

Teşekkür ederim. 
Bu Adana Büyükşehir Belediye Başkanının tutukluluğuna yönelik Sayın Türkoğlu’nun bugün ve daha önceki 

müzakerelerde ortaya koyduğu ısrarlı bir soru var. 
Adana Büyükşehir Belediye Başkanımız Sayın Aytaç Durak hakkında yürütülen birden çok soruşturma var. 

Savcılıklar tarafından doğrudan yürütülen soruşturmalar var, Bakanlığımız incelemesi sonucu soruşturma izni verilen 
konular var. Ve Adana Büyükşehir Belediye Başkanı bazı suçlarda da birlikte olduğu diğer görevliler hakkında ihaleye 
fesat karıştırmaktan, rüşvet ve benzeri iddialara kadar, çok çeşitli iddialar söz konusudur. Akrabaları suç isnadı yapılan 
konulara karıştığına ilişkin iddialar söz konusudur. Bu bağlamda yürüyen çok miktardaki soruşturmalar dolayısıyla kendisi 
görevden uzaklaştırılmıştır. Hâlen de görevden uzaktır.  

Bundan biz memnuniyet duymuyoruz. Bir gün yargılamalar inşallah lehine biter, bunu da temenni ederiz ve 
kendisini gururla, huzurla görevine iade ederiz.  

Sayın Musa Çam… Bu Musa Çam Arkadaşımız -ben geldiğimde de maske vardı yanlış hatırlamıyorsam 
gözünde yüzünde- biber gazıyla ilgili soruyu sordu ve eleştiriyi yaptı.  

Değerli Başkanım, değerli arkadaşlar; bizim kullandığımız biber gazı ve biber tozu tabir edilen caydırıcı madde 
konusunda Sayın Umut Oran Milletvekilimizin yazılı sorusuna verdiğimiz geçmiş tarihli bir cevap var. Yine Sayın Ali Rıza 
Öztürk, Sayın Hüseyin Aygün ve Sayın Mesut Dedeoğlu, yine Altan Tan milletvekillerinin de benzeri sorularına verdiğimiz 
yazılı cevap var.  

Bu yazılı cevabın dayanağını İstanbul Üniversitesi Tıp Fakültesi Farmakoloji ve Klinik Farmakoloji Anabilim 
Dalının raporu oluşturmaktadır. Bu raporun 5 paragrafı var. 5’inci paragraf “özetle” diye başlar.  

“Özetle, biber gazları ve tozları deri üzerine ve mukozaya uygulandığında kızarıklık ve yanma hissi uyandırırlar.” 
Deri üzerine ve mukozaya uygulandığında, havaya sıkıldığında demiyor. “Ayrıca, gözde geçici körlüğe ve irritasyona 
sebep olabilirler. Ancak bu etkilerin hiçbiri kalıcı değildir.” Bu bulgular, o bölge suyla yıkandığında daha da çabuk 
silinmektedirler. “Göze uygulandığında ani fakat kalıcı olmayan görme kaybı ve yaklaşık otuz dakika süren bir irritasyon 
meydana getirirler.” der.  

Tabii ki biber gazı ve biber tozu neticede -adı üstünde- biberden olduğu için, biberden üretildiği için organik 
demek yadırganıyorsa da gerçeğe aykırı değildir. Bu biberin gazıdır, biberden üretilmişt ir.  

Şimdi, hiç etkisi var mıdır, yok mudur? Vallahi ben size şimdi birkaç tane yeşil biber ikram ettirsem, öyle bir 
imkân olsa ve bunlar da acı biber olsa herhâlde bunun etkisini duyarsınız. 

HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – O ikramı biz yapalım Sayın Bakan. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Onun etkisini hissederiz. Yani biberdir, netice itibarıyla yakar. 

Bu biber gazı da hani Sayın Mevlüt Aslanoğlu’nun üzerine başka bir şey yazıp içine başka bir şey koyduğu maddede 
olduğu gibi parfüm değil yani bu maksatla sıkılmıyor.  

Nerede sıkılıyor? Her yerde de sıkılmıyor. Nerede sıkılıyor? Kanunsuz eylemlerin içinde olan, hukuka, düzene, 
aykırı davranışta olanlardan ısrar edenlere, saldırı yapanlara en hafif caydırıcı bir madde olarak kullanılıyor.  

HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Milletvekilleri dâhil mi Sayın Bakan? 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Milletvekillerimiz dâhil değil. Ancak milletvekillerimiz biber gazı 

uygulamasına asla dâhil değil. Yalnız bazen sayın milletvekillerimiz belki bilmeden, tesadüfi olarak, kanunsuz toplantı, 
gösteri yürüyüşü yapan, girilmemesi gereken yere girmek isteyen, yürünmemesi gereken yerde yürüyen, Türkiye Büyük 
Millet Meclisine, bakanlıklara doğru yürümek isteyen gruplarla rastlaştığında biber gazı uygulaması şahıs değil grup 
gözetilerek, oradaki eylemci gruba yönelik uygulandığı için ister istemez havayı teneffüs etmeleri dolayısıyla kaçınılmaz bir  
şekilde bundan etkilenebiliyorlar. Yoksa, milletvekillerimiz asla ne biber gazının ne de bir başka caydırıcı polisiye 
uygulamamızın, güvenlik kurumları uygulamamızın muhatabı değildirler, olmadılar, olamazlar.  

Tabii, bu arada, sayın milletvekillerimizin de destek vermek üzere katıldıkları eylemcilere yönelik ortamlarda, 
güvenlik güçlerine karşı daha benimseyici, onların görevleri yapıcı tavırlar içerisinde olmalarını beklememiz de bizim en 
doğal milletvekili davranışımızdır diye düşünüyoruz. 

HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Cümleyi iyi kurtardınız Sayın Bakan. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Milletvekillerimizin güvenlik güçlerimize maalesef bazen o 

andaki irade kaybı veya kayması sonucunda… 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Doktorluk var herhâlde Sayın Bakan. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – …değişik davranışlar ortaya koyduğunu da ne yazık ki 

delilleriyle görmekteyiz. Bu da bizi doğrusu üzmektedir, halkımızı da üzmektedir. İnanıyoruz ki bunlar istisnai durumlardır. 
Biber gazı da zaten, biraz önce söylediğim gibi, her yerde herkese sunulan, uygulanan bir şey değildir.  

En hafif, orantısı en düşük… Hep “orantı” diyorsunuz ya. Ben o oranı bir ara sordum. Kaçta kaç olmalı oran? Bir 
de oranı söyleseniz. Güvenlik güçleri bir kanunsuzluğa hâkim olmak durumunda kaldığında neyi ne kadar uygulamalı, 
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hangi oranda uygulamalı?  Bize göre en hafifi biber gazı. Doğru, biber gazıdır. Ta ki kanunsuzluktan vazgeçme ısrarında 
olanlar için, saldırı yapanlar içindir. Tabii silah kullanma durumunda biber gazı da kullanılmaz, o da ayrı bir konu. Silah 
kullanma… 

İZZET ÇETİN (Ankara) – Biber gazı… 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Hayır, silah kullanılırsa, silaha karşı silah kullanılır. Ama polise 

saldırılırsa, polise tekme tokat atılmak için teşebbüse girilirse sıfatı, yaşı, kimliği ne olursa olsun polis, jandarma, güvenlik 
gücü devlet adına, millet adına bu ülkede kanun hâkimiyetini ve düzeni sağlamak için gereğini ve görevini yapar, yapmak 
durumundadır. Eğer yapmazsa zaten, yapmasaydı, burada eleştirileriniz çok farklı olurdu. Önüne gelen, aklına gelen her 
yerde her şeyi yapar bir Ankara, bir Türkiye manzarası olsaydı, eminim ki burada bizi yerden yere haklı olarak vururdunuz. 
Ama bu iş böyle bir iş. İşi yapsanız da eleştirilirsiniz, yapmasanız daha çok eleştirilirsiniz. Fakat eleştirenler de nihayet  
insandır. Yaratılanı hoş görürüz yaratandan ötürü, eleştirileri hariç şahsiyetini hoş görünüz.  

Şimdi, 29 Ekim, meşhur 29 Ekimde sosyal medyada yayınlanan, işte bir polis görüntüsü. Cop elinde, koşar 
adımlarla önünde bir küçücük çocuk beyaz kıyafetlerde. Beyaz yazlık bir kıyafet giymiş, polis de tam bir kışlık kıyafet 
içerisinde. Yani giyimde de bir tezat var. Efendim ve tabii sol elinde de Türk Bayrağı küçük çocuğumuzun ve bilmiyorum, 
Cumhuriyet Halk Partili arkadaşlarım bu manzaranın doğruluğuna inanabiliyorlar mı? Yani bizim polisimiz… 

KAZIM KURT (Eskişehir) – Biz gördüğümüze bakarız. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Bizim polisimiz ne kadar hatalı da olsa, bunu yapmayacak 

kadar izan sahibidir. 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Bebekler vardı Sayın Bakan.  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Yapsa yapsa devlet yapar, siz yaparsınız. 
BAŞKAN – Bir dinleyeyim arkadaşlar. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Bu resme inanıldı 29 Ekimde. Bu resim üzerinden kamuoyu 

oluşturulmaya çalışıldı 29 Ekimde.  
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Sayın Bakan, bebek arabaları vardı. 
BAŞKAN – Evet arkadaşlar, bir dinleyelim. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Ve 29 Ekimde benim İçişleri Bakanı olarak bindiğim helikopter 

kolajlandı -o ne demekse- montajlandı. Güneydoğu’da yaptığım bir gezide çekilmiş helikopter fotoğrafı Ulus’a uyarlandı 
veya Kızılay’a uyarlandı, Ankara’ya uyarlandı.  

İZZET ÇETİN (Ankara) – Bakan, bayram yerinde Başbakan sizi görevlendirip dışarı göndermedi mi? 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Ve fotoğraflar da yayınlandı ama yalancı mumlar yatsıyı 

bulmadı.  
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – “Yalan söyleyen” cümlesini siz tamamlayın Sayın Bakan! Lütfen siz tamamlayın!  
BAŞKAN – Aslı nedir o fotoğrafın, onu öğrenelim. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Bu fotoğraf tamamen montajdır, uydurmadır. Ne polisimiz… 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Bu fotoğraf… 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) - Benimle ilgili helikopter fotoğrafı da tamamen montajdır. “Kolaj” 

diyorlar, okunmayacak şekilde… 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Helikopter oradan geçti… “Yalan söyleyen” cümlesini siz tamamlayın. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Ben helikoptere bindim, doğrudur. Bindim, binerim, gene 

binerim. Ve binmek durumundayım. 
Şimdi o resmin aslı şu: Kaçan çocuk, bebek arabasıyla giden bir yakınının önünden koşuyor. 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Sayın Bakan, dalga mı geçiyorsunuz bizimle! 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Kim yapmıştır peki? 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Sayın Bakan, buradaki insanlarla dalga mı geçiyorsunuz? 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Yine, bir polis de bir suçluyu kendinden daha yüksek boylu, 

uzun boylu bir suçluyu kovalıyor. 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Elinizdeki fotoğrafı nereden buldunuz, hangi yayın organında 

yayınlamıştır, kim çekmiştir, ne demek istiyorsunuz? 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Şimdi, bu iki resimden bir Türk Bayrağı ve bir Türk polisi portresi 

bu ülkede çıkarıldı. 
Şimdi aynı şekilde Alevi yurttaşlarımızın evlerine yapıldığı iddia edilen işaretler gerçekten var. Arka planını… 

“Hz. HuNi” ismi sizce malumdur herhâlde. Sayın Müslim Bey burada değil, soruyu soran. Ama Hz. HuNi diye bir mesaj 
dolaştı yaz boyu sosyal medyada ve Hataylı bir kişi. Gerçek adı başka, takma adı, kod adı Hz. HuNi. Ve Hz. HuNi birilerini 
yönlendiriyor. Özellikle Çorum’u planlayan ve Çorum’da yazılamayı, işaretlemeyi yaptıran bir şahıs. Takipte. Bir gün 
yakalanır. Onu da sizinle paylaşırız.  
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Şimdi, Türkiye’de oyunlar oynanıyor. Ama oyunlar eskiden oynanıyor, gerçek gibi kabul ettirilebiliyordu. Şimdi 
öğleyin yapılan montaj güneş batmadan aydınlanıyor ve özür dilenmek zorunda kalınıyor. Fakat bu kırılan bardağı hiçbir 
zaman tamir etmiyor.  

BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Montajı yapan kimdi Sayın Bakan? 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Montajı yapan bir gazeteydi benimle ilgili olanı soruyorsanız.  
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Hangi gazete? Yok, bunu… Bu gösterdiğiniz fotoğrafı.  
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Bu, sosyal medyada. Girerseniz bulursunuz. 
BAŞKAN – Ben izledim efendim, ben izledim. O resimler yabancı kaynaklı. Başka bir web sitesinden. 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Ee, o zaman niye bunu? 
KAZIM KURT (Eskişehir) – Sanki biz yapıyormuşuz gibi bizi suçluyor. 
BAŞKAN – Hayır ama montajlanıyor. Türkiye’de montajlanıyor. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Ama 29 Ekim günü, Sayın Çetin, sizin vaveyla kopardığınız 29 

Ekim günü bu sosyal medyaya servis yapılıyor. 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Ben oradaydım Sayın Bakan. 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Biz oradaydık. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Hayır, bakınız, ben farklı bir şey söylüyorum. 
Sizinle birlikte aynı kulvara giriliyor, aynı anda karıştırılıyor medya ve insanların kafası.  
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Ne münasebet? 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Siz elinizde bayrak –saygı duyuyoruz- o da çocuğun elinde 

bayrak ve kovalayan bir polis. 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Medyanın yüzde 90’ı elinizde. CHP’yi suçlamayın. Her şey elinizde.  
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Biz burada çocuk muyuz ya! 
BAŞKAN – Evet, arkadaşlar… 
Sayın Bakan, tamamlayın. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – CHP’yi niye suçlayayım ben? Ben gerçekleri söylemek 

durumundayım. Ve bir şeyi daha söylemek durumundayım. 29 Ekim Cumhuriyet Bayramı kutlaması Ankara’da Ulus’ta 
yapılmak istenen kutlama Cumhuriyet Halk Partisinin resmen yaptığı bir kutlama değildir. Bu kutlama teşebbüsü, suç 
işleme istidadında olan, bir kısım mensupları suç işlemiş olan, soruşturmaları devam eden ya da aranan kişilerin organize 
ettiği, birtakım legal dernekler, birtakım illegal oluşumların organize ettiği bir Cumhuriyet Bayramı kutlamasıdır.  

İZZET ÇETİN (Ankara) – Cumhuriyet Bayramı kutlamasını illegal örgütler yapmaz! Bu ülkede yaşayan yurttaşlar 
yapar!  

HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Cumhuriyeti kutlamak illegal örgütlere mi kaldı! 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Cumhuriyet Halk Partisi ne yazık ki… 
Ben Cumhuriyet Halk Partisinin savunmasına siz varken girmek istemem. Sizin yokluğunuzda ben Cumhuriyet 

Halk Partisini de savunurum. 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Üstü kalsın. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Savunurum ama siz varken gerek yok.  
Şimdi size sormak istiyorum: Cumhuriyet Halk Partisinin olmayan başkalarının olan bir kutlamanın ardına 

takılacak kadar Cumhuriyet Halk Partisi yolunu, yönünü şaşırmış mıdır diye sormak isterim. 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Bir bakan olarak ayıp değil mi? 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Demokratik tavırdır. 
KAZIM KURT (Eskişehir) – Sayın Başkan, Sayın Bakan… 
BAŞKAN – Değerli arkadaşlar… Değerli arkadaşlar… 
Sayın Bakan, tamamlayalım lütfen. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Sayın Başkanım, buradan… 
KAZIM KURT (Eskişehir) – Sayın Bakan, bunlar bize cevap değil. 
BAŞKAN – Arkadaşlar, Sayın Bakan… 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Arkadaşımızın, Adana Milletvekilimiz Şükrü Bey’in sorusu…  
MEHMET ŞÜKRÜ ERDİNÇ (Adana) – İki tane soru sormuştum.  
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – İki sorunun birincisi. 
Evet, Cumhuriyet tarihi boyunca böyle bir Cumhuriyet Bayramı kutlaması yapılmış mıdır sorusu? Bizim 

kayıtlarımızda bu şekilde birtakım derneklerin, birtakım oluşumların peşine takılarak ana muhalefet partisinin veya iktidar 
olduğu dönemde iktidar partisinin bu tarzda bir kutlaması bizim kayıtlarımızda yoktur. Bu da Cumhuriyet Halk Partisinin bir 
ilki olmuştur. 

KAZIM KURT (Eskişehir) – Öyle bir şey yok Sayın Başkan! 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Cumhuriyet tarihinde Cumhuriyet Bayramı yasaklanmış mıdır? 
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BAŞKAN – Arkadaşlar… 
Sayın Bakan, tamamlayabilir miyiz lütfen. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Tamamlayacağım. 
Şimdi, gelelim, Cumhuriyet… 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Malzeme verin Sayın Bakana, tıkandı. 
BAŞKAN – Evet, lütfen… 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Şimdi, bak, malzeme geliyor ama biraz etkili bir malzeme Sayın 

Öner. 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Gelsin, gelsin…  
İZZET ÇETİN (Ankara) - Cumhuriyet Bayramı kutlamalarını… 
BAŞKAN – Arkadaşlar, cumhuriyet hepimizindir. Lütfen… 
İZZET ÇETİN (Ankara) – “Sap gibi duruyorlar.” dedi Sayın Başbakan. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Anlamadım. 
İZZET ÇETİN (Ankara) – İstanbul Büyükşehir Belediye Başkanıyken İstiklal Marşı’nın okunmasına ya da 

Atatürk’ün huzuruna çıkılmasına “Sap gibi duruyorlar.” dedi. 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Sayın Bakan katılmıyor. 
BAŞKAN – Buyurun Sayın Bakan. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Onun hangi şartlarda, kime karşı söylendiğini değerlendirmemiz 

lazım. 
Şimdi ben geliyorum 10 Kasım 2012’ye. Sayın Başbakanın binlerce kilometre uzakta devam eden bir 

seyahatinin gelişen şartlarına bağlı olarak katılamadığı 10 Kasım törenlerine… 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Hiçbir şey kapatmaz. 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Tevil zırva götürmez. 
BAŞKAN – Evet, lütfen… Lütfen, arkadaşlar… Lütfen… 
NECDET ÜNÜVAR (Adana) – Yakıştı size değil mi Sayın Öner? 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Evet, tevil zırva götürmedi.  
BAŞKAN – Lütfen Sayın Öner! Sayın Öner, lütfen! 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Atasözü ama! 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Size onaylatmak zorunda değil! 
BAŞKAN - Sayın Öner, yakışıyor mu hiç size! Hiç yakışıyor mu size!  
NECDET ÜNÜVAR (Adana) – Hiç valilik yapmış birine… 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Şiddetle protesto ediyorum. 
BAŞKAN – Siz kendinize edin. Siz kendinize edin. Kendi yüzünüze bir bakın. Bakın yüzünüze.  
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Siz beni uyaramazsınız! 
BAŞKAN - Uyarırım. Ben bu Komisyonun Başkanıyım.  
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Siz, Başkan gibi davranın! 
BAŞKAN - Terbiyeni takın!  
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Size yakışıyor mu! 
BAŞKAN - Terbiyeni takın!  
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Sen terbiyesizsin! 
BAŞKAN – Bu Komisyonda problem çıkaran yegane insan sensin! Terbiyeni takın! 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Bu kadar olmaz ya! 
MEHMET ŞÜKRÜ ERDİNÇ (Adana) – Her toplantıda aynı şeyi yapıyor ya! 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Bir İçişleri Bakanı böyle yanıt verir mi! 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) - Yazık sana! 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Sayın Başkan… 
BAŞKAN – Terbiyeni takın.  
Senin ne olduğunu herkes biliyor. 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Benim ne olduğumu sen öğreneceksin! 
BAŞKAN – Biliyoruz. Yeri ve zamanı gelince de anlatırız onları.  
Utan, utan… 
Ben size o kadar saygı gösteriyorum, gösterdiğim saygı karşılığında konuşmanıza bakın! 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Yazıklar olsun! Yazıklar olsun! 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Sen kimsin! Sen kimsin! 
BAŞKAN – Olmaz böyle bir şey ya. Olmaz böyle bir şey yani.  
Sayın Bakan, buyurun lütfen. 
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İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Sayın Başkan, bir atasözünü dile getirmeye çalıştı ama 
muhtemelen ben bilmeyecek kadar bilgisiz olduğunu zannetmiyorum. İçine düştüğü heyecandan olsa gerek. Benim 
bildiğim “zırva tevil götürmez.” “tevil zırva götürmez” değil. 

ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Zırva tevil götürmez. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Onu da düzelteyim. Bir katkımız olsun size. 
Doğrudur ama sizin teviliniz, sizin teviliniz hiç zırva götürmez. 
BAŞKAN – Sayın Bakan, lütfen tamamlayınız. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Şimdi 10 Kasım 2012 tarihine geliyorum. 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Bu ülkenin bayramına saygılı olacak Başbakan da olsa! 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Sayın Çetin, siz uymayın bari. 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Arkadaşlar, germeyelim saat kaç oldu. Biraz sabırlı olalım. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Değerli Başkanım, değerli arkadaşlar… 
BAŞKAN – Değerli arkadaşlar… 
Sayın Bakan, lütfen tamamlayalım. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – 10 Kasım 1938. Doğru söyledim, bakışlarınızdan merak 

ettiğinizi anlıyorum. 
10 Kasım 1938 büyük kurtarıcı Gazi Mustafa Kemal Atatürk rahmetli olmuştur. Bir kez daha rahmetle anıyorum. 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Teşekkür ediyoruz. 
BAŞKAN – Arkadaşlar, lütfen… 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – 11 Kasım tarihinden itibaren 20 Kasım tarihine kadar 

İstanbul’da kendisiyle ilgili cenaze namazı kılınması, naaşının ziyaretiyle ilgili pek çok program gerçekleştirilmiştir. Ancak 
bir kişi veya başka kişiler de var ama önemli bir kişi yine merhum İsmet İnönü 11 Kasım günü İstanbul’da değildi r, 12 
Kasımda değildir, 13 Kasımda değildir, 14 Kasımda değildir, 20 Kasım… 

ALİ HAYDAR ÖNER (Ankara) – Ne alakası var! 
KAZIM KURT (Eskişehir) – Ne alakası var Sayın Başkan! Hakaret ettirmenizin bir anlamı var mı! Hangi 

sorumuzun cevabı bu? 
BAŞKAN – Sayın Bakan… Sayın Bakan… 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – 20 Kasım… 
BAŞKAN – Sayın Bakan, lütfen bitirelim. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Bitiriyorum Sayın Başkan. 
KAZIM KURT (Eskişehir) – Böyle bir şey var mı! Böyle bir cevap var mı! 
ALİ HAYDAR ÖNER (Ankara) – Böyle cevaplarla kendinizi kurtaramazsınız. 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Ya kurtarılmaya ihtiyacımız mı var! 
BAŞKAN – Sayın Aydemir… 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Gazi Mustafa Kemal Atatürk’ün cenazesi 20 Kasım 1938 

tarihinde Ankara’ya getirildiğinde, geldiğinde Sayın İnönü, Atatürk’ün cenazesini Ankara Garı’nda karşılayarak ilgisini 
ortaya koymuştur.  

On gün boyunca Sayın İnönü, Cumhuriyet Halk Partisinin başkanı olarak ve yeni seçilmiş Cumhurbaşkanı 
olarak İstanbul’daki cenaze namazına ve İstanbul’daki diğer törenlere katılmamıştır. Eleştirmiyorum. Eleştirmiyorum. 

KAZIM KURT (Eskişehir) – Doğru bir şey değil bu! Üslup doğru değil! Uyarın lütfen! 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Şimdi de Atatürk’le İsmet İnönü’yü ayrıştırıyor! 
BAŞKAN – Sayın Bakan, lütfen tamamlayalım. Lütfen… 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Ama Sayın İnönü’nün de kendisine göre mazeretleri vardı 

muhakkak. Kendisine göre izahı vardır. Ama bugün de tarihçiler tarafından, siyasetçiler tarafından bu on bir günlük 
İstanbul’a gidememesi bir değerlendirme ve eleştiri konusudur. 

ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) - …toplantı hâlindeydiler. Ne karıştırıyorsun sen! 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Bakan konuşmayı bitiriyor, sabırlı olun. 
KAZIM KURT (Eskişehir) – Başlamadı ki. Hiçbir sorumuza cevap vermedi, yapmayın. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Sayın Başbakanımız binlerce kilometreden anmaya, programa 

gelememiştir. “Gelmemiştir” değil, “gelememiştir” Ama Hükûmet oradadır, Başbakan Vekili oradadır, Cumhurbaşkanı 
oradadır ve katılması gereken herkes oradadır. 

BAŞKAN – Evet, lütfen arkadaşlar… 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Sayın Başbakan da ilk defa başbakan olarak böyle bir mazereti 

yaşamamıştır. 2003 yılından itibaren… 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Atatürk’ün öldüğü bir günde Ankara boş bırakılmaz! 
BAŞKAN – Arkadaşlar… 
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İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – 2003 yılından itibaren Başbakandır ve her 10 Kasıma 
katılmıştır. Bundan sonra da katılacaktır. Sayın Başbakanın mazeretini anlamadan her olayda olduğu gibi  bunun 
üzerinden siyasi rant peşinde koşmak sadece konu ve gündem yoksunluğundan başka bir şey değildir. 

KAZIM KURT (Eskişehir) – Sadece size mahsustur. Allah, Allah… 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Bir saat geçti. Bakan yazılı cevap versin Sayın Başkan. 
BAŞKAN – Sayın Bakan, Sayın Bakan, lütfen teşekkür ediniz. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Sayın Başkan, cevap veremediğim sorulara yazılı olarak cevap 

vereceğim. 
Bütçemize hayırlı olsun dileklerini bütün eleştirilerine rağmen ifade eden muhalefet ve sayın  iktidar 

milletvekillerine çok çok teşekkür ediyorum.  
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Sayın Bakan, devlet yönetimini iyi bilmiyorsunuz. O dönemde Ankara 

bırakılmaz, Atatürk öldüğü zaman. Amerika’dan yürütülürse o zaman boş bırakılır. 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – İnşallah daha güvenlikli, daha esenlikli bir Türkiye’de hep 

birlikte görev yapmak ve yaşamak üzere hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Değerli arkadaşlar, bir hususu arkadaşlar, dile getirmek istiyorum, o da şu: Burada basın mensubu 

arkadaşlarımızla her gün sabahtan akşama kadar, gece geç saate kadar birlikte çalışıyoruz. Onlar da çalışıyorlar bizler de 
çalışıyoruz. Ama beni üzen bugün hadise şu olmuştur: Burada birincisi, çok satan bir gazetemizin İnternet sites inde biraz 
önce okuduğum bir hadise. Efendim, “Sayın Bakan korumalarıyla beraber salona girdi.” Hangi korumasıyla girdi değerli 
arkadaşlar? Biz hep beraber çalışıyoruz burada. 

İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Sizinle girdim. 
BAŞKAN – Sadece benimle girdi. Hiçbir koruması o kapıdan içeri girmedi. 
İkincisi, gerçekten, özellikle görsel basında yer alan hususların önemli bir kısmı da çarpıtılmış olan hususlar. 

Bunlar bizi son derece üzdü açıkçası. Çok üzüldüğümü de ifade etmek istiyorum basın mensupları adına.  
Ben Sayın Bakanımıza, İçişleri Bakanlığı mensuplarına, güvenliğimizi sağlayan, PKK ile geceli gündüzlü 

mücadele eden, terörist örgütle mücadele eden güvenlik güçlerimize çok teşekkür ediyorum.  
Ve… 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Sayın Başkan, benim nasıl biri olduğumu bildiğinizi söylediniz. Lütfen açıklayın. 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Ya bir sus ya. Allah rızası için sus.  
BAŞKAN - Sayın Öner, söyleyeceğim. Sizin buradaki tutum ve davranışlarınız sizin nasıl bir insan olduğunuzu 

çok net olarak ortaya koymuştur. Hakaret etmek yetkisi vermez size.  
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Siz de hakaret edemezsiniz.  
BAŞKAN – Ben kimseye hakaret etmedim bugüne kadar, etmem.  
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Gerçekleri ortaya koymak için ben buradayım. 
BAŞKAN – Sayın Öner, Sayın Öner… 
Burada Komisyon üyesi hiçbir arkadaşımız… Biz bir yıldan fazla bir süreden beri çalışıyoruz. Ne zaman siz 

geldiniz, problem çıkaran sizsiniz. Bunu Komisyon üyesi arkadaşlarımız da biliyorlar. Komisyon üyesi arkadaşlarımız 
hangi partiden olursa olsun sizin gerçekten hakarete varan, hakaret eden ifadeler kullandığınızı… 

ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Hakaret etmedim.  
BAŞKAN – Ediyorsunuz efendim ya. Ne demek “zırvalamak”? Başka bir kelime yok mu efendim? 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Zırvalama değil…  
BAŞKAN – Ya ne demek?  
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Zırvalama tevil götürmez, o kadar. 
Daha önce de müdahale ettiniz. Bana açıklayın, yoksa bu şaibe üzerinizde kalacak. 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Tamam, kalsın, kalsın.  
BAŞKAN – Şimdi, değerli arkadaşlar, sırasıyla bütçe ve kesin hesapları okutup oylarınıza sunuyorum:  
 
PROGRAMLAR VE ÖNERGELER 
 
İçişleri Bakanlığı bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum: 
(İçişleri Bakanlığının 2013 yılı bütçesi ve 2011 kesin hesabı okundu, oylandı, kabul edildi.) 
BAŞKAN - Emniyet Genel Müdürlüğü bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum: 
(Emniyet Genel Müdürlüğünün 2013 yılı bütçesi ve 2011 kesin hesabı okundu, oylandı, kabul edildi.) 
BAŞKAN - Jandarma Genel Komutanlığı bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum: 
(Jandarma Genel Komutanlığının 2013 yılı bütçesi ve 2011 kesin hesabı okundu, oylandı, kabul edildi.) 
BAŞKAN - Sahil Güvenlik Komutanlığının bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum: 
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(Sahil Güvenlik Komutanlığının 2013 yılı bütçesi ve 2011 kesin hesabının okunmasına başlandı.) 
(Kesin hesap okundu) 
BAŞKAN – Sayın milletvekilleri, bir önerge vardır, okutuyorum: 

Plan ve Bütçe Komisyonu Başkanlığına 
Jandarma Genel Komutanlığı ve Sahil Güvenlik Komutanlığının 2013 Yılı Merkezî Yönetim Bütçesiyle ilgili 2013 

yılı gizli fiilî kadroların görüşülebilmesi için İç Tüzük’ün 32’nci maddesi uyarınca kapalı oturum kararı alınmasını arz ve 
teklif ederim. 

İdris Naim Şahin 
İçişleri Bakanı 

BAŞKAN – Hükûmet olarak katılıyor musunuz Sayın Bakan? 
İÇİŞLERİ BAKANI İDRİS NAİM ŞAHİN (Ordu) – Katılıyoruz Sayın Başkanım. 
BAŞKAN – Hükûmetin katılmış olduğu önergeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler… Kabul etmeyenler… 

Kabul edilmiştir. 
Değerli arkadaşlar, kabul edilen önergeyle İç Tüzük’ün 32’nci maddesi gereği Sayın Bakanın Komisyonda 

kalmasını uygun göreceği görevliler dışındaki görevliler ile basın mensuplarının ve Komisyon üyesi olmayan 
milletvekillerinin salondan ayrılmaları gerekmektedir. 

Bu hususa uyulmasını rica ediyorum. 
Seslendirme sistemi ve kapılar kapatılacaktır. 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Komisyon üyesi olmayan milletvekilleri niye ayrılıyor efendim? 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Buyur kal canım.  
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Hayır yani bunun nedenini öğreneyim… 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – İç Tüzük, İç Tüzük… 
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Komisyon üyesi olmayan milletvekilinin ayrılması icabı nereden geliyor? 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Oturacak mısın sen burada?  
ALİ HAYDAR ÖNER (Isparta) – Öyle bir şey yok. 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Ee, otur… 

(Kapalı oturuma geçildi) 
BAŞKAN - Değerli arkadaşlar, programımızda bulunan diğer kurum bütçe ve kesin hesaplarını görüşmek için 19 

Kasım Pazartesi saat 11.00’de toplanmak üzere birleşimi kapatıyorum.  
Kapanma Saati: 00.38 
 


